
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8723, 8788 
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Εµµανουήλ Θραψα-

νιώτης, σελ.  8726
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν φοι-

τητές από το  Ίδρυµα Hans Buckler της Γερµανίας, το 1ο Δη-
µοτικό Σχολείο Νέας Φιλαδέλφειας, το Νηπιαγωγείο των
εκπαιδευτηρίων Αυγουλέα-Λιναρδάτου, το Δηµοτικό Σχολείο
Κολλεγίου Αθηνών, το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Βριλήσσιων, το
Πανεπιστήµιο Λογιόλα του Σικάγο, το 37ο Δηµοτικό Σχολείο
Ηρακλείου Κρήτης και από το 6ο Γυµνάσιο Ευόσµου Θεσσα-
λονίκης, σελ. 8724, 8726, 8729, 8734, 8737, 8741, 8745, 8749 

4. Αναφορά στο τραγικό σιδηροδροµικό δυστύχηµα στα
Τέµπη και τήρηση ενός λεπτού σιγής στη µνήµη των θυµά-
των, σελ. 8723, 8725, 8727, 8728, 8730, 8732, 8734, 8735,
8737, 8741, 8742, 8743, 8744, 8745, 8746, 8747, 8750, 8754,
8755, 8756, 8757, 8758, 8761, 8762, 8763 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8723, 8725, 8726, 8728,
8729, 8730, 8733, 8735,8737, 8741, 8743, 8744, 8745, 8746,
8747, 8749, 8750, 8751, 8754, 8756, 8758, 8762, 8763, 8766,
8788 

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκών Επιτροπών:
i. Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας

Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την  Έκθεσή της στο σχέδιο
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Αθήνα, σήµερα στις 7 Μαρτίου 2023, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.13’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Προέδρου αυτής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΑΣΟΥΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 28-2-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της ΠΒ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 28
Φεβρουαρίου 2023 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Σύστηµα Καινοτοµίας στον δηµόσιο τοµέα - Ρυθ-
µίσεις Γενικής Γραµµατείας Ανθρωπίνου Δυναµικού Δηµοσίου
Τοµέα - Ρυθµίσεις για τη λειτουργία των Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού
και των αποκεντρωµένων διοικήσεων και για την ευζωία των ζώων
συντροφιάς - Λοιπές επείγουσες ρυθµίσεις του Υπουργείου Εσω-
τερικών και άλλες διατάξεις».)

Επιχειρούµε και εµείς, συντετριµµένοι, ως Εθνική Αντιπροσω-
πεία, όπως όλη η Ελλάδα, όπως όλος ο Ελληνισµός, να ξαναπιά-
σουµε αµήχανα και αδέξια το νήµα από εκεί που τόσο τραγικά
κόπηκε πριν ακριβώς µια βδοµάδα στην αλλαγή του µήνα. «Έφρι-
ξεν η γη και ο ουρανός εκρύβη» για δεκάδες οικογένειες, για δε-
κάδες οικείους, για δεκάδες τραγικά και βίαια νεκρούς ενός
συντριπτικού, απίστευτου, ανείπωτου, αµείλικτου δυστυχήµατος.

Και η Βουλή των Ελλήνων, όπως όλος ο Ελληνισµός, επισήµως
επένθησε, αλλά και ουσιαστικά συνεχίζει αυτή η βαριά ψυχολο-
γική διαδικασία στις ψυχές και στο µυαλό όλων µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν κάποιες στιγµές και
κάποια γεγονότα, το συντριπτικό και σπαρακτικό µέγεθος των
οποίων δεν µπορούµε άµεσα να το αντικρίσουµε. Δεν µπορούµε
καν να το διαχειριστούµε άµεσα. Γι’ αυτό και ο σεβασµός στη
µνήµη όσων µαρτύρησαν εκείνο το καταραµένο βράδυ στην αλ-
λαγή του µήνα στα Τέµπη είναι το πρώτο και ύπατο καθήκον όλων
µας. Υπάρχουν διάφοροι τρόποι να αντικρίζει κανείς τραγωδίες.
Τους ξέρουµε, τους έχουµε βιώσει, έχουµε συµπεριφερθεί µε τέ-
τοιους τρόπους στο παρελθόν. Αυτή τη στιγµή, όµως, το µέγεθος
αυτής της τραγωδίας µάς κάνει κατά κάποιο τρόπο ακόµη και να
παραλύουµε και δεν υπερβάλλω, λέω αυτό που νιώθουµε όλοι.

Η Βουλή των Ελλήνων, η νοµοθετική λειτουργία δίπλα στην
εκτελεστική, δίπλα στη δικαστική οφείλει τώρα, πέραν του σπα-
ραγµού, να κάνει το χρέος της απέναντι σε αυτό το τεράστιο
χάσµα που άνοιξε η βραδιά εκείνη πριν µια εβδοµάδα ακριβώς.
Έχουµε επιλογές. Αυτό που προέχει, όπως ήδη έχει λεχθεί -ψύ-
χραιµα και νηφάλια έχει λεχθεί- από διάφορες πλευρές και από
κάποιες αντίθετες ευτυχώς πλευρές, είναι η διάγνωση, η από-
δοση ευθύνης και, µε κεφαλαία γράµµατα, η διόρθωση. Ο τρό-
πος να γίνει αυτό είναι γνωστός και η Βουλή σε αυτό το κάλεσµα

των καιρών, το σπαρακτικό κάλεσµα των καιρών, για διάγνωση,
ευθύνη και διόρθωση θα κληθεί να παίξει τον δικό της ρόλο, θα
κληθεί να αναλάβει τις δικές της ευθύνες, οι οποίες υπάρχουν
και πριν και τώρα και µελλοντικά. Οι ευθύνες και η διόρθωση θα
περάσουν και από εδώ µέσα, θα περάσουν από τους θεσµούς
µας, θα περάσουν από την Ολοµέλεια, από τις επιτροπές µας, θα
περάσουν, όµως, πρωτίστως από τη συνείδηση καθεµιάς και κα-
θένα από εµάς.

Και η γνώµη µου είναι, η ταπεινή γνώµη µου είναι αυτή τη στι-
γµή ότι πέρα από τους θεσµούς, πέρα από τις αρµόδιες επιτρο-
πές, πέρα από την Ολοµέλεια, ο ύψιστος θεσµός αυτή τη στιγµή
για το κάλεσµα διάγνωσης, ευθύνης και διόρθωσης είναι η συ-
νείδηση καθενός µας. Μπορούµε να δείξουµε και να νιώσουµε
κυρίως -γιατί το να δείξουµε είναι εύκολο, το να νιώσουµε είναι
αυτό το οποίο πρέπει να αισθανθεί ο ελληνικός λαός και µπορεί
να γίνει αυτό, γιατί είµαι βέβαιος ότι το νιώθουµε- ότι αυτή η τοµή
που έγινε στη ζωή του έθνους, στη ζωή του λαού µας πριν µια
βδοµάδα µάς συγκλόνισε όλους.

Παρακαλώ, καλώ και θέλω να ελπίζω, θέλω να είµαι βέβαιος
ότι αυτός ο ύπατος θεσµός διάγνωσης, ευθύνης και διόρθωσης
που είναι η συνείδηση όλων µας θα αντιληφθεί το χάσµα που
άνοιξε εν σχέσει µε το χθες και θα συµβάλει σιγά-σιγά, σπαρα-
κτικά, αλλά και γόνιµα ώστε να καλυφθεί.

Δεν τολµώ να πω ότι ποτέ ξανά δεν θα έχουµε τραγωδίες. Δεν
είναι τόσο απλό να συµβεί αυτό, ιδίως όταν οι παράγοντες είναι
πολλοί, τωρινοί, χθεσινοί και πολύπλοκοι. Τολµώ όµως, αντικρί-
ζοντάς σας σήµερα εδώ αυτή τη δύσκολη ώρα και πριν τη σιγή
που θα σας καλέσω να τηρήσουµε, να ελπίσω ότι αυτό το χάσµα
που άνοιξε, αυτή η τοµή που έγινε µέσα στις ψυχές όλων και
πρωτίστως των οικογενειών θα γίνει αντιληπτή και το κάλεσµα σε
αυτό το τρίπτυχο που µας περιµένει και µας καλεί για διάγνωση,
διόρθωση και ευθύνη θα καταφέρουµε να το διαχειριστούµε, θα
καταφέρουµε να ανταποκριθούµε. Το οφείλουµε στοιχειωδώς
στη µνήµη των ανθρώπων που χάθηκαν, των νέων αυτών ζωών
που χάθηκαν βίαια και άδικα. Το οφείλουµε έναντι των δικών µας
λαθών και το οφείλουµε στον όρκο που έχουµε δώσει πριν λίγα
χρόνια.

Παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να τηρήσουµε ενός
λεπτού σιγή στη µνήµη των µαρτύρων αυτού του τραγικού δυ-
στυχήµατος. 

(Στο σηµείο αυτό τηρείται στην Αίθουσα ενός λεπτού σιγή)
Αιωνία τους η µνήµη!
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-

πρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρ-
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κής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιο-
σύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης µε τίτλο: «Αναδιάταξη περιφερειών και απο-
κέντρωση αρµοδιοτήτων των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων,
οργάνωση της τηλεµατικής συνεδρίασης, µετατροπή µεταβατι-
κών εδρών και ίδρυση δικαστικών γραφείων τηλεµατικής – Λοιπές
επείγουσες ρυθµίσεις του Υπουργείου Δικαιοσύνης».

Επίσης, οι Υπουργοί Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Οικονοµι-
κών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Παιδείας και Θρησκευµάτων,
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας, Προστασίας του
Πολίτη, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών,
Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Τουρισµού, Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας, Επικρατείας, οι Αναπληρωτές
Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων και Εσωτε-
ρικών, καθώς και ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κα-
τέθεσαν την 1.3.2023 σχέδιο νόµου µε τίτλο: «Μετονοµασία της
Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας σε Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων,

Ενέργειας και Υδάτων και διεύρυνση του αντικειµένου της µε αρ-
µοδιότητες επί των υπηρεσιών ύδατος και της διαχείρισης αστι-
κών αποβλήτων, ενίσχυση της υδατικής πολιτικής - Εκσυγ-
χρονισµός της νοµοθεσίας για τη χρήση και παραγωγή ηλεκτρι-
κής ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές µέσω της ενσωµάτωσης
των οδηγιών ΕΕ 2018/2001 και 2019/944 - Ειδικότερες διατάξεις
για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και την προστασία του πε-
ριβάλλοντος». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Στο σηµείο αυτό έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι πα-

ρακολουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, δεκατέσσερις φοιτήτριες και φοιτητές και µία συνοδός από
το Ίδρυµα Hans Böckler της Γερµανίας. 

Παιδιά, η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξης της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ 

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης µε
τίτλο: «Αναδιάταξη περιφερειών και αποκέντρωση αρµοδιοτήτων
των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων, οργάνωση της τηλεµατι-
κής συνεδρίασης, µετατροπή µεταβατικών εδρών και ίδρυση δι-
καστικών γραφείων τηλεµατικής – Λοιπές επείγουσες ρυθµίσεις
του Υπουργείου Δικαιοσύνης».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 6 Μαρτίου του τρέχοντος έτους τη συζήτηση του νοµοσχε-
δίου σε µία συνεδρίαση εν συνόλω επί της αρχής, των άρθρων
και των τροπολογιών.

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα; Απ’ ό,τι βλέπω, το Σώµα συνεφώνησε. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σταύρος

Κελέτσης για δεκαπέντε λεπτά. 
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής

των οµιλητών.
Ορίστε, κύριε Κελέτση, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, εκφράζω µε τη σειρά µου τη θλίψη µου και την

οδύνη µου για τον άδικο θάνατο των συνανθρώπων µας σε αυτό
το τραγικό σιδηροδροµικό δυστύχηµα των Τεµπών, κυρίως νέων
ανθρώπων, µεταξύ αυτών και ενός συµπολίτη µου. Θα ήθελα, λοι-
πόν, να εκφράσω και από αυτό το πιο επίσηµο Βήµα της Ολοµέ-
λειας του Κοινοβουλίου τα συλλυπητήρια όλων µας προς τις
οικογένειές τους.

Απέναντι σε αυτά τα παιδιά, τα θύµατα αυτής της τραγωδίας,
έχουµε µια τεράστια ευθύνη. Πρώτον, το πολιτικό σύστηµα της
χώρας να αναλάβει τις διαχρονικές του ευθύνες για την ολιγωρία
που επέδειξε στον τοµέα αυτό και να προχωρήσουµε τάχιστα
στην αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό του σιδηροδρόµου στη
χώρα. Δεύτερον, µιας και συζητάµε νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Δικαιοσύνης, να υπάρξει από τη δικαιοσύνη πλήρης διερεύνηση
των ευθυνών και απόδοση δικαιοσύνης και τιµωρίας σε όλα τα
επίπεδα, όπου υπάρχουν ποινικές ευθύνες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµενος στη συζήτηση του
νοµοσχεδίου, η δικαιοσύνη αποτελεί βασικό πυλώνα της δηµο-
κρατίας και µία από τις τρεις εξουσίες µε βάση την κλασική, αλλά
και τη συνταγµατική µας διάκριση των εξουσιών.

Η εµπέδωση αισθήµατος λειτουργίας κράτους δικαίου και
εµπιστοσύνης στην απονοµή του δικαίου αποτελεί κλειδί για την
εµπιστοσύνη των πολιτών προς το πολίτευµα, το κράτος και τους
θεσµούς. Σηµαντικός παράγοντας για την εµπέδωση του αισθή-
µατος δεν είναι µόνο η διεξαγωγή µιας δίκαιης δίκης και η έκ-
δοση µιας δίκαιης απόφασης, αλλά και η έκδοση µιας απόφασης
σε έναν εύλογο χρόνο. 

Οι νοµοθετικές παρεµβάσεις που αφορούν τη δικαιοσύνη πρέ-
πει να γίνονται µε φειδώ, µε πολλή προσοχή και µετά από καλή
προεργασία και προετοιµασία. Θα πρέπει να υπηρετούν τον
στόχο της βελτίωσης της απόδοσης και της αποτελεσµατικότη-
τας της δικαιοσύνης. 

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα αφορά την οργάνωση
και τον εκσυγχρονισµό στη λειτουργία της διοικητικής δικαιοσύ-
νης και πληροί όλες αυτές τις προϋποθέσεις που προανέφερα.
Θα έλεγα δε ότι αποτελεί ένα δείγµα καλής νοµοθέτησης. Είναι
προϊόν συζήτησης που έχει ανοίξει χρόνια πριν, καρπός µελέτης
και διαβούλευσης οµάδας εργασίας που ενέκυψε πάνω στο αντι-
κείµενο και κατέληξε σε προτάσεις και εν τέλει στο εν λόγω νο-
µοθέτηµα. Αποτελεί, πράγµατι, µια µεταρρύθµιση στον χώρο της
διοικητικής δικαιοσύνης. 

Σκοπός του νόµου είναι η χωρική αναδιάρθρωση και αναδιά-
ταξη των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων, η προσαρµογή στη
νέα διοικητική διάρθρωση της χώρας, η αποκέντρωση και η απο-
συµφόρηση των αρµοδιοτήτων και τέλος, η εκµετάλλευση των
δυνατοτήτων χρησιµοποίησης των νέων τεχνολογιών που επιτυγ-

χάνεται κυρίως µε την εισαγωγή του θεσµού του Δικαστικού Γρα-
φείου Τηλεµατικής, υλοποιώντας την ψηφιακή πολιτική του
Υπουργείου Δικαιοσύνης και της ελληνικής Κυβέρνησης. Είναι η
εισαγωγή, δηλαδή, της διοικητικής δικαιοσύνης στη νέα εποχή
της χρήσης των νέων τεχνολογιών και των δυνατοτήτων που
αυτές συνεπάγονται προς όφελος της απονοµής τους, των δικα-
στών και των πολιτών, χωρίς να θίγονται οι θεµελιώδεις αρχές
της διοικητικής δίκης, δηλαδή οι αρχές της δηµοσιότητας, της
προφορικότητος και της εκατέρωθεν ακρόασης των διαδίκων. 

Η εφαρµογή όσων ο νόµος προβλέπει θα έχει ως αποτέλεσµα
την καλύτερη και πιο εύρυθµη λειτουργία της διοικητικής δικαιο-
σύνης, τη βελτίωση της αποτελεσµατικότητας και αποδοτικότη-
τάς της, τη συντόµευση του χρόνου των διαδικασιών και της
έκδοσης αποφάσεων –ένα τεράστιο πρόβληµα ειδικά για τον
χώρο της διοικητικής δικαιοσύνης- την υποβοήθηση του έργου
των δικαστών και τελικά, τη λιγότερη ταλαιπωρία των δικηγόρων
και των διαδίκων. Εν τέλει, θα έχει ως αποτέλεσµα την καλύτερη
και αµεσότερη εξυπηρέτηση των πολιτών που για κάποιο λόγο
προσφεύγουν στα διοικητικά δικαστήρια, την εδραίωση της πε-
ποίθησης ασφάλειας δικαίου, την αύξηση της εµπιστοσύνης τους
στη δικαιοσύνη και τους θεσµούς. 

Το νοµοσχέδιο αποτελείται από τρία µέρη και περιλαµβάνει
τριάντα τέσσερα άρθρα. Στο τέλος του, έχει ένα παράρτηµα, το
οποίο ρητώς προβλέπεται ότι αποτελεί µέρος του νόµου. 

Ας δούµε, λοιπόν, ειδικότερα τις προβλέψεις του νοµοσχεδίου.
Στο πρώτο µέρος αναδιαρθρώνεται και επικαιροποιείται η οργά-
νωση της διοικητικής δικαιοσύνης στη χώρα, που λαµβάνει υπ’
όψιν τις χωροταξικές αλλαγές που έχουν επέλθει στη διοικητική
οργάνωση µετά τη µεταρρύθµιση που επήλθε µε τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ». Η σηµερινή διάρθρωση της διοικητικής δικαιοσύνης βα-
σίζεται στα δεδοµένα του 1960 µε την οργάνωση των φορολο-
γικών τότε δικαστηρίων, µε κάποιες προσθήκες που έγιναν αρ-
γότερα και προσαρµογές τη δεκαετία του 1970 και του 1980.
Έτσι, ανασχεδιάζονται οι περιφέρειες και οι έδρες των διοικητι-
κών δικαστηρίων και επικαιροποιείται το πλαίσιο οργάνωσής
τους. 

Εισάγεται η εφαρµογή νέων τεχνολογιών στον χώρο της διοι-
κητικής δικαιοσύνης, που συνδυάζεται µε τη σταδιακή αναθεώ-
ρηση του Δικαστικού Χάρτη που χάρη σε αυτές γίνεται δυνατή η
διαδικασία τηλεσυνεδριάσεων και τηλεακροάσεων µέσω των Δι-
καστικών Γραφείων Τηλεµατικής που προβλέπονται και ιδρύο-
νται.

Εκσυγχρονίζεται η διοικητική δικαιοσύνη µε τη χρήση των δυ-
νατοτήτων των νέων τεχνολογιών και εισάγεται η έννοια των Δι-
καστικών Γραφείων Τηλεµατικής, από όπου οι διάδικοι και οι
δικηγόροι τους θα έχουν τη δυνατότητα διενέργειας διαδικαστι-
κών πράξεων και συµµετοχής στη δίκη. Τα εν λόγω γραφεία θα
είναι πιστοποιηµένοι χώροι –αίθουσες ακροατηρίων, γραφεία δι-
καστηρίων και προξενικά γραφεία- προορισµένοι και εξοπλισµέ-
νοι κατάλληλα για τον σκοπό αυτό. Με τον τρόπο αυτό θα
διεξάγονται οι διοικητικές δίκες, χωρίς να θίγεται η αρχή της προ-
φορικότητος και της δηµοσιότητας, κερδίζοντας χρόνο και πό-
ρους για όλους τους παράγοντες της δίκης. Το έκθεµα κάθε
δικαστηρίου θα αναρτάται επίσης και στον ιστοχώρο του. 

Θεσπίζεται το θεσµικό πλαίσιο που διέπει τη λειτουργία και την
οργάνωση των Δικαστικών Γραφείων Τηλεµατικής, καθώς και η
Τηλεµατική Συνεδρίαση. Προβλέπεται µεταβατικός χρόνος δύο
δικαστικών ετών, ώστε µετά από επιτυχή δοκιµασία των Δικαστι-
κών Σταθµών Τηλεµατικής που θα λειτουργούν στις σηµερινές
µεταβατικές έδρες των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων, αυτές
θα µετατραπούν σε Δικαστικά Γραφεία Τηλεµατικής, δηλαδή,
εντός του δευτέρου εξαµήνου του 2026. Εδώ τονίζω –και έχει και
αυτό τη σηµασία του- ότι δεν υπάρχει και δεν προβλέπεται καµ-
µία εξαίρεση.

Εξορθολογίζεται και προσαρµόζεται στα νέα δεδοµένα η κα-
τανοµή της αρµοδιότητας στην ευρύτερη περιοχή της Αττικής µε
επέκταση της χωρικής αρµοδιότητας του Διοικητικού Πρωτοδι-
κείου Πειραιά, αφαιρουµένης αντίστοιχης του Διοικητικού Πρω-
τοδικείου Αθηνών. Αυτό έχει ως αποτέλεσµα την αποφόρτιση και
αποσυµφόρηση του Διοικητικού Πρωτοδικείου Αθηνών που ως
έδρα των περισσότερων δηµοσίων αρχών και οργανισµών επω-
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µίζεται και την περισσότερη ύλη. 
Η µεταβατική έδρα της Θεσπρωτίας και οι υποθέσεις που υπά-

γονται σε αυτήν αποσπώνται από το Διοικητικό Πρωτοδικείο Κέρ-
κυρας όπου υπάγονται σήµερα και υπάγονται πλέον στο
Διοικητικό Πρωτοδικείο Ιωαννίνων, όπως επιβάλλει η λογική και
προς διευκόλυνση, όπως είναι αντιληπτό, κυρίως των διαδίκων.
Αλλάζει η κατά τόπον αρµοδιότητα µε βάση την αρχή της εγγύ-
τητας ειδικά για σειρά υποθέσεων µε γνώµονα την καλύτερη εξυ-
πηρέτηση των πολιτών και των παραγόντων της δίκης. 

Ειδικότερα, για τις υποθέσεις του ΟΠΕΚΑ –πρώην ΟΓΑ- σχε-
τικά µε διαφορές µαζί του ορίζεται ότι αρµόδιο διοικητικό δικα-
στήριο είναι εκείνο του τόπου κατοικίας του διαδίκου µε τον
οποίον υπάρχει η διαφορά και όχι η έδρα του οργανισµού. Το ίδιο
ορίζεται και για τις υποθέσεις που αφορούν διαφορές για τις
αποδοχές του προσωπικού του δηµοσίου εν γένει, των υπαλλή-
λων των ΟΤΑ και των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου. Δη-
λαδή, κριτήριο της κατά τόπον αρµοδιότητας του δικαστηρίου
είναι πλέον η κατοικία του υπαλλήλου και όχι η έδρα των οργανι-
σµών αυτών. Το ίδιο ισχύει και για τις διαφορές των ασφαλισµέ-
νων ή συνταξιούχων µε τον e-ΕΦΚΑ, όπου και πάλι κριτήριο της
κατά τόπον αρµοδιότητας είναι η κατοικία των ασφαλισµένων. 

Η ρύθµιση αυτή, πέραν της αποκεντρωτικής της λειτουργίας
στις υποθέσεις την ύλη που συνεπάγεται, έχει και έντονα θετικό
κοινωνικό χαρακτήρα για τους ασφαλισµένους και τους συνταξι-
ούχους, αφού το αρµόδιο δικαστήριο θα βρίσκεται κοντά στον
τόπο της κατοικίας τους και δεν θα είναι στην Αθήνα όπως ισχύει
σήµερα. 

Τέλος, αξίζει να σηµειώσουµε ότι ορίζεται πως οι δράσεις που
απαιτούνται για την ίδρυση, την οργάνωση και τη λειτουργία των
Δικαστικών Γραφείων Τηλεµατικής και την εισαγωγή και χρήση
των απαιτούµενων νέων τεχνολογιών υλοποιούνται µε γνώµονα
έναν συγκεκριµένο οδικό χάρτη και συγκεκριµένο χρονοδιά-
γραµµα που παρατίθενται στο προσαρτώµενο παράρτηµα που
προανέφερα και αποτελεί αναπόσπαστο µέρος του νόµου, ενώ
για τον σκοπό αυτό προβλέπεται η σύσταση από το Υπουργείο
Δικαιοσύνης τριµελούς επιτροπής παρακολούθησης υλοποίησης
του οδικού χάρτη. 

Ορίζεται η 31η Δεκεµβρίου του 2026 ως η ηµεροµηνία µετα-
τροπής των µεταβατικών εδρών σε Δικαστικά Γραφεία Τηλεµατι-
κής, ενώ προβλέπεται η οµαλή µεταφορά των υποθέσεων, όπου
αλλάζει η χωρική αρµοδιότητα, στα δικαστήρια που αναλαµβά-
νουν πλέον τις υποθέσεις. 

Γι’ αυτό και εξαιτίας αυτών των τελευταίων διαστάσεων που
προανέφερα, µίλησα στην αρχή για υπόδειγµα καλής νοµοθέτη-
σης, διότι και προεργασία κατάλληλη υπήρξε, αλλά και προβλέ-
πεται η οµαλή µετάβαση και ένας εύλογος µεταβατικός χρόνος
προκειµένου να γίνει η µετάβαση αυτή.

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου γίνονται ορισµένες τρο-
ποποιήσεις, θα έλεγα βελτιώσεις του θεσµού του εισηγητή δικα-
στή, σύµφωνα µε τις οποίες ο θεσµός επεκτείνεται σε όλα τα
ένδικα µέσα και βοηθήµατα. Καταργείται, δηλαδή, η εξαίρεση
που υπήρχε για τις αγωγές κατά του δηµοσίου, ενώ ο εισηγητής
ορίζεται σε χρόνο πλέον πλησιέστερο προς τον χρόνο συζήτησης
της υπόθεσης, ώστε να αυξάνεται και η πιθανότητα ο ίδιος να
είναι και εκείνος που θα χρεωθεί την υπόθεση, άρα και καλύτερος
γνώστης της, κάτι που τελικά πιστεύουµε ότι θα οδηγήσει στη
σύντµηση του χρόνου έκδοσης αποφάσεων. 

Προβλέπεται η καταχώριση στο πρακτικό της συνεδρίασης του
δικαστηρίου µε τρόπο ειδικό και συγκεκριµένο του λόγου αναβο-
λής της συζήτησης της υπόθεσης µε στόχο, όπως γίνεται αντι-
ληπτό, τον περιορισµό σε λογικά και απόλυτα αναγκαία πλαίσια
των αναβολών όταν αυτό επιβάλλεται από αληθινό σπουδαίο
λόγο.

Αναµορφώνεται, µε βάση και την αποκτηθείσα εµπειρία πλέον,
η διαδικασία της ηλεκτρονικής κατάθεσης δικογράφων ενώπιον
του Συµβουλίου της Επικρατείας και των τακτικών διοικητικών δι-
καστηρίων, όπως προβλέπεται από το π.δ.40/2013.

Εναρµονίζεται το καθεστώς ηλεκτρονικής ταυτοποίησης µε τον
Κανονισµό 910/2014 της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που αφορά τις
ηλεκτρονικές συναλλαγές εντός της εσωτερικής αγοράς στις δη-
µόσιες υπηρεσίες.

Αντιµετωπίζεται επίσης ένα πρόβληµα που ανέκυψε στην
πράξη σε εναρµόνιση µε τα ισχύοντα σχετικά µε το προσόν της
εκπλήρωσης της στρατιωτικής θητείας για τον διορισµό των δι-
καστικών υπαλλήλων και της συµµετοχής στους διαγωνισµούς.
Ορίζεται ξεκάθαρα ότι ο κρίσιµος απώτατος χρόνος για την ολο-
κλήρωση της στρατιωτικής θητείας, ώστε να ληφθεί υπ’ όψιν το
προσόν αυτό, είναι ο χρόνος διορισµού και όχι ο χρόνος υποβο-
λής των δικαιολογητικών συµµετοχής στον διαγωνισµό. 

Ικανοποιείται ένα αίτηµα του Αρείου Πάγου και αυξάνονται οι
οργανικές θέσεις των δικαστών του Αρείου Πάγου λόγω του µε-
γάλου αριθµού υποθέσεων µε τις οποίες έχουν επιφορτιστεί τα
τµήµατα Α1 και Α2 και αυξάνονται σύµφωνα µε πρόβλεψη του νο-
µοσχεδίου οι θέσεις των αντιπροέδρων κατά µία και η θέση των
αρεοπαγιτών κατά δύο. 

Τέλος, ορίζεται στο τρίτο µέρος ότι η ισχύς του νόµου αρχίζει
από τη δηµοσίευση, µε εξαίρεση όµως την παράγραφο 1 του άρ-
θρου 13 και του άρθρου 14 που αρχίζει από τις 30-6-2023. Αυτά
τα άρθρα αφορούν τη νέα χωροθεσία και τη νέα κατανοµή των
χωρικών αρµοδιοτήτων για ευνόητους λόγους. 

Συνοψίζοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο
που σας καλώ να ψηφίσετε είναι ένα απαραίτητο σύγχρονο νο-
µοθέτηµα που θα συµβάλει σηµαντικά στον εκσυγχρονισµό της
διοικητικής δικαιοσύνης, στην καλύτερη και αποτελεσµατικότερη
απονοµή δικαιοσύνης και θα εµπεδώσει αίσθηµα ασφάλειας δι-
καίου και κλίµα εµπιστοσύνης των πολιτών προς τη δικαιοσύνη
και τους θεσµούς.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε συνάδελφε.

Ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Θραψανιώτης µε επιστολή του
στον Πρόεδρο της Βουλής ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας
στο εξωτερικό για προσωπικούς λόγους από τις 11 Μαρτίου
µέχρι τις 15 Μαρτίου 2023. Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Επίσης, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω ότι οι Υπουργοί Υ-

γείας, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών,
Εθνικής Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Προστασίας
του Πολίτη, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερι-
κών, Μετανάστευσης και Ασύλου, Υποδοµών και Μεταφορών,
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, Τουρισµού, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας, Επικρατείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Εξω-
τερικών, Υγείας και Εσωτερικών, καθώς και οι Υφυπουργοί στον
Πρωθυπουργό και Πολιτισµού και Αθλητισµού κατέθεσαν στις 4
Μαρτίου τρέχοντος έτους σχέδιο νόµου µε τίτλο: «Σύσταση νο-
µικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου µε την επωνυµία «Ογκολογικό
Kέντρο Παίδων “Mαριάννα Bαρδινογιάννη – ΕΛΠΙΔΑ”», εκσυγχρο-
νισµός του δικαίου για τη δωρεά και µεταµόσχευση οργάνων,
ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού
COVID-19 και την προστασία της δηµόσιας υγείας και άλλες επεί-
γουσες ρυθµίσεις». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα

ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» είκοσι έξι µα-
θήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Δη-
µοτικό Σχολείο Νέας Φιλαδέλφειας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Άγγελος Τόλκας έχει
τον λόγο.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά και την οφειλόµενη τιµή

από τον Πρόεδρο και από το Σώµα, νοµίζω ότι όλοι οφείλουµε
σήµερα σε αυτήν την πρώτη συνεδρίαση της Ολοµέλειας µετά
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το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών να εκφράσουµε την οδύνη,
να εκφράσουµε τη βαθιά µας θλίψη και τα συλλυπητήριά µας στις
οικογένειες των νέων αυτών ανθρώπων που έχασαν άδικα τη ζωή
τους πριν από µία εβδοµάδα. 

Είναι στιγµές που το ατοµικό γίνεται συλλογικό και είναι στι-
γµές βαθιάς τοµής όπου το συλλογικό πραγµατικά αρχίζει και γί-
νεται διεκδίκηση, απαίτηση για καθαρές κουβέντες, για άµεση
διερεύνηση, για να µην συµβούν ξανά αντίστοιχα δυστυχήµατα
στο µέλλον σε µία χώρα που θέλει να λέγεται σύγχρονο ευρω-
παϊκό κράτος, σε µία χώρα η οποία διεκδικεί την ασφάλεια και
προστατεύει τη ζωή των πολιτών της, σε µία χώρα όπου δεν αξί-
ζει σε τίποτα να χάνει νέα παιδιά µε τέτοιο τραγικό τρόπο, να
χάνει Έλληνες συµπολίτες µας, να έχει τέτοιες µαύρες σελίδες
στην ιστορία της. Σε αυτό το συλλογικό, αλλά και στην ατοµική
οδύνη, οφείλουµε όλοι να δείξουµε σεβασµό, οφείλουµε περισ-
σότερη αυτή τη στιγµή σιωπή, οφείλουµε όµως και περισσότερες
ενέργειες το αµέσως επόµενο διάστηµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Είναι
ένα νοµοσχέδιο το οποίο ανήκει σε µια σειρά πολλών ακόµα νο-
µοσχεδίων για τη δικαιοσύνη από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

Οφείλουµε κατ’ αρχάς να τονίσουµε ότι έχουµε µία νοµοθέ-
τηση η οποία παραπέµπει σαφώς σε πάρα πολλά στο µέλλον: σε
κατάργηση µεταβατικών εδρών το 2026, σε αλλαγή διοικητικών
δικαστηρίων και σε τροποποιήσεις των δικαστηρίων -και πρωτο-
δικείων και εφετείων- και πάλι στο µέλλον, στην απαραίτητη µεν
εισαγωγή της χρήσης της τεχνολογίας, όµως όχι µε έναν προκα-
θορισµένο τρόπο και µια δέσµευση που έγινε τρία χρόνια πριν
για το τι θα γίνει στο µέλλον, µετά από µια δήθεν µεταβατική πε-
ρίοδο ώστε να οδηγηθούµε σε µείωση δικαστηρίων και κατάρ-
γηση µεταβατικών εδρών.

Οφείλουµε δε να δούµε και να πούµε κατ’ αρχάς αν όλες αυτές
οι ρυθµίσεις, εάν το νοµοσχέδιο σέβεται τις αρχές της διοικητι-
κής δίκης, σέβεται τη διοικητική δικαιοσύνη την ίδια, σέβεται τις
αρχές οι οποίες πρέπει να υπηρετούνται στο δικονοµικό µας σύ-
στηµα και στη διοικητική δικονοµία που έχουν να κάνουν µε τη
δηµοσιότητα, µε την παρουσία και την εξέταση των διαδίκων,
όλες αυτές τις αρχές για τις οποίες σε πολλά σηµεία και οι ίδιοι
οι φορείς οι οποίοι ήρθαν στην ακρόαση των φορέων στις συνε-
δριάσεις των επιτροπών µας έδειξαν να αµφισβητούν. Και έχετε
ακούσει, κύριε Υπουργέ, για τις αντιρρήσεις που υπάρχουν από
τους δικηγορικούς συλλόγους όλης της χώρας από την ολοµέ-
λεια των δικηγορικών συλλόγων.

Πώς ερχόµαστε σήµερα σε αυτό το νοµοσχέδιο; Είναι µια δια-
δικασία η οποία αντιστοιχεί στην αρχική σας βούληση ή στις αρ-
χικές ενέργειές σας;

Πριν από κάποιο καιρό η επιτροπή µε τον δικαστή κ. Πικραµ-
µένο ολοκλήρωσε µία έκθεση η οποία περιλάµβανε µία νέα διοι-
κητική πρόταση και αλλαγή του χάρτη των διοικητικών δικαστη-
ρίων της χώρας. Το πόρισµα αυτής της επιτροπής, της έκθεσης
και της οµάδας εργασίας που συγκροτήθηκε από τον Αντιπρό-
εδρο Συµβουλίου της Επικρατείας, προέβλεπε στην αρχή την κα-
τάργηση δεκατεσσάρων διοικητικών πρωτοδικείων µε τη µορφή
της µετατροπής τους σε δικαστήρια τηλεµατικής, δηλαδή για
δίκες στις οποίες οι διάδικοι θα συνδέονται µε ηλεκτρονικά µέσα
µε τη βάση του δικαστηρίου που θα βρίσκεται αλλού και την κα-
τάργηση επίσης ενός διοικητικού εφετείου.

Τα προτεινόµενα προς µετατροπή σε τηλεµατική και κατάρ-
γηση της φυσικής έδρας τότε πρωτοδικεία, µε αυτήν την έκθεση
πρωτοδικεία, ήταν της Λαµίας, της Λειβαδιάς, της Χαλκίδας, του
Βόλου, των Τρικάλων, του Πύργου, του Αγρινίου, του Μεσολογ-
γίου, της Κορίνθου, της Καλαµάτας, του Ναυπλίου, των Σερρών,
των Χανίων και της Βέροιας, όλα αυτά δηλαδή τα διοικητικά πρω-
τοδικεία τα οποία µάλιστα εξαρχής µετατρέπονταν σε τηλεµατι-
κές έδρες. Αµέσως µετά από αυτό υπήρξε µια µεγάλη αντίδραση
στις περισσότερες περιοχές στις οποίες προβλεπόταν αυτή η κα-
τάργηση, από όλους τους ανθρώπους οι οποίοι εµπλέκονται στη
διοικητική δικαιοσύνη, αλλά φυσικά και από εµάς πολιτικά, από
τον ΣΥΡΙΖΑ, από τους δικηγορικούς συλλόγους και τις τοπικές
κοινωνίες.

Έρχεστε λοιπόν σήµερα σε µία κολοβή, όπως φαίνεται ως
προς τη δική σας βούληση, µεταρρύθµιση και ευτυχώς για εµάς

δεν κάνετε δεκτό αυτό το πόρισµα να καταργηθούν αυτά τα
πολλά πρωτοδικεία και εφετείο. Δεν γίνεται λοιπόν συγχώνευση
ή κατάργηση σε αυτή τη φάση διοικητικών πρωτοδικείων και τα
βασικά θέµατα µένουν ως έχουν για τον χάρτη της διοικητικής
δικαιοσύνης. Όσο για τις δίκες τηλεµατικής, εκεί χρειάζεται µια
προσοχή και κρούουµε από τώρα τον κώδωνα του κινδύνου ότι
η µετατροπή πολλών εδρών σε γραφεία τηλεµατικής οδηγεί ου-
σιαστικά στο µέλλον στην κατάργηση αυτών των διοικητικών
πρωτοδικείων.

Είµαστε, λοιπόν, κατηγορηµατικά αντίθετοι σε κάθε προσπά-
θεια κατάργησης ή συγχώνευσης διοικητικών δικαστικών σχηµα-
τισµών που σήµερα λειτουργούν. Θεωρούµε επιβεβληµένη τη
λειτουργία διοικητικού πρωτοδικείου στην έδρα κάθε πολιτικού
πρωτοδικείου, όπως επιβάλλει άλλωστε και η αρχή του κράτους
δικαίου, του φυσικού δικαστή και της τοπικής εγγύτητας του πο-
λίτη. Σήµερα η διοικητική δικαιοσύνη µε την αύξηση της ύλης και
µε τη γεωγραφική διασπορά των υποθέσεων δεν µπορεί να αντι-
µετωπίζεται µε καταργήσεις και συγχωνεύσεις, αλλά µε ενίσχυση
σε ανθρώπινο δυναµικό και πόρους. Και ακριβώς αυτό είναι που
διεκδικούµε όλο αυτό το διάστηµα και σας ζητούµε να κάνετε κα-
τανοητό, όπως κάνουν και οι ίδιοι οι φορείς της διοικητικής δι-
καιοσύνης. 

Η επίλυση των προβληµάτων απαιτεί σφαιρική αντιµετώπιση
και συνολική προσέγγιση, εξορθολογισµό και αναµόρφωση του
δικονοµικού πλαισίου λειτουργίας των διοικητικών δικαστηρίων,
κάλυψη των κενών θέσεων δικαστικών υπαλλήλων και σοβαρή
υλικοτεχνική υποστήριξη όλων των δικαστικών σχηµατισµών και
διαρκή, ουσιαστικό διάλογο όλων των εµπλεκόµενων φορέων, µε
την επίκληση στοιχείων τεκµηρίωσης και αποτελεσµατικότητας.
Η συγκέντρωση της δικαστικής ύλης σε έναν περιορισµένο
αριθµό διοικητικών δικαστηρίων επιτείνει τα ήδη υπάρχοντα προ-
βλήµατα, σε αντίθετη µε την αποκέντρωσή της µε αναδιάρθρωση
της αρµοδιότητας, που επιταχύνει τον προσδιορισµό των υποθέ-
σεων, την εκδίκασή τους και την έκδοση αποφάσεων. 

Έχετε προχωρήσει, κύριε Υπουργέ -και αυτό σας καταγγέλ-
θηκε και στις προηγούµενες συνεδριάσεις µας- σε αιφνιδιαστικές
αποφάσεις συγκρότησης επιτροπών µε πορίσµατα κατάργησης
δικαστηρίων, µε αρκετά άλλα πορίσµατα για την αλλαγή συνο-
λικά του χάρτη δικαιοσύνης, και ευτυχώς σήµερα αυτά δεν έρ-
χονται στην Ολοµέλεια.

Πλήρη διαφωνία εκφράζουµε και για τον θεσµό της τηλεµατι-
κής δίκης έτσι όπως τον φέρνετε, και τη µετατροπή των τακτικών
διοικητικών δικαστηρίων σε δικαστήρια τηλεµατικής. Η τηλεµα-
τική δίκη δίχως τη φυσική παρουσία των διαδίκων δεν πληροί τα
εχέγγυα της δίκαιης δίκης, παραβιάζει τις αρχές της προφορικό-
τητας και δηµοσιότητας της συζήτησης. Και είναι εδώ επιπλέον
αυτό για το οποίο κρούουµε τον κώδωνα του κινδύνου, ότι όλες
αυτές οι διαδικασίες τις οποίες εισάγετε δεν έχουν τις εγγυήσεις
των υποδοµών, δεν έχουν τις εγγυήσεις της τεχνολογικής υπο-
δοµής, αλλά και του προσωπικού, το οποίο πρέπει να είναι άριστα
εκπαιδευµένο και τεχνικά καταρτισµένο, για να µπορέσει να αντα-
ποκριθεί στις µεγάλες ανάγκες που υπάρχουν, των διαδίκων, των
Ελλήνων πολιτών δηλαδή και των αιτηµάτων τους, των απαιτή-
σεών τους µέσω όλων των ένδικων βοηθηµάτων και µέσων απέ-
ναντι στην ελληνική διοικητική δικαιοσύνη, απέναντι στο ελληνικό
δηµόσιο. Άρα, λοιπόν, προτρέχετε να αλλάξετε τη δοµή όλων
αυτών των εδρών, που αλλάζετε και τα µετατρέπετε σε τηλεµα-
τική, µε µία προσµονή και βούληση -την οποία προφανώς θέλατε
άµεσα να την εφαρµόσετε, όπως φάνηκε όλο το προηγούµενο
διάστηµα- να καταργήσετε διοικητικά δικαστήρια, αλλά µετά απ’
όλες αυτές τις αντιδράσεις επιλέγετε την ενδιάµεση βαθµίδα της
τηλεµατικής δίκης. 

Δεν είµαστε τεχνοφοβικοί, κύριε Υπουργέ. Δεν είµαστε εµείς
αυτοί οι οποίοι φοβόµαστε να εφαρµοστεί παντού η τεχνολογία
και δεν είµαστε εµείς αυτοί οι οποίοι φοβόµαστε να µπορέσουµε
να έχουµε σύγχρονη δικαιοσύνη και σύγχρονη δηµόσια διοίκηση.
Είστε αντίθετα εσείς αυτοί, η δικιά σας Κυβέρνηση είναι αυτή η
οποία θέλει κάθε προσπάθεια διοικητικής αναδιάρθρωσης της
χώρας, τεχνολογικής εξέλιξης και χρήσης της τεχνολογίας στο
δηµόσιο να την κάνει αφορµή για διασπάθιση δηµόσιου χρήµα-
τος. Θυµηθείτε τα «Σκόιλ Ελικικού» και την αποµακρυσµένη τη-
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λεκπαίδευση -έτσι ξεκινήσατε, στον κορωνοϊό-, είναι αυτή η δικιά
σας Κυβέρνηση η οποία κάθε τέτοιου είδους προσπάθεια την
είδε ως προσπάθεια για να φέρει πόρους, µέσα, εξουσία και δυ-
νατότητες σε λίγους, δικούς σας «κολλητούς». Και ξανακαταθέ-
τουµε για άλλη µια φορά την πολύ µεγάλη µας ανησυχία για το
τι µπορεί να ακολουθήσει ακόµα και αυτό το βήµα το οποίο εσείς
προβλέπετε σήµερα µε το νοµοσχέδιο. Επίσης, επαναφέρουµε
τις πολλές και βαθιές αντιρρήσεις που υπάρχουν από την Ένωση
Διοικητικών Δικαστών, από τους υπόλοιπους δικαστές, από τους
δικηγορικούς συλλόγους, από τους δικαστικούς υπαλλήλους,
όπως αυτές εκφράστηκαν για το νοµοσχέδιο που σήµερα συζη-
τάµε.

Διαφωνούµε επίσης πλήρως µε το άρθρο 21, το οποίο χωρίς
να σχετίζεται µε το αντικείµενο του νοµοσχεδίου ανατρέπει πλή-
ρως τον τρόπο λειτουργίας των διοικητικών δικαστηρίων, υιοθε-
τώντας το σύστηµα χρεώσεων υποθέσεων µε εισηγητή του
Συµβουλίου της Επικρατείας. Λέµε ότι προσπαθούµε να λύσουµε
και να εξελίξουµε την ταχύτητα των υποθέσεων και την εκδίκασή
τους, όµως δείτε ότι ακόµα και στο Συµβούλιο της Επικρατείας
η διαδικασία του εισηγητή έχει οδηγήσει πάρα πολλές φορές,
σχεδόν κατά κανόνα, στην πολύ µεγάλη καθυστέρηση συγκεκρι-
µένων µάλιστα δικών, ειδικά για τον ΕΦΚΑ, -σας το τονίζω- τον
οποίο ΕΦΚΑ προσπαθείτε και εδώ να τον αποκεντρώσετε στα δι-
καστήρια της περιφέρειας, της επαρχίας.

Τέλος, στο άρθρο 33 επισηµαίνουµε την αγνόηση της διοικη-
τικής δικαιοσύνης στην αύξηση των οργανικών θέσεων των προ-
έδρων εφετών και των εφετών, παράλληλα µε την πολιτική δι-
καιοσύνη. 

Κλείνοντας και ολοκληρώνοντας την εισήγησή µου για το νο-
µοσχέδιο, θέλω να επαναφέρω ένα θέµα πάρα πολύ πρόσφατο,
άσχετο µε το νοµοσχέδιο, το οποίο αφορά τον νοµό µου, την
Ηµαθία. Ξέρετε είναι η δεύτερη συνεχόµενη φορά που ερχόµα-
στε σε αυτό το Βήµα και το αναφέρουµε. Στην Ηµαθία αντιµετω-
πίζουµε εκπλήξεις κάθε φορά από την Κυβέρνησή σας. Χθες,
λοιπόν, ανακοινώθηκαν από το Υπουργείο Γεωργίας οι αποζηµιώ-
σεις de minimis, οι οποίες θα δοθούν για τις βροχοπτώσεις στους
αγρότες της Ηµαθίας και σε άλλους νοµούς. Ο τίτλος είναι ένας:
Αδικίες και υποτίµηση του αγροτικού κόσµου, αυτοσχεδιασµός
και ερασιτεχνισµός από δήθεν «άριστους», µη επαγγελµατική
αντιµετώπιση των αγροτών, πλήρης απουσία πολιτικής και σοβα-
ρότητας στον αγροτικό τοµέα! Αυτό έκανε χθες ο Υπουργός Γε-
ωργίας απέναντι σε νοµούς, οι οποίοι έχουν πληγεί τρεις φορές
από τις βροχοπτώσεις του προηγούµενου διαστήµατος.

Με απόφαση του Οκτωβρίου είχαν γίνει κάποιες πληρωµές σε
συνεταιρισµένους αγρότες, τους λιγότερους δηλαδή αγρότες
της χώρας. Άλλα ποσά δόθηκαν τον Οκτώβριο, άλλα ποσά δίνο-
νται µε τη χθεσινή ανακοίνωση, για τους ίδιους λόγους. Αδικία;
Σαφώς. Κάτι άλλο ενδιάµεσα; Πάλι σαφώς. Σύµβουλοι κοµµατι-
κοί, «κολλητοί», που σας οδήγησαν σε λάθος αποφάσεις και την
πρώτη φορά και αυτή. Εξαιρείτε επίσης και διακρίνετε -άλλη µία
διάκριση, αδικία!- τους κατά κύριο επάγγελµα αγρότες µε τους
µη κατά κύριο επάγγελµα αγρότες. Αλλιώς αποζηµιώνετε τον
Οκτώβριο, και αποζηµιώνονται όλοι, ενώ µε τη χθεσινή ανακοί-
νωση αποζηµιώνετε µόνο τους κατά κύριο επάγγελµα αγρότες.
Στην απόφαση του Οκτωβρίου αποζηµιώνετε όλες τις παραγω-
γές, ενώ στη χθεσινή απόφαση µόνο τα ροδάκινα, τα νεκταρίνια
και τα βερίκοκα. Η ελίτ του ροδάκινου έσπευσε να σας συµβου-
λεύσει. Αυτήν ικανοποιείτε και αφήνετε, εκτός των άλλων, τη βιο-
µηχανία της αγροδιατροφής να αισχροκερδεί και αυτή, όπως
κάνετε µε τις τράπεζες, όπως κάνετε µε τα διυλιστήρια, όπως κά-
νετε µε τις εταιρείες ενέργειας.

Φαίνεται ότι είναι και αυτή µια από τους λίγους κολλητούς σας
µε τα µεγάλα κέρδη, η οποία συµπιέζει τους αγρότες από τη µια
µεριά και ρίχνει ακόµα περισσότερα βάρη στους καταναλωτές
αυξάνοντας τις τιµές, µε αποτέλεσµα τα ίδια τα κέρδη της βιο-
µηχανίας αυτής όχι µόνο να αυξάνονται, αλλά να µένουν και ανε-
ξέλεγκτα, καθώς δεν υπάρχει κανένας έλεγχος από πουθενά. 

Και σας ζητάµε τον έλεγχο από το περασµένο καλοκαίρι της
Επιτροπής Ανταγωνισµού να υπάρξει σε όλον αυτόν τον κύκλο
της βιοµηχανίας του βασικού τροφίµου και προϊόντος που υπάρ-
χει στους νοµούς της Κεντρικής Μακεδονίας. Είστε υπόλογοι ως

Κυβέρνηση απέναντι σε όλον τον αγροτικό κόσµο γιατί τον κο-
ροϊδέψατε, γιατί τον αδικείτε, γιατί εξυπηρετείτε συγκεκριµένα
και µόνο συµφέροντα και τον οδηγείτε στον πλήρη θάνατο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Τόλκα.
Επόµενη οµιλήτρια είναι η ειδική αγορήτρια του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής, η κ. Κωνσταντίνα Γιαννακοπούλου. 
Παρακαλώ να κλείσει και το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγρα-

φής των οµιλητών. 
Κυρία Γιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η πρώτη

µου παρέµβαση στη Βουλή µετά την τραγωδία στα Τέµπη για τον
άδικο χαµό δεκάδων ανθρώπων, δεκάδων νέων ανθρώπων. Μι-
λάµε για ένα τραγικό γεγονός και τα λόγια πολλές φορές ακού-
γονται λίγα, κλισέ. Τι να πει κανείς πραγµατικά;

Κατ’ αρχάς, θέλω και εγώ µε τη σειρά µου να εκφράσω τα συλ-
λυπητήριά µου στις οικογένειες των θυµάτων που έχασαν άδικα
τη ζωή τους σε αυτό το τραγικό δυστύχηµα και να ευχηθώ κι εγώ
καλή ανάρρωση στους τραυµατίες.

Νοµίζω ότι είναι για όλους µας, για τη χώρα µας, για όλες τις
Ελληνίδες, για όλους τους Έλληνες, µια πραγµατικά συγκλονι-
στική στιγµή και αυτό το οποίο κυριαρχεί, µαζί µε το ανείπωτο
πένθος και τη θλίψη, αλλά και τη δίκαιη οργή των πολιτών, είναι
ένα µεγάλο γιατί. 

Πώς είναι δυνατόν εν έτει 2023 να κρέµονται τόσες ανθρώπινες
ζωές από το λάθος ενός ανθρώπου, ο οποίος βρέθηκε σε µια
θέση, χωρίς, όπως φαίνεται, να έχει επαρκή εξειδίκευση, µόνος
του, χωρίς να έχει εµπειρία γι’ αυτή τη θέση; 

Υπάρχουν, λοιπόν, πάλι πάρα πολλά ερωτήµατα. Είναι αδια-
νόητο το 2023 δύο τρένα να είναι στην ίδια ράγα σε αντίθετη κα-
τεύθυνση και να συγκρούονται µεταξύ τους. Άρα, τι έφταιξε;
Ποιος έφταιξε; Ποια ήταν τα λάθη τα οποία σήµερα συνέβησαν;
Ποιοι είναι οι υπεύθυνοι; Τι συνέβη ακριβώς; Αυτά είναι αυτά τα
οποία πρέπει να µάθουµε µέχρι κεραίας. 

Και βεβαίως υπάρχουν ξεκάθαρες ευθύνες της Κυβέρνησης -
κυβερνάει τριάµισι χρόνια, τι έχει κάνει;- και των διοικήσεων του
ΟΣΕ. Είµαστε οι τελευταίοι που θα πούµε ότι δεν υπάρχουν, βε-
βαίως και υπάρχουν διαχρονικές παθογένειες και όλα αυτά πρέ-
πει να διερευνηθούν ενδελεχώς και να αποδοθούν οι ευθύνες.
Διότι αυτό το οποίο συνέβη δεν µπορεί να ξανασυµβεί και πρέπει
να µάθουµε όλη την αλήθεια. Πρέπει να µάθουν οι οικογένειες
των θυµάτων όλη την αλήθεια, πρέπει να µάθει η ελληνική κοινω-
νία όλη την αλήθεια. Είναι ηθική, είναι ανθρώπινη, είναι πολιτική
αναγκαιότητα να δοθούν απαντήσεις σε όλα τα ερωτήµατα. Είναι
υποχρέωση την οποία έχουµε. 

Είναι γνωστό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η ευθύνη για
τη διαχείριση και τη λειτουργία του σιδηροδροµικού δικτύου ανή-
κει στο κράτος. Στο συγκεκριµένο τµήµα του δικτύου δυστυχώς
δεν λειτουργεί η σηµατοδότηση και δεν έχει ολοκληρωθεί η εγκα-
τάσταση συστήµατος τηλεδιοίκησης στο τµήµα Παλαιοφάρσαλα-
Κατερίνη.

Το 2014 υπογράφηκε η σύµβαση 717/2014 -την έχουµε µάθει
όλοι πλέον- για το έργο ανάταξης και αναβάθµισης του συστή-
µατος σηµατοδότησης. Από το 2016 είχε διαπιστωθεί η ανάγκη
συµπληρωµατικής σύµβασης, η οποία ετοιµάστηκε το 2018, αλλά
δεν υπογράφθηκε, κάτι το οποίο τελικά έγινε στις αρχές του
2021. Όµως ακόµα το 2023 και το έργο δεν έχει ολοκληρωθεί. 

Αυτά είναι πρωτοφανή πράγµατα. Αυτά είναι αδιανόητα πρά-
γµατα. Να υπάρχει µία σύµβαση από το 2014 ύψους 41 εκατοµ-
µυρίων ευρώ για να έχουµε τη τηλεδιοίκηση, για να έχουµε,
υποτίθεται, φωτοσήµανση σε όλο το δίκτυο Αθήνας-Θεσσαλονί-
κης, να έχουν περάσει δύο κυβερνήσεις, να έχει πάρει επτά πα-
ρατάσεις αυτή η σύµβαση από το 2016, µάλιστα από την κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αυτή η σύµβαση έχει προικοδο-
τηθεί και µε άλλα 13 εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή 54 εκατοµµύρια
ευρώ στο σύνολό τους, µιλάµε ότι έχουν περάσει δέκα ολόκληρα
χρόνια και να µην έχει γίνει τίποτα. 

Είναι, λοιπόν, αυτονόητο και είναι χρέος µας η αναζήτηση της
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ευθύνης. Δεν θα βαρεθούµε να το λέµε και να ενώνουµε τη φωνή
µας σε αυτή την κατεύθυνση και να υπάρξει απόδοση δικαίου,
απόδοση δικαιοσύνης µέσα από µια πραγµατικά ανεξάρτητη επι-
τροπή διερεύνησης και κυρίως, κύριε Υπουργέ, µέσα από το έρ-
γο της δικαιοσύνης, της ανεξάρτητης ελληνικής δικαιοσύνης.

Προκύπτουν εποµένως σοβαρά ερωτήµατα για τις µεγάλες ευ-
θύνες που υπάρχουν που αφορούν την Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, αλλά και τις ευθύνες οι οποίες αφορούν στη διακυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, για τις ολιγωρίες και τις καθυστερήσεις στα
έργα, αλλά και για τις τραγικές ελλείψεις προσωπικού. Και για
όλα αυτά οι εργαζόµενοι επανειληµµένως είχαν κρούσει τον κώ-
δωνα του κινδύνου.

Εµείς δεν θα κάνουµε υποδείξεις στη δικαιοσύνη, όπως έκανε
χθες ο κ. Μητσοτάκης. Θεωρούµε βέβαια αυτονόητο ότι θα κα-
λέσει Υπουργούς, ότι θα κληθούν διοικητές οργανισµών, ότι θα
κληθούν γενικοί γραµµατείς, ότι θα κληθούν οι εταιρείες και η
συγκεκριµένη εταιρεία που εµπλέκονται σε αυτή τη σύµβαση,
γιατί πέρασαν δέκα ολόκληρα χρόνια -και αυτό θα το λέµε συνέ-
χεια- και ενώ το έργο έπρεπε να έχει ολοκληρωθεί σε δύο, προ-
κειµένου να έχουµε την τεχνολογική επάρκεια, να έχουµε οδη-
γηθεί σε αυτή την τραγωδία.

Η κοινωνία πρέπει να µάθει όλη την αλήθεια. Πρέπει, λοιπόν,
να αποδοθούν ευθύνες προς κάθε κατεύθυνση. Κανείς δεν µπο-
ρεί και δεν θα µείνει στο απυρόβλητο. Τα δε µέτρα για την ασφά-
λεια των µεταφορών πρέπει να είναι άµεσα. Είναι ευθύνη της
Κυβέρνησης. Τα µέτρα πρέπει να είναι άµεσα και στη βάση ενός
πολύ συγκεκριµένου χρονοδιαγράµµατος. Αυτό περιµένουµε να
ακούσουµε πρωτίστως από εσάς. 

Η ασφάλεια της ανθρώπινης ζωής δεν µπορεί παρά να αποτε-
λεί την ύψιστη προτεραιότητα σε όλους τους τοµείς µεταφορών
και ο σιδηρόδροµος πρέπει να λειτουργήσει ξανά, αλλά πρέπει
να λειτουργήσει µε ασφάλεια. Αυτό είναι το µεγάλο ζητούµενο. 

Όσον αφορά τώρα το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Γιαννακο-

πούλου, πριν µπείτε στο νοµοσχέδιο, να σας διακόψω παρακαλώ,
µε την ανοχή σας.

Ευχαριστώ την κυρία εισηγήτρια για τη διακοπή. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να προβώ σε ανακοίνωση για

δύο σχολεία τα οποία βιάζονται, έχουν επισκεφθεί τη Βουλή και
θα πρέπει να φύγουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα «Μικρό Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, δεκαοκτώ µαθητές και µαθήτριες και δυο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Νηπιαγωγείο των εκπαιδευ-
τηρίων Αυγουλέα - Λιναρδάτου. 

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και
δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Κολλεγίου
Αθηνών. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή χρονιά. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρία Γιαννακοπούλου, ευχαριστώ πολύ. Συνεχίστε, παρα-
καλώ! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Ξέρετε, κύριοι Υπουργοί, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο για
την τηλεµατική στον χώρο της δικαιοσύνης όταν έχουµε θρηνή-
σει την µη εγκατάσταση τηλεµατικής µε αυτόν τον τρόπο, στο σι-
δηροδροµικό δίκτυο. Είναι σχεδόν µια τραγική ειρωνεία όλο αυτό
το οποίο συζητούµε και βεβαίως, είναι σηµαντικό να µπορέσουν
να γίνουν και να υπάρξουν και κυρίως να εφαρµοστούν αυτές οι
αλλαγές και η ψηφιοποίηση, αν θέλετε, παντού. 

Είναι απόλυτη ανάγκη να γίνουν όλες αυτές οι µεταρρυθµίσεις
που οφείλουν να γίνουν, ιδιαίτερα στο χώρο της δικαιοσύνης,
προκειµένου να µπορέσει να υπάρξει η εµπέδωση του αισθήµα-

τος δικαίου, προκειµένου να µπορέσει να υπάρξει πραγµατικά
ταχύτερη απονοµή της δικαιοσύνης. Διότι δεν µπορούµε να βλέ-
πουµε και να ανεχτούµε, ούτε ως πολιτικό σύστηµα ούτε ως κοι-
νωνία, να υπάρχουν τέτοιες καθυστερήσεις, όπως είδαµε για
παράδειγµα να υπάρχει αυτή η απίστευτη καθυστέρηση στο έργο
της δικαιοσύνης για το Μάτι. Έπρεπε να περιµένουµε πέντε κι έξι
χρόνια για να ξεκινήσει η δίκη. Ελπίζουµε και πιστεύουµε ότι δεν
θα δούµε αντίστοιχα πράγµατα και αντίστοιχες καθυστερήσεις
για τα Τέµπη. 

Πρέπει, λοιπόν, να γίνουν µεταρρυθµίσεις, οι οποίες θα επιτα-
χύνουν την δικαιοσύνη. Αυτό είναι το πρώτο που πρέπει να γίνει
για να υπάρξει ξανά, να χτιστεί ξανά η αξιοπιστία η τρωθείσα, και
δικαίως τρωθείσα αξιοπιστία, την οποία έχουν οι Έλληνες πολί-
τες απέναντι στο πολιτικό σύστηµα. Εδώ είµαστε, λοιπόν, να τα
προχωρήσουµε όλα, αλλά κυρίως να εφαρµοστούν, κύριε Υπουρ-
γέ. Και γι’ αυτό οποιαδήποτε νοµοθέτηση πάνω σε αλλαγές και
σε µεταρρυθµίσεις, ιδιαίτερα για τη δικαιοσύνη, ναι, είµαστε εδώ
για να συµβάλουµε θετικά. 

Όµως, πρέπει -και νοµίζω το αντιλαµβάνεστε- να αποτελεί απο-
τέλεσµα ενός υγιούς διαλόγου και προτάσεων, να µην είναι απλά
και µόνο µια επιφανειακή παρουσίαση, δήθεν ή τάχα, µεταρρυθ-
µίσεων, κάτι το οποίο δυστυχώς παρατηρείται συχνά από τα νο-
µοσχέδια αυτής της Κυβέρνησης. Και να δούµε βέβαια και θα
επιµείνουµε, στο ζήτηµα της εφαρµογής, γιατί πολλά νοµοσχέδια
έχετε περάσει, κύριε Υπουργέ. Αυτό είναι µια πραγµατικότητα.
Όµως, αυτό το οποίο σας έχουµε ζητήσει και σας έχω ζητήσει
προσωπικά, δεκάδες φορές και µέσα από τις επιτροπές και από
την Ολοµέλεια της Βουλής, είναι ποιο είναι το αποτέλεσµα όλων
αυτών των νοµοσχεδίων και των µεταρρυθµίσεων που έχετε
φέρει στον χώρο της δικαιοσύνης. 

Ποια είναι τα αποτελέσµατα; Υπάρχει γραφείο στατιστικών.
Πρέπει κάποια στιγµή και σίγουρα πριν από τις εκλογές -σας το
έχω πει και σας το έχω ζητήσει δεκάδες φορές- να υπάρξει µια
συζήτηση για το ποια είναι τα απτά αποτελέσµατα των αλλαγών
που φέρνετε και λέτε ότι έχουν έρθει στη δικαιοσύνη µε βάση και
τα στατιστικά. 

Όσον αφορά τώρα το κείµενο του σχεδίου νόµου, ναι, θεω-
ρούµε ότι εµπεριέχει κάποιες διατάξεις οι οποίες κινούνται προς
την σωστή κατεύθυνση, κινούνται βέβαια άτολµα σε κάποια θέ-
µατα, θα σας πω εγώ. Και θεωρώ ότι χάνεται µια ευκαιρία, προ-
κειµένου να γίνουν ουσιαστικές αλλαγές, οι οποίες θα βελτίωναν
χρόνιες παθογένειες που αντιµετωπίζουµε. Υπάρχουν σηµαντι-
κότατα ζητήµατα, στα οποία εστιάσαµε, τα οποία σας αναφέραµε
και στις επιτροπές, τα οποία επικρίναµε όχι µόνο εµείς, αλλά στο
σύνολό της η Αντιπολίτευση και βεβαίως και κατά κύριον λόγο οι
φορείς κατά την ακρόασή τους. 

Ειδικότερα, για την κατάργηση των µεταβατικών εδρών και για
την υποκατάσταση από τα δικαστικά γραφεία τηλεµατικής, δια-
τυπώθηκαν ισχυρές επιφυλάξεις, οι οποίες έχουν ουσία κι έχουν
βάση. Ακούσαµε για παράδειγµα την πάγια αντίθετη θέση των δι-
κηγορικών συλλόγων σε µια γενικευµένη χρήση της τηλεµατικής,
µε εξαίρεση κάποια χρήση συγκεκριµένων υπηρεσιών, οι οποίες
πάνε για την εξυπηρέτηση και διευκόλυνση των πολιτών. Θεω-
ρούµε ότι µια τέτοια πραγµατικά τολµηρή τοµή στο χώρο της δι-
καιοσύνης πρέπει να είναι αποτέλεσµα µιας σοβαρής διαβού-
λευσης µε τους αρµόδιους φορείς, προκειµένου να µπορέσει να
αποτυπωθεί σε ουσιαστική βελτίωση, ιδιαίτερα στην απονοµή δι-
καιοσύνης και στην περιφέρεια και στις τοπικές κοινωνίες. 

Νοµίζω ότι αντιλαµβάνεστε ότι για να µπορέσουν να γίνουν και
να εφαρµοστούν όλες αυτές οι αλλαγές, είναι πολύ βασικό να
αγκαλιαστούν και από αυτούς, οι οποίοι θα τις εφαρµόσουν. Διότι
πολύ απλά, διαφορετικά δεν θα εφαρµοστούν ή δεν θα εφαρµο-
στούν όπως πρέπει. Άρα είναι σηµαντικό νοµίζω να ακουστούν. 

Όπως δε, πολύ σωστά ειπώθηκε κατά την ακρόαση των φο-
ρέων, επίκεντρο πρέπει να είναι πάντα ο πολίτης, πρέπει να είναι
κυρίως ο διάδικος, ο Έλληνας πολίτης, ο οποίος απευθύνεται στη
δικαιοσύνη και κριτήριο θα πρέπει πάντα να είναι η δίχως κωλύ-
µατα πρόσβαση του πολίτη στην δικαιοσύνη. 

Ο πολίτης πρέπει να απολαµβάνει πλήρως το δικαίωµα της έν-
νοµης προστασίας. Στην παρούσα φάση δεν φαίνεται να υπάρχει
αυτή η συλλογή στοιχείων και οι σωστές βάσεις για την εν λόγω
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κίνηση. Κι αν υπάρχει, σίγουρα δεν τη γνωρίζουν ή δεν την έχουν
καταλάβει, όπως προσπαθείτε να την αιτιολογήσετε τουλάχιστον
εσείς, οι πλέον αρµόδιοι εµπλεκόµενοι, οι οποίοι αντιδρούν γενι-
κότερα. 

Σε κάθε περίπτωση φαίνεται ότι η κάθε συζήτησή µας περί λει-
τουργίας της δικαιοσύνης -και τελικά όχι µόνο της δικαιοσύνης,
αλλά στο σύνολο του δηµοσίου- θα καταλήξει στο εξής: Έλλειψη
προσωπικού και υποστελέχωση. 

Και για να είµαστε ειλικρινείς, κύριε Υπουργέ, τα γραφεία τη-
λεµατικής, πώς ακριβώς θα λειτουργήσουν; Με ποιον τρόπο;
Οπότε πάντα το ίδιο θα ζητούν οι αρµόδιοι φορείς, το ίδιο θα επι-
σηµαίνουµε και εµείς και τελικά αυτή είναι µια από τις βασικές
παθογένειες της δηµόσιας διοίκησης, η υποστελέχωση, η οποία
υπάρχει από τον ΟΣΕ, κύριε Υπουργέ µέχρι την ελληνική δικαιο-
σύνη και τους δικαστικούς υπαλλήλους και τις τεράστιες ελλεί-
ψεις, µέχρι τα νοσοκοµεία και τις ελλείψεις σε νοσηλευτές και
ούτω καθ’ εξής. 

Στην συνέχεια, θετική φαίνεται να είναι η πρόβλεψη για τη µε-
ταφορά αρµοδιότητας από τα Διοικητικά Δικαστήρια της Αθήνας
στα Διοικητικά Δικαστήρια του Πειραιά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Μισό λεπτό, θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Βεβαίως αυτό, για να έχει τα επιθυµητά αποτελέσµατα, θα πρέ-

πει ναι, να υπάρξει αντίστοιχη ενίσχυση προσωπικού και στα Δι-
οικητικά Δικαστήρια Πειραιά. Θετική είναι και η διάταξη, η οποία
επαναπροσδιορίζει την τοπική αρµοδιότητα σχετικά µε τους
ασφαλισµένους και συνταξιούχους στις διαφορές τους που ανα-
κύπτουν µε τον ΕΦΚΑ.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, τονίζοντας ότι επί της αρχής ναι, είµα-
στε θετικοί στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, όσο κι αν θεωρούµε ότι
κάποιες προτάσεις θα µπορούσαν να είναι πολύ καλύτερα διατυ-
πωµένες και πολύ πιο γενναίες. Διότι ξέρετε -και νοµίζω σε αυτό,
το ΠΑΣΟΚ έχει δώσει δείγµατα γραφής- εµείς δεν έχουµε παρω-
πίδες κοµµατικές, µικροκοµµατικές παρωπίδες ούτε µικροκοµµα-
τικά ταµπού. Εµείς στεκόµαστε θετικά απέναντι σε οτιδήποτε
µπορεί να επιλύσει χρόνιες παθογένειες, χρόνια προβλή- µατα,
έστω και µερικώς και µακάρι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα
σε αυτή την Αίθουσα να µπορούσαµε να συνεννοηθούµε σε πολύ
περισσότερα πράγµατα, σε πολύ περισσότερα ζητήµατα. Διότι νο-
µίζω ότι µε αυτόν τον τρόπο θα µπορούσαµε να είµαστε πραγµα-
τικά χρήσιµοι για τους Έλληνες πολίτες. Κι αν µπορούσαµε
πραγµατικά να υπερβούµε τον εαυτό µας και πάνω στα σοβαρά
θέµατα, τα οποία ταλανίζουν τη χώρα µας, να είχαµε ευρύ- τερες
συναινέσεις από το να τσακωνόµαστε για µικροκοµµατικούς και
µόνο λόγους, τότε ίσως δεν θα θρηνούσαµε πενήντα επτά θύµατα
στα Τέµπη, αν µπορούσαµε να είχαµε βρει συναινέσεις στα βασικά
προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας τόσα χρόνια. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία
Γιαννακοπούλου. 

Τώρα καλείται στο Βήµα η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδος κ. Κοµνηνάκα. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ανείπωτη είναι η θλίψη που βιώνουν οι
δεκάδες οικογένειες των αθώων θυµάτων και µαζί τους βέβαια
όλος ο ελληνικός λαός για την πολύνεκρη τραγωδία από τη σύ-
γκρουση των τρένων στα Τέµπη.

Όµως, ταυτόχρονα µας πληµµυρίζει και τους πληµµυρίζει
όλους τεράστια οργή. Κι αυτή η οργή εκφράζεται όλες αυτές τις
µέρες µετά την τραγωδία, από τους εργαζόµενους και τη νεο-
λαία, στις πλατείες και στους δρόµους σε ολόκληρη την Ελλάδα.
Αυτή η οργή έχει γίνει ένα φουσκωµένο ορµητικό ποτάµι και θα
εκφραστεί και αύριο στη µεγάλη εργατική παλλαϊκή απεργία και
τις απεργιακές συγκεντρώσεις σε όλη τη χώρα. 

Γιατί τώρα, κύριοι Υπουργοί, δεν είναι η ώρα της σιωπής. Είναι
η ώρα της φωνής και του αγώνα, για να ειπωθούν τα πράγµατα
µε το όνοµά τους, για να αποκαλυφθούν οι αιτίες και οι ένοχοι
των κρατικών εγκληµάτων και κυρίως, για να πάψουν αυτές οι
συνεχιζόµενες ανθρωποθυσίες στον βωµό των κερδών. 

Διότι η τραγωδία στα Τέµπη δεν ήταν ένα δυστύχηµα που οφεί-

λεται σε ένα ανθρώπινο λάθος, όπως προκλητικά επιχειρεί να µας
πείσει η Κυβέρνηση -µια προσπάθεια βέβαια που πέφτει στο
κενό- και προσπαθεί ταυτόχρονα να τεκµηριώσει µέσα από το
προαποφασισµένο πόρισµα µιας στηµένης από την ίδια, επιτρο-
πής εµπειρογνωµόνων. 

Ήταν ένα προδιαγεγραµµένο έγκληµα, για το οποίο υπήρχαν
επαναλαµβανόµενες προειδοποιήσεις των συνδικαλιστικών ορ-
γανώσεων όλο το προηγούµενο διάστηµα. Κι όπως κάθε έγκλη-
µα, έτσι κι αυτό έχει συγκεκριµένους ενόχους. Ένοχοι είναι όσοι
υπηρέτησαν και υπηρετούν την πολιτική της απελευθέρωσης των
συγκοινωνιών, την υποχρηµατοδότηση και ιδιωτικοποίηση του σι-
δηροδρόµου, την κατάτµηση του σιδηροδροµικού έργου στο
πλαίσιο των κατευθύνσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή
όλες, χωρίς εξαίρεση, τις µέχρι σήµερα αστικές κυβερνήσεις
τόσο της Νέας Δηµοκρατίας όσο και του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ. 

Ένοχοι είναι όσοι πίνουν νερό στο όνοµα της ψηφιακής µετά-
βασης για να θησαυρίζουν οι νέοι επενδυτές του ψηφιακού κό-
σµου, αλλά την ίδια ώρα θεωρούν κόστος την αξιοποίηση της
επιστήµης και της τεχνολογίας για την προστασία της ανθρώπι-
νης ζωής και τις τεράστιες εργατικές και λαϊκές ανάγκες, όπως
για την ουσιαστική ασφάλεια των συγκοινωνιών, την αντισεισµική
θωράκιση, την αντιπυρική και αντιπληµµυρική προστασία και
άλλα. Αυτή είναι η µεγάλη αντίφαση ανάµεσα στις δυνατότητες
που δίνει η σηµερινή εποχή και στο πώς αυτές αξιοποιούνται. 

Ένοχοι είναι όσοι δεν διστάζουν να θυσιάζουν στο βωµό των
κερδών τους ακόµα και την ίδια την ανθρώπινη ζωή. Ένοχο είναι
το ίδιο το αστικό κράτος που υπηρετεί τα συµφέροντα των επι-
χειρηµατικών οµίλων σε βάρος της ανθρώπινης ζωής και των λαϊ-
κών αναγκών. 

Αυτό βαφτίζετε δηµόσιο συµφέρον που το υπερασπίζεστε είτε
διατηρώντας την ιδιοκτησία των σιδηροδρόµων και των άλλων
κοινωφελών υπηρεσιών είτε ξεπουλώντας την σε ιδιωτικά συµ-
φέροντα. Διότι είναι το ίδιο το αστικό κράτος που δίνει ψίχουλα
για την αναβάθµιση των αναγκαίων υποδοµών, για αντισεισµικά,
αντιπυρικά, αντιπληµµυρικά έργα, για την υγεία, την παιδεία.
Είναι ο 100% κρατικός ΟΣΕ που έχει στην ευθύνη του τη σηµα-
τοδότηση, την τηλεδιοίκηση και ανάταξη -ανακατασκευή του δι-
κτύου. Και την ίδια ώρα το αστικό κράτος επιλέγει να ταΐζει µε
ζεστό χρήµα τους επιχειρηµατικούς µονοπωλιακούς οµίλους, πα-
ραδίδει κερδοφόρα φιλέτα στα ιδιωτικά συµφέροντα, όπως βέ-
βαια µε την ίδια ευκολία προσφέρει τα σπίτια του λαού στις
ορέξεις των αρπακτικών, των τραπεζών και των funds. Διότι βέ-
βαια και το ίδιο το αστικό κράτος καθορίζει τις προτεραιότητές
τους µε το εχθρικό, για τις λαϊκές ανάγκες, ζύγι τού κόστους-
οφέλους. 

Συνεργός, λοιπόν, σε αυτό το έγκληµα είναι και η ίδια η δικαιο-
σύνη. Γιατί αυτή η δικαιοσύνη τόλµησε να βγάλει παράνοµη την
απεργία των εργαζοµένων στο µετρό την αµέσως επόµενη µέρα
αυτού του εγκλήµατος, όταν ακόµα καταµετρώνταν οι σωροί και
αναζητούνταν οι αγνοούµενοι, αξιοποιώντας βέβαια όλο το απερ-
γοκτόνο νοµοθετικό πλαίσιο που συνδιαµόρφωσαν οι κυβερνή-
σεις Νέας Δηµοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ, όπως έκαναν βέβαια
και σ’ όλες τις προηγούµενες απεργίες, όταν απεργούσαν οι ερ-
γαζόµενοι γι’ αυτά τα µέτρα υγιεινής και ασφάλειας, που λείπουν
από τους σιδηροδρόµους και βοούσε ο τόπος πραγµατικά γι’
αυτές τις ελλείψεις. 

Το ίδιο έκανε και στις απεργίες στην «COSCO», στις απεργίες
των ναυτεργατών και αλλού. Την ίδια στάση κρατάει η δικαιοσύνη
στη συντριπτική πλειοψηφία των απεργιών των εργαζοµένων και
αυτή η στάση χαιρετίζεται από την πλειοψηφία των Μέσων Μαζι-
κής Ενηµέρωσης, συνοδευόµενη και από τη γνωστή ρητορεία για
την ταλαιπωρία των λίγων και άλλα τέτοια που καλλιεργούν συ-
νεχώς τον κοινωνικό αυτοµατισµό.

Αυτή η δικαιοσύνη είναι που διώκει τους αγωνιζόµενους βιο-
παλαιστές µε την κατηγορία για διατάραξη της ασφάλειας των
συγκοινωνιών -αυτά διαταράσσουν για τα δικά σας δεδοµένα τις
συγκοινωνίες-, φορτώνοντάς τους επιπλέον και το µισό Ποινικό
Κώδικα που από κοινού, βέβαια, διαµορφώσατε όλες οι κυβερ-
νήσεις. 

Είναι η ίδια δικαιοσύνη που περηφανεύεται για τα νέα επενδυ-
τικά δικαστήριά της που φυσικά δικαιώνουν τους επενδυτές και
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σκίζονται για να τρέξουν οι υποθέσεις τους. Άλλωστε, οι χρυσο-
φόρες συµβάσεις τους και ένα ολόκληρο νοµοθετικό πλαίσιο πε-
ριλαµβάνουν και πολλά τέτοια παραθυράκια, για να τους προ-
στατεύουν. 

Είναι η ίδια δικαιοσύνη που νοµιµοποιεί τη δυνατότητα των
εταιρειών διαχείρισης να επισπεύδουν κατασχέσεις και πλειστη-
ριασµούς για λογαριασµό των funds σε βάρος της λαϊκής περι-
ουσίας, όπως έγινε µε την πρόσφατη κατάπτυστη απόφαση της
Ολοµέλειας του Αρείου Πάγου, η οποία βέβαια εκδόθηκε σε
χρόνο ρεκόρ, αξιοζήλευτο για τα δεδοµένα της δικαιοσύνης, επι-
βεβαιώνοντας ότι όταν πρόκειται να εξυπηρετήσει τα µεγάλα
συµφέροντα, µπορεί µε ευκολία να κινηθεί ταχύτατα. 

Είναι η ίδια δικαιοσύνη, κύριε Υπουργέ, που αποπνέει δυσωδία
από τη σήψη της, µέσα από τις πολύ πρόσφατες αποκαλύψεις,
οι οποίες απασχολούν έντονα και την Ένωση Δικαστών και Ει-
σαγγελέων, για τις προκλητικές διασυνδέσεις και τα «κολλητιλί-
κια» δικαστικού επιµελητή, γνωστού για τον βίο και την πολιτεία
του, που πραγµατοποιεί εκτελέσεις για λογαριασµό των funds σε
λαϊκά σπίτια µε ανώτατους δικαστές, εισαγγελείς, Υπουργούς και
άλλα. Γι’ αυτές τις προκλητικές σχέσεις η Κυβέρνησή σας σιωπά. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, είναι τουλάχιστον προκλητικές δηλώσεις ότι
τώρα είναι η ώρα της δικαιοσύνης, καλλιεργώντας για άλλη µία
φορά αυταπάτες ότι η δικαιοσύνη είναι αυτή που θα έρθει να επι-
φέρει την κάθαρση.

Ο λαός, ξέρετε, έχει πολύτιµη πείρα που δεν µπορεί να την ξε-
χάσει. Καµµία δικαίωση δεν ήρθε από την αστική δικαιοσύνη για
τα εγκλήµατα στο «ΣΑΜΙΝΑ», στη «ΡΙΚΟΜΕΞ», στη Μάνδρα και
τόσα άλλα. Η απόδοση των ευθυνών σε ορισµένα µόνο πρόσωπα,
ανεξάρτητα από το πραγµατικό ή µη µερίδιο της ευθύνης τους,
ήταν πάντα βολική για να αθωώνονται τελικά οι εγκληµατικές πο-
λιτικές.

Καµµιά εµπιστοσύνη, λοιπόν, δεν πρέπει να δείξουν οι εργαζό-
µενοι και ο λαός στο αστικό κράτος και τη δικαιοσύνη του, γιατί
αυτά υπηρετούν τον νόµο του κέρδους. Η ζυγαριά της δικαιοσύ-
νης πάντοτε θα γέρνει µέσα στο υπάρχον εκµεταλλευτικό σύ-
στηµα υπέρ αυτού του νόµου.

Η ιστορία, όµως, ξέρετε, έχει αποδείξει συχνά ότι µετά από τέ-
τοιες µεγάλες τραγωδίες, οι λαοί αφυπνίζονται και γυρίζουν προς
τα µπρος τον τροχό της ιστορίας. Έτσι πρέπει και µπορεί να γίνει
και τώρα. Γιατί αυτή θα είναι και η καλύτερη δικαίωση των τόσων
αθώων θυµάτων.

Μέσα, λοιπόν, σε αυτές τις συνθήκες συζητάµε και το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο, το οποίο εντάσσεται σε ένα πλαίσιο από
βαθιά αντιδραστικές, ταξικές µεταρρυθµίσεις, οι οποίες υλοποι-
ούν για ακόµα µία φορά κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και των διάφορων επιτελείων της άρχουσας τάξης, όπως έχουν
εξάλλου εύγλωττα αποτυπωθεί τόσο στην έκθεση της Επιτροπής
Πισσαρίδη όσο και στο Σχέδιο Ανάπτυξης και Ανθεκτικότητας.

Η στόχευση των µεταρρυθµίσεων αυτών είναι διπλή. Από τη
µία, να θωρακιστεί το σύστηµα από κάθε αµφισβήτηση και από
την άλλη, να διαµορφωθεί ένα πλαίσιο λειτουργίας και απονοµής
της δικαιοσύνης µε όρους που θα εξυπηρετούν την πιο γρήγορη,
φιλική και αποτελεσµατική για τους επιχειρηµατικούς οµίλους
διεκπεραίωση των υποθέσεών της.

Ένας πυλώνας µεταρρυθµίσεων, ειδικότερα, αφορά στην ίδια
την οργάνωση και τη λειτουργία των δικαστηρίων. Έτσι τα δικα-
στήρια καλούνται να συµβάλουν στην κανονικότητα της ροής των
κονδυλίων του Ταµείου Ανάκαµψης και για τους λόγους αυτούς
επιβάλλεται αφ’ ενός, να θέτουν σε προτεραιότητα τις υποθέσεις
στις οποίες διακυβεύονται επενδυτικά συµφέροντα και αφ’ ετέ-
ρου, να ιδρύουν ειδικά τµήµατα για τις υποθέσεις που ενδιαφέ-
ρουν κυρίως τους στρατηγικούς επενδυτές. Σε αυτά τα τµήµατα,
βέβαια, δεν φείδεστε πόρων. Αυτά στελεχώνονται από εξειδικευ-
µένους δικαστές που θα έχουν τύχει και αντίστοιχης επιµόρφω-
σης, καθόλα ταξικής και ουδέτερης φυσικά σε ζητήµατα
οικονοµικής θεωρίας και άλλα.

Εισάγονται, ταυτόχρονα, µέθοδοι µάνατζµεντ στη διοίκηση των
δικαστηρίων, τα οποία καλούνται να καταρτίζουν πλάνα σαν να
επρόκειτο για πολυεθνικές επιχειρήσεις, ενώ κυρίαρχη σε όλα τα
επίπεδα, ακόµα και στο αν υπάρχει ανάγκη διατήρησης ενός δι-
καστηρίου, είναι αυτή η γνωστή αντιδραστική λογική του κό-

στους-οφέλους.
Στον αντίποδα, βέβαια, η πρόσβαση των εργαζοµένων και των

λαϊκών στρωµάτων στη δικαιοσύνη και στη συγκεκριµένη περί-
πτωση στη διοικητική δικαιοσύνη, που αφορά το νοµοσχέδιο, κα-
θίσταται όλο και πιο δύσκολη, εξαιτίας του αυξηµένου κόστους
της δίκης αλλά και των πολύµορφων δικονοµικών εµποδίων,
όπως ενδεικτικά είναι η ενδικοφανής προσφυγή στις φορολογι-
κές διαφορές, ενώ συνολικά προωθείται η λογική της εξωδικα-
στικής επίλυσης των διαφορών.

Ειδικότερα, µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο εισάγεται για
πρώτη φορά το αντιδραστικό µόρφωµα της λεγόµενης τηλεµα-
τικής δίκης µε τη µετατροπή κάποιων δικαστηρίων σε δικαστικά
γραφεία τηλεµατικής, όπως αποκαλούνται. Όπως προβλέπεται
στον οδικό χάρτη που περιέχεται στο παράρτηµα του νοµοσχε-
δίου, από το τέλος του 2026 και µετά καταργούνται ή συγχωνεύο-
νται διοικητικά δικαστήρια και µετακινούνται οι δικαστές τους ή
µετατρέπονται σε δικαστικά γραφεία τηλεµατικής, εφόσον, όπως
αναφέρεται σε αυτό, εξακολουθήσει η µείωση της εισροής των
υποθέσεων σε αυτά. Ορίστε η φωτογραφία της ζυγαριάς κό-
στους-οφέλους. Η µείωση, βέβαια, της εισροής των υποθέσεων
είναι σχεδόν βέβαιο ότι θα συµβεί µε δεδοµένα τα οικονοµικά και
δικονοµικά εµπόδια που συνεχώς ορθώνονται στην πρόσβαση
των εργαζοµένων και των λαϊκών στρωµάτων στη δικαιοσύνη και
ιδιαίτερα στη διοικητική.

Στην πράξη, δηλαδή, έρχεστε και µε αυτό το νοµοσχέδιο να
υλοποιήσετε τη γνωστή έκθεση Πικραµένου για τον δικαστικό
«Καλλικράτη», απλά µεταθέτετε για λίγα χρόνια προς τα πίσω την
εφαρµογή της, όταν, όπως λέτε, θα υπάρξει η αντίστοιχη τεχνο-
λογική υποδοµή. Εξάλλου, ήδη στο σηµερινό νοµοσχέδιο νοµο-
θετείται αυτή η κατάργηση των µεταβατικών εδρών στο άρθρο
18. Γι’ αυτό και θεωρούµε ότι δεν χωράει κανένας εφησυχασµός
για την προσωρινή αναδίπλωση του Υπουργείου ή µάλλον απλά
για τη χρονική µετάθεση του στόχου της.

Η χρήση και µάλιστα κατά τρόπο υποχρεωτικό, τεχνολογιών
µη εύκολα προσβάσιµων στους περισσότερους θα καταστήσει
ακόµα πιο δύσκολη τη δικαστική αµφισβήτηση της κρατικής δρά-
σης στα τµήµατα των εργαζοµένων και των λαϊκών στρωµάτων.

Από την άλλη, βέβαια, οι εξελίξεις αυτές κατατείνουν και σε
αυτοµατοποιηµένες, µε τον έναν ή τον άλλον τρόπο, δικαστικές
αποφάσεις που θα ευθυγραµµίζονται καλύτερα µε την κυρίαρχη
πολιτική και νοµολογία, κάτι βέβαια που πιο καθαρά θα φανεί τα
επόµενα χρόνια µε τη σχεδιαζόµενη εισαγωγή στη δικαιοσύνη
της τεχνητής νοηµοσύνης.

Με τις τηλεµατικές δίκες καταργείται, ουσιαστικά, η αρχή της
δηµοσιότητας της δίκης, καθιστώντας τη δικαιοσύνη ακόµα πιο
στεγανή και ελέγξιµη. Παράλληλα, ενισχύεται η συγκέντρωση
της δικαστικής ύλης στις ισχυρές δικηγορικές εταιρείες και τα
µεγαλογραφεία που διαθέτουν και την ανάλογη υποδοµή για τη
χρήση των νέων τεχνολογιών, το αντίστοιχο προσωπικό, σε βά-
ρος φυσικά των µικρών αυτοαπασχολούµενων δικηγόρων.

Οι διοικητικές δίκες, λόγω της φύσης τους, προσφέρονται για
το ξεκίνηµα αυτής της εφαρµογής των τηλεδικών, µε µια έννοια
πειραµατικά, αλλά είναι βέβαιο -εξάλλου οµολογείται και από την
Κυβέρνηση και από τα διάφορα άλλα επιτελεία που επεξεργάζο-
νται αυτές τις αντιδραστικές αλλαγές- ότι θα γίνει στη συνέχεια
προσπάθεια να επεκταθεί αυτή και στις αστικές και ποινικές
δίκες, µε όλες τις πολύπλευρες αρνητικές συνέπειες που αυτό
θα έχει για τους εργαζόµενους και τα λαϊκά στρώµατα, όπως βέ-
βαια και για τους αυτοαπασχολούµενους δικηγόρους µε τα χα-
µηλότερα εισοδήµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεχίστε, κυρία

συνάδελφε.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Για άλλη µια φορά, λοιπόν, η πρόοδος

της τεχνολογίας αξιοποιείται, όπως συµβαίνει, για παράδειγµα,
µε την προώθηση των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών στα σωµατεία,
όχι για τις εργατικές και λαϊκές ανάγκες, όπως θα µπορούσε και
θα έπρεπε, αλλά για την υλοποίηση των αντιδραστικών σχεδια-
σµών.
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Εξάλλου, σε όλο της το µεγαλείο έχει αποκαλυφθεί ότι εκεί
που χρειάζεται πραγµατικά να αξιοποιηθεί η πρόοδος της τεχνο-
λογίας για τη βελτίωση των συνθηκών ζωής, της ασφάλειας, την
ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών, εκεί δεν υπάρχει ούτε το εν-
διαφέρον ούτε η ταχύτητα της εφαρµογής της. Δεν είναι τυχαίο
ότι οι εργαζόµενοι στον χώρο της δικαιοσύνης -δικαστές, δικη-
γόροι, δικαστικοί υπάλληλοι- έχουν µε έντονο τρόπο εκφράσει
την αντίθεσή τους τόσο στην καθιέρωση των τηλεδικών όσο βέ-
βαια και στην ίδια την κατάργηση ή συγχώνευση δικαστηρίων και
παρ’ όλα αυτά, η Κυβέρνηση επιµένει σε αυτές τις στοχεύσεις,
εισάγοντας για ψήφιση το συζητούµενο απαράδεκτο νοµοσχέ-
διο.

Στο νοµοσχέδιο αυτό υπάρχουν και άλλες, φυσικά, προβληµα-
τικές διατάξεις, όπως για παράδειγµα, η υποχρέωση ειδικής αι-
τιολογίας για την απόφαση αναβολής διοικητικών δικαστηρίων
και άλλες, οι οποίες βέβαια, αν θέλετε, είναι και δευτερεύουσας
σηµασίας σε σχέση µε τον κύριο όγκο του νοµοσχεδίου, που απο-
τελεί πραγµατικά µια αντιδραστική τοµή στη διοικητική δίκη.

Για τους παραπάνω λόγους θα καταψηφίσουµε επί της αρχής
το σύνολο του νοµοσχεδίου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευχα-

ριστώ, κυρία Κοµνηνάκα.
Ο κ. Αντώνης Μυλωνάκης, ειδικός αγορητής της Ελληνικής

Λύσης, έχει τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς,

θέλω να εκφράσω τη θλίψη, αλλά και την οργή της Ελληνικής
Λύσης για το εθνικό έγκληµα το οποίο συνετελέσθη στα Τέµπη,
µε ένα οδυνηρό αποτέλεσµα, τον φρικτό θάνατο τόσων ανθρώ-
πων. Κανείς δεν ξέρει, µόνο ο Θεός πόσων ακόµα! Είναι ενδει-
κτικό το νούµερο «πενήντα επτά», το οποίο µας λέει η Κυβέρνη-
ση, νέων παιδιών, των παιδιών µας.

Εκφράζουµε τα συλλυπητήρια προς τις οικογένειες των παι-
διών αυτών και εκ µέρους του Προέδρου Κυριάκου Βελόπουλου,
ο οποίος θα µιλήσει σε λίγο, αλλά και εκ µέρους των Βουλευτών
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης.

Κύριε Υπουργέ, συζητούµε ένα νοµοσχέδιο σήµερα κάτω από
το βάρος µιας εθνικής τραγωδίας. Άραγε, τι νόηµα έχει αυτή η
συζήτηση ενός νοµοσχεδίου το οποίο, ούτως ή άλλως, είναι πρό-
χειρο και δεν φέρνει τίποτα διαφορετικό στον Έλληνα πολίτη; Ας
σκεφτούµε τώρα όλοι µαζί εδώ πόσες φορές έχουµε πει «πρέπει
να αλλάξουµε τη νοοτροπία µας»;

Άκουσα τον Πρόεδρο της Βουλής, τον κ. Τασούλα, το πρωί να
λέει ότι ο καθένας πρέπει να αναλάβει τις ευθύνες του και η
Βουλή έχει τις δικές της. Προφανώς, γιατί πρωτίστως, αυτό δεν
ήταν ένα απλό ατύχηµα. Ήταν ένα πολιτικό έγκληµα.

Γι’ αυτό το πολιτικό έγκληµα, κύριε Υπουργέ -και αναφέροµαι
στην Κυβέρνησή σας και στις κυβερνήσεις οι οποίες κυβέρνησαν
τη χώρα από το 2010 και εντεύθεν- έχουν ακεραία ευθύνη κυρίως
οι Υπουργοί που πέρασαν από αυτό το Υπουργείο. Έχουν ονο-
µατεπώνυµο: Είναι η Νέα Δηµοκρατία, είναι η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και είναι η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ.

Ο κύριος Πρωθυπουργός καθυστερηµένα βγήκε πέντε µέρες
µετά να ζητήσει συγγνώµη. Άραγε, πόσες φορές έχω ακούσει να
ζητάει συγγνώµη ο κ. Μητσοτάκης κατά τα τριάµισι χρόνια που
είναι Πρωθυπουργός της χώρας; Τέσσερις φορές. Πόσες φορές,
άλλωστε, πρέπει να τον ακούσουµε ακόµα για να καταλάβουµε
ότι κάτι δεν πάει καλά. Από τη στιγµή που βγήκε η συγγνώµη χά-
θηκε το φιλότιµο!

Ας έρθουµε να δούµε τι έκανε η Κυβέρνηση τα τελευταία τέσ-
σερα χρόνια που κυβερνάει στον τοµέα του σιδηροδρόµου.
Πόσες φορές η Ελληνική Λύση -και άλλα κόµµατα, αλλά, επειδή
έχουν κυβερνήσει και έχουν ένα βάρος στην πλάτη τους, προ-
σπάθησαν πολλές φορές να τα απαλύνουν και να λειάνουν τις
γωνίες- είχε πει ποια είναι η ασφάλεια των σιδηροδρόµων;

Πόσες φορές δεν είχαµε ρωτήσει τη Ρυθµιστική Αρχή Σιδηρο-
δρόµων, κύριε Υπουργέ, η οποία και αυτή έχει τη δική της ευ-
θύνη; Διότι για τη διαλειτουργικότητα των σιδηροδρόµων και για
την ασφάλεια των µετακινήσεων είναι υπεύθυνη. Έχει κάνει κα-
ταγγελίες. Και λοιπόν;

Ακούστε µια καταγγελία την οποία είχαµε κάνει όχι επειδή εί-
µαστε παντογνώστες, αλλά επειδή µας τα έλεγαν οι πολίτες και
οι εργαζόµενοι.

Πριν από έξι µε επτά µήνες περίπου είχαµε µάθει ότι ακόµα και
ο προαστιακός, κύριε Υπουργέ -και το λέω σε εσάς, γιατί είστε
Υπουργός Δικαιοσύνης- ο οποίος µεταφέρει καθηµερινά χιλιάδες
ανθρώπους από τους σταθµούς, όπως είναι ο «Δουκίσσης Πλα-
κεντίας» µέχρι το «Αεροδρόµιο», δεν έχει φωτοσηµάνσεις. Δη-
λαδή, είναι τυφλός ο προαστιακός. Και προχωράµε και λέµε ότι
είναι ασφαλής ο προαστιακός και βάζουµε κόσµο κάθε µέρα
µέσα, παιδιά.

Νέα παιδιά τα οποία παίρνουν το τρένο, φοιτητές, στρατιώτες,
µαθητές παραγωγικών σχολών χάθηκαν σε αυτό το απίστευτο
δυστύχηµα! Και ποιος φταίει; Κανείς ή όλοι. Όχι! Όλοι οι Υπουρ-
γοί τουλάχιστον Υποδοµών από το 2010 µέχρι σήµερα είναι υπεύ-
θυνοι, µε βεβαίως µεγαλύτερη ευθύνη να φέρνει ο τελευταίος
Υπουργός, ο τέως Υπουργός, ο κ. Κώστας Καραµανλής, ο οποίος
για κάποιους λόγους ανεξήγητους εδώ µέσα δέκα - δεκαπέντε
µέρες πριν, ωρυόταν και έλεγε να ζητήσουµε συγγνώµη όλοι,
γιατί καταστρέφουµε τον σιδηρόδροµο, γιατί θα κάνουµε τον
κόσµο να µην µπαίνει στον σιδηρόδροµο, γιατί ο σιδηρόδροµός
µας είναι ο ασφαλέστερος σιδηρόδροµος της Ευρώπης. Τι είναι
αυτό;

Και βέβαια, οι γονείς έρχονται και ρωτούν: Γιατί, κύριε Καρα-
µανλή, που ήσασταν ο καθ’ ύλην αρµόδιος -γιατί ο Υπουργός
είναι αρµόδιος για αυτό το πράγµα και ο Πρωθυπουργός, βε-
βαίως, γιατί έχει ευθύνη για όλη τη χώρα- είπατε ψέµατα στον
ελληνικό λαό; Γιατί παραπλανήσατε τον Έλληνα πολίτη; Γιατί δεν
του είπατε την αλήθεια; Γιατί δεν του είπατε ότι είµαστε άχρηστοι
να µπορούµε να διαχειριστούµε έναν σιδηρόδροµο; Γιατί δεν του
είπατε ότι τα χρόνια αυτά 15 δισεκατοµµύρια έχουν κάνει φτερά;

Διαγράφηκαν, λέει, δάνεια του ΟΣΕ 15 δισεκατοµµυρίων. Πού
πήγαν τα λεφτά αυτά; Πού πήγαν; Η Ευρωπαϊκή Ένωση, η Ευ-
ρωπαϊκή Αρχή των Σιδηροδρόµων έδινε λεφτά για την ασφάλεια
των σιδηροδρόµων. Πού πήγαν τα λεφτά; Συµβάσεις επί συµβά-
σεων. Δεν λέµε για την 717 µόνο, η οποία ξεκίνησε το 2014 και
το 2016 έπρεπε να παραδώσει το έργο. Τέσσερις - πέντε συµβά-
σεις. Τι συµβάσεις είναι αυτές; Στον βωµό ποιων συµφερόντων,
αντί να τελειώσουµε µια σύµβαση, µπερδεύουµε τη µία σύµβαση
µε την άλλη, µε αποτέλεσµα να µην έχει εκτελεστεί κανένα έργο,
παρά ελάχιστο, πολύ ελάχιστο;

Αυτά όλα πρέπει να µας προβληµατίσουν. Και ποιος ευθύνεται
γι’ αυτό; Είναι πολιτικό το θέµα, ναι ή όχι; Πρωτίστως, είναι πολι-
τικό. Καµµία δικαιολογία δεν υπάρχει. Καµµία δικαιολογία; Ο
Πρωθυπουργός καλά θα κάνει να ζητήσει πραγµατικά συγγνώµη
-έπρεπε να έχει ζητήσει από την πρώτη µέρα- και να παραδεχθεί
ότι τέσσερα χρόνια µαζί µε τον Υπουργό Υποδοµών δεν έκαναν
το παραµικρό, ούτως ώστε να έχουµε έναν ασφαλή σιδηρόδροµο
για τους ανθρώπους, για τους Έλληνες πολίτες, για τον κόσµο
που παίρνει τον σιδηρόδροµο σαν ένα µέσο το οποίο είναι πιο
φθηνό, πιο καθαρό και γρήγορο.

Άρα τι έπρεπε να κάνει; Έπρεπε να έχει παραιτηθεί µαζί µε τον
κ. Καραµανλή ολόκληρη η Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ. Ολόκληρη
η Κυβέρνηση έπρεπε να έχει παραιτηθεί και να αναλάβει τις ευ-
θύνες των πράξεών της -αυτό έχω µάθει εγώ τόσα χρόνια στις
Ένοπλες Δυνάµεις- διότι δεν υπάρχει δικαιολογία. Προφανώς ευ-
θύνονται και οι προηγούµενοι. Όµως, τέσσερα χρόνια να µην
µπορούν να φτιάξουν και να ολοκληρώσουν ένα σύστηµα ασφά-
λειας; Εδώ ξέρουµε αυτή τη στιγµή τι γίνεται στο σπίτι µας. Ξέ-
ρουµε πού είναι το αυτοκίνητό µας. Ξέρουµε πού είναι το παιδί
µας. Αν µπούµε στη Google, θα µας τα βγάλει αµέσως. Και δεν
µπορεί να δει ο σταθµάρχης ή ο κέντρο ελέγχου πού είναι τα
τρένα; Δεκαεπτά λεπτά, λέει, στην ίδια γραµµή -ποιος να το ακού-
σει και να µην τρελαθεί;- και να µην πάρει κανένας µυρωδιά! Και
να γίνει το τροµερό αυτό δυστύχηµα και να περιµένει το «112»
να πάρουν τηλέφωνο από µέσα από το τρένο να ειδοποιήσουν
ότι έγινε δυστύχηµα. Τι είναι αυτά τα πράγµατα; Τι νοοτροπία
είναι αυτή; 

Κύριοι Υπουργοί, πώς διορίζονται στις θέσεις αυτές; Είναι σαν
να έχουµε εναέρια κυκλοφορία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
και να πετάω εγώ µε το αεροπλάνο και να έρχοµαι από Θεσσα-
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λονίκη και να υπάρχει µεγάλη κυκλοφορία στο αεροδρόµιο και
να ξέρω από µέσα µου ότι ο ελεγκτής εναέριας κυκλοφορίας τη
νύκτα είναι ένας και αυτός ενός µηνός. Όσα αεροπλάνα και ελι-
κόπτερα θα κατέβουν, θα κατέβουν σµπαραλιασµένα και δεν θα
µείνει κανένας. Μα, είναι δυνατόν να γίνονται τέτοια πράγµατα;
Πού δηλαδή είναι οι προσλήψεις οι σοβαρές µε αξιοκρατικά κρι-
τήρια, µε ηλικιακά κριτήρια, µε κριτήρια µόρφωσης και αντίλη-
ψης; Και βάλανε τον άλλον εξήντα χρόνων το τριήµερο της
Καθαρά Δευτέρας! Πώς µπήκε αυτός; Ένας θεός ξέρει! Ποιος
τον έβαλε; Σίγουρα κάποιος. Αυτή είναι η νοοτροπία. 

Ο επιθεωρητής στη Λάρισα δεν είχε βγάλει έναν αναπληρωµα-
τικό, έναν άλλο µαζί του για να βοηθήσει στη µεγάλη κίνηση της
κυκλοφορίας. Και µόλις έγινε το τροµερό αυτό δυστύχηµα και εί-
χαµε τόσες αθώες ψυχές να τους ψάχνουµε για να δούµε πού
είναι, αυτός πήγε και βγήκε ελεύθερος υπηρεσίας, λέει, µε αναρ-
ρωτική άδεια επειδή πονούσε, λέει, η µέση του. Πονούσε η µέση
του; Και πού πήγε; Πήρε ένα τηλέφωνο τον γιατρό και του λέει
«σε παρακαλώ βγάλε µε τριάντα ηµέρες αναρρωτική». Τόσο εύ-
κολο είναι να πάρει κάποιος µία αναρρωτική. Πού οφείλεται αυτό;
Στην παθογένεια της πολιτικής. Αυτό είναι το σύστηµα που πρέ-
πει να σπάσουµε. Και η µόνη που µπορεί να το σπάσει είναι η Ελ-
ληνική Λύση, πιστέψτε µε, δεν υπάρχει άλλο κόµµα. 

Είστε κόµµατα τριµµένα, φαγωµένα. Όλα τα κόµµατα συµµε-
τείχατε σε αυτό το έγκληµα, όλα. Και βέβαια έχουµε τώρα τον
καθ’ ύλην υπεύθυνο, τον κ. Καραµανλή, ο οποίος, λέει, «παραι-
τούµαι». Τι παραιτείσαι; Και άµα παραιτηθείς τι έγινε; Μου φέρ-
νεις πίσω το παιδί που το έβαλα στο τρένο παιδί και µου το
έφερες σκόνη; Πού είναι αυτοί οι άνθρωποι οι οποίοι δεν έχουν
βρεθεί ακόµα και έχουν εξαϋλωθεί; Τι περιείχε το τρένο της εµπο-
ρικής αµαξοστοιχίας; Γιατί πήγε ο Στρατός πρώτος από όλους
εκεί; Τι δουλειά έχει ο Στρατός να πάει πρώτος από όλους εκεί;
Αυτά και πολλά άλλα. 

Επειδή, όµως, θα µιλήσει σε λίγο και ο Πρόεδρος της Ελληνι-
κής Λύσης, δεν θα επεκταθώ. Αυτό µόνο που µπορώ να πω, κύριε
Υπουργέ, είναι ότι, έστω και µία φορά, το µαχαίρι πρέπει να µπει
στο κόκκαλο. Δεν είναι δυνατόν να θρηνεί ένας λαός «Τέµπη»,
«Τέµπη», «Τέµπη» και κάθε φορά τα ίδια πράγµατα. Ποτέ ξανά,
λέει. Τι «ποτέ ξανά»; Θα ξαναγίνει µε τη νοοτροπία που έχουµε.
Θα ξαναγίνει όσο κυβερνάτε οι ίδιοι και οι ίδιοι, µε τα συµφέρο-
ντά σας, µε τους ολιγάρχες σας, µε τα λεφτά τα οποία έχετε κα-
τακλέψει από τον ελληνικό λαό. Πού πήγαν τόσα δισεκατοµ-
µύρια; Ποιος θα τα πληρώσει αυτά; Τα παιδιά µας θα τα πληρώ-
σουν και τα εγγόνια µας. Τι δεν καταλαβαίνετε; Ούτε αυτό δεν το
καταλαβαίνετε; Αλλά, βέβαια, γιατί να το καταλάβετε; 

Πάµε τώρα για, κύριε Πρόεδρε, στο νοµοσχέδιο. Θυµήθηκα
τώρα που µου έλεγε εχθές ο κ. Βιλιάρδος ότι φέρατε τώρα το
καινούργιο νοµοσχέδιο, το πολυνοµοσχέδιο «σκούπα». Τι είναι
αυτό το πράγµα; Τι πολυνοµοσχέδια «σκούπα» κάνετε εδώ πέρα;
Για ποιο λόγο τόσο γρήγορα; Υπάρχει κάποια ανάγκη για την
αµεσότητα; Είναι κάτι εξαιρετικά επείγον; Θέλετε να ιδιωτικοποι-
ήσετε το νερό; Αυτό είναι το πρόβληµά σας; Να µην µείνει τίποτα
δηλαδή; Το κάνετε µε τον έξυπνο τρόπο, τον έχετε µάθει τον
τρόπο: σπάµε το κοινωνικό αγαθό, τον οργανισµό, σε δύο κοµ-
µάτια στο καλό και το κακό. Το κακό κοµµάτι το κρατάει το δη-
µόσιο, όπως πάντα, και πληρώνει ο ελληνικός λαός. Το καλό
κοµµάτι το δίνουµε στους ιδιώτες για να οικονοµάνε. 

Ποτέ το νερό δεν θα ιδιωτικοποιηθεί. Το νερό είναι του λαού.
Το νερό είναι ένα κοινωνικό αγαθό. Το νερό πρέπει να µείνει στο
δηµόσιο, τελεία και παύλα! Αφήστε τα. Και ένα άλλο θα πω. Μία
παιδοογκολογική µονάδα έχουµε στην Ελλάδα. Μία ριµάδα µο-
νάδα έχουµε, κύριε Υπουργέ, και αυτή θέλετε να την ιδιωτικοποι-
ήσετε. Γιατί; Τι σας έκανε η µονάδα; Δεν έχουν δικαίωµα δηλαδή
οι γονείς που δεν έχουν λεφτά να πάνε σε δηµόσιο νοσοκοµείο
τα παιδάκια τους; Μέχρι και εκεί τα συµφέροντα µπαίνουν τόσο
βαθιά δηλαδή µέσα σας;

Ερχόµαστε στο νοµοσχέδιο: «Αναδιάταξη περιφερειών και
αποκέντρωση αρµοδιοτήτων των τακτικών διοικητικών δικαστη-
ρίων». Δεν αλλάζει τίποτα, κύριε Υπουργέ. Σας το είπα και πάλι.
Ο Έλληνας δεν θέλει ροµπότ - δικαστή. Ο Έλληνας θέλει τον φυ-
σικό του δικαστή. Τι θέλει ο ελληνικός λαός; Θέλω να πάω, λέει,
να δικαστώ στον φυσικό µου δικαστή, να τον δω και να µε δει, να

του πω τον πόνο µου και να αποφασίσει. Εσείς τι έχετε κάνει; Θέ-
λετε να βάλετε ένα γραφείο εδώ, µε δύο µόνιτορ απέναντι σε ένα
άλλο γραφείο σαράντα, πενήντα, εκατό χιλιόµετρα µακριά που
θα κάθεται ένας δικαστής και να του στέλνουµε τα χαρτιά -άψυχα
τα πάντα- δηλαδή ένα ροµπότ. Τότε γιατί να έχουµε δικαστές; Ας
βάλουµε το ροµπότ να στέλνουµε τη δικογραφία, να στέλνουµε
τις απόψεις ο ένας διάδικος για τον άλλον και να τα παίρνει το
ροµπότ και να βγάζει αποτέλεσµα! Ποιος ο λόγος να µπει δικα-
στής; Θα καθυστερούµε κιόλας. Αυτό θέλετε να κάνετε; Θα µου
πείτε, όπως το είπατε, ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση και
τα λοιπά. 

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, δεν µηδενίζω τίποτε. Και σας το λέω
αλήθεια. Υπάρχουν άρθρα τα οποία η Ελληνική Λύση θα τα ψη-
φίσει. Όµως, στο σύνολό του και σε αυτή τη συλλογική του τύπου
«να πάµε γρήγορα και όπως όπως», λέµε όχι. Δεν έχουν ανάγκη
τα δικαστήρια από τέτοια.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Δυο
χρόνια προσπαθούµε να φέρουµε…

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Θέλουµε τα δικαστήρια, κύριε
Υπουργέ µου, µε νέα κτήρια. Θέλουµε δικαστήρια ανθρώπινα. Να
γίνεται σωστή επιλογή δικαστών και προσλήψεις γραµµατέων για
να µπορεί να γίνει η δουλειά. Βεβαίως και χρησιµοποιούνται η τη-
λεµατική και όλα αυτά τα σύγχρονα µέσα, αυτοί «οι διαβόλοι και
τριβόλοι» που µπήκαν στη ζωή µας και δεν µπορούµε να κάνουµε
τίποτα χωρίς αυτά. Βεβαίως, και χρειάζονται, από το να βλέπεις
τον άλλον µε το καροτσάκι να κουβαλάει τις δικογραφίες. Κανείς
δεν λέει όχι. Όµως, αυτά είναι τα προβλήµατα; Έχετε δει στα δι-
καστήρια πώς στοιβάζονται οι δικογραφίες µέσα στη µούχλα, στα
υπόγεια; Θα το αλλάξουµε αυτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Πώς θα
αλλάξει αν δεν κάνουµε ψηφιοποίηση; Πείτε µου. Πώς θα αλλά-
ξει;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Θα το αλλάξουµε αυτό. Να φτιά-
ξουµε, κύριε Υπουργέ, καινούργια κτίρια, σοβαρά δικαστήρια.
Διότι να σας πω κάτι; Και πενήντα χιλιόµετρα να είναι µακριά, θα
πάει ο άλλος γιατί θέλει να δει τον φυσικό του δικαστή, να τον
δει στα µάτια. Μου έχει τύχει εµένα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Να πά-
ει. Έχει τη δυνατότητα να το κάνει.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Δεν του το στερούµε.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ωραία, σε αυτά τα άρθρα τα οποία

έχει τη δυνατότητα να το κάνει, εµείς θα είµαστε θετικοί. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, µην

διακόπτετε.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Όµως, δεν µπορούµε να αντικατα-

στήσουµε τον φυσικό δικαστή, επαναλαµβάνω, µε ένα ροµπότ,
µε έναν δικαστή σε ένα γραφείο µέσα κλεισµένο και αποµακρυ-
σµένο από όλους. Πρέπει ο δικαστής να έχει επαφή µε τον πο-
λίτη. Πρέπει να έχει επαφή µε τον πολίτη, να του πει τον πόνο
του, να τον δει, να δει αν είναι καλός άνθρωπος, αν είναι βλαµµέ-
νος, αν είναι παλιάνθρωπος, αν είναι εκβιαστής. Φαίνεται ο άν-
θρωπος, κύριε Υπουργέ. Όλα, λοιπόν, τα κάνουµε γρήγορα. Ένα
πρόχειρο εγχείρηµα, αναντίστοιχο µε τα πραγµατικά προβλή-
µατα της δικαιοσύνης.

Τα αναλύσαµε στις επιτροπές. Η Ελληνική Λύση καταψηφίζει
το νοµοσχέδιο αυτό, όπως θα καταψηφίσει, από ό,τι φαίνεται, τα
ταχύτατα νοµοσχέδια τα οποία φέρνετε, έτσι για να έρθουν τα
νοµοσχέδια µε τη µορφή του κατεπείγοντος, για ιδιωτικοποιήσεις
νερού, ογκολογικών παιδιατρικών και λοιπά. Όλα αυτά να ξέρετε
ο ελληνικός λαός θα τα κρίνει και θα σας κρίνει, γιατί, έστω και
αν όχι αύριο, µετά από δέκα ηµέρες, σε ένα µήνα, σε δύο µήνες
θα γίνουν εκλογές, και τότε ο ελληνικός λαός θα καταλάβει τι έχει
προσφέρει η Ελληνική Λύση και σε ποιο βαθµό θα την ανεβάσει
και θα την φέρει µέσα στη Βουλή την επόµενη φορά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ,
κύριε Μυλωνάκη. Τελευταία οµιλήτρια είναι η ειδική αγορήτρια
του ΜέΡΑ25, η κ. Μαρία Απατζίδη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
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αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα ένας
µαθητές και µαθήτριες και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 6ο

Δηµοτικό Σχολείο Βριλήσσιων. 
Παιδιά, η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κυρία Απατζίδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Κύριε Πρόεδρε, αν και τα λόγια είναι πε-

ριττά σε αυτές τις περιπτώσεις γιατί η θλίψη είναι τεράστια αυτή
τη στιγµή σε όλη την ελληνική κοινωνία, θα ήθελα και εγώ από
πλευράς µου να εκφράσω τα συλλυπητήριά µου στις οικογένειες
και στους οικείους των θυµάτων του τραγικού δυστυχήµατος στα
Τέµπη. 

Σε µια πραγµατικά τεράστια εθνική τραγωδία θρηνήσαµε νέα
παιδιά, κυρίως φοιτητές και φοιτήτριες. Γι’ αυτό η πολιτεία χρει-
άζεται να συνδράµει µε κάθε τρόπο τις οικογένειες µε αποζηµιώ-
σεις και µε ό,τι χρειάζεται κάθε οικογένεια ξεχωριστά που βιώνει
αυτή τη στιγµή την πραγµατικά τεράστια απώλεια των παιδιών
τους. Να αποδοθεί πλήρης και όχι προσχηµατική δικαιοσύνη. Και
κάτι προσωπικό: Εάν είχε λίγη ντροπή ο κ. Καραµανλής, θα ήξερε
πως δεν φτάνει µόνο να παραιτηθεί από το Υπουργείο, έχει και
ποινικές ευθύνες. Δεν πρέπει να ξανακατέβει στην πολιτική. Αυτή
ίσως -ίσως!- θα ήταν µια δικαίωση για τα θύµατα. Αν είχε, όµως,
ντροπή.

Ως προς το νοµοσχέδιο, επιτρέψτε µου να πω το εξής. Δεν
µπορώ να µην παρατηρήσω την εντελώς τραγική αντίφαση που
υπάρχει. Από τη µία, στους σιδηροδρόµους που έπρεπε να λει-
τουργεί κανονικά η τηλεµατική για να µη θρηνήσουµε δεκάδες
θύµατα, δεν λειτουργούσε. Την εισάγετε, όµως, από την άλλη
στα δικαστήρια, όπου εδώ υπάρχει ένα πρόβληµα, καθώς καταρ-
γεί τις αρχές της προφορικότητας και της δηµοσιότητας του δι-
καίου. Με αυτό το νοµοσχέδιο απονοµιµοποιείτε τα δικαστήρια
στη συνείδηση των πολιτών. 

Τίποτα δεν είναι τυχαίο σε αυτή τη ζωή. Για τους ολιγάρχες -
υποτίθεται επενδυτές- δίνετε τα πάντα. Φροντίζετε να υπάρχουν
δικαστήρια δύο ταχυτήτων για να τους εξυπηρετούν, την ίδια
ώρα, όµως, που ο απλός κοσµάκης χάνει την προσβασιµότητά
του. Τα τρένα τα είχατε εγκαταλείψει τελείως, γιατί η πολιτική
είναι αυτή που υπηρετείτε, είναι ταξική η πολιτική σας. Τα τρένα
που παίρνει ο απλός λαός, οι νέοι, οι φοιτητές, οι εργαζόµενοι
που δεν µπορούν να έχουν χρήµατα για να πάρουν αεροπλάνο ή
δεν έχουν αυτοκίνητο, τα είχατε αφήσει στο έλεος του θεού,
χωρίς ανθρώπους, συστήµατα και υποδοµές. Έχετε πραγµατικά
δολοφονική ευθύνη που δεν υπήρχε τηλεµατική στον χώρο που
κατ’ εξοχήν εκεί χρειαζόταν, προκειµένου να αποφευχθούν απώ-
λειες ανθρώπινων ζωών. 

Ο λαός δεν θα ξεχάσει ποτέ, µα ποτέ -σας το λέω- την εγκλη-
µατική σας αδιαφορία για τη ζωή του. Τη στιγµή που ο Πρωθυ-
πουργός επαγγέλθηκε µια ψεύτικη «νέα άνοιξη» µε υποτιθέµενες
εκλογές, σκοτώθηκε η πραγµατική άνοιξη αυτής της χώρας, οι
νέοι, τα παιδιά µας. Είναι µια γενιά νέων παιδιών που τους έχετε
σκοτώσει πραγµατικά τα όνειρα και τώρα σκοτώσατε και τις ζωές
τους. Να ξέρετε, είναι η κατάληξη των πολιτικών σας, είναι η τα-
ξική πολιτική που δολοφονεί. 

Έχετε ακούσει τα συνθήµατα που υπάρχουν εκεί έξω, ποια
είναι τα συνθήµατα που λένε οι νέοι; Ονοµάζουν τον Πρωθυ-
πουργό και τους Υπουργούς που διέπρεψαν στις πραγµατικά
άθλιες ιδιωτικοποιήσεις και καταλήγουν: «Ακούστε το καλά, το
αίµα των νεκρών θα σας κυνηγά». Λένε, επίσης: «Ιδιωτικοποιή-
σεις, φτώχεια και νεκροί, αυτή είναι της Κυβέρνησης η πολιτική»,
«Με αίµα φοιτητών γέµισαν τα Τέµπη, όµως για την Κυβέρνηση
προέχουνε τα κέρδη». 

Και πράγµατι, την ώρα που ο κόσµος πενθεί, την ώρα που
εσείς οι ίδιοι παρακινείτε να υπάρξει σιωπή για να σεβαστούµε
το πένθος, δεν διστάζετε να εκµεταλλευτείτε την τραγωδία για
να περάσετε τα πιο φονικά σας νοµοσχέδια. Ξέρετε, αυτά που
ιδιωτικοποιούν το νερό και τις ογκολογικές µονάδες για τα παιδιά
των φτωχών αυτών ανθρώπων που φτωχοποιήσατε συνειδητά
εσείς, της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ. 

Παίζετε τα ρέστα σας και το ξέρετε. Προσπαθείτε να προλά-

βετε ό,τι πιο κακό για τον λαό και ό,τι πιο καλό για τους ολιγάρχες
στις λίγες εβδοµάδες που σας µένουν ακόµα στη διακυβέρνηση
της χώρας. Δεν φτάνει η τραγική κατάσταση στην οποία έχει πε-
ριέλθει ο λαός µας µε την ακρίβεια του ρεύµατος, θέλετε να συµ-
βεί το ίδιο και µε το νερό. Τώρα όµως φαίνεται ότι η κατάληξη
των πολιτικών σας δεν είναι µόνο η φτώχεια και η εξαθλίωση.
Είναι το αίµα, είναι ο φόνος, είναι η θυσία της νεότητας στον νέο
µινώταυρο της «Μητσοτάκης Α.Ε.». 

Βεβαίως, αυτή η τραγωδία ήταν προδιαγεγραµµένη από όταν
και ο ΣΥΡΙΖΑ αποδέχτηκε αυτές τις µνηµονιακές πολιτικές. Ήταν
προδιαγεγραµµένη από όταν οι µνηµονιακές κυβερνήσεις δέθη-
καν να σπάσουν το δίκτυο και η µεν πτωχευµένη κρατική εταιρεία
να έχει τις ράγες και τα σήµατα, ενώ από την άλλη η εταιρεία
ήταν όχι ιδιωτική -το τονίζω- αλλά κρατική. Ξέρετε, όµως, τι ση-
µαίνει κρατική; Σηµαίνει κρατική άλλου κράτους, της Ιταλίας,
αυτή να έχει τις αµαξοστοιχίες. Πρόκειται µάλιστα για µια ιταλική
εταιρεία µπλεγµένη σε σκάνδαλα που επέβαλε τότε η τρόικα, µια
εταιρεία κρατική. Αυτό δεν ήταν ιδιωτικοποίηση, ήταν κρατικο-
ποίηση, αλλά από το λάθος κράτος. Ήταν αποικιακή κρατικοποί-
ηση. Μπανανία γίναµε! 

Αυτό το σπάσιµο, όµως, τι σηµαίνει πρακτικά; Σηµαίνει ότι ένα
κερδοφόρο µέρος το παίρνει µια ξένη εταιρεία -και εν προκει-
µένω, µάλιστα, κρατική και διαπλεκόµενη- και το µέρος των υπο-
δοµών που µένει στο ελληνικό κράτος καταδικάζεται στην
ανέχεια. Ο ΣΥΡΙΖΑ εµπέδωσε αυτό το σπάσιµο, υπακούοντας
στους δανειστές και η Νέα Δηµοκρατία, επειδή ενδιαφέρεται να
δίνει λεφτά µόνο στους φίλους της ολιγάρχες, όπως µε τις επι-
δοτήσεις για το ρεύµα, για τους σιδηροδρόµους δεν έκανε τί-
ποτα, παρ’ όλο που είχαµε προειδοποιήσεις µε εξώδικα από τους
εργαζόµενους. 

Αυτό το ένοχο σπάσιµο πάντα θα οδηγούσε σε µια τραγωδία
και στην πτωχευµένη Ελλάδα, αλλά και αλλού, και στο Ηνωµένο
Βασίλειο. Στη δεκαετία του 1990 που είχε γίνει ένα παρόµοιο
σπάσιµο στη Βρετανία είχαµε ως συνέπεια την τραγωδία τριάντα
ενός νεκρών το 1999. Για να αποφεύγονται αυτά τα ατυχήµατα
χρειάζεται ενιαίος φορέας και µάλιστα δηµόσιος. Το µοντέλο του
σπασίµατος των δηµόσιων δικτύων είναι καταστροφικό όπου και
αν έχει εφαρµοστεί. Το είδαµε και στην ενέργεια, µε αποτέλεσµα
να µην µπορεί ο λαός να έχει θέρµανση ή ακόµη και ρεύµα. Το
είδαµε ακόµη χειρότερα και στα τρένα µε τους µαζικούς θανά-
τους.

Τώρα προωθείτε ένα δήθεν παρόµοιο µοντέλο για το νερό. Την
ίδια στιγµή, δηλαδή, που σκοτώνονται άνθρωποι και υπάρχουν
αγνοούµενοι και πένθος, το εκµεταλλεύεστε. Το νερό και οι υπο-
δοµές παροχής του πρέπει να παραµείνουν δηµόσια. Ο κατακερ-
µατισµός των υπηρεσιών και του δηµόσιου πλούτου δεν γίνονται
για την αποτελεσµατικότερη δήθεν λειτουργία τους, αλλά για να
πλουτίσουν οι εγχώριοι και διεθνείς ολιγάρχες, ενώ το πραγµα-
τικό κόστος διαχείρισης θα συνεχίσει να επιβαρύνει τους φορο-
λογούµενους. Αν δεν µάθαµε τώρα µε τους πενήντα επτά νεκ-
ρούς και µε τους πόσους ακόµη αγνοούµενους ότι η ιδιωτικοποί-
ηση είναι πραγµατικά καταστροφική, τι περιµένετε για να το κα-
ταλάβετε; Πότε θα το µάθουµε; 

Αυτό που συνέβη στα Τέµπη δεν ήταν απλά τραγωδία, ήταν
έγκληµα. Δεν ήταν ανθρώπινο λάθος, ήταν ένα προαναγγελθέν
αποτέλεσµα δολοφονικών πολιτικών. Γιατί, όµως, το λέµε προ-
αναγγελθέν; Διότι οι εργαζόµενοι είχαν στείλει έγκαιρα εξώδικα
και επανειληµµένα διαµαρτύρονταν ότι δεν λειτουργούσαν τα
φωτοσήµατα και η τηλεδιοίκηση, δηλαδή το σύστηµα που προ-
στατεύει απέναντι σε κάθε ανθρώπινο λάθος. Δεν λειτουργούσε
η τηλεµατική εκεί που έπρεπε να λειτουργήσει, στους σταθµούς. 

Πριν από λίγα χρόνια έχει σταµατήσει η τηλεδιοίκηση στη Λά-
ρισα, η οποία θα µπορούσε να αποτρέψει το λάθος ενός σταθ-
µάρχη, ενός µηχανοδηγού κ.λπ.. Έτσι, οδηγηθήκαµε στο έγκλη-
µα στα Τέµπη που δεν ήταν ανθρώπινο λάθος. Ήταν αποτέλεσµα
πολιτικών επιλογών να αποψιλωθεί το προσωπικό. Δεν υπήρχε
αρκετή περίφραξη στις υποδοµές. Δεν λειτούργησαν τα συστή-
µατα ασφαλείας και του φωτισµού ακόµα και στις σήραγγες, µε
αποτέλεσµα να είναι αδύνατη η επικοινωνία µε το τρένο όταν βρί-
σκεται µέσα σε αυτές. 

Στις 27 Απριλίου ο πρόεδρος της επιτροπής έστειλε επιστολή
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παραίτησης. Εάν δούλευε το σύστηµα, τα τρένα δεν θα κινούνταν
στα τυφλά.

Αυτό που συνέβη πραγµατικά ήταν τροµακτικό. Οι µηχανοδη-
γοί κινούνταν µε πληροφορίες που δίνονταν από σταθµάρχη σε
σταθµάρχη µέσω ασυρµάτου. Είχαµε µάλιστα µια σειρά από ατυ-
χήµατα ακόµη και στις 24 Φεβρουαρίου 2023 στη Θεσσαλονίκη
και στις 28 Φεβρουαρίου, αν θυµάµαι καλά και τρεις εκτροχια-
σµούς πέρσι. Μέσα σε όλα αυτά ο Πρωθυπουργός ήθελε να
κάνει φιέστα σε ένα κέντρο τηλεδιοίκησης και σηµατοδότησης
του Σιδηροδροµικού Δικτύου Βορείου Ελλάδας που δεν υπήρχε,
καθώς η τηλεδιοίκηση και η σηµατοδότηση δεν λειτουργούσαν,
όπως φάνηκε µε τραγικό τρόπο. Είναι όλα χειροκίνητα σε όλον
τον άξονα Αθήνα - Θεσσαλονίκη. 

Όλα αυτά που συνέβησαν επί των ηµερών σας έχουν τη σφρα-
γίδα της Κυβέρνησής σας, τα ρουσφέτια σας, η αποξήλωση του
προσωπικού, η κατάργηση τµηµάτων. Και τώρα πραγµατικά, τι
νοµίζετε ότι κάνετε; Φτιάχνετε µια εκτός Κοινοβουλίου επιτροπή,
µια «επι-ντροπή» όπως κανονικά θα έπρεπε να τη λένε, η οποία
συγκροτείται από όλους τους ανθρώπους που υπήρξαν µέρος
του προβλήµατος. 

Ο Πρωθυπουργός στο διάγγελµά του, έβγαλε ήδη -σαν να
ήταν εµπειρογνώµονας- την απόφαση. Μετά την κατακραυγή, οι
επικοινωνιολόγοι του ζήτησαν να αλλάξει γραµµή. Κάπως έτσι
ήρθε και η συγγνώµη λίγο πριν τα ΜΑΤ επιτεθούν στα νέα παιδιά
που είχαν πάει στη διαδήλωση να πενθήσουν για τους συνοµηλί-
κους τους που χάθηκαν. 

Από τη µία, διώχνετε τα παιδιά από την Ελλάδα µε τις πολιτικές
σας και αυτά που µένουν, τα σκοτώνετε. Όσα θέλουν να πενθή-
σουν, τα δέρνετε. Έχετε δηµιουργήσει αυτό που διατύπωσε πολύ
εκφραστικά ένα σύνθηµα: «Ζούµε µε κουπόνια» και «Θάνατος µε
εισιτήριο». Το ξέρετε, όµως, καλά ότι οι µέρες σας πραγµατικά
είναι µετρηµένες. Έχετε τελειώσει και το ξέρετε καλά, γι’ αυτό
παίζετε τα ρέστα σας. 

Προσπαθείτε να γαντζωθείτε από την εξουσία για να περάσετε
τα τελευταία επαίσχυντα νοµοσχέδια που θα ωφελήσουν για
άλλη µια φορά τους ολιγάρχες. Ξεπουλάτε το νερό, ακόµη και τη
βροχή, όπως είναι ο τίτλος µιας διάσηµης ταινίας για την κατα-
στροφή που φέρνει ο νεοφιλελευθερισµός. Φτιάχνετε µια δικαιο-
σύνη ταξική υπέρ των επενδυτών και των εχόντων, όπως µε το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Αυτό το νοµοσχέδιο ασφαλώς και θα το καταψηφίσουµε. Και
οι λόγοι είναι προφανείς. Η τηλεµατική δίκη, χωρίς φυσική πα-
ρουσία των διαδίκων, δεν πληροί τα εχέγγυα της δίκαιης δίκης.
Παραβιάζει, δηλαδή, κατάφωρα τις αρχές προφορικότητας και
δηµοσιότητας της συζήτησης. Αυτό που χρειάζεται είναι εξορθο-
λογισµός και αναµόρφωση του δικονοµικού πλαισίου λειτουργίας
των διοικητικών δικαστηρίων, καθώς και κάλυψη των κενών θέ-
σεων δικαστικών υπαλλήλων. Επίσης, χρειάζεται σοβαρή υλικο-
τεχνική υποστήριξη όλων των διοικητικών σχηµατισµών. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ) 

Εµείς, ως ΜέΡΑ25, αρνούµαστε την κατάργηση ή συρρίκνωση
οποιουδήποτε υφιστάµενου διοικητικού δικαστηρίου. Εµείς αξιώ-
νουµε την άµεση κάλυψη των κενών οργανικών θέσεων των δι-
καστικών υπαλλήλων. 

Επιµένουµε ιδιαιτέρως στην απόσυρση του άρθρου 21 που ει-
σάγει µια νέα ρύθµιση για τον ορισµό εισηγητή δικαστή σε όλες
τις υποθέσεις µονοµελούς και τριµελούς δύο µήνες πριν την δι-
κάσιµο. Όπως ακούστηκε και κατά την ακρόαση των φορέων,
αυτό ανατρέπει όλο το σύστηµα εργασίας των διοικητικών δικα-
στηρίων. Είναι άτοπο να ορίζεται εισηγητής σε µια συνεδρίαση
δύο µήνες πριν από τη συζήτηση της υπόθεσης µε το σκεπτικό
δήθεν ότι κατά την αιτιολογική έκθεση αυτό θα επιταχύνει την έκ-
δοση αποφάσεων. 

Πρακτικά θα δηµιουργήσει πρόβληµα. Οι δικαστές µοιραία θα
δίνουν προτεραιότητα στις υποθέσεις που συζητήθηκαν και πρέ-
πει να βγουν. Δεν θα υπάρχει ισότητα της κατανοµής των βαρών.
Πρακτικά οι φάκελοι στα διοικητικά δικαστήρια έρχονται συνή-
θως την τελευταία στιγµή, γιατί υπάρχει το πρόβληµα της υπο-
στελέχωσης της δηµόσιας διοίκησης που έχει είναι οξύτατο,
ειδικά τα τελευταία χρόνια. 

Κατά συνέπεια, δεν µπορείς από δύο µήνες πριν να γνωρίζεις
πραγµατικά τι θα γίνει. Μια υπόθεση που φαίνεται -ας πούµε- σο-
βαρή, µπορεί να καταλήξει να µην συζητηθεί λόγω της έλλειψης
φακέλου. Όταν ορίζει ο πρόεδρος έναν εισηγητή και ο φάκελος
δεν έρθει, οι υποθέσεις αυτές αναβάλλονται. Αυτό δηµιουργεί το
τεράστιο πρόβληµα να πρέπει να αλλάξουν οι εισηγητές. Ενδε-
χοµένως, ο εισηγητής µετά από ένα χρονικό διάστηµα θα έχει µε-
τατεθεί και το πρόβληµα θα είναι µεγάλο. Θεωρούµε, λοιπόν, ότι
αυτό το άρθρο 21 θα πρέπει να αποσυρθεί. 

Το πολύ µεγάλο πρόβληµα βέβαια παραµένει η υποστελέχωση
των δικαστηρίων, η οποία πλέον έχει φτάσει κοντά στο 40%. Αυτό
πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν πάρα πολύ σοβαρά. Το έχουµε επιση-
µάνει εξάλλου πάρα πολλές φορές. Πρέπει, όµως, και να ενισχυ-
θούν οικονοµικά οι δικαστικοί υπάλληλοι ώστε να µπορούν να
ανταπεξέλθουν στο έργο τους και να εργαστούν. Έτσι υπάλληλοι
µε σηµαντικά προσόντα θα µπορέσουν να επιτελέσουν το έργο
τους. 

Ο βασικός λόγος, όµως, που ζητάµε την απόσυρση του νοµο-
σχεδίου είναι ότι καθιερώνει µια δικαιοσύνη που κοστίζει, µια δι-
καιοσύνη που είναι για τους έχοντες. Πρόκειται για ένα νοµο-
σχέδιο που µαζί µε αυτά για την ιδιωτικοποίηση του νερού και
των ογκολογικών µονάδων, αποτελεί το τέλος της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη, η οποία τώρα είναι πραγµατικά πιο επικίνδυνη ποτέ,
γιατί τώρα ρίχνει τα βέλη ενάντια στον λαό και υπέρ πάντα των
εχόντων, της ολιγαρχίας. 

Εµείς θα είµαστε πάντα ως ΜέΡΑ25, ενάντια στην ολιγαρχία,
δίπλα στον λαό, στους νέους, στους εργαζόµενους που διώχνετε,
δέρνετε και δολοφονείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στο σηµείο αυτό ολο-
κλήρωσαν τις τοποθετήσεις τους οι γενικοί εισηγητές και οι ειδι-
κοί αγορητές. 

Τώρα θα µιλήσει πρώτα ο κ. Κατρίνης, ως Επικεφαλής της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής και
µετά ο κ. Βελόπουλος, που έχει ζητήσει επίσης τον λόγο. 

Ορίστε, κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συνεδρίαση διεξά-
γεται κάτω από το βάρος της απώλειας πενήντα επτά ανθρώπων
και της απερίγραπτής και ανείπωτης τραγωδίας στα Τέµπη, µιας
τραγωδία που και στην Ηλεία αφήνει µια πικρή γεύση µε τον αδό-
κητο χαµό του µηχανοδηγού Γιώργου Κουτσούµπα. 

Σε αυτή την τραγωδία ό,τι κι αν πούµε µοιάζει πάρα πολύ λίγο.
Ο συγκλονισµός είναι µεγάλος και βαθύς. Όµως µαζί µε τη συ-
γκίνηση και τα δάκρυα, µαζί µε την οργή των νέων ανθρώπων,
µεγαλώνει και η απαίτηση της κοινωνίας να δοθούν απαντήσεις,
να αποδοθεί δικαιοσύνη, για να διασφαλιστεί ότι δεν θα αντιµε-
τωπίσουµε ποτέ ξανά µια τέτοια τραγωδία σε καθετί που αφορά
την ασφάλεια, σε καθετί που αφορά την καθηµερινότητα των πο-
λιτών. 

Γι’ αυτό παρεµβαίνουµε σήµερα εδώ στη Βουλή, εδώ στον ναό
της δηµοκρατίας, γιατί το ΠΑΣΟΚ αποτελεί πολιτική δύναµη ευ-
θύνης. Δεν επιχειρεί πολιτική και κοµµατική εκµετάλλευση της
τραγωδίας, δεν επιδίδεται σε επικοινωνιακούς χειρισµούς, δεν
µετέρχεται διχαστική και τοξική ρητορική, δεν χρησιµοποιεί την
εικόνα για να αποκαταστήσει την ουσία. Το ΠΑΣΟΚ αναφέρεται
σε πραγµατικά δεδοµένα τεκµηριωµένα. Αναδεικνύει τις ευθύνες.
Δεν συµβιβάζεται µε τίποτα λιγότερο από την απόδοση των ευ-
θυνών. 

Σε µια τέτοιας έκτασης τραγωδία, µια τραγωδία µε εθνικές δια-
στάσεις, ο κύριος Πρωθυπουργός όφειλε να έχει συγκαλέσει ο
ίδιος, µε δική του πρωτοβουλία, την Ολοµέλεια της Βουλής και
να τοποθετηθεί εδώ µέσα στο Κοινοβούλιο. Δεν το έπραξε, όµως.
Αρκείται στην ασφάλεια των τηλεοπτικών διαγγελµάτων και των
αναρτήσεων στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης. Όλα στον βωµό
της επικοινωνιακής διαχείρισης, ακόµα και όταν πρόκειται για ζη-
τήµατα δηµοκρατικών ελευθεριών, ακόµα και όταν πρόκειται για
απώλεια ανθρώπινων ζωών. 

Γιατί από το ίδιο κιόλας βράδυ της τραγωδίας στα Τέµπη αυτή
η κυβέρνηση είχε έναν και µόνο στόχο: Πώς θα αποκρύψει, πώς
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θα περιορίσει, πώς θα επιµερίσει τις δικές της ευθύνες. κυρίως,
όµως, πώς δεν θα αναλάβει καµία ευθύνη ο ίδιος ο κ. Μητσοτά-
κης, όπως ακριβώς έπραξε σε όλες τις κρίσεις της περιόδου που
κυβερνά, στις πυρκαγιές, στα χιόνια, ακόµα και στα µεγάλα λάθη
που έγιναν µέσα στην πανδηµία. Για όλα, σύµφωνα µε την Κυ-
βέρνηση, έφταιγε αποκλειστικά ο ανθρώπινος παράγοντας και
ένα ανθρώπινο λάθος, µικρότερο ή µεγαλύτερο.

Το ίδιο ακούσαµε και από τα φερέφωνα της κυβερνητικής προ-
παγάνδας αµέσως µετά την πρωτοφανή τραγωδία µε τα δεκάδες
αθώα θύµατα. Ήταν µια χάρτινη γραµµή άµυνας, όµως, που γρή-
γορα κατέρρευσε, γιατί σαρώθηκε από την οργή των πολιτών,
που όσο περνούν οι µέρες συνειδητοποιούν το απροσµέτρητο
µέγεθος της ευθύνης της παρούσας Κυβέρνησης. 

Η γενικευµένη κατακραυγή του ελληνικού λαού, ανεξάρτητα
από πολιτική ή ιδεολογική τοποθέτηση, υποχρέωσε τον Πρωθυ-
πουργό σε αναδίπλωση. Τώρα, λέει ο κ. Μητσοτάκης, φταίµε
εµείς -έτσι µας λέει- αλλά µαζί µε εµάς, φταίνε και όλοι οι άλλοι,
µαζί µε εµάς που κυβερνάµε εδώ και τέσσερα σχεδόν χρόνια
φταίνε οι προηγούµενοι, φταίνε οι προπροηγούµενοι, φταίνε οι
προπροπροπροηγούµενοι κ.ο.κ., πριµοδοτώντας συνειδητά την
εύκολη και καθολική απαξίωση του πολιτικού µας συστήµατος µε
µόνο στόχο να διασωθεί ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης, λες και είναι
απλός επισκέπτης ή αµέτοχος στα προβλήµατα. 

Η πραγµατικότητα, όµως, είναι αµείλικτη, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, και δεν αντιστρέφεται µε µια συγγνώµη που εντάσσε-
ται σε έναν επικοινωνιακό χειρισµό, γιατί στην πολιτική η συγνώ-
µη ποτέ δεν αρκεί, αρκούν µόνο οι πράξεις. 

Και τώρα θα κριθεί η δική σας Κυβέρνηση, κύριε Μητσοτάκη,
για όλα όσα έκανε και για όλα όσα δεν έκανε τους σαράντα τέσ-
σερις µήνες που κυβερνά, γιατί δεν ήρθατε χτες στην εξουσία.
Έχετε σχεδόν τέσσερα χρόνια την ευθύνη διακυβέρνησης αυτού
εδώ του τόπου. Μια κυβέρνηση εκλέγεται για να διορθώσει τις
παθογένειες κι όχι για να τις παρακολουθεί ή να τις διαιωνίζει. Το
µοιραίο ανθρώπινο λάθος του ανεκπαίδευτου και µόνου σταθ-
µάρχη δεν µπορεί να κρύψει την απουσία σύγχρονων µέσων προ-
στασίας, τις καθυστερήσεις, τις ολιγωρίες, κυρίως, όµως, δεν
µπορεί να κρύψει την κατάρρευση και την ανεπάρκεια του δήθεν
επιτελικού κράτους που ενδιαφέρεται τελικά µόνο για τον εαυτό
του, δεν µπορεί να κρύψει την αδιαφορία, την ανικανότητα των
αρµοδίων της Κυβέρνησης, που σιώπησαν εκεί που όλοι φώναζαν
παρά τις συνεχείς προειδοποιήσεις, τις παραιτήσεις αρµοδίων,
τις ερωτήσεις εδώ στη Βουλή, παρά την παραποµπή της χώρας
µας από την Ευρωπαϊκή Ένωση στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για
τη συνολική κατάσταση στον ελληνικό σιδηρόδροµο. 

Οι ισχυρισµοί σας για το επιτελικό κράτος συντρίβονται για µια
ακόµα φορά από την πραγµατικότητα. Κάτω από τη λαµπερή και
φωταγωγηµένη εικόνα αυτού του επιτελικού κράτους κρύβονται
όλες οι κυβερνητικές ανεπάρκειες και αδυναµίες, κρύβεται η
αδιαφορία και η ανικανότητα. 

Κύριε Μητσοτάκη, αποτύχατε. Δεν µπορείτε να προστατεύσετε
τους πολίτες. Δεν ενδιαφέρεστε γι’ αυτούς. Δεν συµµερίζεστε τα
κοινωνικά προβλήµατα γιατί έχετε συναισθηµατική και ψυχική
απόσταση από τα µεγάλα προβλήµατα των ανθρώπων της επο-
χής, γιατί δεν νοιάζεστε για όσους δεν είναι ισχυροί, για όσους
ταξιδεύουν µε το τρένο, για όσους χρειάζονται το δηµόσιο νοσο-
κοµείο, για όσους στέλνουν τα παιδιά τους στο δηµόσιο σχολείο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµατοδότηση, η τηλεδιοί-
κηση και η ενίσχυση της ασφάλειας του δικτύου ήταν ευθύνη της
σηµερινής Κυβέρνησης, µια ευθύνη που η Κυβέρνηση δεν ανέ-
λαβε παρά τις έγκαιρες προειδοποιήσεις -θα το πω ξανά- που
είχαν διατυπωθεί εγγράφως και αρµοδίως για την επικινδυνότητα
του δικτύου σιδηροδρόµων, το οποίο µόλις τρεις ηµέρες πριν χα-
ρακτηρίστηκε το πιο επικίνδυνο σε όλη την Ευρώπη από το
«BLOOMBERG» και λειτουργεί µε το υψηλότερο επίπεδο κινδύ-
νου επιβατών εδώ και καιρό, σύµφωνα µε την έκθεση του Βρετα-
νικού Γραφείου Οδικού Δικτύου και Σιδηροδρόµων, που δηµο-
σιεύτηκε στις 23 Φεβρουαρίου, λίγες µέρες πριν από την ανεί-
πωτη τραγωδία. 

Η Κυβέρνηση είχε την ευθύνη και την υποχρέωση ταυτόχρονα
να ολοκληρώσει υποδοµές για την τηλεδιοίκηση και τη φωτοσή-
µανση που προβλέπονται από το European Control Train System,

καθώς και την υποχρέωση για την περίφραξη της σιδηροδροµι-
κής γραµµής. Και όλα αυτά θα έπρεπε να έχουν ήδη ολοκληρω-
θεί από το καλοκαίρι του 2022 µετά από έξι παρατάσεις, µε την
πρώτη παράταση να δίνεται το 2017, έξι συν µία, συν άλλη µία, η
οποία εκκρεµεί τέσσερις επί της προηγούµενης κυβέρνησης, τέσ-
σερις επί της σηµερινής Κυβέρνησης. 

Τι κάνατε, λοιπόν, εσείς στην Κυβέρνηση, για όλα αυτά; Σε λίγο
τελειώνει ο χρόνος σας, ολοκληρώνεται η τετραετία, και ρωτάω
γιατί βρίσκεστε τέσσερα χρόνια, τέσσερα ολόκληρα χρόνια στην
εξουσία, και ακόµα δεν λειτουργούν οι υποδοµές τηλεδιοίκησης
και σηµατοδότησης για την ασφάλεια των επιβατών του σιδηρο-
δρόµου. 

Και πραγµατικά αναρωτιέµαι -και φαντάζοµαι αναρωτιούνται
όλοι οι συνάδελφοι σε αυτή εδώ την Αίθουσα, ανεξάρτητα σε
ποια πτέρυγα βρίσκονται- τι ήταν αυτό το κέντρο τηλεδιοίκησης
που είχατε προγραµµατίσει να εγκαινιάσετε, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, λίγες ώρες µετά το τραγικό δυστύχηµα. Θα εγκαινιάζατε
κάτι που δεν υπάρχει και δεν λειτουργεί;

Επίσης, εγείρονται ερωτηµατικά -και η έκφραση είναι επιεικής-
για τη συµφωνία που υπέγραψε η σηµερινή Κυβέρνηση µε τη
«HELLENIC TRAIN» στις 29 Νοεµβρίου του 2019, µια συµφωνία
που εγκαινίασε ένα καινοφανές πλαίσιο και απάλλαξε την εται-
ρεία από συµβατικές υποχρεώσεις της, την ίδια στιγµή που η
εταιρεία επιδοτείται από το ελληνικό δηµόσιο. Το δηµόσιο απαλ-
λάσσει την εταιρεία από συµβατικές υποχρεώσεις και την ίδια
στιγµή συµφωνεί να την επιδοτεί επί πολλά έτη. 

Αλήθεια, κανένας δεν είχε ακούσει στην Κυβέρνηση για τις κα-
θυστερήσεις και τα προβλήµατα εξυπηρέτησης των πολιτών, κα-
νένας δεν είχε ακούσει και για τις άλλες περιπτώσεις εκτροχιασ-
µών, ευτυχώς χωρίς θύµατα, για τα δεκάδες σοβαρά περιστατικά
και σηµαντικά ατυχήµατα που έλαβαν χώρα από το 2015 έως και
σήµερα; 

Είναι δυνατόν να λειτουργεί απόλυτα υποστελεχωµένος ο
ΟΣΕ, µε χίλιες κενές οργανικές θέσεις, και από τους τετρακόσι-
ους δεκατέσσερις σταθµάρχες που προβλέπει να υπάρχουν µόνο
εκατόν τριάντα πέντε µε µόνιµη σχέση εργασίας και εβδοµήντα
µε µπλοκάκι; Για να µη µιλήσω για τον σκανδαλώδη διορισµό -
µετακίνηση, µετάθεση, µετάταξη, όπως θέλετε χαρακτηρίστε το-
του ήδη προφυλακισµένου σταθµάρχη, για τον οποίο το επιτελικό
σας κράτος παραβίασε ακόµα και το όριο ηλικίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το επιτελικό κράτος του κ. Μη-
τσοτάκη απογυµνώθηκε πλήρως. Η «φούσκα» του ψηφιακού κρά-
τους έσκασε. Ο προπαγανδιστικός σας µηχανισµός, ο οποίος
εργάστηκε µε επιµέλεια υπέρ του εαυτού του όλα αυτά τα χρό-
νια, προσέκρουσε στην πραγµατικότητα µε απόλυτα τραγικό
τρόπο και θρυµµατίστηκε. Η µετάθεση ευθυνών δεν αποδίδει. Η
Ελλάδα χρειάζεται ανασύνταξη. 

Είναι δεδοµένο, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ότι όποτε
και να κάνετε τις εκλογές οι πολίτες θα σας κρίνουν, εκλογές στις
οποίες ζητούσατε και ζητάτε αυτοδυναµία, αυτή την αυτοδυναµία
την οποία έχετε, την οποία είχατε, και τι την κάνατε; Τη µετατρέ-
ψατε σε απόλυτη αδυναµία, για να προστατεύσετε την ασφάλεια
και τη ζωή των πολιτών, τη µετατρέψατε σε καθεστωτικές πρα-
κτικές παρακολούθησης πολιτών και παραβίασης δηµοκρατικών
ελευθεριών, τη µετατρέψατε σε αδιαφανείς διαδικασίες, αυθαί-
ρετες επιλογές, αλαζονικές πρακτικές. 

Γι’ αυτό η χώρα χρειάζεται µια συνολική πολιτική ανασύνταξη,
που οι µόνοι που µπορούν να την επιβάλουν είναι οι Έλληνες πο-
λίτες µε την ψήφο τους. Εµείς δεν συµβιβαζόµαστε µε την Ελ-
λάδα τού «πάµε και ό,τι γίνει». Δεν θα το κάνουµε ποτέ. Και είναι
η ώρα η χώρα να αλλάξει σελίδα, µε µια κυβέρνηση που θα αντα-
ποκρίνεται στις ανάγκες του ανθρώπου, δουλεύοντας έγκαιρα,
ασταµάτητα, υπεύθυνα και κυρίως αποτελεσµατικά, µε θεσµούς
ισχυρούς και θωρακισµένους, µε πραγµατικά ανεξάρτητες αρ-
χές, που θα έχουν τη δύναµη να ελέγξουν, να προστατεύσουν,
να σταθούν ανάχωµα σε όσους θυσιάζουν τα πάντα για τα ιδιω-
τικά τους συµφέροντα, για µια Ελλάδα σύγχρονη, που θα είναι
περήφανη για τον εαυτό της, που θα είναι αντάξια όλων των Ελ-
ληνίδων και όλων των Ελλήνων. 

Οφείλουµε, όµως, στη µνήµη των πενήντα επτά ανθρώπων που
χάθηκαν τόσο άδικα να αποδώσουµε τις ευθύνες, αλλά και να εγ-
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γυηθούµε την ασφάλεια του δικτύου των σιδηροδρόµων. 
Το ΠΑΣΟΚ προτείνει, πρώτον, να αυξηθούν σηµαντικά τα κον-

δύλια που προβλέπονται από το Ταµείο Ανάκαµψης για τον εκ-
συγχρονισµό του δικτύου σιδηροδρόµων, όπως κάνουν και όλες
οι υπόλοιπες χώρες του ευρωπαϊκού Νότου, την επανεξέταση
της σύµβασης µε τη «HELLENIC TRAIN», την ενίσχυση του προ-
σωπικού του ΟΣΕ στις ειδικότητες εκείνες που σχετίζονται µε την
ασφάλεια του δικτύου, την άµεση και διαρκή ενηµέρωση της
Βουλής για την πορεία υλοποίησης των έργων και υποδοµών ση-
µατοδότησης και τηλεδιοίκησης για την ασφάλεια του δικτύου
σιδηροδρόµων, µε στόχο να παραδοθεί το έργο όσο το δυνατόν
συντοµότερα, επιτέλους!

Και είναι απαίτηση όλων η δικαιοσύνη να ενεργήσει τάχιστα και
να πράξει το καθήκον της, απηχώντας στο καθολικό αίτηµα για
φως και αλήθεια στα αίτια αυτής της τραγωδίας, για έλεγχο των
πάντων για τις πράξεις ή τις παραλείψεις τους, για αναζήτηση
των πραγµατικών ευθυνών για την όλη κατάσταση και φυσικά για
την ανεπίτρεπτη καθυστέρηση στην υλοποίηση των συµβάσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα έπρεπε ίσως να αναφερθώ
στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης.
Όµως, η ανθρώπινη αυτή τραγωδία καθιστά επιτακτική όσο ποτέ
ίσως την απόδοση δικαιοσύνης στο έπακρο. Αυτό είναι το ισχυ-
ρότερο κοινωνικό αίτηµα. Δεν αντιµετωπίζεται και δεν βολεύεται
σε επικοινωνιακού χαρακτήρα συγγνώµες. Για την απόδοση δι-
καιοσύνης απαιτούνται πράξεις και για την ανάληψη της πραγµα-
τικής πολιτικής ευθύνης χρειάζεται σθένος και αίσθηµα ευθύνης
και δυστυχώς και τα δύο αποτελούν είδος εν ανεπαρκεία για την
Κυβέρνησή σας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ να καθα-
ριστεί το Βήµα. 

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία πα-
ρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» δεκατέσσερις φοιτη-
τές και ένας συνοδός από το Πανεπιστήµιο Λογιόλα του Σικάγου.

Καλώς ήρθατε στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής) 

Τον λόγο έχει τώρα ο συνάδελφος και Πρόεδρος του κόµµα-
τος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Τα συλλυπητήρια είναι δεδοµένα. Ξέρετε, µέσα σε αυτό το
τρένο έτυχε να έχω και πολύ καλό φίλο τριάντα ετών, ο οποίος
όχι µόνο δεν υπάρχει, αλλά εξαϋλώθηκε κιόλας. Και το λέω γιατί
τριάντα χρόνια φιλίας µε έδεναν µε αυτόν τον άνθρωπο. Η δε
κόρη µου έχασε τρεις φίλες από τη Θεσσαλονίκη. 

Και θα µου επιτρέψετε σήµερα, πέρα από τη συγκίνηση, να ξε-
κινήσω µε κάτι που αποδεικνύει πόσο σάπια είναι η Νέα Δηµο-
κρατία. Πραγµατικά σάπια. Και δυστυχώς, Υπουργέ µου, η σαπί-
λα έχει φτάσει µέχρι το µεδούλι. 

Τέτοια είναι η απελπισία σας, που από χθες το βράδυ διακινεί-
ται µέσω των social media το ακόλουθο µήνυµα. Δεν ξέρω, ο Ρω-
µανός ήταν αυτός ο κύριος που ήταν στην κ. Πάνια παλιά, υπεύ-
θυνος της «Κοινής Λογικής»; Δικό σας είναι αυτό, «Κοινή Λογική».
Ένα µήνυµα, ακούστε για να καταλάβετε πού έχει φτάσει αυτό
το κόµµα που λέγεται «το κόµµα του Κωνσταντίνου Καραµανλή»,
ένα κόµµα αξιοπρεπές πώς το κατήντησε η οµάδα του κ. Μητσο-
τάκη, του Ρωµανού και των υπολοίπων της «Οµάδας Αναλήθειας
και της Κοινής Λογικής», ένα µήνυµα ανορθόγραφο, ένα µήνυµα
ασύντακτο, που λέει τα εξής: «Καλησπρέρα», δεν υπάρχει «κα-
λησπέρα», «τι κάνεις; Συνεργάζοµαι µε το κόµµα Ελληνική Λύση
για τον Βουλευτή Συµεών Κουπελόγλου.». 

Ψάχνω να βρω από χθες ποιος είναι αυτός ο Βουλευτής, «Βου-
λευτής Κουπελόγλου». 

Και συνεχίζει το µήνυµα: «Εάν τον ψηφίσεις» -από την «Κοινή
Λογική» είναι αυτό, το δικό τους- «θα λάβεις 25 ευρώ ανά άτοµο
για κάθε ψήφο δικό σου και της οικογένειάς σου, θα λάβεις
έτοιµο ψηφοδέλτιο και είστε καλεσµένοι επίσης στα εγκαίνια 6
Μαρτίου», τάδε οδός, «απέναντι από το Ψυχιατρείο της Σταυρού-
πολης». 

Είναι για το ψυχιατρείο οι άνθρωποι. Είναι για το ψυχιατρείο!
Πραγµατικά απορώ. Έχει γίνει έγκληση, µήνυση, δεν µπορείς

να κάνεις και κάτι άλλο. Είναι οι δολοφόνοι αυτά τα τρολ, τα µποτ
που έχει το Μαξίµου, που έχουν πανικοβληθεί όχι για τη δική µας
ανάταση -αν θέλετε- ή τη φωνή της δικής µας λογικής, αλλά
έχουν πανικοβληθεί από τα τραγικά λάθη αυτής της Κυβέρνησης,
µιας Κυβέρνησης η οποία δεν έχει κάνει τίποτα σωστό, πραγµα-
τικά τίποτα σωστό.

Για ένα πράγµα που αυτή η Κυβέρνηση έλεγε ότι πέτυχε είναι
για την ηλεκτρονική διακυβέρνηση, τον κ. Πιερρακάκη. Στην Ελ-
λάδα, την ώρα που είχαµε σιδηροδροµικό δυστύχηµα και νε-
κρούς, αυτός πήγε στην Αµερική, για να παρουσιάσει το δικό του
δηµιούργηµα. Μιλάµε για µια τραγωδία, τραγωδία κανονική. 

Θα σας απαντήσω µε µία φράση του Μπρεχτ: «Α, τι ωφελεί,
χωµένος µέχρι τον λαιµό στη λάσπη, να κρατάς τα νύχια των χε-
ριών σου καθαρά;». Και αναφέροµαι στη Νέα Δηµοκρατία. Είναι
µέσα στη λάσπη βουτηγµένοι. Ολόκληρος παρακρατικός µηχα-
νισµός δικός τους, τα µέσα δικά τους. Καταστρέφουν τη χώρα
και την κοµµατιάζουν κοµµάτι-κοµµάτι. Δεν έχουν αφήσει τίποτε
όρθιο ως δηµόσιο αγαθό, δηµόσια περιουσία. Τα έχουν ξεπου-
λήσει όλα και πρέπει να το µάθει ελληνικός λαός. Δεν υπάρχει
ελληνική δηµόσια περιουσία. 

Και όπως έλεγε ο Σουρής: «Οι Έλληνες πολιτικοί έχουν µονί-
µως ως επάγγελµα τη σωτηρία της πατρίδος.». Όχι µόνο δεν
έχουν άλλο επάγγελµα, αλλά καταστρέφουν κιόλας την πατρίδα. 

Το χειρότερο; Οι ψηφοφόροι τους τους ξαναψηφίζουν. Είναι
οι πραιτοριανοί τους, οι λεγεωνάριοι, οι -εντός εισαγωγικών-
«σταθµάρχες», όλοι αυτοί οι τύποι οι βολεµένοι, που βόλευαν επί
έτη είτε ο ένας είτε ο άλλος είτε ο άλλος και µε ένα τηλεφώνηµα,
µπορείς να τον κάνεις µια µετάταξη, µια εξυπηρέτηση, µια µετά-
θεση, ώστε να σε ψηφίζει εσαεί, άσχετα αν χάθηκαν ανθρώπινες
ζωές. Τα έχει κάνει µπάχαλο αυτή η Κυβέρνηση. 

Να κάνουµε αναδροµή στην τραγωδία στο Μάτι; Δεν θα χρει-
αστεί καν να πω τίποτα. Και θα πω και το εξής. Αν πάτε τώρα στο
Μάτι, κύριε Υπουργέ, θα δείτε ότι οι δίοδοι ακόµη παραµένουν
κλειστές, δεντράκια ανύπαρκτα, οι δρόµοι κλειστοί πάλι. Αν συµ-
βεί κάτι, πάλι θα έχουµε τα ίδια στο Μάτι. Τέσσερα χρόνια κυβερ-
νάτε. Τέσσερα ολόκληρα χρόνια. Και µη µου πείτε πως δεν ξέ-
ρατε. 

Θα σας πω το εξής: Το χειρότερο δε όλων είναι ότι υπάρχει
µια αντίληψη στον Πρωθυπουργό ότι µε µία συγγνώµη καθάρισαν
όλα. Μία συγγνώµη θα πεις και θα ξεχάσουν οι Έλληνες! Και εκεί
είναι το µεγάλο πρόβληµά τους, το αν θα κάνουµε 9 Απριλίου
εκλογές ή αν θα πάµε λίγο αργότερα. Στη συγγνώµη του Πρω-
θυπουργού και στην άµβλυνση του θυµικού του πολίτη, της εικό-
νας της σάρκας, από τα τρένα µέσα να βγαίνουν παιδιά, της
εικόνας των εγκληµάτων, των κατά συρροή εγκληµάτων που
έκανε αυτή η πολιτεία, η συγκεκριµένη πολιτεία, οι συγκεκριµένες
κυβερνήσεις. Γιατί όλες έκαναν έγκληµα. Ας αφήσουν τα κροκο-
δείλια δάκρυα στο ΠΑΣΟΚ και στον ΣΥΡΙΖΑ. Ας τα αφήσουν. Θα
τα πούµε σε λίγο. 

Ο Πρωθυπουργός ζητά συγγνώµη συνεχώς! «Μάθαµε τη συγ-
γνώµη, χάλασε ο κόσµος» λέει η λαϊκή ρήση. Τέµπη, 5-3-2023.
Παρακολουθήσεις, 6-8-2022. Ταλαιπωρία οδηγών µε χιονόπτωση,
21-1-2022. Εύβοια, πυρκαγιές, 9-8-2021. Πόσες συγγνώµες πρέ-
πει να πει κάποιος για να του πεις: Σήκω, φύγε τώρα, παραιτή-
σου! Δεν γίνεται να κυβερνάς µε συγγνώµες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ζητάµε παραίτηση και αν έχει αξιοπρέπεια όλο το πολιτικό σύ-

στηµα -και µε ακούνε νέα παιδιά από πάνω, από τα θεωρεία-, θα
έπρεπε όλοι οι Υπουργοί Μεταφορών και Συγκοινωνιών από το
2012 και µετά να βγουν µε εντολή των Αρχηγών των κοµµάτων
από τις λίστες, να µην ξανακατέβουν ποτέ σε εκλογές. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είναι ηθική αρχή, έστω και η πολιτική ευθύνη. Αλλά είτε αρχή

ηθική είτε πολιτική ευθύνη, είναι λέξεις οι οποίες δεν υπάρχουν
στο δικό σας λεξικό ή στο λεξιλόγιό σας. 

Ζητάµε δικαίωση. Ζητάµε δικαίωση και λέει µια συγγνώµη ο
Πρωθυπουργός. Θα σας πω το εξής, τι έλεγε ο Καζαντζάκης:
«Δεν τον φοβάµαι τον Θεό, αυτός καταλαβαίνει και συχωρνάει.
Τους ανθρώπους φοβάµαι, αυτοί δεν καταλαβαίνουν και δεν συγ-
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χωρούν.». Έτσι και ο ελληνικός λαός δεν θα συγχωρήσει ποτέ
αυτή την Κυβέρνηση, που είχε όλες τις προϋποθέσεις να κυβερ-
νήσει χρηστά αυτή τη χώρα και την έχει κάνει άχρηστη χώρα!

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

Έχω µία απορία που έχει να κάνει µε το ανθρώπινο µέρος, γιατί
εγώ έχασα έναν άνθρωπο εκεί, φίλο τριάντα ολόκληρα χρόνια,
που βγαίναµε, τα λέγαµε, συζητούσαµε, µοιραζόµασταν τους
προβληµατισµούς µας, τον Γιώργο: Πήγατε στα Τέµπη. Γιατί πή-
γατε; Πείτε µου µια δικαιολογία σοβαρή. Θυµίζετε τον δολοφόνο
που ξαναγυρνάει στον τόπο του εγκλήµατος. Τι πήγατε να κάνετε
στα Τέµπη; Ποιος φταίει για τη δολοφονία αυτών των παιδιών;
Αµέλεια; Και στον Ποινικό Κώδικα υπάρχει εξ αµελείας ποινή,
ακόµη και µε αµέλεια.

Έβλεπα Αρχηγό κόµµατος να χαµογελάει στο νοσοκοµείο,
όταν έδινε αίµα. Έβλεπα τον Πρωθυπουργό να πηγαίνει και να
του δίνουν εντολές πώς θα κάτσει σκυφτός. Τι είναι αυτά τα πρά-
γµατα; Είναι απίστευτα αυτά που συµβαίνουν.

Πήγαν την Κυριακή στο µνηµόσυνο -εγώ δεν πήγα πάλι, πήγα
σε ένα εκκλησάκι µόνος µου-, χαµογελούσαν, µιλούσαν στα κι-
νητά τους. Δηλαδή, πώς θα σας πιστέψει οποιοσδήποτε Έλληνας
πολίτης που έχει µία απλή λογική; Όχι ο πονεµένος, όχι η µάνα
που έχασε το παιδί, ο απλός πολίτης, όχι ο πατέρας που έχασε
τα παιδιά του, ο απλός πολίτης. Και τι έκαναν;

Σταµάτησαν σαράντα λεπτά, κύριε Υπουργέ, τις έρευνες, γιατί
πήγε εκεί η κ. Σακελλαροπούλου για να πετάει, όπως είπε ο πα-
τέρας του αδικοχαµένου παιδιού, σαν στα µπουζούκια λουλού-
δια. Δεν το λέω εγώ, το είπε ο πατέρας ενός παιδιού που χάθηκε
εκεί, «ήρθε και πέταξε λουλούδια, σαν να ήταν στα µπουζούκια,
και σταµάτησαν οι έρευνες». Όπως και ένα δεκαπεντάλεπτο για
κάθε πολιτικό Αρχηγό. Την ώρα που ερευνάται η περιοχή, πηγαί-
νουν οι πολιτικοί Αρχηγοί. Για ποιον λόγο; Ποιος είναι ο λόγος;
Να µου πει κάποιος µε επιχείρηµα.

Εµείς είµαστε περήφανοι ακόµη και τώρα που δεν ψηφίσαµε
την κ. Σακελλαροπούλου. Φτάνετε στο έσχατο σηµείο του πανι-
κού σας ως Νέα Δηµοκρατία να εργαλειοποιείτε ακόµα και τις
εκλογές, για να καλύψετε τις χαµένες ζωές των παιδιών µας. Παί-
ζετε µε ηµεροµηνίες εκλογών, όπως παίξατε µε την Ελλάδα και
θεσµούς επί τέσσερα ολόκληρα χρόνια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτή την Ελλάδα δεν τη θέλουµε εµείς, δεν τη θέλουµε αυτή

τη νέα Ελλάδα που φτιάξατε εσείς, κράτος-παρία, δεν µας λαµ-
βάνουν σοβαρά υπ’ όψιν. Δεν ασχολείται κανείς µε εµάς, µόνο
για τα στραβά µας. Δεν θα πω τι είπε η «FAZ», δεν θα πω τι γρά-
φουν οι «New York Times», δεν θα πω τι γράφει ο διεθνής Τύπος
για την ευθύνη της Κυβέρνησης. Με την Ελλάδα που έφτιαξαν το
ΠΑΣΟΚ, η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ ή θα καιγόµαστε ή θα
πνιγόµαστε ή θα κοµµατιάζονται τα παιδιά µας στους δρόµους
και στα τρένα. Τώρα εκλογές! Τώρα εκλογές! Πηγαίνετε και
κάντε εκλογές, για να σωθεί η δική σας πολιτική αξιοπρέπεια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δυστυχώς, το «πάµε και όπου βγει» έχει γίνει σύνθηµα καθη-

µερινότητος. Αυτή είναι η χώρα εδώ και εβδοµήντα χρόνια,
«πάµε, ρε, και όπου βγει!». Δεν είναι «πάµε και όπου βγει». Φτιά-
ξατε ένα κράτος προχειρότητος, ένα κράτος τού «δεν βαριέσαι»,
του «έχει ο Θεός».

Η Ελλάδα είναι η µοναδική χώρα που δεν έχει τρένο -πραγµα-
τικό τρένο!- και ήρθε η ώρα στο ελληνικό Κοινοβούλιο να ακού-
σουν και τα παιδιά γιατί δεν έχει τρένο η Ελλάδα από την εποχή
του Τρικούπη: Γιατί δεν τόλµησε κανένας από εσάς να πει την
αλήθεια στον ελληνικό λαό.

Ποιος κερδίζει που απαγορευόταν στην Ελλάδα να έχει ένα
τρένο αξιοπρεπές, ηλεκτρικό για τις µεταφορές της, όχι µόνο των
ανθρώπων, αλλά και των εµπορευµάτων; Ποιος δεν ήθελε; Όλα
ξεκινούν εδώ και περίπου εκατό χρόνια από τη διαδροµή Βερο-
λίνο - Βαγδάτη. Όλα ξεκινούν από τα λιµάνια Αµβούργου, Ρότερ-
νταµ, Αµβέρσας. Κερδίζουν 200 δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως
οι Γερµανοί µαζί µε τους Ολλανδούς µόνο από τα εµπορευµατο-
κιβώτια. Δεν τους βόλευε η Ελλάδα να έχει ταχεία σιδηροδροµική
γραµµή από τον Πειραιά µέχρι την Ευρώπη. Έπρεπε να έχουµε
απαρχαιωµένο οδικό δίκτυο, για να µπορούν να περνούν από το

Σουέζ - Γιβραλτάρ και να πηγαίνουν µε είκοσι δύο µέρες διαφο-
ρά. Είκοσι δύο µέρες είναι για να πας από το Σουέζ µέχρι το Ρό-
τερνταµ. 

Γιατί δεν είχαµε στον Πειραιά σιδηρόδροµο πραγµατικό. Και
πείτε µου ένα λιµάνι, εσείς που κυβερνήσατε, που δεν είχε ποτέ
σιδηρόδροµο. Μέσα στον Πειραιά! Γιατί ποτέ δεν υπήρχε σύν-
δεση σιδηροδρόµου του Πειραιά, του λιµανιού, µε την Ευρώπη;
Το αναρωτηθήκατε ποτέ; Γιατί οι Πρωθυπουργοί σας όλοι είχαν
απαγορευτικό από τη Γερµανία. Σιγά µη χάσουν οι Γερµανοί το
εµπόριο! Και θα µπορούσε η Ελλάδα να είναι εµπορικός κόµβος,
να έχουµε αξιοπρεπή σιδηρόδροµο από τον Πειραιά για µεταφο-
ρές. Τώρα τον κάναµε και αυτός είδαµε πώς λειτουργεί, βλέ-
πουµε πώς λειτουργεί. Σας είπα, εκεί είναι τα λεφτά, αλλά τρέµε-
τε να τα βάλετε µε τους Γερµανούς, τρέµετε µε τα αφεντικά.

Ποιοι άλλοι κερδίζουν; Να µάθουν τα παιδιά. Οι εφοπλιστές, οι
οποίοι δεν θέλουν να έχουν ναύλο µικρό, αλλά να έρχεται από
την Κίνα, να πάει Ρότερνταµ, που είναι παραπάνω µέρες, παρα-
πάνω ναύλα. Κερδίζουν λεφτά και ας ενοχλούνται κάποιοι. Δεν
τους ενδιαφέρει αν η Ελλάδα έχει τριτοκοσµικό σιδηρόδροµο,
δεν τους νοιάζει καν αν η Ελλάδα κινδυνεύει, αν ο Έλληνας κιν-
δυνεύει να πεθάνει, να σκοτωθεί. Δεν τους νοιάζει!

Ποιοι άλλοι κερδίζουν; Εδώ σας θέλω! Οι φίλοι σας οι εργολά-
βοι µε τα διόδια. Όταν δεν υπάρχει τρένο, κερδίζει ο εργολάβος
µε τα διόδια.

Ποιος άλλος κερδίζει; Ο φίλος µας που έχει την αεροπορική
εταιρεία που µεταφέρει από Θεσσαλονίκη - Αθήνα πιο εύκολα τον
κόσµο έτσι µε τα αεροπλάνα, γιατί για να πας Αθήνα - Θεσσαλο-
νίκη µε το αυτοκίνητο θες και 200 ευρώ, 300 ευρώ. Το αεροπο-
ρικό εισιτήριο πήγαινε-έλα είναι τόσο.

Καταλάβατε τι εγκλήµατα κάνατε; Εδώ θα λέµε µόνο την αλή-
θεια. Ήρθαµε για να πει η Ελληνική Λύση την πραγµατικότητα
και τι ισχύει. Έχουµε χρέος, αγαπητοί συνάδελφοι, να µη σωπά-
σουµε. Έχουµε χρέος να µη µιλήσουµε, εάν δεν ενεργήσουµε και
δεν τιµωρήσουµε αυτούς τους ηθικούς και φυσικούς αυτουργούς
αυτού του εγκλήµατος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εδώ δεν πρόκειται για ένα Μάτι µε έντεκα µποφόρ. Δεν πρό-

κειται για την Ηλεία µε άνεµο εννέα µποφόρ. Δεν πρόκειται για
τη Βαρυµπόµπη µε άπνοια. Εδώ πρόκειται για ένα σιδηροδροµικό
δίκτυο που δεν έχει ούτε αφρικανική χώρα. Ούτε µία αφρικανική
χώρα!

Και τώρα θα σας αποδείξω γιατί είστε ηθικοί αυτουργοί όλα τα
κόµµατα, ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ, τα έντεκα εγκλή-
µατα που σταχυολογήσαµε:

Πρώτον: ΠΑΣΟΚ, 2000, αποκαλύπτεται το σκάνδαλο του ΟΣΕ
- «SIEMENS», αλλά τέθηκε στο αρχείο.

Ψάχνετε για δικαιοσύνη, κύριε Τσιάρα; Είστε και Υπουργός.
Ποια δικαιοσύνη; Η δικαιοσύνη του Ντογιάκου, του µετακλητού,
του γιου του που είναι στο Υπουργείο Μεταφορών και Συγκοινω-
νιών; Θα πείτε, οικογενειακή ευθύνη. Δεν το δέχοµαι. Η γυναίκα
του Καίσαρα και θα φαίνεται και θα είναι τίµια. Καταλάβατε; Και
θα φαίνεται και θα είναι τίµια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεύτερον: ΠΑΣΟΚ, 2003, σκανδαλώδεις συµβάσεις µε εθνι-

κούς εργολάβους, ζηµιά δισεκατοµµυρίων για ΟΣΕ.
Τρίτον: ΠΑΣΟΚ, 2003, χρέος ΟΣΕ 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Τέταρτον: Νέα Δηµοκρατία, το 2009, χρέος 10 δισεκατοµµύρια

ευρώ. Να τα ακούν τα παιδιά σε µερικά χρόνια.
Πέµπτον: ΠΑΣΟΚ, από το 2010 δεν έπεσε ούτε 1 ευρώ για συ-

ντήρηση του δικτύου.
Έκτον: ΠΑΣΟΚ, νόµος Ρέππα το 2010 κατακερµάτισε τον ΟΣΕ.
Έβδοµον: Νέα Δηµοκρατία - ΠΑΣΟΚ το 2014 κουκουλώνετε

µέσω διαιτησίας το σκάνδαλο των 37 εκατοµµυρίων ευρώ σε
βάρος του ΟΣΕ.

Όγδοον: ΣΥΡΙΖΑ το 2017 χαρίζει την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» µε 45 εκα-
τοµµύρια ευρώ και επιδοτεί τους Ιταλούς µε 50 εκατοµµύρια
ευρώ.

Ένατον: ΣΥΡΙΖΑ το 2018 η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ πέρασε στο Υπερτα-
µείο.

Δέκατον: Νέα Δηµοκρατία, υπογραφή συµβάσεων-σκάνδαλο
το 2022 ακυρώνει υποχρεώσεις Ιταλών για επενδύσεις 600 εκα-
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τοµµυρίων ευρώ.
Ενδέκατον: Νέα Δηµοκρατία, σύµβαση-σκάνδαλο το 2022 δε-

σµεύει τις επόµενες κυβερνήσεις για δεκαπέντε χρόνια.
Τελειώσαµε, κύριοι. Αυτοί είστε! Είστε συνυπεύθυνοι, είστε

συµµέτοχοι, εκούσια ή ακούσια ηθικοί αυτουργοί του εγκλήµατος
στα Τέµπη! Πείτε µου ό,τι θέλετε, αλλά αυτή είναι η ωµή αλήθεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πάµε τώρα στα δεκανίκια τους, στους γνωστούς, στους

νταραβεριτζήδες των νταβατζήδων, τους δηµοσιογραφίσκους
του χιλιάρικου, του πεντοχίλιαρου και του δεκαχίλιαρου. Το µε-
γαλύτερο έγκληµα στη χώρα αυτή -πέρα από το θέµα της δικαιο-
σύνης- το έκανε η συστηµική δηµοσιογραφία, η συστηµική
δηµοσιογραφία, που είναι ο εχθρός της ελληνικής κοινωνίας, ο
εχθρός του µέλλοντος του τόπου, ο εχθρός των Ελλήνων. Αντί
να θέτουν ερωτήσεις, καλύπτουν την Κυβέρνηση.

Θα σας διαβάσω µερικές δηλώσεις δηµοσιογραφίσκων, γιατί
τέτοιοι είναι: «Μέσα στο εθνικό πένθος οι απεργίες είναι αδιανόη-
τες.». Το ακούσατε; Δηµοσιογραφίσκος: «Το δυστύχηµα µπορεί
να είναι η ευκαιρία να φτιαχτεί ένα υπέροχο σιδηροδροµικό δί-
κτυο, όπως έγινε µετά το δυστύχηµα στα Τέµπη µε το οδικό δί-
κτυο.». Και δεν ντρέπονται, θυσιάζουν Ελληνόπουλα! Είναι «Ιφι-
γένειες» οι Έλληνες, να θυσιάζουν τα παιδιά τους για να κάνουν
αυτοί ένα έργο της προκοπής;

Δηµοσιογραφίσκος άλλος: «Η Κυβέρνηση πρέπει να δείξει την
υπεροχή της στη διαχείριση σε σχέση µε το Μάτι, αν θέλει να
κερδίσει τις εκλογές.». Αυτός είναι δηµοσιογράφος! Σκυλεύει
πάνω σε νεκρούς!

Τον βλέπουν τα παιδιά µας αυτόν τον δηµοσιογράφο σε µε-
γάλο πανελλαδικό κανάλι. Έπρεπε, δυστυχώς, να πεθάνουν, για
να γίνουν υποδοµές! Τώρα έγινε η θυσία! Ποια θυσία, ρε εσύ,
αδιανόητε, απάνθρωπε τύπε; Εκατό παιδιά µπορεί να κινδύνευ-
σαν σε αυτή την ιστορία. Πενήντα επτά οι νεκροί, πενήντα έξι οι
αγνοούµενοι! Και τους φιλοξενούν στα κανάλια και πηγαίνουν και
τους ακούνε! Η συστηµική δηµοσιογραφία είναι ο καρκίνος της
παραπληροφόρησης της ελληνικής κοινωνίας! Κλείστε τις τηλε-
οράσεις! Μην τους ακούτε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τι θα έπρεπε να ρωτούν; Κανένας δεν έθεσε το ερώτηµα εδώ,

κύριε Καστανίδη. Τον κ. Καστανίδη τον τιµώ για ένα πράγµα: τα
έβαλε µε τη «SIEMENS». Είναι ο µοναδικός Έλληνας πολιτικός
που τα έβαλε πραγµατικά µε τη «SIEMENS». Τον ξέρω χρόνια και
το πλήρωσε αυτό. Όταν τα έβαλε µε τη «SIEMENS», στις επόµε-
νες εκλογές ήταν εκτός. Ποιος το αποφάσισε; Ο κύριος που κυ-
βερνάει µε τον κ. Μητσοτάκη! Ο κ. Σηµίτης! Ο Σηµίτης! Γιατί
αυτός κυβερνάει την Ελλάδα!

Ας δούµε, λοιπόν, τι έπρεπε να ρωτούν. Γιατί δεν αναρωτήθηκε
κανένας εδώ τι µετέφερε η εµπορική αµαξοστοιχία; Γιατί κανένας
δεν µιλάει γι’ αυτό; Τι µετέφερε αυτή η περιβόητη αµαξοστοιχία,
κύριε Υπουργέ; Ήταν δηλωµένο το δροµολόγιό της; Πόσα άτοµα
επέβαιναν πάνω σε αυτή; Γνωρίζουµε; Πού είναι οι αγνοούµενοι;
Γνωρίζουµε; Πώς, πού είναι όλοι αυτοί; Γιατί πήγε κλιµάκιο του
Στρατού πρώτο, κύριε Υπουργέ; Και µη µου πείτε ότι έτσι γίνεται.
Στο Μάτι δεν πήγε πρώτο. Στις φωτιές στην Πάρνηθα δεν πήγε.
Στον αποκλεισµό στην Αττική Οδό δεν πήγε πρώτο, τελευταίο
πήγε. Εκεί γιατί πρώτο; Γιατί η «HELLENIC TRAIN» ήταν εξαφα-
νισµένη τέσσερις ηµέρες; Είναι µερικά ερωτήµατα που πρέπει να
τα δούµε.

Και βγαίνει το ΕΣΡ, βέβαια που θα τα άλλαζαν. Θα τα άλλαζαν!
Έτσι µου λέγανε, γιατί έχει τελειώσει η θητεία του κ. Κουτροµά-
νου και στέλνει επιστολή στα κανάλια ότι πρέπει να προσέχουν,
για να µην προκαλούν πανικό. Αν αυτό δεν λέγεται «οδηγίες προς
ναυτιλλοµένους» να λένε τι πρέπει να πουν, σύµφωνα µε τα κε-
λεύσµατα της Κυβέρνησης, πώς λέγεται; Είναι µια παρέµβαση.
Παρέµβαση στον Ντογιάκο, παρέµβαση µέσω του ΕΣΡ στα κα-
νάλια. Αυτό δεν είναι Κυβέρνηση, αυτό είναι η «επταετία»! Η
«επταετία» είστε! Δυστυχώς το λέω, η «επταετία»! 

Ζούµε, λοιπόν, σε αυτή τη χώρα που τα παιδάκια που ξέρουν
καλά από τεχνολογία µπορούν να δουν τον ντιλιβερά τι ώρα θα
φέρει τον καφέ τους ή την πίτσα τους, αλλά δεν µπορούµε να
δούµε ένα τρένο που κινείται σε µια γραµµή. Αυτή είναι η Ελλάδα,
κύριοι! Η Ελλάδα που φτιάξατε εσείς, εσείς κι εσείς! Άντε εσείς

είστε τεσσεράµισι, πέντε χρόνια, αλλά οι υπόλοιποι καµµιά σα-
ρανταριά. Πόσα χρόνια, δηλαδή, θα χρειαστείτε για να φτιάξετε
την Ελλάδα; Θα την ισοπεδώσετε τελείως, θα την εξαφανίσετε
και µετά θα την ξαναφτιάξετε; Δεν θα σας το επιτρέψουµε! Την
Ελλάδα θα τη φτιάξουµε εµείς! Είναι άλλο να πεθαίνεις για την
Ελλάδα και άλλο να σε πεθαίνει η Ελλάδα! Είναι διαφορετικά
πράγµατα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και θέλουµε κι άλλες απαντήσεις. Τι µετέφερε η εµπορική αµα-

ξοστοιχία; Θα σας πω ένα πράγµα, γιατί αυτή η εταιρεία, όπως
έψαξα εγώ -είναι εύκολο από το διαδίκτυο-, µεταφέρει θειούχα
λιπάσµατα ή θειούχα ορυκτά. Πού πήγαιναν; Στη Λάρισα; Γιατί
πήγαιναν στη Λάρισα; Έχει σχέση η έκρηξη µε αυτό που µετέφε-
ραν; Ρωτάω και δεν µου απαντάει κανένας! Γιατί, κύριε Υπουργέ,
δεν αφήσατε την οµάδα διάσωσης που είχε πάει στην Τουρκία
από τη Θεσσαλονίκη να πάει να βοηθήσει πρώτη, αλλά έπρεπε
να πάει πρώτα ο Στρατός και µετά να πάνε οι άλλοι; Τους απα-
γορεύσατε να κατέβουν από Θεσσαλονίκη. Μία ώρα και κάτι
ήταν! Υπάρχει καταγγελία ότι τους το απαγορεύσατε. Η εταιρεία
«OCCL» εµπορεύεται θείο σε διάφορες µορφές. Εδώ είναι. Το
κοντέινέρ της, ένα κοντέινέρ της, είναι εκεί πέρα. Τα έχω εδώ και
θα τα καταθέσω στα Πρακτικά. Εδώ είναι. Εγώ ό,τι λέω υπάρχει.
Δεν χρειάζεται πολύ µυαλό. Αυτό είναι, κύριε Υπουργέ, και θέλω
απαντήσεις. 

Θα µάθουµε τον ακριβή αριθµό εισιτηρίων; Είναι δυνατόν να
συνεδριάζει η Βουλή και να µην ξέρουµε πόσα παιδάκια χάθηκαν
και να λέµε «πενήντα έξι αγνοούµενοι»; Τι είναι; Αδήλωτα; Ή µή-
πως είναι ένα επικοινωνιακό παιχνίδι της Κυβέρνησης, για να µην
πάµε στους εκατόν δέκα νεκρούς; Ρωτώ και θέλω απαντήσεις,
γιατί τα εισιτήρια ήταν συγκεκριµένα. Κόπηκαν συγκεκριµένα ει-
σιτήρια.

Και να σας πω για την κατάντια όλων σας εδώ; Για να γίνεις
σταθµάρχης στο Λουξεµβούργο, κύριε Υπουργέ, χρειάζονται
τρία χρόνια εκπαίδευσης. Στη Γερµανία είναι δύο. Στην Ελλάδα
µε ένα τηλεφώνηµα γίνεσαι σταθµάρχης! Αυτά είναι τραγικά πρά-
γµατα. 

Θα σας πω πώς γίνονται σταθµάρχες στην Ελλάδα. Πήρα το
ερωτηµατολόγιο για το πώς γίνεσαι σταθµάρχης στην Ελλάδα,
για να το ακούσουν τα παιδιά. Κίνηση και βάδισµα εντός και πα-
ραπλεύρως σιδηροδροµικών γραµµών. Τον βάζουν και περπατάει
ανάµεσα στις γραµµές. Μη χαµογελάτε! Είναι η κατάντια αυτού
του κράτους! Για τυχόν ατέλειες, λέει, των κάτω άκρων κατά την
κίνηση. Μάλιστα! Δοκιµή φωνής, για καθαρή και δυνατή φωνή.
Δεν ήξερα, ρε παιδιά, ότι η τηλεµατική χρειάζεται και φωνή!
Ήξερα ότι είναι κουµπιά, όλα αυτόµατα. Έλεγχος ευστροφίας,
συγκέντρωσης, παρατηρητικότητας και διορατικότητας. Αυτές
είναι οι εξετάσεις τους! Και αυτόν τον βάζουν µετά να πατάει τα
κουµπιά και να κινδυνεύουν τα παιδιά µας! Σας είπα, εγώ έχασα
φίλο τριάντα χρόνια. Τριάντα χρόνια! Τι πρέπει να πω τώρα στην
οικογένειά του; Συγγνώµη, κάναµε λάθος; 

Θα κάνω κάποιες προτάσεις στην Κυβέρνηση, που έπρεπε ήδη
να τις έχει κάνει αυτή. Πρόσληψη όχι µέσω ΑΣΕΠ -για όσο µπο-
ρείς να απαλύνεις τον πόνο- µελών οικογενειών. Για όσες οικο-
γένειες χρωστούν χρήµατα σε εφορία, τράπεζες κ.λπ. να διαγρα-
φούν όλα αυτά. Είναι το λιγότερο που µπορείτε να κάνετε! Και
το κυριότερο; Παραδειγµατική τιµωρία των υπευθύνων, να µην
κατέβει κανείς τους για υποψήφιος Βουλευτής. Όλοι όσοι ήταν
Υπουργοί, όλοι, όλων των κοµµάτων. Μόνο έτσι η συγγνώµη θα
έχει τουλάχιστον µία βάση εντιµότητος, καθαρότητος και ειλικρί-
νειας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εµείς κάναµε τριάντα οκτώ ερωτήσεις στο ελληνικό Κοινοβού-

λιο για τον ΟΣΕ. Θυµάµαι που ο Υπουργός διακωµωδούσε τον κ.
Βιλιάρδο για το θέµα του ΟΣΕ. Θυµάµαι ότι όταν εγώ ο ίδιος κα-
τήγγειλα εδώ τον Οκτώβριο του 2019, κύριε Υπουργέ, κύριε
Τσιάρα, και σας έλεγα ότι θα έχουµε δυστύχηµα, θα έχουµε νε-
κρούς, πολλοί εδώ µέσα γελούσαν. Δυστυχώς, γίναµε προφήτες
σε αυτή τη χώρα, κάτι που δεν ήθελα ποτέ.

Τώρα θα σας πω και κάτι ακόµα για τους τραυµατίες. Οι πολ-
λαπλές κακώσεις σώµατος είναι η αιτία θανάτου για όλους τους
νεκρούς. Σας διαβάζω ανακοίνωση ενός γιατρού: «Αλλά οι νεκροί
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είναι µη αναγνωρίσιµοι και τους στέλνουν µε φέρετρα κλειστά.
Εξηγήστε µου τον λόγο. Αφού έχουν κακώσεις. Γιατί να είναι τα
φέρετρα κλειστά; Τι κρύβετε; Πουθενά δεν αναφέρεται η απαν-
θράκωση. Γιατί;». Αυτό είναι κείµενο γιατρού, όχι δικό µου. Δια-
µελισµός. Και εδώ ακριβώς τίθενται ερωτήµατα. 

Όµως, ξέρετε, υπάρχουν βέβαια κι αυτοί οι συριζαίοι, οι οποίοι
έχουν µια αγάπη µόνο στη φασαρία, χωρίς προτάσεις, χωρίς
ερωτήσεις, γιατί και αυτοί είναι µέσα στη χοάνη. Πώς είναι χοάνη;
Έχουν µπει τρία κόµµατα µαζί και βγαίνει από κάτω ένα. Και το
ένα από κάτω είναι Σηµίτης. Αυτό είναι! Ίδια κόµµατα, ίδιες πολι-
τικές και διαφωνούν σε λεπτοµέρειες. 

Ρωτήστε, λοιπόν, εσείς, κύριε Υπουργέ, πόσοι ταξιδεύουν το
βράδυ χωρίς εισιτήριο. Πόσοι µπαίνουν και κόβουν εισιτήριο στη
διαδροµή; Γιατί οι νεκροί δεν είναι πενήντα έξι, πενήντα επτά, πε-
νήντα οκτώ που λέτε. Σας το λέω από τώρα. Το είπα από την
πρώτη στιγµή. Είναι πολύ περισσότεροι, δυστυχώς! 

Και βγαίνουν και κάποιοι που τους ακούω και λένε ότι οι Ροµά
κλέβουν τους χαλκούς. Να το δεχτώ, κύριε Υπουργέ, γιατί είναι
ένα γεγονός. Κλέβουν τους χαλκούς! Πού τους πηγαίνουν αυ-
τούς τους χαλκούς; Γιατί δεν πάτε στον κλεπταποδόχο; Διότι
είναι κορυφαίοι παράγοντες και χορηγοί πολλών Βουλευτών και
Υπουργών, γιατί αυτοί έχουν πολλά λεφτά. Τον χαλκό τον µα-
ζεύουν συγκεκριµένες εταιρείες. Τόσο δύσκολο είναι να τις βρεί-
τε; Άµα κλείσεις την εταιρεία, «κλείνει» και ο Ροµά από τους χαλ-
κούς. Αν ισχύουν τα όσα λέτε.

Θα σας πω τώρα, γιατί ξέρετε και γιατί πρέπει να παραιτηθείτε,
κύριε Υπουργέ. Ξέρατε όλοι ότι οι γραµµές της Ευρώπης είναι
δαιδαλώδεις. Θα δείξω έναν χάρτη, για να το καταλάβετε. Αυτό
που βλέπετε είναι ο χάρτης των σιδηροδρόµων όλης της Ευρώ-
πης. Είναι όλος µαύρος, γιατί έχει δρόµους. Στην Ελλάδα έχει
µια γραµµούλα. Ξεκινάει από Θεσσαλονίκη και κατεβαίνει στην
Αθήνα. Σε αυτή τη γραµµούλα σκοτώθηκαν, δολοφονήθηκαν, στο
έγκληµα των Τεµπών. Σε µία γραµµούλα! Στην Ευρώπη έτσι θα
έπρεπε να γίνονται πενήντα δυστυχήµατα την ηµέρα! Αυτό είναι
το επιτελικό τους κράτος! Αυτή η εικόνα είναι η αποτυχία της
Νέας Δηµοκρατίας όχι επί τέσσερα έτη, αλλά επί τριάντα έτη που
κυβερνάει και άλλα τριάντα που κυβερνάει το ΠΑΣΟΚ.

Έρχοµαι τώρα στην παγκόσµια έρευνα του MIIR το 2019. Ξέ-
ρατε ή δεν ξέρατε όλοι τα ελληνικά δεδοµένα, ότι η Ελλάδα είναι
πρώτη στα σιδηροδροµικά ατυχήµατα; Είναι κανονική έρευνα και
θα την καταθέσω στα Πρακτικά. Είναι ευρωπαϊκή έρευνα και όχι
δική µας. Εδώ είναι και είναι έρευνα από το 2019. Το ξέρατε!

Πάµε παρακάτω. Ξέρατε όλοι -ναι, ξέρατε!- για την επιστολή
κόλαφο της διοίκησης του ΟΣΕ στις 27 Απριλίου 2022, όπου ο
πρόεδρος της Επιτροπής Συντήρησης Δικτύου «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» κα-
ταγγέλλει κακοδιαχείριση, ανυπαρξία συντήρησης και µηδενική
ασφάλεια. Δεν λειτουργούσαν οι φωτοσηµάνσεις, λέει, δεν λει-
τουργεί τίποτα. Ξέρατε! 

Ξέρατε ότι έστειλαν εξώδικο µε αποδέκτες τον ΟΣΕ, τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, τη Ρυθµιστική Αρχή Σιδη-
ροδρόµων, τη «HELLENIC TRAIN»; Το έστειλε η Πανελλήνια
Ένωση Προσωπικού Έλξης 1η Νοεµβρίου του 2022 -το ξέρατε-
και µιλάνε για µη λειτουργία φωτοσηµάτων και τηλεδιοίκησης και
για κακή κατάσταση σιδηροδροµικής υποδοµής. Ξέρατε όλοι! Ξέ-
ρατε!

Έχουµε ανακοίνωση συνδικαλιστών στις 7 Φεβρουαρίου του
2023. Τα λέει όλα απλά και κατανοητά. Λένε: «Δεν θα περιµέ-
νουµε το δυστύχηµα που έρχεται, για να τους δούµε να χύνουν
κροκοδείλια δάκρυα», ακούστε, «κάνοντας διαπιστώσεις.».

Ξέρατε ότι η Κοµισιόν µάς παραπέµπει στο Ευρωπαϊκό Δικα-
στήριο µια εβδοµάδα πριν και το κρύβατε! Θα πήγαινε ο Πρωθυ-
πουργός για να κάνει τι; Να εγκαινιάσει ένα σύστηµα τηλεµατικής
που δεν υπήρχε και το οποίο είναι αποθηκευµένο στο µουσείο
του ΟΣΕ στη Λάρισα! Και δεν ντρέπεστε! Δεν ντρέπεστε!

Κρύβετε τις ειδήσεις, αλλά έχετε και τα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης. Δεν θα πω τι άλλο ξέρατε. Ξέρατε όλοι εδώ µέσα -και το
καταγγείλαµε εµείς ως Ελληνική Λύση- ότι τα ελβετικά τρένα
είναι νεκροφόρες, παίρνουν φωτιά! Σας το είχαµε πει. Γιατί τα
πήρατε όλοι; 

Τι κάνετε, λοιπόν, σήµερα; Αρνείστε τον έλεγχο της Ευρωπαϊ-
κής Ενώσεως. Αρνείται ο Πρωθυπουργός και οι Υπουργοί και ο

Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου να καταθέσουν, όπως επιβάλλε-
ται, στους αρµόδιους της Επιτροπής του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και των θεσµών. Ακούστε τώρα! Όποτε µιλάνε εδώ µέσα και
περνάνε αντιλαϊκά µέτρα, επικαλούνται την Ευρωπαϊκή Ένωση,
την ευρωπαϊκή προοπτική, την οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
το Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, τις καταδίκες της Ελ-
λάδος! Όταν έρχεται η Ευρώπη να τους ελέγξει -έχουµε τα παι-
διά, έχουµε τους γονείς τους-, τους πετάµε µε τις κλωτσιές έξω
τους Ευρωπαίους! Για να καταλάβετε ποιοι είναι! Τώρα θα µου
πείτε ότι εδώ έδωσε εντολή στον Ντογιάκο ο Πρωθυπουργός ότι
είναι ανθρώπινο λάθος! Προκατέλαβε την απόφαση του κ. Ντο-
γιάκου, του όποιου Ντογιάκου! 

Ψάχνατε, λοιπόν, εξιλαστήριο θύµα. Εµείς σας τα λέγαµε. Οι
δολοφονίες εξ αµελείας έχουν όνοµα: Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ
και ΣΥΡΙΖΑ. Ηθικός αυτουργός -εµείς το λέµε εδώ µέσα- είναι η
ελληνική δικαιοσύνη, η οποία έχει καπελωθεί από τα κόµµατα.
Επιλέγεται η ηγεσία της, φιµώνονται οι έντιµοι δικαστές -γιατί
υπάρχουν και έντιµοι δικαστές-, φιµώνονται οι εισαγγελείς, τους
τροµοκρατούν, για να κάνουν τις παρανοµίες τους και τις ανοµίες
τους νοµιµότητα. 

Στο χέρι µας, λοιπόν, είναι στις επόµενες εκλογές να τους τι-
µωρήσουµε αναδροµικά. «Μαύρο» στους ψεύτες! «Μαύρο» σε
αυτούς που ταλαιπωρούν την Ελλάδα και τους Έλληνες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Φτιάξατε µια χώρα «πάµε και όπου βγει». Θα κάνουµε µια χώρα

«πάµε µπροστά, πάµε δυνατά, πάµε ελληνικά, πάµε για το µέλ-
λον». Αυτή είναι η διαφορά µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και θα σας πω και κάτι. Την προηγούµενη Τετάρτη το βράδυ,

όταν µου τηλεφώνησαν τρεισήµισι η ώρα και µου είπαν ότι ο
φίλος µου ήταν µέσα στο τρένο, σκέφτηκα κάτι για σας. Την πε-
ρασµένη Τετάρτη, λοιπόν, κάπου πάνω στις ράγες στα Τέµπη χά-
θηκε η άνοιξη, η δική σας άνοιξη, όπως έλεγε ο Πρωθυπουργός,
των εκλογών που έρχονται και θα γίνετε πάλι αυτοδύναµοι.
Όµως, αυτή η χώρα σκοτώνει τα παιδιά της, σκοτώνει τους αν-
θρώπους της, δολοφονεί την ελπίδα, την αξιοπρέπεια. Τους πή-
ρατε την ίδια τη ζωή! Την ίδια τη ζωή, σας λέω! Τους κλέψατε το
σηµαντικότερο πράγµα, τη ζωή!

Να µη θυµίσω τη διαφθορά µε τα «scart», να µην πω την ιστο-
ρία µε το λαθρεµπόριο που γίνεται µε τον ΟΣΕ και το αφήνατε
επί δεκαετίες! Μιλάµε για λαθρεµπόριο κανονικό, παιδιά! Λαθρε-
µπόριο κανονικό και δεν µιλούσε κανένας! 

Η άποψη της Ελληνικής Λύσης είναι ξεκάθαρη και θα την πει
έντιµα εδώ µέσα. Μέχρι να µπει τηλεµατική, τηλεδιοίκηση, να µην
ταξιδεύουν οι Έλληνες σε αυτή τη δολοφονική γραµµή! Να µην
ξαναταξιδέψει κανένας! Κάνω έκκληση στους Έλληνες, γιατί είναι
επικίνδυνοι οι κύριοι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και φτάσατε στο έσχατο σηµείο. Ιδιωτικοποίηση, λέει, του

ΟΣΕ. Θέλω να ακούσουν τα παιδιά. Η ιταλική κρατική εταιρεία
πήρε την ελληνική κρατική εταιρεία και την έκανε κρατική-ιδιω-
τική. Είναι απίστευτη αυτή η αποκρατικοποίηση. Είναι πρωτό-
γνωρη στα χρονικά. Είναι όπως µε τη µειωµένη επήρεια που
κάναµε στην ΑΟΖ! Παγκόσµια πρωτοτυπία! Αποκρατικοποιούµε
κάτι και το δίνουµε σε άλλο κράτος! Έτσι κάναµε και µε την «DE-
UTSCHE TELEKOM» και µε τη «FRAPORT», έτσι κάνουµε µε το
νερό, έτσι κάνουµε µε τα πάντα! Ξεπουλάτε τα πάντα έναντι πι-
νακίου φακής! Δεν θα πω για τα 800 εκατοµµύρια ούτε για την
επιδοτούµενη άγονη γραµµή.

Κύριε Υπουργέ, τώρα που µιλάµε, στο Αµύνταιο Φλώρινας –
υπάρχει ένα βίντεο που µεταδόθηκε από το «ALERT TV»- όταν
κτυπάει το καµπανάκι, ανεβαίνουν οι µπάρες και περνά το τρένο!
Κάθε µέρα γίνεται! Πάρτε τον δήµαρχο! Δικός σας είναι! Το κα-
τήγγειλε χθες. Περνάει το τρένο, κτυπάει το καµπανάκι, ανάβουν
κόκκινα, σταµατάει, ανεβαίνουν οι µπάρες, περνάει το τρένο!
Μέχρι να σκοτώσουµε πάλι άνθρωπο! Τώρα που µιλάµε! Το κα-
τήγγειλε ο ίδιος στο «ALERT TV». Το είπε ο άνθρωπος!

Στον «REAL» είπαν και για τα τραµ ότι και αυτά έχουν πρό-
βληµα. Στο real.gr υπάρχει άρθρο, το οποίο ξεκάθαρα λέει ότι
υπάρχει πρόβληµα και µε τα τραµ. Σήµερα το πρωί πήρε φωτιά
λεωφορείο στη Θεσσαλονίκη ξαφνικά! Κινδύνεψαν να καούν τριά-
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ντα πέντε άνθρωποι στον Λαγκαδά στο Δερβένι! Κινδύνεψαν να
καούν άνθρωποι στο λεωφορείο, όταν πήρε φωτιά ξαφνικά µόνο
του! Είχε αυτοανάφλεξη! Δηλαδή ούτε σε λεωφορείο να πηγαί-
νουµε ούτε σε τραµ ούτε σε σιδηρόδροµο! Θα πηγαίνουµε µε τα
πόδια ή κολυµπώντας. Αυτό είναι το επιτελικό κράτος!

Ποιος φταίει, λοιπόν, πραγµατικά για το δυστύχηµα; Το «BBC»
λέει ότι δεν µπορεί να φταίει µόνο ένα άτοµο γι’ αυτή την τραγω-
δία. Ο Πρωθυπουργός, βέβαια, λέει άλλα, ότι δηλαδή φταίει ο
σταθµάρχης. Η «FAZ» λέει ότι ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση
φταίνε για το δυστύχηµα. Γίναµε ρεζίλι διεθνώς. Η «New York
Times» λέει ότι η ελληνική Κυβέρνηση υποτίθεται ότι θα εγκαθι-
στούσε πριν από τρία χρόνια ένα σύστηµα ασφαλείας που σχε-
διάστηκε για να προλάβει συγκρούσεις, όπως αυτή που σκότωσε
πενήντα επτά άτοµα! 

Διευθυντής γαλλικών σιδηροδρόµων –και κλείνω εδώ- λέει ότι
«σιδηρόδροµος χωρίς σύστηµα τηλεδιοίκησης είναι σαν αυτοκί-
νητο χωρίς φρένα και ούτε καν θα ζητούσαµε άδεια λειτουργίας»!
Κι εσείς οι τρεις εδώ, ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ το λει-
τουργούσατε επί τόσα χρόνια! Είστε ηθικοί και φυσικοί υπεύθυνοι
αυτού του εγκλήµατος που έγινε στα Τέµπη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν έχετε καµµία αγάπη για τα παιδιά. Όσα παιδιά δεν διώξατε

στο εξωτερικό µπήκαν στο τρένο για να πάνε να σπουδάσουν στη
Θεσσαλονίκη στο ΑΠΘ. Και τα άλλα παιδιά που βγήκαν να δια-
µαρτυρηθούν εδώ στο Σύνταγµα, στείλατε τους παρακρατικούς
και τα κάνατε µαύρα στο ξύλο! Αυτοί είστε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, θα
πρέπει να ολοκληρώσετε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Κλείνω εδώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα πω και κάτι πιο ακραίο. Με το έγκληµα των Τεµπών δεν
είστε αποδεδειγµένα µόνο κλέφτες κάποιοι από εσάς Υπουργοί
που κυβέρνησαν και πήραν µίζες. Όχι. Ο κλέφτης σού παίρνει
κάτι που έχεις και µπορεί να ξαναποκτήσεις. Εσείς αρπάζετε όλα
όσα δεν µπορούµε να αποκτήσουµε, δηλαδή ζωή, αξιοπρέπεια,
περηφάνεια, επιβίωση! Τα αρπάξατε κι αυτά και οδηγήσατε τα
παιδιά µας σε σφαγή στα Τέµπη! Σκοτώνουµε τα όνειρά τους,
σκοτώνουµε το µέλλον τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα χρησιµοποιήσω τα λόγια του Παπαδιαµάντη για να κλείσω:

«Θα έλεγε κάποιος προς αυτή τη χώρα πως απελευθερώθηκε επί-
τηδες, για να αποδειχθεί πως δεν είναι ικανή να διοικηθεί µόνη
της». Παπαδιαµάντης.

Παραιτηθείτε τώρα να έρθει η λύση, η Ελληνική Λύση, για να
οικοδοµήσει µια Ελλάδα µε αξιοπρέπεια, µια Ελλάδα µε περηφά-
νεια, µια Ελλάδα µε µέλλον!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αδιαφορείτε επί χρόνια για τη δυστυχία του Έλληνα! Λέτε µια

«συγγνώµη». Και; Και; Αδιαφορείτε για την Ελλάδα. Λέτε µια
«συγγνώµη». Και; Ο Ζολά έλεγε ότι η «συγγνώµη» έρχεται µετά
την αδιαφορία. Είστε αδιάφοροι για την Ελλάδα και τους Έλλη-
νες! Αδιαφορείτε για την περηφάνεια τους, για τη ζωή τους και
την επιβίωσή τους.

Θα σας πάµε µέχρι τέλους στη νοµιµότητα! Θα οδηγηθούν στη
φυλακή! Και πρέπει να πάνε φυλακή οι ηθικοί και φυσικοί αυτουρ-
γοί!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πρέπει να τιµωρηθούν και πρέπει κυρίως να µην επαναληφθεί

το έγκληµα αυτό!
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
σαράντα επτά µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 37ο Δηµοτικό Σχολείο Ηρακλείου Κρήτης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Εισερχόµαστε στον κατάλογο των οµιλητών.
Θα ανακοινώσω τους πέντε πρώτους συναδέλφους. Είναι οι

κ.κ. Καππάτος, Ψυχογιός, Καστανίδης, Γιάννης Λοβέρδος, Γιώρ-
γος Παπαηλιού και –επειδή είναι µπροστά- Αναστάσιος Δηµοσχά-
κης.

Καλώ στο Βήµα τον κ. Παναγή Καππάτο.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά την αυ-

τονόητη περίοδο θλίψης, οδύνης και περισυλλογής όλων για τις
ζωές των συµπολιτών µας που χάθηκαν στον σιδηρόδροµο, εκ-
φράζω τα θερµά µου συλλυπητήρια στις οικογένειες και στους
ανθρώπους που µένουν πίσω, οικογένειες που βιώνουν την απώ-
λεια και χρειάζονται στήριξη.

Ως µέρος του πολιτικού συστήµατος, ως µέλη της Εθνικής
Αντιπροσωπείας οφείλουµε να πάρουµε θέση απέναντι σε αυ-
τούς που δεν φέρουν ευθύνη, για τη µνήµη τους, για τα νέα παι-
διά που ταξίδευαν για τις σπουδές τους, τα όνειρά τους, τη χαρά
της ζωής, παιδιά που ταξίδευαν για ένα αύριο που ποτέ δεν θα
έρθει, για τους φαντάρους που πήγαιναν µε το τρένο στα σύνορα
να υπηρετήσουν την πατρίδα µας, για τους γονείς που περίµεναν
στην αποβάθρα ή στην άλλη άκρη του τηλεφώνου να βεβαιωθούν
ότι τα παιδιά τους έφτασαν σώα στον προορισµό τους, όπως και
εµείς ως γονείς κάνουµε και κάναµε το ίδιο τόσες φορές και δεν
θέλουµε να βρεθούµε ποτέ σε αυτή τη θέση.

Απέναντι σε αυτούς που δεν φέρουν ευθύνη ως µέλος του Κοι-
νοβουλίου και ως εκπρόσωπος της Κεφαλονιάς και της Ιθάκης
δεν µπορώ να λέω ότι δεν έχω ευθύνη. Το πολιτικό µας σύστηµα
πρέπει να αναλάβει την ευθύνη, γιατί δεν έκανε εδώ και πολλά
χρόνια όσα έπρεπε για να αποτρέψει την τραγωδία και όσοι υπη-
ρέτησαν στον δηµόσιο βίο και είχαν την υποχρέωση να δράσουν
στο παρελθόν πρέπει να πάρουν τη δική τους πολιτική ευθύνη.
Το οφείλουν. Αν δεν το κάνουν, θα είναι κατώτεροι των προσδο-
κιών των πολιτών, της πατρίδας και του Ελληνισµού.

Και αν για το ποινικό µέρος η δικαιοσύνη θα καταλογίσει ευ-
θύνες, η ευθύνη όσων βρισκόµαστε εδώ ως µέλη του Κοινοβου-
λίου δεν είναι µόνο απέναντι στο ίδιο το τραγικό γεγονός και στο
παρελθόν, αλλά είναι ευθύνη απέναντι και στο παρόν, η ευθύνη
µας να δρούµε και όχι απλά να µιλάµε, η ευθύνη να πράττουµε
και όχι απλά να διαπιστώνουµε, δηλαδή η ευθύνη µας απέναντι
σε όσα πρέπει να γίνουν για να µην ξαναζήσουµε αυτές τις εικό-
νες. Όπως δρούµε αποτελεσµατικά για τον αυτοκινητόδροµο Πά-
τρας - Πύργου από τον οποίο θρηνήσαµε εκατοντάδες νεκρών
και τραυµατιών, έτσι πρέπει να δράσουµε και για τον ελληνικό σι-
δηρόδροµο.

Και πώς θα υλοποιήσουµε την κοινή επιθυµία όλων µας, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, να µη ζήσουµε ποτέ ξανά αυτές τις εικό-
νες; Οι απαντήσεις είναι ξεκάθαρες. Βρίσκονται στις σύγχρονες
υποδοµές, στην τεχνολογία, στη µεταρρύθµιση και την αξιολό-
γηση του ελληνικού δηµοσίου, στη διαµόρφωση κουλτούρας
ασφαλείας για κάθε διαδικασία, στην εµπέδωση της διά βίου εκ-
παίδευσης όχι απλά ως υποχρέωσης, αλλά ως στάσης ζωής απέ-
ναντι σε όλα τα πράγµατα, στην ανάγκη να προστατεύεται η
δηµόσια περιουσία, οι υποδοµές και οι θυσίες των φορολογου-
µένων. Και σε αυτό το σηµείο, πέρα από τα συνθήµατα και τις
διαπιστώσεις, όλες οι πολιτικές δυνάµεις του τόπου κρίνονται κα-
θηµερινά και κρίνονται πρωτίστως από τη θέση που παίρνουν
απέναντι στα συγκεκριµένα ερωτήµατα. Ο καθένας και η καθεµία
από εµάς κρίνεται για το πόσο πραγµατικά εννοεί την επιθυµία
για αλλαγή του κράτους µας προς το καλύτερο. Κρίνεται από τις
αλλαγές, τις πολιτικές και τις µεταρρυθµίσεις που υπερασπίζεται
κάθε µέρα µε τον δηµόσιο λόγο του, µε τις προτάσεις του και κυ-
ρίως µε την ψήφο του σε αυτήν εδώ την Αίθουσα.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα του νοµοσχεδίου που συζητάµε σή-
µερα και αφορά τη δικαιοσύνη, που και η ίδια αποτελεί και δια-
χρονική πηγή παθογενειών για την κοινωνία µας, καθώς η απο-
νοµή της σε πολλές περιπτώσεις είναι πολύ αργή. Θα σας δώσω
ένα παράδειγµα για το µέγεθος του προβλήµατος: Τους τελευ-
ταίους δεκατέσσερις µήνες έχουν απολυθεί είκοσι τέσσερις δι-
καστές και εισαγγελείς λόγω ανεπάρκειας στα υπηρεσιακά τους
καθήκοντα. Οι καθυστερήσεις στην έκδοση αποφάσεων ξεπερ-
νούσαν τον ένα χρόνο και στην ουσία υπήρχε άρνηση απονοµής
δικαιοσύνης. Το φαινόµενο αυτό έχει σοβαρές κοινωνικές και οι-
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κονοµικές επιπτώσεις. Υπονοµεύει την εµπιστοσύνη των πολιτών
στη λειτουργία των θεσµών.

Το πρόβληµα της καθυστέρησης στην απονοµή δικαιοσύνης
αφορά όλα τα επίπεδα της δικαιοσύνης και οφείλεται σε πολλές
αιτίες.

Η κυριότερη αιτία είναι ο µεγάλος αριθµός ένδικων µέσων σε
σχέση µε τις δυνατότητες των δικαστηρίων. Στην άσκηση αυτών
των ένδικων µέσων σηµαντικό ρόλο διαδραµατίζει το δηµόσιο και
τα πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Η ίδια η δηµόσια διοίκηση απο-
τελεί δηλαδή µία µηχανή παραγωγής διαφορών που επιβαρύνει
τη δικαιοσύνη.

Άλλη σηµαντική αιτία καθυστέρησης αποτελεί και η ίδια η ορ-
γάνωση των δικαστηρίων. Το χωροταξικό πρόβληµα είναι σοβαρό
και το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης που συζητάµε
σήµερα, επεµβαίνει σε αυτό το θέµα. Είναι ένα νοµοσχέδιο που
συµβάλλει στην καλύτερη λειτουργία της δικαιοσύνης και των δι-
καστηρίων σε διάφορα επίπεδα:

Πρώτον, ό,τι αφορά τη χωροταξική οργάνωση της διοικητικής
δικαιοσύνης την προσαρµόζει στα σύγχρονα δεδοµένα. Μέρος
της σηµερινής χωροταξίας εδράζεται σε δεδοµένα προηγούµε-
νων δεκαετιών και χρειάζεται εκσυγχρονισµό.

Δεύτερον, το νοµοσχέδιο εισάγει νέα τεχνολογικά εργαλεία,
όπως τα δικαστικά γραφεία τηλεµατικής. Το εργαλείο αυτό είναι
απαραίτητο για την εξοικονόµηση χρόνου και πόρων.

Τρίτον, για τις υποθέσεις του ΟΠΕΚΑ ορίζεται ότι αρµόδιο δι-
οικητικό δικαστήριο είναι εκείνο του τόπου κατοικίας του πολίτη
µε τον οποίο υπάρχει η διαφορά και όχι η έδρα του οργανισµού.
Το ίδιο ορίζεται ότι ισχύει και για διαφορές που αφορούν και τις
αποδοχές του προσωπικού του δηµοσίου και των Οργανισµών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Είναι µια αλλαγή προς όφελος του πο-
λίτη, καθώς το αρµόδιο δικαστήριο θα βρίσκεται πιο κοντά στον
τόπο κατοικίας τους.

Πέµπτον, επεκτείνεται ο θεσµός του εισηγητή δικαστή σε όλα
τα ένδικα µέσα και βοηθήµατα. Αυτό αυξάνει την πιθανότητα ο
εισηγητής να χρεωθεί την υπόθεση και να µειωθεί ο χρόνος έκ-
δοσης της απόφασης.

Έκτον, για τον περιορισµό των αναβολών στις δίκες και προ-
κειµένου οι αναβολές να περιορίζονται κατά το δυνατόν σε ανα-
γκαίες και δικαιολογηµένες, το νοµοσχέδιο προβλέπει την
καταχώριση του λόγου αναβολής µιας δίκης στο πρακτικό της
συνεδρίασης µε τρόπο ειδικό και συγκεκριµένο.

Αυτές είναι µερικές από τις αλλαγές που εισάγει το νοµοσχέ-
διο. Πρόκειται για παρεµβάσεις που συµβάλλουν στην καλύτερη
λειτουργία της δικαιοσύνης, για να είναι πιο αποδοτική και απο-
τελεσµατική και να λειτουργεί ταχύτερα. Είναι ένας κρίκος σε µια
σειρά µεταρρυθµίσεων που έχουν γίνει και πρέπει να γίνουν στο
µέλλον, ώστε ο τρόπος και η ταχύτητα απονοµής δικαιοσύνης να
µην αποτελεί εµπόδιο για την κοινωνική και την οικονοµική ανά-
πτυξη της πατρίδας µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο συ-
νάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Γεώργιος Ψυχογιός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, είµαστε συ-

γκλονισµένοι από την ανείπωτη τραγωδία στα Τέµπη και προσω-
πικά, βιωµατικά λόγω του γεγονότος ότι για χρόνια ταξίδευα στην
Κοµοτηνή µε αυτά τα τρένα. Μέσα σε αυτά τα τρένα ήταν και
είναι σπουδαστές, νέοι άνθρωποι, εργαζόµενοι που ανακαλύ-
πτουν τον κόσµο, ανοίγουν τα φτερά τους και χάθηκαν. Θερµά
συλλυπητήρια και από αυτό το Βήµα στους οικείους, στους φί-
λους, στους συναδέλφους τους για τον τόσο πρόωρο χαµό τους.

Δεν θα µπω στη διαχείριση της Κυβέρνησης, η οποία σε άλλες
εποχές θυµόµαστε και θυµάται και ο κόσµος πώς αντιµετώπισε
εθνικές τραγωδίες. Θα πω ότι εκτός από την ανείπωτη θλίψη
υπάρχει και µεγάλη οργή παντού. Στους δρόµους, στις πλατείες,
στους χώρους εργασίας, στα µαγαζιά, στα γήπεδα η ίδια εικόνα,
µια εικόνα για µια χώρα στην οποία στο µυαλό των ανθρώπων
πλέον σχεδόν τίποτα δεν είναι εξασφαλισµένο και αντίστοιχο µε
τις κοινωνικές ανάγκες και κυρίως των νέων, µιας νέας γενιάς
που βλέπει την καθηµερινότητα αβίωτη και το µέλλον µε τα πιο

µελανά χρώµατα.
Όλοι ζητούν, εκτός από την απόδοση των ευθυνών, την τιµω-

ρία και τη σε βάθος διερεύνηση, που είναι το ελάχιστο που πρέ-
πει να γίνει, να εξασφαλίσουµε στην πράξη και σε πολύ σύντοµο
διάστηµα ότι θα φτιάξουµε τις υποδοµές εκείνες που θα προστα-
τεύουν τις ζωές όλων, γιατί οι ζωές όλων µετράνε και δυστυχώς
η κοινωνία δεν το βλέπει αυτό και νιώθει ευάλωτη σε όλα. Αυτό
πρέπει να κάνουµε άµεσα και στην πράξη. Και επειδή άκουσα και
τον Πρόεδρο, να πω ότι και η Βουλή θα πρέπει όχι µόνο σε επί-
πεδο συνείδησης που είναι αυτονόητο, αλλά και έµπρακτα, όπως
έκανε και στο παρελθόν σε άλλες περιπτώσεις, να συµβάλει και
να στηρίξει και τις οικογένειες τους, αλλά και σε υλικό, πρακτικό
και θεσµικό επίπεδο να βάλει πλάτη σε αυτή την τραγωδία.

Γιατί εκτός από την ατοµική ευθύνη εδώ υπάρχουν και πολύ
µεγάλες ευθύνες που οι εργαζόµενοι και τα σωµατεία τους
έγκαιρα και επανειληµµένα είχαν εντοπίσει και διεκδικήσει να
αποκατασταθούν τα πολλά και σοβαρά προβλήµατα. Είναι οι ίδιοι
οι εργαζόµενοι, µαζί µε χιλιάδες κόσµου, που έχουν υποστεί επί
µέρες συνεχή και ακραία καταστολή, κάτι που αποτελεί εκτός
από ντροπή και ύβρη. Με µηχανάκια να ορµούν, για άλλη µια
φορά, µέσα στο πλήθος αδιακρίτως και να ρίχνουν δακρυγόνα
ακόµα και σε οικογένειες! Αυτό πρέπει να σταµατήσει.

Όµως και η απαξίωση του ΟΣΕ που προχωρήσατε έπαιξε τε-
ράστιο ρόλο, διότι το δίκτυο, οι γραµµές, τα συστήµατα ασφα-
λείας, το τροχαίο υλικό, η εποπτεία ανήκει στο δηµόσιο, όπως
στο δηµόσιο ανήκει και η υποχρέωση να επιβάλει τα 600 εκατοµ-
µύρια επενδύσεις στην εταιρεία και όχι να κάνει σκόντο µε νοµο-
θετική ρύθµιση. Αλλά το σπάσιµο του ΟΣΕ σε κοµµάτια, οι
απολύσεις τεσσερισήµισι χιλιάδων εργαζόµενων επί της κυβέρ-
νησης Σαµαρά µε Υπουργό τον κ. Μητσοτάκη, που ξήλωσαν βα-
σικό δυναµικό του ΟΣΕ, η λογική του «λάφυρου» µε πολλές και
ρουσφετολογικές προσλήψεις, αλλά και η δέσµευση και η συµ-
φωνία από την κυβέρνηση Σαµαρά για την πώληση της «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ» παίζουν καθοριστικό ρόλο στο γεγονός ότι ενώ εδώ και
πολλά χρόνια έχουµε κάνει στη Βουλή ερωτήσεις ή παρεµβάσεις
ή προτάσεις για να αντιµετωπιστούν αυτά τα ζητήµατα και να
υποστηριχθεί η δηµόσια και οργανωµένη λειτουργία του ΟΣΕ,
δεν έχουν εισακουστεί.

Και έρχοµαι στο νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο το οποίο αφορά
και τον Νοµό µου, αφού στο αρχικό σχέδιο που είχε υποβληθεί,
στο αρχικό νοµοσχέδιο που είχε κυκλοφορήσει το Πρωτοδικείο
Κορίνθου ήταν µέσα σε αυτά, τα οποία µετατρέπονταν σε δικα-
στήρια τηλεµατικής. Μετά τις αντιδράσεις, τα έγγραφα και τις
επιστολές του Δικηγορικού Συλλόγου Κορίνθου, που φέραµε στη
Βουλή και στηρίξαµε, αυτό αποσύρθηκε.

Προφανώς η διοικητική δικαιοσύνη, την οποία έχω υπηρετήσει
για αρκετά χρόνια ως δικηγόρος, έχει ανάγκη επιτάχυνσης γιατί
υπάρχουν µεγάλες καθυστερήσεις. Οι τεχνολογικές εξελίξεις και
κατακτήσεις πρέπει να αξιοποιηθούν, αλλά πρέπει πάντοτε να
διασφαλίζουµε, όπως προβλέπεται και στην πράξη, στην ουσία,
την πρόσβαση στον φυσικό δικαστή, αλλά και στη διαδικασία, η
οποία να λαµβάνει υπ’ όψιν την ποιοτική και επαρκή πρόσβαση
στη δικαιοσύνη. Χρειάζεται ενίσχυση σε προσωπικό και µέσα -
αυτό είναι που θα κάνει τη διαφορά και θα ενισχύσει πραγµατικά
την απονοµή της δικαιοσύνης-, προσλήψεις στοχευµένες, αλλά
και µε συµβασιούχους, όπως το πρόγραµµα -και το έχω πει πολ-
λές φορές- νέων επιστηµόνων που είχαν στελεχώσει επί της δια-
κυβέρνησής µας τα δικαστήρια και απολύθηκαν το 2020, αλλά
και σε κτηριακές εγκαταστάσεις, που πολλές φορές πάλι στη
Βουλή έχουµε φέρει τα αιτήµατα των κατά τόπους συλλόγων και
υπαλλήλων και δυστυχώς δεν έχουν εισακουστεί.

Τα ειρηνοδικεία -το θέτω παρεµπιπτόντως- χρειάζονται επίσης
ενίσχυση, φυτοζωούν µε τεράστιο όγκο υποθέσεων, και αυτό της
Κορίνθου και άλλα, τα οποία µάλιστα –σηµειωτέον- κρατήσαµε
µε νύχια και µε δόντια, διότι ήταν απαίτηση να συγχωνευθούν,
και κάποια από αυτά παραχωρήθηκαν από το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης, κύριε Υπουργέ, στους δήµους, όπως το Ειρηνοδικείο Δερ-
βενίου και το Ειρηνοδικείο Φενεού, και ακόµα δεν έχει υπάρξει
καµµία αξιοποίηση. Και πρέπει να επιµείνετε και εσείς σε αυτό,
µαζί µε το Υπουργείο Εσωτερικών.

Χρειαζόµαστε λοιπόν επαρκή και ποιοτική πρόσβαση στη δι-
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καιοσύνη, µε σεβασµό στους πολίτες και τους δικηγόρους και
δεν µπορούµε να φανταστούµε ότι η τεράστια αύξηση των ασφα-
λιστικών εισφορών σε ελεύθερους επαγγελµατίες δικηγόρους
αλλά και στους άλλους κλάδους, ακόµα και στους αγρότες, µπο-
ρούν να το υποστηρίξουν αυτό, µε εκατοντάδες χιλιάδες ανθρώ-
πους αυτή τη στιγµή να είναι στο φάσµα τού να µείνουν πάλι
ανασφάλιστοι. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι ότι η διαφορά
των ασφαλιστικών εισφορών της κατώτατης κλίµακας για τους
δικηγόρους είναι 100 ευρώ πάνω σήµερα. Από τα 185 ευρώ, που
ήταν όταν έφυγε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, διαµορφώνεται στα
283 ευρώ για την κατώτατη κλίµακα -είναι ένα πάρα πολύ κρίσιµο
θέµα και είστε υπόλογοι γι’ αυτό-, σε συνθήκες µέγιστης ακρί-
βειας και επιβάρυνσης όλων των νοικοκυριών και των επαγγελ-
µατιών. Χρειαζόµαστε ενίσχυση σε υπαλλήλους και σε δικαστές,
οι οποίοι έχουν πολλές φορές υποδείξει και στη διαβούλευση,
αλλά και εδώ στη Βουλή οι φορείς, τον φόρτο εργασίας τους και
ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν υποστηρίζει στην πράξη ούτε λύνει
τα βασικά προβλήµατα που έχουν.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να εστιάσω και πάλι στην έν-
νοια της ασφάλειας που παρέχεται και µε τη δικαιοσύνη, που
πρέπει να υποστηριχθεί παραπάνω, να ενισχυθεί στην πράξη, τε-
χνολογικά, σε προσωπικό, σε υλικά, σε υποδοµές, στα πάντα –
όπου είµαστε πολύ πίσω-, στις µεταφορές, όπως το ανέλυσα
νωρίτερα -αυτό είναι ασφάλεια-, στην πρώτη κατοικία, που αυτή
τη στιγµή γίνονται χιλιάδες πλειστηριασµοί εν µέσω αυτής της
οικονοµικής λαίλαπας, αλλά και της δυσχέρειας που αντιµετωπί-
ζουν όλα τα νοικοκυριά, στην ιδιωτικοποίηση του νερού που πρέ-
πει να µείνει δηµόσιο αγαθό -αυτό παρέχει ασφάλεια-, όπως και
τα κοινωνικά αγαθά και τα αγαθά κοινής ωφέλειας, που προσπα-
θήσαµε να βάλουµε στο Σύνταγµα να κατοχυρωθούν το 2019,
αλλά δεν το δεχτήκατε, αλλά και στο κράτος δικαίου. Ήρθε χθες
στη χώρα η LIBE, η επιτροπή του Ευρωκοινοβουλίου για τις ελευ-
θερίες και τα δικαιώµατα -και θέλω µια απάντηση σε αυτό, κύριε
Υπουργέ, γιατί είστε Υπουργός Δικαιοσύνης- κι υπήρξε εντολή
να µη συναντηθεί κανείς από το Υπουργικό Συµβούλιο, διότι αυτό
αποτελεί, όπως λέει ο κ. Γεραπετρίτης, παρέµβαση στα εσωτε-
ρικά της χώρας. Είναι πρωτόγνωρο αυτό, δεν έχει ξανασυµβεί
ποτέ όταν έρχονται τέτοιες επιτροπές να επισκεφθούν τη χώρα
και γι’ αυτόν τον λόγο θα ήθελα µια απάντηση, διότι το κράτος
δικαίου σε πολλά επίπεδα πρέπει να είναι όπλο της χώρας και όχι
να κρυβόµαστε ή να συγκαλύπτουµε καταστάσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ

για την ανοχή.
Το πρόγραµµά µας θα πρέπει να είναι το επόµενο διάστηµα

συγκροτηµένο, οργανωµένο, οι φωνές µας να είναι µε σχέδιο να
αναδείξουµε µια εντελώς άλλη πολιτική που θα υποστηρίξει την
κοινωνική πλειοψηφία για δικαιοσύνη παντού, όχι µόνο στη δι-
καιοσύνη αυτή καθαυτή και στη διερεύνηση σκανδάλων και
εγκληµάτων, αλλά και στη δίκαιη διανοµή του πλούτου και στη
µείωση των ανισοτήτων.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σειρά έχει τώρα ο συ-

νάδελφος κ. Χαράλαµπος -εµένα µου αρέσει το Χάρης- Καστανί-
δης από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, δεν θα µιλήσω για το νοµοσχέδιο που κατέθεσε
το Υπουργείο Δικαιοσύνης. Υπό αυτές τις συνθήκες, έχουµε όλες
οι πτέρυγες της Βουλής ένα οφειλόµενο χρέος. Σας διαβεβαιώνω
ότι όσα θα πω θα αποτελούν εκδήλωση τιµής και σεβασµού σε
ανθρώπους που χάθηκαν άδικα στην τραγωδία των Τεµπών, στις
οικογένειές τους που τους θρηνούν. Ο οφειλόµενος σεβασµός
στον συγκλονισµένο ελληνικό λαό και το οφειλόµενο χρέος µου
είναι να δείξω τι πρέπει να γίνει για να µη θρηνήσουµε ξανά θύ-
µατα, για να µη στερήσουµε τα όνειρα από τα νέα παιδιά.

Όµως πριν µιλήσω για τις οφειλόµενες ενέργειες θέλω να κα-
ταδείξω ποιες είναι οι κακοδαιµονίες που µας οδηγούν σε τρα-
γωδίες.

Από το 2021 και ύστερα έχουµε σειρά εκτροχιασµού βαγονιών,
είναι τουλάχιστον οκτώ περιπτώσεις. Ξεχάστε όλα τα άλλα. Δεν

υπάρχει ένας ευλογηµένος στο σύστηµα διοίκησης, από τον
όµιλο του ΟΣΕ µέχρι τους αρµόδιους Υπουργούς, να τεθεί αµέ-
σως σε επαγρύπνηση και να σκεφτεί ότι κάτι δεν πάει καλά, για
να σταµατήσει τα πάντα και να καλέσει όλους τους υπεύθυνους
και να τους θέσει ένα απλό ερώτηµα «τι συµβαίνει και έχουµε συ-
νεχείς εκτροχιασµούς;»; Δεν υπάρχει έστω ένας ευλογηµένος άν-
θρωπος που να πιστεύει στην ηθική της ευθύνης, για να ανα-
ρωτηθεί;

Μια από τις αθλιότερες πολιτικές συµπεριφορές είναι να έχεις
ευθύνη και να επιχειρείς να τη διαχύσεις σε άλλους. Σε στιγµές
µεγάλης οδύνης αυτό που κάνεις είναι να πεις, µε την πιο χαµηλή
δυνατή φωνή, «θα συνεννοηθούµε µεταξύ µας για να συµβούν
εφεξής, σε σύντοµο χρονικό διάστηµα, όλα όσα πρέπει να γίνουν
για να µη θρηνήσουµε ξανά ανθρώπους στους δρόµους, στον
αέρα, στους σιδηροδρόµους».

Αλλά να καταλάβουµε πρώτα τι έχει συµβεί.
Η πρώτη εθνική µας κακοδαιµονία είναι η αδυναµία συνεννόη-

σης µεταξύ των πολιτικών κοµµάτων για όσα αναγκαία πρέπει να
συµβαίνουν σε αυτόν τον τόπο, για έναν αναγκαίο εθνικό σχεδια-
σµό, που δεν θα ανατρέπεται από κυβέρνηση σε κυβέρνηση και
από Υπουργό σε Υπουργό της ίδιας κυβέρνησης, γιατί υπάρχει
ελάχιστη προσήλωση στο δηµόσιο συµφέρον και µεγάλη προσή-
λωση στο κοµµατικό συµφέρον και την κοµµατική ιδιοτέλεια.

Αδυνατούµε να διδαχθούµε από τα ελάχιστα µοναδικά παρα-
δείγµατα, όπως η συνεννόηση Καραµανλή - Παπανδρέου στην
περίφηµη ιστορία του «Βυθίσατε το Χόρα», όταν έπρεπε να υπη-
ρετηθούν συγκεκριµένες εθνικές επιδιώξεις και στόχοι.

Η µεγάλη κακοδαιµονία, λοιπόν, είναι ότι ο καθένας πιστεύει
ότι πρέπει να κάνει ό,τι νοµίζει σύµφωνα µε το κοµµατικό του
συµφέρον, µε αποτέλεσµα σχεδιασµοί να αλλάζουν από κυβερ-
νήσεις σε κυβερνήσεις και να µένουν ηµιτελή έργα ή ηµιτελείς
επιδιώξεις και σκοποί.

Η δεύτερη κακοδαιµονία, η δεύτερη εθνική µας πληγή είναι ο
ανταγωνισµός των οικονοµικών συµφερόντων σε δηµόσιες προ-
µήθειες και έργα, ανταγωνισµός συµφερόντων που διαπλέκεται
µε πρόσωπα της εξουσίας. Ουδέποτε κάναµε, πλην µιας εξαιρέ-
σεως, -δεν θέλω να αναφερθώ, µου έκανε τη χάρη να αναφερθεί
προηγουµένως ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, αλλά εγώ δεν
θα αναφερθώ- ουδέποτε κάναµε µια συστηµατική προσπάθεια να
κόψουµε τον οµφάλιο λώρο ανάµεσα σε θέσεις πολιτικής εξου-
σίας και επιχειρηµατικά συµφέροντα, προκειµένου τα πράγµατα
να κινούνται µέσα σε καθεστώς διαφάνειας, για να είναι αποτε-
λεσµατικές και γρήγορες οι αποφάσεις που παίρνουµε για να
ανασυντάξουµε τον τόπο.

Βλέπουµε να γίνεται ολόκληρη συζήτηση για το αν υπήρξαν
παρατάσεις για τη σύµβαση 717, πόσες παρατάσεις, κάτω από
ποιες συνθήκες, ενστάσεις επί ενστάσεων, συγκρούσεις επιχει-
ρηµατικών συµφερόντων για τα θέµατα του συστήµατος τηλεδι-
οίκησης και του συστήµατος ETCS.

Αν δεν καταλάβουµε ότι πρέπει να υπάρξει πλήρες καθεστώς
διαφάνειας στο σύστηµα των δηµοσίων προµηθειών έργων και
υπηρεσιών, δεν θα καταλήγουµε ποτέ σε αποφάσεις γρήγορες
και δεν θα γίνει ποτέ αποτελεσµατική η πολιτική µας.

Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν πρέπει να εκτελέ-
σουµε το εθνικό µας χρέος, πρέπει τώρα να συµβούν τα ακό-
λουθα.

Πρώτον, αλλάξτε όλες τις διοικήσεις του συστήµατος του ΟΣΕ
και τοποθετήστε νέες διοικήσεις µετά από διακοµµατική συνεν-
νόηση. Να τοποθετηθούν µετά από διακοµµατική συνεννόηση,
επαναλαµβάνω, πρόσωπα κύρους, γιατί οι διοικήσεις αυτές
έχουν να πάρουν πολύ σηµαντικές αποφάσεις, οι οποίες δεν πρέ-
πει να αµφισβητηθούν από κανέναν. Γι’ αυτό πρέπει να είναι ανα-
γκαία η εθνική συνεννόηση. Τώρα όµως!

Την ίδια ώρα, δηµιουργήστε µια διακοµµατική επιτροπή, η
οποία σε συνεννόηση µε τις νέες διοικήσεις και µε τη Ρυθµιστική
Αρχή Σιδηροδρόµων θα εξετάσουν τι πρέπει να γίνει στις υποδο-
µές µέσα σε ελάχιστο χρονικό διάστηµα, ποια είναι τα έργα και
οι προµήθειες που πρέπει να συντελεστούν, ώστε να τελει-
ώσουµε µε το σύστηµα ασφαλείας και µε ένα σύστηµα υποδοµών
που µπορεί να κρατά ακέραιο τον πληθυσµό µας. Μια διακοµµα-
τική επιτροπή, επαναλαµβάνω, που σε συνεργασία µε τη Ρυθµι-
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στική Αρχή Σιδηροδρόµων και µε τη νέα διοίκηση διακοµµατικής
αποδοχής θα δείξει τι πρέπει να γίνει τώρα, όχι αύριο.

Τρίτον, ό,τι χρειαστεί να γίνει στο επίπεδο προµηθειών και
έργων θα βρίσκεται κάτω από τον αποκλειστικό έλεγχο, από την
αρχή µέχρι το τέλος, της Αρχής Δηµοσίων Συµβάσεων. Κανένας
κρατικός ή πολιτικός αξιωµατούχος δεν θα χειριστεί κάτι που
σχετίζεται µε προµήθειες και έργα, για όσα άµεσα πρέπει να συ-
ντελεστούν στους σιδηροδρόµους.

Όλα θα τελούν, από την αρχή µέχρι το τέλος, υπό τον έλεγχο
και τη διαχείριση της Αρχής Δηµοσίων Συµβάσεων, µέχρι να ψη-
φίσουµε νόµο, ο οποίος θα προβλέπει µια ανεξάρτητη αρχή δια-
χείρισης των δηµοσίων προµηθειών και έργων, που δεν θα δίνει
απλώς κατευθύνσεις για τους καλύτερους όρους των προκηρύ-
ξεων ούτε θα κάνει δειγµατοληπτικούς ελέγχους απλώς, αλλά θα
διαχειρίζεται το πλέγµα των προµηθειών και των έργων µακριά
από οποιαδήποτε σχέση διαπλοκής επιχειρηµατικών συµφερό-
ντων και πολιτικών κρατικών αξιωµατούχων.

Και τέταρτον, κύριοι της Κυβέρνησης, ερευνώνται αυτή τη στι-
γµή από τον οικονοµικό εισαγγελέα τέσσερις συµβάσεις, µία του
2005, µία του 2008, µία του 2013 και µία του 2015. Οι συµβάσεις
αυτές είχαν τεθεί στο αρχείο. Είναι συµβάσεις που έχουν σχέση
µε τον εξοπλισµό του ΟΣΕ, µε τις υποδοµές του, µε το σύστηµα
τηλεδιοίκησης και την ασφάλεια. Αυτές είχαν τεθεί στο αρχείο
και ανασύρθηκαν από το αρχείο µετά από επέµβαση της ευρω-
παϊκής εισαγγελίας. Αξιοπερίεργο, ε; Έχουν περάσει χρόνια.

Δεν αρκεί η υπόδειξη του Πρωθυπουργού: «Αναβαθµίστε την
έρευνα, κύριε Ντογιάκο, στο επίπεδο του εφέτη ανακριτή». Το
έκανε µόνος του ο προϊστάµενος της Εισαγγελίας στη Λάρισα
και ορθά ζητάει τη σύγκληση του συµβουλίου εφετών, ώστε να
οριστεί εφέτης ανακριτής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Καστανίδη, πα-
ρακαλώ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Άλλη έπρεπε να είναι η συνεννόηση του Υπουργού Δικαιοσύ-

νης και όχι του Πρωθυπουργού µε τον Εισαγγελέα του Αρείου
Πάγου.

Συζητάµε για συµβάσεις πίσω από τις οποίες µπορεί να κρύ-
βονται πράξεις διαφθοράς ή σοβαρές παραλείψεις. Η υπόδειξη
είναι να χαρακτηρίσει τις υποθέσεις, όπως και κάθε άλλη συναφή
υπόθεση, ο κύριος Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου ως ιδιαίτερου
κοινωνικού ενδιαφέροντος και να ζητήσει την εφαρµογή του
νόµου 4022 του 2011, προκειµένου όλα να εξεταστούν κατά προ-
τεραιότητα, όλα τα συµβούλια εφετών να αποφανθούν µέσα στις
συντετµηµένες προθεσµίες που προβλέπει και να έρθουν οι υπο-
θέσεις στο δικαστήριο.

Πρέπει, λοιπόν, να χαρακτηρισθεί η υπόθεση, όπως και κάθε
συναφής υπόθεση, ως ιδιαίτερου κοινωνικού ενδιαφέροντος, για
να αποδοθούν ταχέως ευθύνες, ειδάλλως θα υπάρχει και πάλι η
υπόνοια σε ολόκληρο τον ελληνικό λαό ότι κάποιοι επιχειρούν
συγκάλυψη.

Εάν αυτά συντελεστούν και σε σύντοµο χρονικό διάστηµα οδη-
γηθούµε στην αποκατάσταση της αξιοπιστίας των σιδηροδρόµων
σε συνθήκες ασφαλείας, τότε θα έχουµε τελέσει το καλύτερο
µνηµόσυνο γι’ αυτούς που χάθηκαν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, θα προχωρή-
σουµε ως εξής. Ο κ. Τζανακόπουλος που είχε ζητήσει τον λόγο
προσέφερε τη θέση του λόγω κωλύµατος που έχει, και θα µιλήσει
τώρα ο κ. Δηµοσχάκης. Μετά θα µιλήσει ο κ. Τζανακόπουλος και
µετά ο Υπουργός κ. Πέτσας για να παρουσιάσει την τροπολογία
του.

Ελάτε, κύριε Δηµοσχάκη.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. Λύνετε προβλήµατα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύνεκρη τραγωδία, απίστευ-

τος εθνικός και ατοµικός πόνος και οικογενειακός, µε τη σφοδρή
σύγκρουση των δύο τρένων στα Τέµπη. Θερµά συλλυπητήρια
στις οικογένειες των θυµάτων. Προσευχή και σιωπή για όλους
εκείνους που έφυγαν. Θερµές ευχές για ταχεία ανάρρωση στους
τραυµατίες.

Και τώρα στο θέµα µας. Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Δικαιοσύνης είναι ένα µεταρρυθµιστικό νοµοσχέδιο.

Επιχειρείται ένας εξορθολογισµός στην οργάνωση των τακτικών
διοικητικών δικαστηρίων, ο οποίος προφανώς συνδέεται µε την
εφαρµογή των νέων τεχνολογιών. Επιχειρείται συγκεκριµένα µια
αναδιάρθρωση της οργάνωσης της διοικητικής δικαιοσύνης στη
χώρα, προκειµένου να συντονιστεί µε τις χωροταξικές αλλαγές
που έχουν επέλθει στη διοικητική οργάνωση µε τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ». Άλλωστε, κύριε Υπουργέ, ήταν και στόχος σας αυτός
σε όσες συζητήσεις κάναµε κατ’ ιδίαν και στο γραφείο σας, αλλά
και στις συναντήσεις µας. Προς τούτο ανασχεδιάζονται οι περι-
φέρειες και οι έδρες της διοικητικής δικαιοσύνης και επικαιρο-
ποιείται το πλαίσιο οργάνωσής τους.

Εκσυγχρονίζεται η διοικητική δικαιοσύνη µε τη χρήση των δυ-
νατοτήτων των νέων τεχνολογιών και εισάγεται η έννοια των δι-
καστικών γραφείων τηλεµατικής. Θεσπίζεται το πλαίσιο που θα
διέπει την οργάνωση και την λειτουργία των δικαστικών γραφείων
τηλεµατικής και φυσικά η διαδικασία της συνεδρίασης, παρέχο-
ντας τη δυνατότητα σε διαδίκους και στους δικηγόρους των δια-
δικαστικών πράξεων και συµµετοχής στη δίκη. Τα εν λόγω
γραφεία θα είναι πιστοποιηµένοι χώροι, προορισµένοι και εξοπλι-
σµένοι κατάλληλα για τον σκοπό αυτόν.

Με τον τρόπο αυτό και χωρίς να θίγεται η αρχή της αµεσότη-
τας και της δηµοσιότητας θα διεξάγονται οι διοικητικές δίκες,
κερδίζοντας χρόνο και πόρους για όλους τους παράγοντες της
δίκης, όπως ακριβώς µου το περιέγραψε σε πρόσφατη συνά-
ντηση ο Δικηγορικός Σύλλογος διά του Προεδρείου του στην
Ορεστιάδα.

Παράλληλα, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο έχει επίκεντρο και
προτεραιότητα τον πολίτη, γεγονός που υπογραµµίζεται από
τρεις σηµαντικές προβλέψεις, αφ’ ενός µεν για τις υποθέσεις των
πολιτών σε σχέση µε τον ΟΠΕΚΑ, πρώην ΟΓΑ, αφ’ ετέρου το ίδιο
προβλέπεται και για τις υποθέσεις που αφορούν διαφορές για
τις αποδοχές του προσωπικού του δηµοσίου, εν γένει και υπαλ-
λήλων του ΟΤΑ και των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου,
δηλαδή κριτήριο της κατά τόπον αρµοδιότητας του δικαστηρίου
είναι η κατοικία του υπαλλήλου. Το ίδιο ισχύει και για τις διαφο-
ρές των ασφαλισµένων ή συνταξιούχων µε το e-ΕΦΚΑ όπου και
πάλι κριτήριο της κατά τόπου αρµοδιότητας είναι η κατοικία των
ασφαλισµένων κι όχι η έδρα του οργανισµού.

Με τις ως άνω προβλέψεις η δικαιοσύνη έρχεται κοντά στον
πολίτη και δεν αποτρέπεται από το να διεκδικεί την επίλυση των
διαφορών του µε τη δηµόσια διοίκηση.

Επιπρόσθετα, προβλέπεται η καταχώριση στο πρακτικό της
συνεδρίασης του δικαστηρίου η αναφορά της εν λόγω αναβολής
της συζήτησης µε τρόπο ειδικό και συγκεκριµένο. Στόχος είναι
να περιοριστούν οι αναβολές στις απολύτως αναγκαίες και δι-
καιολογηµένες που αφορούν πράγµατι σπουδαίο λόγο.

Κύριε Υπουργέ, µε χαρά και ικανοποίηση σας άκουσα στην επι-
τροπή να αναφέρεστε ότι το Υπουργείο Δικαιοσύνης προωθεί το
µεγαλύτερο κτηριολογικό πρόγραµµα που έχει γίνει ποτέ στον
χώρο της δικαιοσύνης µε την κατασκευή επτά νέων δικαστικών
µεγάρων, νέου Πρωτοδικείου Εισαγγελίας στην Αθήνα και νέου
ολοκληρωµένου δικαστηρίου στον Πειραιά.

Σας έχω επισκεφθεί αρκετές φορές στο φιλόξενο γραφείο σας
για ένα κρίσιµο ζήτηµα του Νοµού Έβρου, την ανέγερση ενός
νέου σύγχρονου και λειτουργικού δικαστικού µεγάρου στην πόλη
της Αλεξανδρούπολης. Το αίτηµα αυτό προώθησα και µέσω του
κοινοβουλευτικού ελέγχου, κατόπιν σχετικής επιστολής του το-
πικού δικηγορικού συλλόγου. Πρόκειται για ένα διαχρονικό και
πάγιο αίτηµα του νοµικού και δικαστικού κόσµου αλλά και συνο-
λικά της τοπικής κοινωνίας και των θεσµικών της φορέων.

Οι τοπικές δικαστικές υπηρεσίες του ειρηνοδικείου και του δι-
οικητικού πρωτοδικείου είναι διάσπαρτες σε διάφορα κτήρια µε
όλες τις αδυναµίες που ενδεχοµένως να προκύψουν οποτεδή-
ποτε. Μάλιστα στις υφιστάµενες υποδοµές εξυπηρετούνται ου-
σιαστικά και οι κάτοικοι των Δήµων Σαµοθράκης και Σουφλίου
µετά την κατάργηση το 2012 των εκεί ειρηνοδικείων.

Έχω την πεποίθηση και την προσδοκία ότι το νέο Δικαστικό
Μέγαρο Αλεξανδρούπολης θα ενταχθεί στον σχεδιασµό του
Υπουργείου σας σύντοµα, απελευθερώνοντας το εµπορικό και
διοικητικό κέντρο της πόλης. Συνεπώς η πόλη κύριε Υπουργέ,
που σπουδάσατε σας περιµένει.
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Επίσης, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να καταθέσω την συνιστα-
µένη που προέκυψε στο πλαίσιο της συνάντησής µου µε τον Δι-
κηγορικό Σύλλογο Ορεστιάδας. Συζητήσαµε θέµατα που έχουν
σχέση µε την απονοµή της δικαιοσύνης και κυρίως στον βόρειο
Έβρο. Η ενηµέρωσή τους ήταν πλήρης, λεπτοµερής και ενδια-
φέρουσα. Οι δε προτάσεις τους πιστεύω υλοποιήσιµες µέσα σε
ένα εικοσιτετράωρο από την ταχύτητα που σας διακρίνει να λύ-
νετε προβλήµατα σε ό,τι αφορά την ενίσχυση µε επιπλέον δικα-
στές, εισαγγελείς και διοικητικούς υπαλλήλους στο τοπικό πρω-
τοδικείο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
είναι ένα σύγχρονο νοµοθέτηµα που θα συµβάλει σηµαντικά στην
καλύτερη και αποτελεσµατικότερη απονοµή της δικαιοσύνης και
θα εµπεδώσει αίσθηµα ασφάλειας δικαίου και κλίµα εµπιστοσύ-
νης των πολιτών προς την δικαιοσύνη και τους θεσµούς και από-
λυτα εναρµονισµένο µε την επιστήµη.

Για τους ανωτέρω λόγους το υπερψηφίζω.
Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ να καθα-

ριστεί το Βήµα.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.

Τζανακόπουλος. Μετά τον λόγο θα πάρει ο Υπουργός κ. Πέτσας
για την τροπολογία του. Ύστερα δύο συνάδελφοι, ο κ. Λοβέρδος
και ο κ. Παπαηλιού και µετά ο κ. Θεοχάρης ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας.

Παρακαλώ, κύριε Τζανακόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να µην µιλήσω για το υπό
συζήτηση νοµοσχέδιο. Η τραγωδία είναι ακόµη νωπή. Είναι η
πρώτη συνεδρίαση της Ολοµέλειας µετά το τραγικό δυστύχηµα
και αυτό που έρχεται στο µυαλό όλων είναι ότι µερικές φορές οι
λέξεις αδυνατούν να εκφράσουν τη θλίψη, τον πόνο, το τραύµα
των συγγενών για το χαµό των ανθρώπων τους, αδυνατούν να
εκφράσουν όµως και το συλλογικό τραύµα και το σοκ ολόκληρης
της ελληνικής κοινωνίας. 

Και κάτι σηµαίνει αυτό το σοκ, κάτι σηµαίνει αυτό το τραύµα.
Νοµίζω είναι σύµπτωµα µιας βαθιάς κρίσης εµπιστοσύνης. Και το
ίδιο ισχύει και για την οργή, για την αγανάκτηση, για το θυµό, ο
οποίος όµως, µέχρι στιγµής εκβάλλει σε µια µαζική συλλογική
διεκδίκηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τζανακόπουλε,
µε συγχωρείτε, να κάνω µια ανακοίνωση για να φύγουν τα παιδιά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία σαράντα δύο µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί τους από το 6ο Γυµνάσιο Ευόσµου Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ, κύριε Τζανακόπουλε, συνεχίστε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κανένα πρόβληµα, κύριε

Πρόεδρε. 
Ο θυµός, λοιπόν, µέχρι στιγµής εκβάλει σε µια µαζική συλλο-

γική διεκδίκηση νέων ανθρώπων, εργαζοµένων, σωµατείων, σε
µια κραυγή αγωνίας της ελληνικής κοινωνίας, την οποία όµως,
δυστυχώς, κύριε Υπουργέ την αντιµετωπίζετε και αυτή όπως αντι-
µετωπίζετε τα πάντα, µε αυταρχισµό και µε βία. Ελπίζω αύριο στη
µεγάλη κινητοποίηση, την οποία καλούν η ΑΔΕΔΥ, το Εργατικό
Κέντρο Αθήνας, κοινωνικοί φορείς να δείξετε περισσότερη αυτο-
συγκράτηση. Δεν νοµίζω ότι είναι η ώρα για να κάνετε επίδειξη
αυταρχισµού, πυγµής και κατασταλτικής αποφασιστικότητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, σεβασµός
στους νεκρούς σηµαίνει σεβασµός και στην αλήθεια. Και φαίνεται
ότι η Κυβέρνηση αποστρέφεται αυτή την αλήθεια. Μοιάζει σαν
το µόνο που να ενδιαφέρει τον κ. Μητσοτάκη, το επιτελείο του
στο Μαξίµου, τους Υπουργούς της Κυβέρνησης, τα στελέχη της
Νέας Δηµοκρατίας να είναι η επικοινωνιακή διαχείριση της τρα-
γωδίας και η διάχυση της ευθύνης σε όλους, δηλαδή τελικά σε
κανέναν. 

Εγώ θα περιοριστώ σε κάποια ερωτήµατα, κύριοι Υπουργοί.
Ελπίζω να πάρει κάποια απάντηση η ελληνική κοινωνία, διότι τα
ερωτήµατα είναι εδώ και περιµένουν απαντήσεις, συγκεκριµένες

απαντήσεις, χωρίς υπεκφυγές και χωρίς επικοινωνιακού τύπου
τακτικισµούς. 

Ρωτώ, λοιπόν και νοµίζω ότι είναι ερώτηµα κάθε πολίτη, γιατί
έσπευσε ο κ. Μητσοτάκης µια µέρα πριν από την τραγωδία να α-
ποδώσει ευθέως και να προεξοφλήσει ότι την ευθύνη την έχει κυ-
ρίως ο σταθµάρχης, ότι δηλαδή ό,τι έγινε, έγινε κυρίως λόγω αν-
θρώπινου λάθους. 

Πριν υπάρξει διερεύνηση του ατυχήµατος, πριν κινητοποι-
ηθούν οι διαδικασίες της δικαιοσύνης, πριν κινητοποιηθούν οι δι-
οικητικές διαδικασίες, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έσπευσε να
προεξοφλήσει το αποτέλεσµα µιας έρευνας η οποία δεν είχε καν
αρχίσει. 

Ερώτηµα δεύτερο: Γιατί αγνοήσατε τις διαρκείς προειδοποι-
ήσεις των εργαζόµενων, των συνδικαλιστών, των σωµατείων στον
χώρο των σιδηροδροµικών µεταφορών; Το τελευταίο εξώδικο το
οποίο κατατέθηκε σε σχέση µε τα ζητήµατα ασφάλειας που αντι-
µετωπίζουν οι σιδηροδροµικές µεταφορές ήταν στις 31 Οκτω-
βρίου 2022, τρεις µήνες πριν, ενώ η τελευταία ανακοίνωση των
εργαζοµένων ήταν στις 23 Φλεβάρη και σε ένα σηµείο της προ-
εξοφλούσε το δυστύχηµα. Και τις αγνοήσετε πλήρως.

Γιατί αγνοήσατε τις προειδοποιήσεις των Βουλευτών της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης αλλά και άλλων κοµµάτων, εδώ στη
Βουλή; Σας θυµίζω ότι ο κ. Καραµανλής µία βδοµάδα σχεδόν,
δέκα µέρες πριν το δυστύχηµα, µας κατήγγειλε για το γεγονός
ότι θέτουµε ζήτηµα ασφάλειας των τρένων. Μας είπε ότι είναι
ντροπή µας που θέτουµε ζήτηµα ασφάλειας των σιδηροδροµικών
µεταφορών και των επιβατών, κουνώντας το δάχτυλο στο σύνολο
του Κοινοβουλίου µε ασύγγνωστη, κατά τη γνώµη µου, αλαζο-
νεία. 

Να πάµε και λίγο παρακάτω, όµως, στην ουσία. Για ποιον λόγο,
κύριοι της Κυβέρνησης, καταργήσατε την Υπηρεσία Δευτεροβάθ-
µιου Ελέγχου, η οποία λειτουργούσε στην Αθήνα -στην οδό Κα-
ρόλου- µέχρι το 2020; Σας επισηµάνθηκε από τους πρώην επι-
κεφαλής ασφαλείας της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» ότι ακριβώς αυτό το Δευ-
τεροβάθµιο Κέντρο Ελέγχου, που αν και δεν λειτουργούσε µε τα
πιο σύγχρονα συστήµατα που θα µπορούσε κανείς να φανταστεί,
ήταν µια δικλίδα ασφαλείας έναντι των ανθρώπινων λαθών που
θα µπορούσαν να συµβούν. Εσείς το καταργήσατε.

Γιατί εγκαταλείψατε το σταθµό τηλεδιοίκησης στη Λάρισα µετά
την πυρκαγιά του 2019; Να σας πω, κύριοι Υπουργοί, ότι υπήρχε
σταθµός τηλεδιοίκησης στη Λάρισα και θα µπορούσε να έχει συµ-
βάλει η λειτουργία του σταθµού τηλεδιοίκησης στην πρόληψη
αυτού του τραγικού δυστυχήµατος.

Γιατί ορίσατε σταθµάρχη έναν άνθρωπο ο οποίος δεν πλη-
ρούσε τις προϋποθέσεις του νόµου, έναν άνθρωπο ο οποίος είχε
υπερβεί τα όρια ηλικίας που απαιτούνται, για να µπορέσει να ανα-
λάβει τη θέση του σταθµάρχη; Και βγήκε χθες ο Υπουργός κ. Βο-
ρίδης και µας είπε ότι τα όρια ηλικίας δεν αφορούν όσους είναι
ήδη υπάλληλοι στον ΟΣΕ, πράγµα το οποίο είναι απολύτως πα-
ράδοξο. Είναι παράλογο.

Να συνεχίσω; Ο κύριος Πρωθυπουργός χθες, ο κ. Μητσοτά-
κης, έφτασε στο σηµείο να κάνει µια πρωτοφανή κίνηση. Έστειλε
-και αυτός σας αφορά ευθέως, κύριε Τσιάρα, ως Υπουργό της
Δικαιοσύνης- στον κ. Ντογιάκο επιστολή µε δικονοµικές οδηγίες.
Τι είπε στον κ. Ντογιάκο; Ότι οφείλει, εν πάση περιπτώσει, να
πράξει τα δέοντα για να αναλάβει την υπόθεση υψηλόβαθµος δι-
καστικός, λες και ο κ. Ντογιάκος δεν το γνωρίζει αυτό.

Όµως έκανε και κάτι πολύ χειρότερο. Του υπέδειξε ότι στη δι-
κογραφία πρέπει να συµπεριληφθεί το πόρισµα µιας επιτροπής,
η οποία δεν υφίσταται στο νοµικό και διοικητικό σύµπαν ακόµα.
Δεν υπάρχει αυτή η επιτροπή. Είναι µια επιτροπή την οποία όρισε
ο κ. Μητσοτάκης, χωρίς να υπάρχει µια συγκεκριµένη θεσµική -
αν θέλετε- κατοχύρωσή της, µε ανθρώπους της δικής του επιλο-
γής και υποδεικνύει τώρα στον κ. Ντογιάκο ότι θα πρέπει το πό-
ρισµα αυτής της επιτροπής να συµπεριληφθεί στη δικογραφία.
Πρόκειται για την πλήρη διάλυση κάθε έννοιας διάκρισης των
εξουσιών, κάθε έννοιας δικαιοκρατικής λειτουργίας.

Και ειρήσθω εν παρόδω να σας πω ότι έχετε πια καταλήξει
στην απόλυτη απαξίωση του κράτους δικαίου, της ελεγκτικής λο-
γικής που πρέπει να διέπει την κοινοβουλευτική δηµοκρατία.
Χθες ο κ. Γεραπετρίτης έστειλε άλλη επιστολή, η οποία έκανε κρι-
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τική στους Ευρωβουλευτές της Επιτροπής LIBE ότι δήθεν θέλουν
να επηρεάσουν το εκλογικό αποτέλεσµα στη χώρα και ότι δεν
πρόκειται να τους συναντήσει κανείς από την Κυβέρνηση, διότι
είµαστε σε προεκλογική περίοδο και σε περίοδο πένθους. Έτσι
εσείς αντιλαµβάνεστε τον σεβασµό στα ανθρώπινα θύµατα αυτής
της τραγωδίας και τον σεβασµό στη δηµοκρατία; Μετατρέποντας
τους εαυτούς σας σε ανέλεγκτους δυνάστες του ελληνικού λαού;
Κανείς δεν δικαιούται να ελέγξει αυτή την Κυβέρνηση; Κανείς δεν
έχει τη δυνατότητα να διερευνήσει τα πεπραγµένα σας; Αυτή
είναι η αντίληψή σας για τη δηµοκρατία;

Πραγµατικά, λυπάµαι πάρα πολύ. Έχουµε την πλήρη κατάρ-
ρευση της δικαιοκρατικής λειτουργίας επί των ηµερών σας.

Και συνεχίζω µε τα ερωτήµατα. Για ποιον λόγο χαρίσατε στην
εταιρεία µε τη συµπληρωµατική σύµβαση που υπογράψατε τα
600 εκατοµµύρια, τα οποία όφειλε η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» να επενδύσει
στον σιδηρόδροµο; Και για ποιον λόγο αποµειώσατε, προχωρή-
σατε σε εκπτώσεις, στις υποχρεώσεις ασφαλείας του ελληνικού
δηµοσίου µε βάση την ίδια σύµβαση;

Ξέρετε, αυτά τα ερωτήµατα ζητούν απαντήσεις, αλλά θα σπεύ-
σω να πω ότι δεν χρειάζεται και πολύ να ψάξουµε για να βρούµε
τις σχετικές απαντήσεις. Διότι κάνατε και άλλα, πολλά αλλά. Να
σας θυµίσω ότι ο ΟΣΕ παρά τις δυσκολίες, παρά τη µνηµονιακή
εποπτεία, παρά τη δηµοσιονοµική στενότητα το 2019 σας παρα-
δόθηκε µε χίλιους τριακόσιους υπαλλήλους. Αυτή τη στιγµή µε-
τράει επτακόσιους πενήντα, εκ των οποίων αρκετοί δεν είναι καν
µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου. Είναι απασχολούµενοι µε µπλο-
κάκι και µάλιστα, σε θέσεις κοµβικές για την ασφάλεια των πολι-
τών.

Λέω, λοιπόν, ότι δεν χρειάζεται να ψάξουµε πολύ για να βρού-
µε απαντήσεις στο γιατί τα κάνετε όλα αυτά. Όλη η πολιτική σας
αντίληψη συνοψίζεται και εκφράζεται στον τρόπο µε τον οποίο
διαχειριστήκατε την υπόθεση του ΟΣΕ. Απαξίωση των δηµόσιων
δοµών µε µείωση των εργαζοµένων, µε απόλυτη άρνηση να προ-
χωρήσετε σε οποιαδήποτε επένδυση ασφάλειας. Γιατί; Διότι σχε-
διάζατε να ιδιωτικοποιήσετε το δίκτυο. Το έχει οµολογήσει ο ίδιος
ο κ. Καραµανλής ότι ο στόχος ήταν να δοθεί το έργο της συντή-
ρησης και της λειτουργίας του δικτύου σε σύµβαση δηµόσιου και
ιδιωτικού τοµέα. Να γίνει, δηλαδή, ΣΔΙΤ. Αυτός ήταν ο λόγος για
τον οποίο απαξιώνατε εξακολουθητικά τη λειτουργία του ΟΣΕ.

Πελατειακές σχέσεις, τρίτο σηµείο που, αν θέλετε, συνοψίζει
τη λογική της πολιτικής σας. Κοµµατικά ρουσφέτια, διορισµοί,
µετατάξεις ανθρώπων εκεί όπου δεν θα έπρεπε να βρίσκονται µε
βάση τα προσόντα τους και µε βάση τις ίδιες προϋποθέσεις του
νόµου που σπεύσατε µετά αναδροµικά να αλλάξετε. Και τέλος,
συγκάλυψη, διαχείριση και επικοινωνία. Έτσι καταλαβαίνετε την
πολιτική, δυστυχώς. Αυτή είναι η άποψή σας για τα πράγµατα.

Δεν νοµίζω ότι µπορεί αυτή η χώρα, αυτή η κοινωνία, αυτή η
πολιτεία να συνεχίσει κατ’ αυτόν τον τρόπο. Χρειάζεται απόλυτη
προσήλωση στη δηµόσια υποδοµή. Χρειάζεται απόλυτη προσή-
λωση στην ενίσχυση του δηµόσιου τοµέα, των κοινών αγαθών,
των δηµόσιων υπηρεσιών. Το γνωρίζετε αυτό, αλλά παρ’ όλα
αυτά σπεύδετε, τώρα στο τέλος της θητείας σας, να εκκινήσετε
µια διαδικασία η οποία µας κάνει ευλόγως να είµαστε καχύποπτοι
ότι θέλετε να ιδιωτικοποιήσετε και το νερό.

Αυτή είναι η λογική, αυτή είναι η στρατηγική σας επιδίωξη και
νοµίζω ότι απέναντι σε αυτή την πολιτική απαιτείται όχι µόνο η
δηµοκρατική και προγραµµατική Αντιπολίτευση, αλλά απαιτείται
µια άλλη πορεία προοδευτικής διακυβέρνησης για τον τόπο. Ελ-
πίζω να είναι κοντά.

Να είστε καλά και σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, κύριε Τζανα-

κόπουλε, και πάνω στην ώρα!
Κύριε Πέτσα, έχετε τον λόγο από τη θέση σας για πέντε λεπτά,

για να παρουσιάσετε την τροπολογία σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να εκφράσω και εγώ τα συλλυπητήριά µου στις οι-

κογένειες των θυµάτων αυτού του αδιανόητου τραγικού συµβά-
ντος και επίσης, ταχεία ανάρρωση σε όσους είναι τραυµατίες.

Θα ήθελα, επίσης, να επισηµάνω µε αφορµή όσα είπε ο κ. Τζα-
νακόπουλος ότι δεν είναι ώρα για µικροπολιτικές αντιπαραθέσεις,

αλλά, όπως έχει πει και ο Πρωθυπουργός, πρέπει να σκύψουµε
πάνω από το πρόβληµα και να δώσουµε απαντήσεις σε αυτά τα
προβλήµατα τα οποία οδήγησαν σε αυτό το τραγικό δυστύχηµα,
ώστε να µην ξανασυµβεί ποτέ.

Όσον αφορά στην τελευταία αποστροφή του λόγου του για
την ιδιωτικοποίηση του νερού, εµείς είµαστε υπέρ της αγοράς,
δεν είµαστε υπέρ της ιδιωτικοποίησης φυσικών µονοπωλίων. Άρα
δεν υπάρχει κανένα τέτοιο ενδεχόµενο, ιδίως σε ό,τι αφορά τα
θέµατα των δηµοτικών επιχειρήσεων ύδρευσης και αποχέτευσης.
Διότι το ακούω πολλές φορές αυτό να αναφέρεται. Το έχω τονί-
σει κατ’ επανάληψη πολλές φορές και εγώ και ο Κώστας Σκρέ-
κας.

Όσον αφορά στα θέµατα της τροπολογίας 1633/137 από 6-3-
2023 και ιδίως, τα άρθρα 3, 4 και 5, κύριε Πρόεδρε, που είναι συ-
ναρµοδιότητας του Υπουργείου Εσωτερικών και του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ήθελα να τονίσω το άρθρο 3, που
κάνει µια µεταρρυθµιστική τοµή, απλοποιώντας τις διαδικασίες
έκδοσης βεβαιώσεων τέλους ακίνητης περιουσίας από τους δή-
µους. Εν προκειµένω, είναι ψηφιακή έκδοση, απλουστεύεται η
διαδικασία για τη σύναψη συµβολαίων κατά τη µεταβίβαση ακι-
νήτων και προβλέπει δύο συγκεκριµένα διακριτά στάδια.

Όσον αφορά στα ηλεκτροδοτούµενα ακίνητα, προβλέπονται
µόνο δύο δικαιολογητικά που αναζητούνται από τους δήµους. Για
την περίπτωση του ηλεκτροδοτούµενου ακινήτου, το ένα είναι η
φωτοτυπία του τελευταίου λογαριασµού ρεύµατος από τη ΔΕΗ
ή κάποιου άλλου εναλλακτικού παρόχου µαζί µε το αποδεικτικό
εξόφλησής του και το άλλο είναι το πιστοποιητικό πληρότητας
ταυτότητας κτηρίου ή διηρηµένης ιδιοκτησίας από τον µηχανικό.

Στην περίπτωση µη ηλεκτροδοτούµενου ακινήτου προβλέπο-
νται τρία δικαιολογητικά, η βεβαίωση διακοπής ηλεκτροδότησης
από τον ΔΕΔΔΗΕ µε ηµεροµηνία διακοπής, το πιστοποιητικό πλη-
ρότητας ταυτότητας κτηρίου ή διηρηµένης ιδιοκτησίας και η
υπεύθυνη δήλωση του ιδιοκτήτη για τη µη χρήση του ακινήτου.
Η βεβαίωση, φυσικά, εκδίδεται για τα τετραγωνικά τα οποία ανα-
φέρονται στο πιστοποιητικό πληρότητας ταυτότητας κτηρίου ή
διηρηµένης ιδιοκτησίας και ισχύει για όλο το χρονικό διάστηµα
του έτους µέσα στο οποίο εκδίδεται η βεβαίωση.

Τα άλλα δύο άρθρα αφορούν παρατάσεις ισχύος. Το άρθρο 4
αφορά στην παράταση έναρξης ισχύος των διατάξεων που αφο-
ρούν στη θέσπιση µέτρων για τη διαφανή και ασφαλή λειτουργία
των συσκευών τεχνολογίας, του internet of things, του διαδικτύου
των πραγµάτων, όπως αποδίδεται στα ελληνικά, που χρησιµοποι-
ούνται από τους φορείς εκµετάλλευσης βασικών υπηρεσιών,
τους παρόχους ψηφιακών υπηρεσιών και τους οργανισµούς το-
πικής αυτοδιοίκησης. Η συγκεκριµένη έναρξη ισχύος εκκινεί από
την 1η Σεπτεµβρίου 2023.

Στο άρθρο 5 µιλούµε για την παράταση των συµβάσεων του
προσωπικού ορισµένου χρόνου στην ΗΔΙΚΑ όχι πέραν της 30ης

Σεπτεµβρίου 2023, καθώς η ΗΔΙΚΑ έχει ανάγκη από έµπειρο και
εξειδικευµένο προσωπικό, καθώς έχει να φέρει σε πέρας πολύ
σηµαντικές συµβάσεις έργων που αφορούν στην κοινωνική
ασφάλιση, την πρόνοια και την υγεία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε µε τον κ.

Παπαηλιού, γιατί ο κ. Λοβέρδος µπήκε στη θέση του κ. Δηµο-
σχάκη. Μετά ακολουθεί ο κ. Γιάννης Λοβέρδος και ύστερα ο κ.
Θεοχάρης.

Ορίστε, κ. Παπαηλιού, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, εκτός από την έκφραση θερµών συλλυπητηρίων προς
τους οικείους των θυµάτων του τραγικού σιδηροδροµικού δυστυ-
χήµατος, αυτής της τραγωδίας, αυτή ακριβώς επιβάλλει να ξεκι-
νήσω τη σηµερινή τοποθέτησή µου µε την αποτύπωση των
πραγµάτων µετά από αυτό το δυστύχηµα.

Πρώτα από όλα, πόνος και οδύνη, πένθος για τα αδικοχαµένα
θύµατα αυτής της ανείπωτης τραγωδίας, οργή για τους πραγµα-
τικούς υπεύθυνους, απαίτηση για δικαίωση µε την ανάδειξη της
αλήθειας και βέβαια, λήψη αποφάσεων για τους ελληνικούς σι-
δηροδρόµους, στο πλαίσιο εθνικής συνεννόησης, µε προάσπιση
του δηµοσίου συµφέροντος, που περιλαµβάνει και την ασφάλεια
των επιβαινόντων στα τρένα και όχι προς όφελος επιχειρηµατι-
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κών – εργολαβικών συµφερόντων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική και όχι µόνο ευθύνη

της κάθε κυβέρνησης εντοπίζεται στις επιλογές της επί του πε-
δίου και στο έργο που υλοποιεί, στις πράξεις και τις παραλείψεις
της. Στην προκειµένη περίπτωση όλα αυτά πρέπει να διερευνη-
θούν µε αντικειµενικότητα και πνεύµα δικαιοσύνης από την ίδια
τη δικαιοσύνη.

Για το δυστύχηµα δεν υπάρχει αµφιβολία ότι πρόκειται για µια
προαναγγελθείσα τραγωδία. Το µαρτυρούν οι έγκαιρες προειδο-
ποιήσεις, οι καταγγελίες και επίσης, οι αγωνιώδεις επιστολές των
σιδηροδροµικών, αλλά και οι παραιτήσεις αρµοδίων περί την
ασφάλεια. Σε αυτές τις εκκλήσεις - προειδοποιήσεις η Κυβέρνηση
όχι µόνο δεν αντέδρασε, δεν έπραξε κάτι, αλλά ακολούθησε την
προσφιλή τακτική της, εξυβρίζοντας και συκοφαντώντας το συν-
δικαλιστικό κίνηµα. «Άφησε τα τρένα να περνούν» και ήδη, η Κυ-
βέρνηση µετά το δυστύχηµα φαίνεται ότι προσπαθεί να αποκρύψει
και να συγκαλύψει την αλήθεια, επιχειρώντας επικοινωνιακή δια-
χείριση του θέµατος και παρακάµπτοντας τη δικαιο- σύνη.

Και τώρα έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Η κατάργηση ή συγχώ-
νευση των διοικητικών δικαστηρίων που λειτουργούν σήµερα δεν
αποτελεί λύση στα προβλήµατα της λειτουργίας της διοικητικής
δικαιοσύνης. Είναι επιβεβληµένη η λειτουργία διοικητικού πρω-
τοδικείου στην έδρα κάθε πολιτικού πρωτοδικείου, όπως επιβάλ-
λει άλλωστε και η αρχή του κράτους δικαίου και στο πλαίσιο
αυτής, του φυσικού δικαστή, αλλά και της αναγκαίας για την απο-
νοµή της δικαιοσύνης, τοπικής εγγύτητας του πολίτη µε τα δικα-
στήρια. Οι συνταγµατικά κατοχυρωµένες αρχές που διέπουν την
απονοµή της δικαιοσύνης πρέπει σε κάθε περίπτωση να γίνονται
σεβαστές και να µην παραβλέπονται και τελικά να καταπατούνται
υπό την πίεση οικονοµικών στοιχείων, παραδείγµατος χάριν την
εξεύρεση χρηµατοδότησης ή άλλων παραγόντων.

Η ελληνική κοινωνία βιώνει σήµερα υπό την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, του «συστήµατος Μητσοτάκη», µια άνευ προ-
ηγουµένου από τη Μεταπολίτευση και µετά απειλή για το κράτος
δικαίου και τη δηµοκρατία. Για αυτόν τον λόγο είναι επιτακτική
περισσότερο από ποτέ η ανάγκη υπεράσπισής τους, ακόµη και
επαναπροσδιορισµού της πολιτικής βάσει αυτών των αρχών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Τα παραδείγµατα πολλά: Το σκάνδαλο των υποκλοπών και της
επιχείρησης συγκάλυψής του, αλλά και η ένταξη επίορκων δικα-
στικών λειτουργών στις πολιτικές επιδιώξεις του κυβερνώντος
κόµµατος, οι κυβερνητικές παρεµβάσεις στη δικαστική λειτουρ-
γία και στους δικαστικούς λειτουργούς, µε τελευταίες κυβερνη-
τικές παρεµβάσεις τη συγκρότηση δήθεν υπερκοµµατικής
επιτροπής από το Μέγαρο Μαξίµου, που συνιστά παραβίαση της
αρχής της διάκρισης των εξουσιών και την επιστολή του Πρωθυ-
πουργού προς τον εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, που περιλαµ-
βάνει υποδείξεις και συστάσεις για τον προσανατολισµό και τον
εν γένει δικαστικό χειρισµό της υπόθεσης.

Όλα αυτά δεν αφήνουν περιθώρια αµφισβήτησης ότι αυτή η
Κυβέρνηση δεν σέβεται το Σύνταγµα, το κράτος δικαίου, την ανε-
ξαρτησία της δικαιοσύνης και τη δηµοκρατία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διοικητική δικαιοσύνη µε την
αύξηση της ύλης και µε τη γεωγραφική διασπορά των υποθέ-
σεων των οποίων επιλαµβάνεται, δεν µπορεί σήµερα να αντιµε-
τωπίζεται µε καταργήσεις και συγχωνεύσεις, αλλά µόνο µε την
ενίσχυσή της σε ανθρώπινο δυναµικό και σε υποδοµές. Υπάρχει
η ανάγκη για εξορθολογισµό, µε τον εκσυγχρονισµό και την ανα-
µόρφωση του δικονοµικού πλαισίου λειτουργίας των διοικητικών
δικαστηρίων, την κάλυψη των κενών θέσεων των δικαστικών
υπαλλήλων και την αναβάθµιση της υλικοτεχνικής υποδοµής.

Η συγκέντρωση της δικαστικής ύλης σε έναν περιορισµένο
αριθµό διοικητικών δικαστηρίων και η ίδρυση δικαστικών γρα-
φείων τηλεµατικής -όχι δικαστηρίων, γραφείων τηλεµατικής- θα
επιτείνει περαιτέρω τα ήδη υπάρχοντα προβλήµατα, σε αντίθεση
µε τη διάχυσή της, µε την αναδιάρθρωση της αρµοδιότητας που
επιταχύνει τον προσδιορισµό των υποθέσεων, την εκδίκασή τους
και την έκδοση αποφάσεων. Από το περιεχόµενο του νοµοσχε-
δίου διαφαίνεται η επικυριαρχία της τεχνολογίας στη δικαιοσύνη
και συνακόλουθα η εκτόπιση της δικαιοσύνης από την τεχνολο-

γία. Θα έπρεπε να συµβαίνει το αντίθετο, δηλαδή η τεχνολογία
να υπηρετεί τη δικαιοσύνη. Σε αυτό το πλαίσιο, εισάγεται ο θε-
σµός της τηλεµατικής δίκης και η µετατροπή των τακτικών δικα-
στηρίων σε δικαστικά γραφεία τηλεµατικής και µάλιστα σε βάθος
χρόνου. 

Οι µεταβατικές έδρες που προβλέπονται σε δύο χρόνια, θα
έχουν µετατραπεί σε δικαστικά γραφεία τηλεµατικής, όπου απλά
θα υπάρχει διασύνδεση µέσω τεχνολογίας των δικηγόρων και
άλλων συντελεστών της δίκης, αλλά όχι των δικαστών, οι οποίοι
δικαστές θα δικάζουν από άλλους χώρους, από άλλα γραφεία
που θα είναι οι φυσικές έδρες τους. Έτσι τίθενται εν αµφιβόλω
οι αρχές της αµεσότητας, της δηµοσιότητας, της προφορικότη-
τας και η άµεση επαφή του πολίτη µε τον φυσικό δικαστή του.
Ειδικότερα για το Διοικητικό Πρωτοδικείο Τρίπολης ορίζεται ως
έδρα η Σπάρτη. Αυτό σηµαίνει ότι πλέον δεν θα υπάρχουν υπη-
ρεσίες δικαιοσύνης στο κέντρο της Πελοποννήσου, στην Αρκα-
δία, στην Τρίπολη και ταυτόχρονα θα µειωθούν οι θέσεις των
δικαστικών υπαλλήλων και δικαστών και η δικηγορική ύλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συγκέντρωση των υποθέσεων
σε λίγα δικαστήρια και η αντίστοιχη κατάργηση δικαστηρίων της
περιφέρειας αποτελεί άλλο ένα πλήγµα στην ελληνική επαρχία.
Το ίδιο συµβαίνει µε την κατάργηση και άλλων δοµών εκπαιδευ-
τικών, υγειονοµικών, αστυνοµικών, παροχής υπηρεσιών κοινής
ωφέλειας, τραπεζικών. Η σχέση κόστους-οφέλους που επικαλεί-
ται η κεντρική κυβέρνηση, το κέντρο -αυτό συµβαίνει πάντα- δεν
µπορεί να είναι µόνον οικονοµικού χαρακτήρα, πρέπει να λαµβά-
νονται υπ’ όψιν και άλλα κριτήρια, όπως η ενίσχυση της αποκέ-
ντρωσης, της περιφερειακής συνοχής και ευρύτερα της
ανάπτυξης για όλους, η οποία δεν µπορεί να πραγµατοποιηθεί
σε νεκρές κοινωνίες, παρά µόνον σε ζωντανές, αφού αυτές οι κα-
ταργήσεις συνιστούν αφαίρεση ακόµη µιας ανάσας ζωής από την
ελληνική επαρχία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Βαρουφάκης, ο Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ25. 

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ξεκινώ
µε τα βαθιά συλλυπητήρια εκ µέρους όλου του ΜέΡΑ25 στις οι-
κογένειες, τους φίλους, τις κοινωνίες, τις κοινότητες, σε όλους
µας που χάσαµε τόσους ανθρώπους. 

Εµείς στο ΜέΡΑ25, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν χρει-
αζόµαστε καµµία απολύτως επιτροπή να µας πει τι έφταιξε. Οι
Βουλευτές µας, Κρίτων Αρσένης και Κλέων Γρηγοριάδης, παρου-
σίασαν το πόρισµα του τι έφταιξε πριν συµβεί η τραγωδία. Την
21η Μαρτίου του 2022 από αυτό το Βήµα ο Κρίτων Αρσένης σας
καλούσε, σας εκλιπαρούσε και χρησιµοποιούσε τα λόγια: «Σας
ζητώ να προστατεύσετε τους εργαζόµενους και τους επιβάτες
των σιδηροδρόµων µας». Τρεις µήνες µετά ο Κλέων Γρηγοριάδης
-από τα Πρακτικά της Βουλής διαβάζω- είπε τα εξής: «Κλιµάκιο
του ΜέΡΑ25 επισκέφθηκε το αµαξοστάσιο της ΣΤΑΣΥ στα Σεπό-
λια». Το γνωρίζω γιατί ήµουν και εγώ σε αυτό το κλιµάκιο. Συνε-
χίζει ο Κλέων: «Εκεί ξέρετε τι µάθαµε; Μάθαµε ότι τριάντα ερ-
γαζόµενοι είναι υπεύθυνοι για ολόκληρη τη γραµµή 2, Ανθούπολη
- Ελληνικό, και τη γραµµή 3 από τη Νίκαια µέχρι Δουκίσσης Πλα-
κεντίας. Από εξήντα τέσσερις που ήταν οι εργαζόµενοι έµειναν
τριάντα. Όχι µόνο είναι υποστελεχωµένοι, αλλά τους λείπουν και
εργαλεία. Όποιο χαλάσει δεν αντικαθίστανται και οι εργαζόµενοι
συντηρητές αναγκάζονται να φτιάξουν πατέντες». Συνέχισε ο
Κλέων: «Οι άνθρωποι αυτοί κατά παράβαση κάθε εργατικής νο-
µοθεσίας εργάζονται επτά συνεχόµενες ηµέρες. Τους έχουν µεί-
νει µόνο δύο οχήµατα ελαφράς συντήρησης. Τώρα και αυτά
παροπλίστηκαν. Αργά ή γρήγορα αυτός ο µεσαίωνας, αυτή η γα-
λέρα θα έχει αντίκτυπο σε ατύχηµα. Και τότε, όπως µε το πόρι-
σµα για τον εργοδηγό Πέτρο Γιάµαλη που σκοτώθηκε από µια
τέτοια λοκοµοτίβα και δεν έχει βγει ακόµα επτά µήνες τώρα…» -
αυτά τα έλεγε ο Κλέων την 21η Ιουνίου του 2022- «…το πόρισµα
που θα βγει θα λέει ότι αυτοί οι δύσµοιροι τριάντα φταίνε που
σκοτώθηκε επιβατικό κοινό. Έτσι κάνετε πάντα, διχασµό και αυ-
τοµατισµό». 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’ - 7 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 8747



Τρεις εβδοµάδες µετά, στις 8 Ιουλίου του 2022, ο Κρίτων Αρ-
σένης από αυτό το Βήµα είπε τα εξής: «Είµαστε η µόνη χώρα
στην Ευρώπη που ο σιδηρόδροµος πουλήθηκε για ποσό µικρό-
τερο εκείνου που η σύµβαση µάς υποχρεώνει να υπηρετούµε την
εταιρεία ετησίως». Να σας θυµίσω ότι 45 εκατοµµύρια ευρώ έδω-
σαν οι Ιταλοί, και 50 εκατοµµύρια ευρώ τους δίνουµε κάθε χρόνο
για τη γραµµή Αθήνα - Θεσσαλονίκη. Συνέχισε την 8η Ιουλίου του
2022 ο Κρίτων Αρσένης: «Και µάλιστα µε µια σύµβαση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ που ακόµα δεν έχει δοθεί στη δηµοσιότητα. Είναι πλήρης η
συνεργασία σας, Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ, εις βάρος του
σιδηροδρόµου που θα έπρεπε να είναι η αιχµή του δόρατος των
δηµόσιων επενδύσεων, γιατί το τρένο είναι το µοναδικό κλιµατικά
φιλικό και ασφαλές µέσο που µπορούµε να έχουµε».

Τέλος, την 28η Σεπτεµβρίου του 2022 από αυτό το Βήµα ο Κρί-
των Αρσένης σάς έλεγε συγκεκριµένα: «Η γραµµή Αθήνα - Θεσ-
σαλονίκη είναι µια απολύτως ανασφαλής γραµµή και για τους
εργαζόµενους και για τους επιβάτες. Όσον αφορά τα ατυχήµατα
έχουν όνοµα, ονοµάζονται: ιδιωτικοποίηση πάση θυσία».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Εάν µπορούσαν να το ξέρουν οι Βουλευτές του ΜέΡΑ25, σί-

γουρα µπορούσατε να το ξέρετε και εσείς, όλα τα µνηµονιακά
κόµµατα. Όλοι συνένοχοι. Λέτε ότι µας βγάλατε από τα µνηµόνια
και ότι τώρα είµαστε νοικοκύρηδες στον τόπο µας. Τότε γιατί δεν
κάνετε προσλήψεις; Τότε γιατί αφήνετε τους ανθρώπους της
ΣΤΑΣΥ στα µηχανοστάσια µόνους τους χωρίς συναδέλφους ικα-
νούς σε αριθµό και σε ποιότητα να κάνουν τη δουλειά που είναι
υποχρεωµένοι από τον νόµο να κάνουν; Η τρόικα σάς λέει «τζιζ»,
να µην κάνετε προσλήψεις; Μόνο χιλιάδες αστυνοµικούς και λι-
µενικούς και εξακοσάρια επιδοµάτων καταστολής σάς αφήνουν
να ξοδεύετε ή µόνοι σας εγκληµατείτε χωρίς τη βοήθεια της τρόι-
κας; Η απάντηση λίγο µας ενδιαφέρει. Εµείς ξέρουµε τον ένοχο,
όπως τον ξέρει ο ελληνικός λαός. Ένοχος είναι το τρίπτυχο: απα-
ξίωση του δηµόσιου δικτύου, απαξίωση-σπάσιµο του δηµόσιου
δικτύου και ιδιωτικοποίηση των κοµµατιών που έχουν µείνει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Το αποτέλεσµα στην καλύτερη περίπτωση είναι η λεηλασία,

στη χειρότερη είναι ο θάνατος, ιδίως όταν γίνεται σε µια χώρα
µε «κυβερνήσεις Quisling», παραδοµένοι στους κατακτητές των
δανειστών. 

Θα είµαι ξεκάθαρος, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι. Το 2015 συγκεκριµένοι τροϊκανοί και θα αναφερθώ στον
κ. Τόµας Βίζερ και στον κ. Ντέκλαν Κόστελο -γιατί εµείς µιλάµε
µε ονόµατα από αυτό το Βήµα της Βουλής- ήρθαν και µου ξεκα-
θάρισαν: «Αφήστε τα πολλά πολλά περί διαπραγµάτευσης. Τα
αεροδρόµιά σας θα τα πάρει η «FRAPORT», το λιµάνι θα το πάρει
η «COSCO» και το τρένο θα το δώσουµε στους Ιταλούς της
«FS»». Ήταν αποφασισµένο. Τα είχαν πει και σε εσάς όταν ήσα-
σταν ακόµα κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου. Γιατί έτσι γίνεται,
χώρας πεσούσης πάσα κρατική ξένη εταιρεία ξυλεύεται, γιατί και
η «FRAPORT» είναι κρατική και η «COSCO» και η «FS» είναι κρα-
τικές. Έγινε επανακρατικοποίηση του ΟΣΕ από λάθος κράτος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Και όταν τους έλεγα, µα, η «FS» είναι πτωχευµένη, ανήκει ολο-

κληρωτικά -το ξέρετε αυτό; Το ξέρετε- στο Υπουργείο Οικονοµι-
κών της Ιταλίας και δεν έχει φράγκο να βάλει στην αναβάθµιση
των τρένων µας, ξέρετε τι µου λέγανε; Μου λέγανε: «Δεν πειρά-
ζει. Πρέπει να δώσουµε και εµείς κάτι στους Ιταλούς για να συµ-
φωνήσουν», µε την τρόικα, όχι µε τον ελληνικό λαό. Εκεί µας
καταντήσατε εσείς του «Βάστα Γερούν» σε αυτό το Κοινοβούλιο
από τότε µέχρι σήµερα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Και τώρα έχουµε το ανεκδιήγητο δίδυµο Κυριάκος - Ούρ-

σουλα. Διαβάζω από tweet του Πρωθυπουργού σας -να τον χαί-
ρεστε: «Θα ζητήσω», λέει, «αµέσως από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
και από φίλες χώρες τη συνδροµή τους σε τεχνογνωσία, ώστε να
αποκτήσουµε επιτέλους σύγχρονα τρένα και θα αγωνιστώ για να
έχουµε πρόσθετη κοινοτική χρηµατοδότηση, προκειµένου να συ-
ντηρηθεί και να αναβαθµιστεί γρήγορα το υφιστάµενο δίκτυο». 

Ουσιαστικά, τι λέτε; Λέτε «ναι» στους ψευτοτεχνοκράτες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά «όχι», να µην έρθει η επιτροπή του
Ευρωκοινοβουλίου εδώ που κάνει την έρευνα για την ποιότητα

της δηµοκρατίας, για τις υποκλοπές και για τη δηµοσιογραφία.
Λέτε «ναι» στην τρόικα για τη διάλυση του τρένου, αλλά «όχι» για
να µπει φρένο στους εφοπλιστές σας που µετακινούν το πετρέ-
λαιο του Πούτιν. Εσείς «µένετε Ευρώπη» µόνο όταν ο στόχος σας
είναι η φτωχοποίηση του ελληνικού λαού και λέτε «όχι» στην Ευ-
ρώπη, όταν θίγονται τα συµφέροντα των ολιγαρχών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25) 
Και ξάφνου δηλαδή τι; Η πιο αποτυχηµένη πρόεδρος της Ευ-

ρωπαϊκής Επιτροπής, που ήταν προηγουµένως αποτυχηµένη
Υπουργός Άµυνας της κ. Μέρκελ, η κ. Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν
ζήλεψε και αυτή, ήθελε και αυτή να βγάλει ένα tweet και λέει: «Σή-
µερα συζητήσαµε µε τον Πρωθυπουργό Μητσοτάκη επιπλέον τε-
χνική βοήθεια που θα προσφέρει η Ευρωπαϊκή Ένωση στην
Ελλάδα για να εκσυγχρονιστούν τα τρένα και να βελτιωθεί η
ασφάλειά τους». Δηλαδή ποιους ακριβώς θα στείλει; Εκείνους
που µας επέβαλαν το σπάσιµο του ΟΣΕ και έφεραν την τραγω-
δία; Ποιοι θα τους στείλουν; Η ίδια Κοµισιόν που ως κοµµάτι της
τρόικας επέβαλε στον ΣΥΡΙΖΑ την παράδοση των αµαξοστοιχιών
στην πτωχευµένη «FS», η οποία µας κουβάλησε εδώ µετά συρ-
µούς τριανταπενταετίας που απαγορεύονται να χρησιµοποιηθούν
στην υπόλοιπη Ευρώπη; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25) 
Αγαπητή Ούρσουλα, δεν θα πάρουµε. Και µια συµβουλή: Όταν

µιλάς στους Έλληνες, στον ελληνικό λαό για τεχνική βοήθεια, θυ-
µίζεις τους Αµερικανούς ιθύνοντες που υπόσχονται να φέρουν
τη δηµοκρατία στο Ιράκ. Ανατριχιάζουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Κάποιοι ρωτούν -και ορισµένοι καλοπροαίρετα- γιατί εµείς στο

ΜέΡΑ25 λέµε ότι το σπάσιµο των δικτύων που παρέχουν δηµόσια
αγαθά είτε πρόκειται για τη ΔΕΗ είτε πρόκειται για τον ΟΣΕ και
το νερό -καλή ώρα- και κατόπιν η ιδιωτικοποίησή τους είναι έγκ-
ληµα; Για τέσσερις λόγους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι:

Πρώτον, χάνεται όλη η συσσωρευµένη εµπειρία που έχει ένα
ενιαίο σύστηµα. Όπως τότε, το 2010, που η κυβέρνηση του ΠΑ-
ΣΟΚ µε προεξάρχοντα τον Υπουργό Δηµήτρη Ρέππα τσεκού-
ριασε τον σιδηρόδροµο και ώθησε πλήθος προσωπικού είτε στην
αποχώρηση είτε στην µετάταξη. Έφυγε το 60% του προσωπικού. 

Δεύτερον, γιατί χάνονται οι συνέργειες και αποσυντονίζεται το
σύστηµα. Όταν έχεις µία εταιρεία η οποία σχεδιάζει την αµαξο-
στοιχία -και µάλιστα φέρνει και µία µεταχειρισµένη- και µια άλλη
εταιρεία που υποτίθεται ότι αναβαθµίζει τις ράγες, δεν συντονί-
ζονται µεταξύ τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κοιτάξτε την υφήλιο. Πού υπάρ-
χουν σοβαρά τρένα; Πού έχουν χτιστεί υπερσύγχρονα, ασφαλή
τρένα; Σε ποιες χώρες; Τρεις είναι οι χώρες: η Γαλλία, η Ιαπωνία
και η Κίνα. Πουθενά αλλού επί της ουσίας. Και στις τρεις αυτές
χώρες το υπερσύγχρονο δίκτυο που είναι ασφαλές και µε ταχύ-
τητες άνω των τριακοσίων χιλιοµέτρων την ώρα χρειάστηκε εται-
ρείες οι οποίες σχεδίασαν, κατασκεύασαν τόσο τις ράγες, όσο
και τις αµαξοστοιχίες. Ένα ενιαίο σύστηµα. Κανένα ιδιωτικό, κα-
τακερµατισµένο σύστηµα δεν µπορεί να πετύχει κάτι τέτοιο. Και
εκεί που έσπασε το καλό σύστηµα που χτίστηκε, όπως στη Γαλ-
λία και στην Ιαπωνία -όπου εκεί έσπασε για λόγους νεοφιλελεύ-
θερους, για λόγους Ευρωπαϊκής Ένωσης στη Γαλλία και στην
Ιαπωνία - έµειναν πίσω σε σχέση µε το κινεζικό. 

Ο τρίτος λόγος είναι ότι, όταν σπας ένα δίκτυο ενός δηµόσιου
αγαθού και βάζεις µέσα εταιρείες στο πλαίσιο της ιδιωτικής πρω-
τοβουλίας, ξεκινάνε αµέσως -µε µαθηµατική ακρίβεια- εσωτερι-
κές έριδες εντός της κοινοπραξίας. Πάρτε για παράδειγµα τον
τσακωµό µεταξύ της «ΑΚΤΩΡ» του Μπόµπολα τότε και της «AL-
STOM». Δεν µιλιόντουσαν οι της ίδιας κοινοπραξίας. Αυτό είναι
το αποτέλεσµα του σπασίµατος και της ιδιωτικοποίησης. 

Και τέλος, ιδιωτικοποιείς ένα δηµόσιο αγαθό, το οποίο είναι
δηµόσιο ακόµα και µετά την ιδιωτικοποίηση στον βαθµό που
υπάρχουν οι λεγόµενες «εξωτερικότητες», δηλαδή κάθε επιβάτης
που ανεβαίνει σε ένα τρένο βοηθάει στην αποσυµφόρηση του
οδικού δικτύου. Αυτό είναι ένα κοινωνικό όφελος το οποίο εσείς
δεν το µετράτε όταν αντιµετωπίζετε τον σιδηρόδροµο ως διαφο-
ρετική αγορά από τον αυτοκινητόδροµο. Και έτσι, πέφτετε στο
έλεος συµπράξεων µεταξύ µαφιόζικων µεγαλοτραπεζιτών όπως
η «GOLDMAN SACHS» -θυµάστε τα διόδια που πουλήθηκαν επί
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Σηµίτη;- και µε τους ολιγάρχες των αυτοκινητοδρόµων, των διο-
δίων. Δηλαδή, µε άλλα λόγια, «ΤΕΡΝΑ» από τη µια µεριά,
«ΑΚΤΩΡ» από την άλλη, «J.P. MORGAN» και «GOLDMAN SACHS»
είναι τα κοράκια τα οποία ουσιαστικά δηµιουργούν συνθήκες λε-
ηλασίας του δηµόσιου αγαθού, το οποίο είναι οι µεταφορές. Όχι
µόνο ο σιδηρόδροµος, αλλά και ο αυτοκινητόδροµος. 

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, σε αυτή τη θλιβερή
ηµέρα εµείς θλιβόµαστε ακόµα πιο πολύ επειδή έχουµε µια κυ-
βέρνηση που δεν την ενδιαφέρει η αλήθεια. Την ενδιαφέρει µόνο
η συγκάλυψη µέσω κούφιων επιτροπών. Είναι δυνατόν να διορί-
σατε εσείς µε το «έτσι θέλω» µια τριµελή επιτροπή, στην οποία
µάλιστα βάλατε τον άνθρωπο στον οποίο εσείς είχατε δώσει την
εντολή να σπάσει και να ιδιωτικοποιήσει τον ΟΣΕ; Ο λύκος να φυ-
λάει τα πρόβατα; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Από τη µια µεριά, κούφιες επιτροπές για τη συγκάλυψη και

στυγνή καταστολή στους δρόµους και στις πλατείες. Προχτές
µανιασµένοι «Δελτάδες» σας έπεφταν µε τα µηχανάκια τους
πάνω σε τέσσερις-πέντε δικηγόρους της Εναλλακτικής Κίνησης
Δικηγόρων. Λυσσασµένα ΜΑΤ χτυπούσαν το δικό µας µπλοκ και
είµαι σίγουρος και άλλα µπλοκ. Ναι, είναι αλήθεια. Μια βροχή σας
σώζει, αλλά αυτή δεν θα είναι η βροχή των χηµικών σας. 

Η απόδειξη ότι δεν σας ενδιαφέρει η αλήθεια; Μέσα σε αυτό
το πένθος, µέσα σε αυτό το θανατικό εφαρµόζετε σήµερα εδώ,
στο Κοινοβούλιο, το ίδιο τρίπτυχο της καταστροφής: Απαξίωση
του δηµόσιου, σπάσιµο του δηµόσιου δικτύου και ιδιωτικοποίηση
των κοµµατιών του. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Το κάνετε στο νερό. Τολµάτε να φέρνετε νοµοσχέδιο που δίνει,

λέει, στη ΡΑΕ τη ρύθµιση της αγοράς του νερού; Έχετε γράψει
στα παλαιότερα των υποδηµάτων σας ακόµα και το αστικό κρά-
τος, ακόµα και το Συµβούλιο της Επικρατείας. Επιµένετε, το νερό
στους ιδιώτες. Λες και δεν ξέρουµε ότι όπου έχει ιδιωτικοποιηθεί
το νερό, η αποτυχία και η καταστροφή είναι δεδοµένη. Ρωτήστε
τους κατοίκους του Βερολίνου που αναγκάστηκαν να επιµείνουν
στην επανεθνικοποίησή του. 

Και δεν είναι µόνο το νερό. Το κάνετε -δεν ντρέπεστε λιγάκι!
Δεν ντρέπεστε λιγάκι!- µε την περίθαλψη των παιδιών µε καρκίνο;
Μέσα σε αυτό το κλίµα µεταφέρετε στο Μαριάννα Βαρδινο-
γιάννη-Ελπίδα το τµήµα παιδιατρικής αιµατολογίας-ογκολογίας;
Τη µονάδα µεταµόσχευσης µυελού των οστών από το Γενικό Νο-
σοκοµείο Παίδων και το ογκολογικό τµήµα από το Γενικό Νοσο-
κοµείο Παίδων Αγλαΐας Κυριακού; Ό,τι κάνατε µε τη ΔΕΗ, ό,τι
κάνατε µε τον ΟΣΕ, ό,τι κάνατε µε το νερό, όλα τα σφάζετε, όλα
τα µαχαιρώνετε. Όλα για τα αφεντικά σας.

Από την άλλη, δεν έχουµε Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Εσείς του
ΣΥΡΙΖΑ κάθεστε και επικεντρώνεστε -και εσείς δεν ντρέπεστε λι-
γάκι!- για το ποιος σταθµάρχης ήταν ο καλός, ο δικός σας ή ο
δικός τους. Τίποτα το καινούργιο βέβαια, γιατί αγκαλιασµένοι µε
τη Νέα Δηµοκρατία ψηφίσατε το τρίτο και το τέταρτο µνηµόνιο,
έτσι; Και όπως τώρα, αυτά τα τριάµισι χρόνια αυτής της κοινο-
βουλευτικής περιόδου, µαζί τους δώσατε το Ελληνικό στον
Λάτση, τα ναυπηγεία, τις Σκουριές, το τρένο. 

Δεν περιµέναµε κάτι διαφορετικό. Όπως αναστήσατε εκείνο το
βράδυ του δηµοψηφίσµατος την Νέα Δηµοκρατία, ονοµάζοντας
αυταπάτες όλα αυτά που σήµερα οι πολίτες εκεί έξω έχουν κα-
ταλάβει ότι όχι µόνο δεν είναι αυταπάτες, αλλά είναι προαπαιτού-
µενα για µια βιώσιµη χώρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Εκπαραθύρωση των funds από την Ελλάδα. Κατάργηση του

«ΗΡΑΚΛΗ» και του Χρηµατιστηρίου Ενέργειας. Επανεθνικοποί-
ηση και άµεση κοινωνικοποίηση της ΔΕΗ, του νερού, των τρένων,
της υγείας. 

Έστω και τώρα, κύριε Τζανακόπουλε, που σας βλέπω εδώ, θα
ζητήσετε µία συγγνώµη για την ιδιωτικοποίηση των τρένων; Θα
ζητήσετε µία συγγνώµη, έστω στη βάση ότι υποκύψατε στην
τρόικα; Πείτε το έµπρακτα. Και, ταυτόχρονα, να καταγγείλετε όχι
µόνο την τρόικα αλλά και τα καρτέλ των αυτοκινητόδροµων που
πάνε χέρι-χέρι µε την «FS», µε την «ALSTOM», µε την «ΑΚΤΩΡ».

Εµείς είµαστε κρυστάλλινα διάφανοι απέναντι στον ελληνικό
λαό. Δεν µιλάµε για ρήξη, επειδή µας αρέσει η ιδέα ή επειδή θέ-

λουµε σύγκρουση µε τον οποιοδήποτε. Μιλάµε για ρήξη, επειδή
η ρήξη είναι προαπαιτούµενο για εκείνα που όχι µόνο δεν είναι
αυταπάτες, αλλά που αποτελούν αίτηµα της εποχής µας, απαί-
τηση της νέας γενιάς εκεί έξω.

Θα τα ξαναπώ άλλη µια φορά: εκπαραθύρωση των funds, κα-
τάργηση του «ΗΡΑΚΛΗ», κατάργηση του χρηµατιστηρίου ενέρ-
γειας, επανεθνικοποίηση και άµεση κοινωνικοποίηση ΔΕΗ, νερού,
τρένων, ενίσχυση της δηµόσιας υγείας, της δηµόσιας παιδείας. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, το έχετε κατα-
λάβει -δεν ξέρω, νοµίζω ότι δεν το έχει καταλάβει- ότι ο κόσµος
εκεί έξω, ιδίως οι νέοι άνθρωποι, απαιτούν λογοδοσία; Νοµίζετε
ότι καθαρίσατε µε την παραίτηση ενός Υπουργού, ο οποίος θα
κατέβει στις επόµενες εκλογές, τώρα µέσα σε µερικές βδοµάδες;
Έχουν σιχαθεί οι άνθρωποι και ιδίως η νεολαία εκεί έξω, τη συ-
γκάλυψη των συµφερόντων και το κυνήγι εξιλαστήριων θυµάτων,
εργαζοµένων, σταθµαρχών, περαστικών ή οποιουδήποτε µπο-
ρείτε να µπουζουριάσετε για να µη λογοδοτήσουν οι ένοχοι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Έχουν µαζευτεί πολλά σε αυτή τη χώρα όλον αυτόν τον καιρό.

Από πού να ξεκινήσει κανείς; Από τη «ΡΙΚΟΜΕΞ»; Από το «ΣΑ-
ΜΙΝΑ»; Από την πυρποληµένη Πελοπόννησο το 2007; Από το
Μάτι; Από τη βόρεια Εύβοια; Από την Αττική Οδό; Η αλήθεια είναι
δεν φταίει η τρόικα για όλα αυτά. Απλά ήταν στραβό το κλήµα,
ήρθε και η τρόικα και παράγινε, ξεχείλισε το ποτήρι. 

Ευτυχώς, όµως, -το επαναλαµβάνω αυτό- η νεολαία εκεί έξω
αµύνεται. Θα τους ξαναχτυπήσετε µε τα ΜΑΤ σας και τους ΔΕΛ-
ΤΑδες σας; Δεν υπάρχει αµφιβολία! Είναι στη φύση σας, όπως
είναι στη φύση σας να κάνετε το παν για να µην ψηφίζουν οι νέοι.

Εµείς καταθέσαµε µία τροπολογία µε την οποία θα µπορούν οι
νέοι που δουλεύουν ξενοδοχοϋπάλληλοι στη µέση του καλοκαι-
ριού, να ψηφίζουν στον τόπο εργασίας τους. Παρακαλώ το ΚΚΕ
και τον ΣΥΡΙΖΑ, αν θέλετε, στηρίξτε αυτή την τροπολογία. Εσείς
δεν τους σκέφτεστε, γιατί θέλετε οι νέοι και οι νέες να µην ψηφί-
ζουν. Διότι γνωρίζετε ότι θα σας «µαυρίσουν», όπως σας αξίζει!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Αλλά, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, όποτε και να

κάνετε τις εκλογές, από όσους νέους και όσες νέες να στερήσετε
το δικαίωµα του εκλέγειν, εµείς δεν είµαστε εκεί, το ΜέΡΑ25 και
άλλες δηµοκρατικές δυνάµεις, ώστε οι κάλπες να εκφράσουν το
λαϊκό αίσθηµα. 

Καµµία ανοχή στο διαρκές ολιγαρχικό έγκληµα. Όχι στην
αποχή, γιατί η αποχή σηµαίνει ανοχή υµών. Ούτε διαµαρτυρία,
λοιπόν, ούτε οργή. Καταδίκη που καταγράφεται στις κάλπες.
Αυτό είναι το χρέος µας στις επόµενες γενιές, στη δηµοκρατία,
σε µία βιώσιµη Ελλάδα.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θέλω να κάνω µία ανα-
κοίνωση προς το Σώµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτι-
κών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων: «Ζούµε αρµονικά µαζί.
Σπάµε τη σιωπή. Ρυθµίσεις για την πρόληψη και αντιµετώπιση
της βίας και του εκφοβισµού στα σχολεία και άλλες διατάξεις». 

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 6ο Γυµνάσιο Ευόσµου Θεσσαλονίκης, (δεύ-
τερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)

Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Εσωτερικός κ. Βορίδης για να
υποστηρίξει την τροπολογία του Υπουργείου Εσωτερικών. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-
στώ, κυρία Πρόεδρε.

Ζήτησα τον λόγο µόνο για την υποστήριξη των άρθρων 5 και
6, τα οποία είναι στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1632 και ει-
δικό 136. Οι αλλαγές εδώ συνίστανται σε πολύ συγκεκριµένα τµή-
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µατα της εκλογικής νοµοθεσίας και συγκεκριµένα του προεδρι-
κού διατάγµατος 26 του 2012. Η µία αλλαγή είναι ότι δηµιουρ-
γείται και µία υποχρέωση κοινοποίησης των εκλογικών αποτελεσ-
µάτων του πρωτοδικείου στον Άρειο Πάγο. Άρα τα αποτελέσµατα
ανά περιφέρεια, όπως συγκεντρώνονται στο πρωτοδικείο, θα
πρέπει να κοινοποιούνται και στον Άρειο Πάγο. 

Και η δεύτερη αλλαγή αφορά τις επιδόσεις οι οποίες χρει-
άζεται να γίνονται σχετικά µε την εκλογική νοµοθεσία και την
εφαρµογή της. Προβλέπεται να γίνονται µε δικαστικούς επιµελη-
τές από τα όργανα της Ελληνικής Αστυνοµίας και της Δηµοτικής
Αστυνοµίας και από δηµοτικούς υπαλλήλους. Εδώ προσθέτουµε:
«για ζητήµατα που αφορούν την εφαρµογή της νοµοθεσίας για
τους κατοίκους εξωτερικού και τους υπαλλήλους των οικείων δι-
πλωµατικών και προξενικών αρχών». 

Αυτές είναι οι παρεµβάσεις -είναι τεχνικού χαρακτήρα- στην
εκλογική νοµοθεσία. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-

πουργέ. 
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Θεοχάρης, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι βαριά η καρδιά όλων µας

σήµερα στην πρώτη συνεδρίαση της Ολοµέλειας µετά από το
τραγικό δυστύχηµα της περασµένης εβδοµάδας. Πώς να µιλή-
σεις για τις πολλές βελτιώσεις στον χάρτη των διοικητικών δικα-
στηρίων, βελτιώσεις που επιτρέπουν την αύξηση της προσβα-
σιµότητας και σε φυσικό επίπεδο -για παράδειγµα, η Θεσπρωτία
αυτονοήτως πηγαίνει στα Ιωάννινα αντί στην Κέρκυρα, όπως είναι
σήµερα-, αλλά και σε αποµακρυσµένο, ψηφιακό επίπεδο; Τα δι-
καστικά γραφεία τηλεµατικής θα επιτρέψουν την ασφαλή και
πλήρη πρόσβαση στη δίκη όταν δεν µπορούν οι διάδικοι να έρ-
θουν στην αίθουσα του δικαστηρίου. 

Πώς να µιλήσεις για την αλλαγή της έδρας ώστε οι ασφαλισµέ-
νοι, αλλά και οι υπάλληλοι να δικάζονται µε βάση τον τόπο κατοι-
κίας τους, αντί του τόπου έδρας του οργανισµού; Εκτός από την
αποσυµφόρηση του πολύπαθου Πρωτοδικείου Αθηνών αποτελεί
µία σηµαντική µεταφορά ισχύος υπέρ του αδύναµου, του υπαλ-
λήλου, αλλά και του ασφαλισµένου. Αποτελεί, λοιπόν, ένα παρά-
δειγµα εφαρµοσµένης κοινωνικής πολιτικής στον συγκεκριµένο
τοµέα. 

Πώς να µιλήσεις για όλες τις υπόλοιπες αλλαγές, µε βασική
τον ορισµό του εισηγητή δικαστή στις εξήντα ηµέρες, δηλαδή
κοντά στη δίκη, ώστε να αυξηθούν οι πιθανότητες ο δικαστής
αυτός, γνώστης του φακέλου, να εκδικάσει και την υπόθεση; Οι
αντιρρήσεις, εξάλλου, που ακούστηκαν δεν πείθουν. Αν υπάρχει
πρόβληµα στην αποστολή του φακέλου από τη διοίκηση, να το
δούµε και αυτό. Αυτό, όµως, δεν ακυρώνει την ανάγκη για τη συ-
γκεκριµένη µεταρρύθµιση, για τη συγκεκριµένη παρέµβαση. 

Πώς να µιλήσεις για όλα αυτά και τα υπόλοιπα που είναι σε
αυτό το σηµαντικό νοµοσχέδιο που πρέπει να υπερψηφιστεί από
όλους; Λυπάµαι που δεν υπερψηφίζεται µε δικαιολογίες που δεν
έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητά του, όταν τη χώρα
συγκλονίζει το βαρύ πένθος για τους τόσους αδικοχαµένους συ-
µπολίτες µας, όταν τόσο η οργή και η θλίψη κατακλύζουν το
µυαλό και υγραίνουν τα µάτια µας. 

Πενήντα επτά άνθρωποι χάθηκαν. Η απώλειά τους µάς άγγιξε
όλους. Όλοι γνωρίζαµε κάποιον ή γνωρίζαµε την οικογένεια κά-
ποιου. Είµαι σίγουρος. Πενήντα επτά «µάρτυρες» όπως τους
αποκάλεσε το πρωί ο Πρόεδρος της Βουλής, πριν από την ενός
λεπτού σιγή που τηρήσαµε. 

Αυτή η αναφορά µε έκανε να αναρωτηθώ ποια είναι η διαφορά
του µάρτυρα από το θύµα. Ο µάρτυρας είναι το θύµα του οποίου
η θυσία δεν πάει χαµένη, του οποίου η απώλεια µας κάνει πολ-
λούς να αλλάξουµε τρόπους, σκέψη, ύφος, συνήθειες.

Εµείς οι πολιτικοί πρέπει να αλλάξουµε περισσότερο από
όλους. Πρέπει να αλλάξουµε πρώτα από όλους. 

Όποιος πολιτικός δεν βλέπει λάθη σε όσα έκανε µετατρέπει
τους µάρτυρες σε θύµατα. 

Όποιος πολιτικός βλέπει ευκαιρία στην τραγωδία µετατρέπει

τους µάρτυρες σε θύµατα. 
Όποιος πολιτικός ψάχνει αφορµή για να ρίξει το φταίξιµο

στους άλλους µετατρέπει τους µάρτυρες σε θύµατα. 
Όποιος πολιτικός δεν στηρίζει την αξιολόγηση και την αξιο-

κρατία κόντρα στην νοοτροπία των δικών µας παιδιών µετατρέπει
τους µάρτυρες σε θύµατα. 

Όποιος πολιτικός δεν ανοίξει τη συζήτηση για την παραγωγι-
κότητα, την αποτελεσµατικότητα και την ασφάλεια των διαδικα-
σιών του δηµοσίου µετατρέπει τους µάρτυρες σε θύµατα. 

Όποιος πολιτικός εµποδίζει την τεχνολογική αναβάθµιση -
άκουσα και σήµερα ακόµη κάποιες αντιρρήσεις- µετατρέπει τους
µάρτυρες σε θύµατα. 

Όποιος πολιτικός δεν διευκολύνει τις επιτροπές και τη δικαιο-
σύνη να βγάλουν άµεσα συµπεράσµατα µετατρέπει τους µάρτυ-
ρες σε θύµατα. 

Όποιος πολιτικός δεν αναγνωρίζει πως το απόστηµα των δη-
µόσιων συµβάσεων πρέπει επιτέλους να σπάσει µετατρέπει τους
µάρτυρες σε θύµατα. 

Όποιος πολιτικός δεν απαιτήσει από τις ανεξάρτητες αρχές να
παίζουν τον ρόλο τους µε σοβαρότητα µετατρέπει τους µάρτυ-
ρες σε θύµατα. 

Όποιος πολιτικός δεν ακούσει τη βουβή κραυγή των διαδηλω-
τών µε το κερί στο χέρι µετατρέπει τους µάρτυρες σε θύµατα. 

Όποιος πολιτικός δίνει «οµπρέλα» προστασίας στους µπαχα-
λάκηδες που µετατρέπουν την οργή σε βία µετατρέπει τους µάρ-
τυρες σε θύµατα. 

Όποιος πολιτικός δεν βλέπει πως δεν φτάνει που µείναµε στην
Ευρώπη, πως η δουλειά µπροστά µας για να γίνουµε Ευρώπη
είναι τεράστια και είναι µπροστά µας µετατρέπει τους µάρτυρες. 

Αυτό θα είναι το κριτήριο των πολιτών από εδώ και µπρος.
Αυτή είναι η υπόσχεση που έδωσα στον εαυτό µου, στα παιδιά
µου, στους πολίτες µε τους οποίους συνοµιλώ, πως δεν θα προ-
δώσω τους µάρτυρες που χάσαµε τόσο πρόωρα. 

Αυτή είναι και η προσωπική πολιτική δέσµευση του Κυριάκου
Μητσοτάκη, του Πρωθυπουργού, ο οποίος φώναξε από τα Τέµπη
«Ποτέ ξανά», γιατί η διαχρονική ρήση του Καβάφη ορίζει απόλυτα
όσα οφείλουµε να κάνουµε σήµερα. 

Και επιτρέψτε µου, µε ταπεινότητα να την παραφράσω ελαφρά
προσθέτοντας µόνο µία λέξη: Και αν δεν µπορείς να κάνεις την
πολιτική ζωή σου όπως τη θες, τούτο προσπάθησε τουλάχιστον
όσο µπορείς, µην την εξευτελίζεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Τσακλόγλου, Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων, να τοποθετηθεί επί της τροπολογίας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

Είναι στα δύο πρώτα άρθρα της τροπολογίας. Σε αυτά θέλω
να αναφερθώ. Η πρώτη είναι στο πρώτο άρθρο που αναφέρεται
στο αφορολόγητο και ακατάσχετο των εξόδων κηδείας προσώ-
πων που κηδεύονται δηµοσία δαπάνη. 

Με το άρθρο αυτό της τροπολογίας ορίζεται ρητά ότι τα έξοδα
της κηδείας των προσώπων που κηδεύονται δηµοσία δαπάνη
είναι αφορολόγητα, ανεκχώρητα και ακατάσχετα στα χέρια του
δηµοσίου ή τρίτων κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διά-
ταξης. Επιπλέον, προβλέπεται ότι τα εν λόγω ποσά δεν υπόκει-
νται σε οποιαδήποτε κράτηση ή εισφορά, δεν δεσµεύονται και
δεν συµψηφίζονται µε βεβαιωµένα χρέη προς τη φορολογική
αρχή και το δηµόσιο εν γένει, τους δήµους, τις περιφέρειες, τα
ασφαλιστικά ταµεία ή τα πιστωτικά ιδρύµατα. Περαιτέρω, τα
ποσά αυτά δεν υπολογίζονται στα εισοδηµατικά όρια για την κα-
ταβολή οποιασδήποτε παροχής κοινωνικού ή προνοιακού χαρα-
κτήρα. 

Η εν λόγω διάταξη αποτελεί φυσιολογική συνέχεια της απόφα-
σης της Κυβέρνησης να κηδευτούν δηµοσία δαπάνη οι συµπολί-
τες µας που χάθηκαν στο τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών ως
ελάχιστη ενίσχυση, ένδειξη κοινωνικής συνοχής και αλληλεγγύης
προς τις οικογένειές τους. 

Το δεύτερο άρθρο αναφέρεται στην προκαταβολή της επικου-
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ρικής σύνταξης και τροποποιεί την παράγραφο 1 του άρθρου 89
του νόµου 5018 που ψηφίστηκε πρόσφατα. Αυτό το άρθρο τρο-
ποποιεί την περίµετρο των δικαιούχων, δηλαδή το πότε αυτοί κα-
τέθεσαν αίτηση συνταξιοδότησης. 

Ο λόγος που κάνουµε αυτή την αλλαγή έχει να κάνει µε το ότι
µετά από τον –θα µου επιτρέψετε να τον χαρακτηρίσω έτσι- άθλο
του ΕΦΚΑ στο πεδίο των ληξιπρόθεσµων εκκρεµών κύριων συ-
ντάξεων, ο ΕΦΚΑ εξέδωσε αριθµό επικουρικών συντάξεων υψη-
λότερο του αναµενόµενου κατά το πρώτο δίµηνο του τρέχοντος
έτους. Κατά συνέπεια, χωρίς χρήση επιπλέον δηµοσιονοµικού
χώρου έχουµε τη δυνατότητα να δώσουµε προκαταβολή επικου-
ρικής σύνταξης και σε πιο πρόσφατες αιτήσεις συνταξιοδότησης. 

Ειδικότερα, παρέχεται εξουσιοδότηση στους Υπουργούς Ερ-
γασίας και Οικονοµικών, ώστε να είναι δυνατή η µεταβολή µε
κοινή υπουργική απόφαση των χρονικών πεδίων που σχετίζονται
µε την προκαταβολή της επικουρικής σύνταξης, αλλά και την
προθεσµία καταβολής τους. Με τον τρόπο αυτό απλουστεύεται

περαιτέρω η διαδικασία και διευκολύνεται η άσκηση του εν λόγω
δικαιώµατος από τους ενδιαφερόµενους χωρίς να απαιτείται
κάθε φορά νέα νοµοθετική ρύθµιση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Επίσης, θα δώσω για ένα λεπτό τον λόγο στον Υπουργό κ.

Τσιάρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Παίρνω

τον λόγο για δευτερόλεπτα, κυρία Πρόεδρε, προκειµένου να κα-
ταθέσω τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, να είναι σε γνώση των κυ-
ρίων συναδέλφων, εισηγητών των Κοµµάτων, και, βεβαίως,
αργότερα θα επανέλθω µε την οµιλία µου.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Κωνσταντίνος

Τσιάρας, καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ
πολύ.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Λοβέρδος εκ µέρους της Νέας Δηµο-
κρατίας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δυστυχώς η συζήτηση αυτού του
νοµοσχεδίου του Υπουργείου Δικαιοσύνης συµπίπτει µε µία από
τις µεγαλύτερες τραγωδίες που έχει βιώσει τις τελευταίες δεκαε-
τίες η πατρίδα µας. Ερχόµαστε εδώ, σε αυτό το Βήµα της Βου-
λής, µε µεγάλη ταπεινότητα και οδύνη. 

Θέλω από τα βάθη της καρδιάς µου να εκφράσω τα θερµά και
βαθιά µου συλλυπητήρια προς τις οικογένειες των θυµάτων των
πενήντα επτά συµπολιτών µας που έχασαν τη ζωή τους στο τρα-
γικό δυστύχηµα στα Τέµπη. 

Δεν σας κρύβω ότι µία βδοµάδα τώρα κανείς µας δεν µπορεί
να συνέλθει από την ταραχή. Ιδίως άνθρωποι, όπως εγώ, που
έχουµε παιδιά στην ηλικία των θυµάτων, των νεκρών αυτής της
τραγωδίας, της ανείπωτης τραγωδίας, βάζουµε στο µυαλό µας
τι θα συνέβαινε αν ήταν τα δικά µας παιδιά, που κι αυτά χρησιµο-
ποιούν το τρένο για να πάνε στη Θεσσαλονίκη, στη θέση αυτών
των πενήντα επτά παιδιών που έχασαν τη ζωή τους τόσο άδικα,
τόσο µάταια, τόσο σκληρά. 

Σε αυτή την τροµερή συγκυρία πρέπει όλοι µας να δείξουµε
σοβαρότητα, υπευθυνότητα, γενναιότητα και προπαντός σεβα-
σµό στη µνήµη των νεκρών και στις οικογένειές τους, σεβασµό
προς την ελληνική κοινωνία, η οποία δικαιολογηµένα θρηνεί, οδύ-
ρεται και οργίζεται. Δικαιολογηµένα οργίζεται.

Ξέρετε, ο ΟΣΕ υπήρξε πάντα, δυστυχώς, η επιτοµή της κρατι-
κής κακοδαιµονίας. Όλα τα προβλήµατα που διαχρονικά -στα
διακόσια αυτά χρόνια που υπάρχει το ελληνικό κράτος- έχουν εµ-
φανιστεί εµφανίζονται σε µικρογραφία στον ΟΣΕ, όπως κακοδια-
χείριση, διαφθορά, οι εργολάβοι µε τις εργολαβίες και τα εργο-
λαβικά τους, κοµµατικά ρουσφέτια, πελατειακές σχέσεις, «δεν
βαριέσαι», όλα αυτά τα γεγονότα που, δυστυχώς, δυστυχέστατα,
συνέβαλαν στο να υπάρξει αυτό το φρικτό δυστύχηµα, αυτή η
ανείπωτη τραγωδία στα Τέµπη. 

Μπροστά σε αυτή την κατάσταση το πολιτικό σύστηµα έχει µία
τελευταία ευκαιρία -το οποίο πολιτικό σύστηµα έχει µεγάλη ευ-
θύνη για ό,τι συνέβη- να αλλάξει τα δεδοµένα και να αποκατα-
στήσει την αξιοπιστία του που έχει τρωθεί προς τους πολίτες
πάνω απ’ όλα, προς τους ανθρώπους αυτούς που σήµερα οδύ-
ρονται και οργίζονται. 

Έχουµε υποχρέωση µε ταπεινότητα, αλλά ταυτόχρονα µε γεν-
ναιοφροσύνη και µε αποφασιστικότητα να αποδείξουµε ότι
έχουµε τη δύναµη να αλλάξουµε τα κακώς κείµενα, επιτέλους. 

Πρώτα απ’ όλα, όπως είπε και το πρωί ο Πρόεδρος της Βου-
λής, όπως είπε και ο Πρωθυπουργός, χρειάζεται να πούµε όλοι
µαζί µία τεράστια συγγνώµη για αυτό το οποίο συνέβη. Ήταν ένα
φρικτό λάθος, το οποίο το πληρώνουµε όλοι ως κοινωνία. 

Δεύτερον, πρέπει να αναλάβουµε τις ευθύνες µας. Όλοι έ-
χουµε µερίδιο ευθύνης. Κανείς δεν είναι εκτός του κάδρου.
Ακόµα και εγώ, που είµαι λίγα χρόνια στην πολιτική και στη
Βουλή, αισθάνοµαι το βάρος των ευθυνών µας. Δεν υπάρχει κα-
νείς εδώ µέσα που να το παίξει ότι προέρχεται εκ παρθενογενέ-
σεως. 

Είµαστε όλοι συνυπεύθυνοι γι’ αυτό το οποίο συνέβη. Και αφού
αναλάβουµε τις ευθύνες µας και αφού ζητήσουµε την απόδοση
των ευθυνών σε αυτούς που ονοµαστικά ευθύνονται, από εκεί και
πέρα, πρέπει να κάνουµε αυτό που είπε και ο Κώστας Τασούλας
το πρωί, να το διορθώσουµε. 

Θέλει µεγάλη γενναιότητα και δύναµη να αποδεχθείς τα σφάλ-
µατά σου και να τα διορθώσεις, αλλά γι’ αυτό υπάρχει η πολιτική.
Δεν υπάρχει, για να εκλέγονται κάποιοι σε αξιώµατα, τα οποία
δεν ξέρουν µετά πώς να τα διαχειριστούν. Η πολιτική υπάρχει για
να δίνει λύσεις στα προβλήµατα της κοινωνίας, στα προβλήµατα
της πατρίδας µας. 

Και αυτό είµαστε αποφασισµένοι εµείς, τουλάχιστον, ως Νέα
Δηµοκρατία και ως Κυβέρνηση να πράξουµε. Θα το πράξουµε µε
ταπεινότητα προς την κοινωνία και τις οικογένειες των θυµάτων
και ταυτόχρονα, µε αποφασιστικότητα και δυναµισµό εκεί που

πρέπει. Γιατί δεν έχουµε καµµία άλλη επιλογή και καµµία άλλη
δικαιολογία. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, θέλω να πω ότι αισθάνοµαι πάρα
πολύ µεγάλη στεναχώρια, όταν διαπιστώνω ότι ορισµένες πλευ-
ρές -και του Κοινοβουλίου και εκτός Κοινοβουλίου- προσπαθούν
να εκµεταλλευθούν µε λαϊκισµό και τοξικότητα. Φτάσαµε µέχρι
του σηµείου κάποιοι να µιλούν και για δολοφονίες και για δολο-
φόνους. Προσπαθούν να εκµεταλλευθούν πάλι κοντόφθαλµα, για
κοµµατικούς και µόνον λόγους, την τραγική αυτή ιστορία προς
ίδιον όφελος νοµίζοντας ότι έτσι θα κερδίσουν κάποια ψηφαλά-
κια. Πού; Στη µνήµη των θυµάτων; Στη µνήµη των πενήντα επτά
νεκρών; Είναι ντροπή! Είναι έλλειψη σεβασµού αυτό το οποίο κά-
νουν κάποιοι, οι οποίοι προσπαθούν να βάλουν την κοµµατική
αντιδικία και τον κοµµατικό ανταγωνισµό µπροστά σε αυτή την
ανείπωτη τραγωδία. 

Δεν πρέπει να τους το επιτρέψουµε. Δεν πρέπει να επιτρέψου-
µε σε κάποιους, οι οποίοι το επιδιώκουν και το επιθυµούν, να µε-
τατρέψουν τη δίκαιη οργή της ελληνικής κοινωνίας σε βίαια
επεισόδια ή σε συγκρούσεις. 

Είµαι υπέρ των διαδηλώσεων, είµαι υπέρ της διαµαρτυρίας,
αλλά σε αυτή τη συγκυρία χρειάζονται διαµαρτυρίες σιωπηλές,
ειρηνικές. Υπάρχουµε εδώ, για να εκφράζουµε τη λύπη µας και
την οργή µε ήρεµο, ειρηνικό τρόπο προς όφελος της κοινωνίας
µας, η οποία αυτή τη στιγµή δοκιµάζεται. Αυτό είναι το καθήκον
µας, το καθήκον όλων µας απέναντι στην πατρίδα µας και φυ-
σικά, απέναντι στις οικογένειες των πενήντα επτά νεκρών. 

Καλή δύναµη σε όλους και πάνω απ’ όλα και πάλι τα θερµά µου
συλλυπητήρια στις οικογένειες των θυµάτων! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Χήτας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

της Ελληνικής Λύσης. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αφού εκφράσω κι εγώ από την πλευρά µου τα ειλικρινή µου

συλλυπητήρια στους συνανθρώπους και συµπολίτες γιατί, δυστυ-
χώς, πάρα πολλές οικογένειες που θρηνούν τα θύµατα τους ήταν
από τη Θεσσαλονίκη, θέλω να ξεκαθαρίσω κάτι, µε αφορµή την
τελευταία οµιλία. 

Δεν είναι τραγωδία. Είναι έγκληµα, δυστυχώς. Δεν είναι τρα-
γωδία. Τραγωδία είναι άµα σε βρει ένα φυσικό φαινόµενο. Εδώ
είναι έγκληµα της πολιτείας κατά των Ελλήνων πολιτών. Τελεία
και παύλα. Δεν είναι τραγωδία. Σταµατήστε αυτό το πράγµα µε
την τραγωδία. Είναι καραµπινάτο έγκληµα της πολιτείας κατά
των πολιτών. 

Και αυτό που µας τροµάζει περισσότερο –δεν ξέρω, κύριε
Υπουργέ, αν σας επιτρέψουν οι συνάδελφοι σας οι αγαπητοί,
αντιλαµβάνοµαι την αγωνία που έχετε όλοι- είναι ότι εδώ κρούει
πάλι το καµπανάκι. Κοιτάξτε λίγο. Αναφλέγονται λεωφορεία των
ΚΤΕΛ αστικής συγκοινωνίας. Κάτι γίνεται εδώ. Δείτε το πριν θρη-
νήσουµε θύµατα, πάλι τα ίδια λάθη! Την προηγούµενη Κυριακή
λεωφορείο του ΚΤΕΛ Κιλκίς που εκτελούσε αστική συγκοινωνία,
πήρε φωτιά! Στις 30 Ιουλίου του 2021 λεωφορείο του ΚΤΕΛ Σερ-
ρών πήρε φωτιά! Στις 21 Φεβρουαρίου λεωφορείο του ΚΤΕΛ Σερ-
ρών βρέθηκε πάλι…

Τα βλέπετε αυτά; Θα έχουµε θύµατα πάλι! Βγαίνει σήµερα ο
σταθµάρχης Θεσσαλονίκης και λέει ότι είναι απαρχαιωµένα τα
συστήµατα και ότι υπάρχουν παντού ποντίκια! Άπειρες αναφορές
στους αρµοδίους έχουµε κάνει. Και µου λέτε εσείς ότι είναι τρα-
γωδία; Έγκληµα είναι, καραµπινάτο έγκληµα! Και είστε συνένοχοι
όλοι! Όλοι!

Το σύστηµα περιµένει να αναβαθµιστεί εννέα χρόνια. Εδώ
δείτε τι γίνεται. Δεν λειτούργησε ποτέ το αυτόµατο εθνικό σύ-
στηµα προστασίας σιδηροδροµικών µεταφορών. Ποτέ! Και µι-
λάτε για τραγωδία; Εδώ µιλάµε για έγκληµα, το οποίο στοιχειοθε-
τείται απόλυτα. 

Αποκάλυψη. Δέκα από τα είκοσι πέντε οχήµατα τραµ στην
Αθήνα κυκλοφορούν τυφλά! Και εδώ θα µιλήσετε για τραγωδία
–χτύπα ξύλο!- άµα γίνει κάτι; Εδώ είναι έγκληµα! Έγκληµα!
Έγκληµα είναι τα συστήµατα GPS να έχουν αγοραστεί από το
2000 και να µην έχουν τοποθετηθεί είκοσι τρία ολόκληρα χρόνια!
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Δεν είναι τραγωδία, είναι έγκληµα! Είκοσι τρία χρόνια κανένας
δεν µπόρεσε να τοποθετήσει τα αναθεµατισµένα GPS στα τρένα!
Τόσοι κυβερνήσατε. Έγκληµα είναι, ρε παιδιά. 

Έγκληµα είναι να βγάζουν ανακοίνωση οι συνδικαλιστές κίνη-
σης σιδηροδροµικών και να λένε ότι δεν θα περιµένουν το δυ-
στύχηµα που έρχεται -και να τους βλέπουµε να χύνουν κροκο-
δείλια δάκρυα- και εσείς να τους αγνοείτε. Είναι έγκληµα! Έγκλη-
µα είναι, πώς να το κάνουµε τώρα; Έγκληµα είναι να βγαίνει ο
Υπουργός και να λέει ότι δεν παίζουµε µε την ασφάλεια των πο-
λιτών. 

Έγκληµα είναι να βγαίνει ο σούπερµαν, ο Υπουργός σας –πού
είναι ο Χατζηδάκης, πού είναι, κύριε Κώτσηρα, εδώ είναι το tweet
του, που πανηγύριζε όταν ξεπούλησε το 2019 και «πήρε την
κρέµα» από τον ΣΥΡΙΖΑ το 2017- και να λέει: Εµείς το ολοκληρώ-
σαµε, ο ΟΣΕ ήταν η προβληµατική επιχείρηση της Ευρώπης. υλο-
ποιήσαµε ένα σχέδιο εξυγίανσης που εξοικονόµησε εκατοµµύρια
ευρώ. Η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» είναι κερδοφόρα χάρη στις δικές µας πα-
ρεµβάσεις –λέει- επιτεύχθηκε η µετέπειτα αποκρατικοποίηση της
εταιρείας. «Κωστής Χατζηδάκης, πολιτική µε έργα και αποτελέ-
σµατα».

Χαρείτε και τον Χατζηδάκη! Και αυτός θα κατέβει υποψήφιος,
για να τον ψηφίσει ο ελληνικός λαός, οι Έλληνες πολίτες; Ψηφί-
στε τους, αλλά είναι συνένοχοι και οι Έλληνες που ψηφίζουν τους
ίδιους και τους ίδιους. Γιατί τούτους εδώ όλους που κυβέρνησαν
τη χώρα µισό αιώνα δεν τους διόρισε κανείς. Τους ψήφισαν οι
Έλληνες πολίτες και συνεχίζουν να τους ψηφίζουν. 

Ξαναψηφίστε τους, λοιπόν, και µετά να κλαίµε τα παιδιά µας!
Γιατί αυτή είναι η αλήθεια. 

Έγκληµα είναι να πας να εγκαινιάσεις την αόρατη τηλεδιοί-
κηση τρένων βορείου Ελλάδας. Γιατί αν δεν είχε συµβεί το
έγκληµα την ηµέρα που ξηµέρωνε η 1η Μαρτίου, ο κ. Μητσοτάκης
είχε στήσει ολόκληρο σκηνικό να πάει να εγκαινιάσει στη βόρεια
Ελλάδα την τηλεδιοίκηση που δεν υπάρχει ποτέ, την αόρατη τη-
λεδιοίκηση! Είναι έγκληµα, έγκληµα είναι! Όταν η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή αποφασίζει να παραπέµψει την Ελλάδα στο δικαστήριο
της Ευρώπης και εµείς σφυρίζουµε αδιάφορα, είναι έγκληµα!

Είναι έγκληµα όταν στην Ελλάδα γίνονται ηλεκτρονικοί πλει-
στηριασµοί, αλλά για να αλλάξουν οι ράγες πρέπει να γίνει χει-
ροκίνητα. Είναι έγκληµα, ναι!

Είναι έγκληµα, κύριε Υπουργέ, όταν βγαίνει ο Πρωθυπουργός
και λέει ότι θα συσταθεί µία επιτροπή για να διερευνήσει τα αίτια
του δυστυχήµατος, ενώ έχει ψηφίσει η Κυβέρνηση αυτή τον
ν.5014/2023 -δηµοσιευµένο στο ΦΕΚ- και από τις 22-1-2023 είναι
ακέφαλος ο Ενιαίος Εθνικός Οργανισµός Διερεύνησης Αεροπο-
ρικών και Σιδηροδροµικών Ατυχηµάτων και Ασφάλειας των Με-
ταφορών. Την ψηφίσατε αυτή την επιτροπή, αυτόν τον ενιαίο
οργανισµό και είναι ακέφαλος από τις 22-1-2023, από τον Γε-
νάρη, δηλαδή, του 2023.

Τι ψηφίζουµε, µωρέ, εδώ µέσα; Τι στον κόρακα ερχόµαστε εδώ
µέσα, να πούµε τι; Ψηφίσατε εδώ ολόκληρο ενιαίο οργανισµό να
ελέγχει τα σιδηροδροµικά και τα αεροπορικά ατυχήµατα, ακέφα-
λος ο οργανισµός αυτός τρεις µήνες τώρα!

«Συγγνώµη», λέει, «συγγνώµη για τη φωτιά» -κάηκε η µισή Ελ-
λάδα και όλη η Εύβοια- «συγγνώµη που εγκλωβίστηκαν οι Έλλη-
νες πολίτες στην Αττική Οδό µέσα στα χιόνια», «συγγνώµη που
σας παρακολουθούσα», «συγγνώµη που σκοτώθηκαν τα παιδιά
σας», «συγγνώµη που είµαστε ανίκανοι». Συγγνώµη, η εύκολη
λύση! Συγγνώµη!

Και παίζετε µε την ηµεροµηνία των εκλογών, πότε θα σας βο-
λέψει; Τι περιµένετε; Να καταλαγιάσει ο πόνος; Να πέσουν οι
στάχτες από τα καµένα πτώµατα των παιδιών µας; Τι περιµένετε,
δηλαδή; Τον Απρίλιο δεν είναι καλά, τον Μάιο θα είναι καλύτερα;
Κάντε εκλογές χθες! Μιλάµε για εθνική τραγωδία. Είστε συνυ-
πεύθυνοι, ουσιαστικά είστε ηθικοί αυτουργοί στο έγκληµα. Κάντε
εκλογές να τελειώνετε! Δεν µπορείτε να κυβερνήσετε τη χώρα
αυτή. Με µία συγγνώµη δεν µπορεί να κυβερνάς ούτε µε τα µέσα.

Και επιτέλους, εσείς που είστε πιο λογικοί Υπουργοί και έχετε
και Υπουργικό Συµβούλιο, κύριε Υπουργέ, γιατί είστε σοβαρός
άνθρωπος, πείτε εκεί στο Υπουργικό Συµβούλιο -τελειώνει ούτως
ή άλλως- µαζέψτε εκεί κάποιους «τηλεορασάκηδες» Υπουργούς
που έχετε και πείτε τους να το βουλώσουν επιτέλους και να µην

κάνουν δηλώσεις για να ξεπλένουν την Κυβέρνηση ότι φταίει ο
σταθµάρχης. Φταίει η σφαίρα, δηλαδή; Δεν φταίει το χέρι που
εκπυρσοκρότησε το όπλο, φταίει η σφαίρα. Φυσικά και φταίει ο
σταθµάρχης, αλλά εδώ φταίνε µία σειρά πραγµάτων. Ας δείξουν,
τουλάχιστον, λίγη συµπόνια στις οικογένειες που πονάνε!

Και στους δηµοσιογράφους, τα παπαγαλάκια σας, πείτε να κά-
νουν για λίγο σιωπή. Ας µη µιλάνε άλλο! Ας σιωπήσουν, αν θέ-
λουν να σεβαστούν τους νεκρούς και να κάτσουµε κάτω να δούµε
τι θα κάνουµε.

Τριάντα οκτώ ερωτήσεις, κύριε Τσιάρα, καταθέσαµε -εδώ είναι
όλες- στα τριάµισι χρόνια παρουσίας µας στη Βουλή για τον ΟΣΕ,
για την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» που την ξεπουλήσατε. Ο ΣΥΡΙΖΑ µε 45 εκα-
τοµµύρια ευρώ πούλησε τον ΟΣΕ στους Ιταλούς και τους πλη-
ρώνουµε 50 εκατοµµύρια ευρώ κάθε χρόνο για δεκαπέντε χρό-
νια, δηλαδή 750 εκατοµµύρια ευρώ. Τι εγκλήµατα είναι αυτά; Και
έφεραν τα σαπάκια τα τρένα από την Ελβετία! Οι Ελβετοί τα απέ-
συραν γιατί έπαιρναν φωτιά, τα έκαναν scrap παλιοσίδερα και
εµείς τα φέραµε εδώ να βάλουµε τα παιδιά µας µέσα. Οι Ελβετοί
είναι ηλίθιοι, εµείς είµαστε οι έξυπνοι. Τα απέσυραν οι Ελβετοί,
έπαιρναν φωτιά, τα έκαναν scrap, λέω, παλιοσίδερα και ήρθαν τα
τσακάλια της κρατικής ιταλικής εταιρείας «FERROVIE» που
πήραν την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και τα φέρανε εδώ. Εγκλήµατα!

Άρα, είναι έγκληµα. Δεν είναι τραγωδία, δεν είναι ατύχηµα, δεν
είναι δυστύχηµα, είναι έγκληµα της πολιτείας κατά των Ελλήνων
πολιτών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Γκόκας εκ µέρους του Κινήµατος Αλ-

λαγής.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα και εγώ σήµερα κατ’

αρχάς, να εκφράσω και από το Βήµα της Βουλής, τα θερµά µου
συλλυπητήρια στις οικογένειες των θυµάτων που έχασαν άδικα
τη ζωή τους, από τα οποία µάλιστα, πολλά ήταν νέα παιδιά, στην
τραγωδία των Τεµπών στο σιδηροδροµικό δυστύχηµα µε δεκά-
δες νεκρούς. Επίσης, θέλω να ευχηθώ γρήγορη και καλή ανάρ-
ρωση στους τραυµατίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ελάχιστο και αυτονόητο
χρέος µας -µε σεβασµό στη νωπή µνήµη των θυµάτων- αφορά
στην αποκάλυψη της αλήθειας και στην απόδοση του δικαίου,
της δικαιοσύνης και της ευθύνης σε όλα τα επίπεδα, αλλά και
στην υποχρέωσή µας να κάνουµε ό,τι πρέπει για να µην ξανασυµ-
βεί τίποτα µέσα από µία διαδικασία διερεύνησης σε βάθος από
ειδικούς πραγµατογνώµονες µε µία πραγµατικά ανεξάρτητη επι-
τροπή. Και σε αυτό η Κυβέρνηση θα πρέπει να ανταποκριθεί µε
ευθύνη και όχι µε λογική επικοινωνιακής διαχείρισης της τραγω-
δίας, Αλλά και µέσα από το έργο της δικαιοσύνης, που εµείς εµπι-
στευόµαστε ότι θα το επιτελέσει ανεξάρτητα και ανεπηρέαστα.

Αποτελούν, όµως, τουλάχιστον απρέπεια και ασέβεια οι εντο-
λές του Πρωθυπουργού προς τη δικαιοσύνη. Η Κυβέρνηση και ο
Πρωθυπουργός αντί να αναλάβουν τις ευθύνες τους, επικαλού-
νται µετά από τέσσερα χρόνια διακυβέρνησης διαχρονικές πα-
θογένειες εκφράζοντας και µία καθυστερηµένη συγγνώµη. Η
προσπάθεια αποπροσανατολισµού µε διάφορους τρόπους µικρο-
πολιτικής δεν µπορεί να κρύψει συγκεκριµένες ευθύνες, παρα-
λείψεις, αδράνειες και αστοχίες στην τετραετή διακυβέρνηση,
όταν, όπως αποδείχτηκε, µε το δήθεν επιτελικό κράτος των αρί-
στων, στην πραγµατικότητα µε το επιτελικό χάος, αντί για ασφα-
λείς µεταφορές, καταλήξαµε να µην υπάρχει µία ασφαλιστική
δικλίδα απέναντι στο όποιο λάθος, στην όποια αστοχία και όταν
η τεχνολογία εδώ και χρόνια δίνει αυτή τη δυνατότητα και που
λειτουργεί σε άλλες χώρες. Αλλά και όταν αφού δεν διασφαλί-
σαµε αυτή τη δυνατότητα, δεν έχουµε προνοήσει για την εφαρ-
µογή άλλων µέτρων µε περισσότερο προσωπικό, κατάλληλο και
καταρτισµένο, όταν οι ευρωπαϊκές χώρες προωθούν τις σιδηρο-
δροµικές µεταφορές ως ένα µέσο φιλικό και πιο οικολογικό, αλλά
µε την ασφάλεια που παρέχουν τα σύγχρονα συστήµατα ελέγ-
χου. 

Όµως, εδώ υπάρχουν συγκεκριµένα δεδοµένα και ερωτηµα-
τικά που δεν απαντήθηκαν όταν έµπαιναν στη συζήτηση, κάτι που
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έγινε πολλές φορές και σε εµάς, αποδοκιµάζοντας µάλιστα ο
πρώην Υπουργός αναφορές σε θέµατα ασφαλείας για τη λει-
τουργία των σιδηροδρόµων, του δικτύου και των τραίνων αλλά
και γενικότερα του τοµέα µεταφορών -γιατί υπάρχουν προβλή-
µατα και στις αεροµεταφορές, υπάρχουν καταγγελίες αυτές τις
µέρες, αλλά και στις οδικές µεταφορές- και καταφεύγοντας στην
προσφιλή τακτική της σύγκρισης µε την προηγούµενη περίοδο
της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, που προφανώς έχει και αυτή τις
ευθύνες που της αναλογούν.

Έχουµε µιλήσει πολλές φορές για την ανάγκη αναβάθµισης
του υπάρχοντος δικτύου µε ηλεκτροκίνηση, µε συστήµατα σηµα-
τοδότησης και τηλεδιοίκησης αλλά και του συστήµατος ελέγχου
ETCS για τις γραµµές υψηλών ταχυτήτων, αλλά και του επόµενου
επιπέδου, του συστήµατος ERTMS, του ευρωπαϊκού συστήµατος
διαχείρισης της σιδηροδροµικής κυκλοφορίας. Ζητήσαµε τα χρο-
νοδιαγράµµατα που δεν δόθηκαν ποτέ. Σε πολλά τµήµατα του δι-
κτύου, όπως στο συγκεκριµένο τµήµα που έγινε το δυστύχηµα,
δεν λειτουργεί κανένα σύστηµα σηµατοδότησης ούτε σύστηµα
τηλεδιοίκησης. 

Και ενώ έχει στοιχειώσει η περίφηµη Σύµβαση 717 του 2014
για το έργο ανάταξης και αναβάθµισης του συστήµατος σηµατο-
δότησης, τηλεδιοίκησης Αθήνα - Θεσσαλονίκη µε 41,3 εκατοµµύ-
ρια ευρώ και ενώ από το 2016 είχε διαπιστωθεί η ανάγκη συµπλη-
ρωµατικής σύµβασης που ετοιµάστηκε το 2018 αλλά δεν υπο-
γράφηκε -κάτι που έγινε τελικά στις αρχές του 2021 και έχουµε
τη συµπληρωµατική Σύµβαση 717/1 µε 13,3 εκατοµµύρια ευρώ-
το έργο αυτό δεν έχει ολοκληρωθεί. Η προθεσµία, όγδοη παρά-
ταση, αφορά στο τέλος του 2023 και είναι αµφίβολο ότι θα τελει-
ώσει και τότε. Προκύπτουν, λοιπόν, σοβαρά ερωτηµατικά για τις
µεγάλες ευθύνες που υπάρχουν για τις ολιγωρίες και τις καθυ-
στερήσεις στα έργα αλλά και για τις ελλείψεις προσωπικού, παρά
τις επιστολές και αναφορές των εργαζοµένων.

Άρα, λοιπόν, αυτή η υπόθεση πρέπει να διερευνηθεί. Με το σύ-
στηµα τηλεδιοίκησης η τραγωδία θα είχε αποφευχθεί. Υπήρχε
παλιό σύστηµα τηλεδιοίκησης που λειτούργησε από το 2000 έως
το 2011 και στη συνέχεια κατέληξε σταδιακά να πάψει εντελώς η
λειτουργία του. Υπολειτουργούσε αυτά τα χρόνια, από το 2017 -
2018.

Έχουµε µιλήσει, επίσης, για τις ανάγκες προσωπικού και εξει-
δικευµένου προσωπικού, όπως για σταθµάρχες και κλειδούχους.
Τώρα τελευταία υπάρχουν κάποιες προκηρύξεις και µια πρόσ-
ληψη επιπλέον για αναθέσεις υπηρεσιών σε εβδοµήντα τρεις θέ-
σεις, για τριάντα έξι προσλήψεις για σταθµάρχες και τριάντα
τέσσερις θέσεις για κλειδούχους τον Δεκέµβρη του 2022. Πότε;
Στο τέλος της τετραετίας. Τα συµπεράσµατα είναι προφανή και
τα κενά βέβαια γι’ αυτές τις θέσεις πολύ περισσότερα. 

Έχουµε µιλήσει για τα τρένα της «HELLENIC TRAIN», τα ETR
470, και τα ατυχήµατα επίσης που έφεραν το πρόστιµο των
300.000 ευρώ από τη ΡΑΣ τον Δεκέµβριο του 2022, για θέµατα
εργαζοµένων, αλλά και για τη σκανδαλώδη σύµβαση για τις άγο-
νες γραµµές µε 50 εκατοµµύρια τον χρόνο µε τη µείωση όµως
του ύψους των επενδύσεων από την πλευρά της εταιρείας και
της υποχρέωσης για επενδύσεις στο 10% της αρχικά συµφωνη-
θείσας, πριν έρθει για κύρωση στη Βουλή το περασµένο καλο-
καίρι ο ν.4953/2022. 

Είναι επίσης γνωστή η παραποµπή της χώρας µας στο δικα-
στήριο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για παραβίαση της οδηγίας
34/2012, ενώ θέλω να υπενθυµίσω ότι στην Ολοµέλεια -για τον
Ενιαίο Φορέα Διερεύνησης Αεροδροµικών και Σιδηροδροµικών
Ατυχηµάτων µε τον ν.5014/2023- διαφωνήσαµε, γιατί συγκροτεί-
ται από τον Υπουργό και λειτουργεί υπό την εποπτεία και τον
έλεγχό του, χωρίς διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια και προ-
τείναµε τη σύσταση µιας ανεξάρτητης αρχής συνταγµατικά µη
κατοχυρωµένης. Αυτός ο φορέας δεν έχει συγκροτηθεί. Αγνοή-
θηκε, τέλος, η καταγγελία του προέδρου της επιτροπής της σύµ-
βασης ETCS, η 10005/2007, για το τµήµα Αθήνα - Θεσσαλονίκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν πολλά ζητήµατα, ξε-
κινώντας από τις κατατµήσεις του έργου γεωγραφικά, αλλά και
κατά τεχνικό αντικείµενο, όπως µε τις παρατάσεις, τις συµπλη-
ρωµατικές συµβάσεις, τις πρόσφυγες, τις ενστάσεις, τις κόντρες,
τις διενέξεις µεταξύ των εταιρειών. Είναι συνηθισµένες καταστά-

σεις που δεν αντιµετωπίστηκαν µε το κατάλληλο νοµικό και θε-
σµικό πλαίσιο µέχρι σήµερα. Αντίθετα είχαµε καταλήξει σε διά-
φορες φιέστες, είτε από τον ΣΥΡΙΖΑ είτε από αυτές που ετοίµαζε
η Νέα Δηµοκρατία, για ανταγωνισµό της ταχύτητας των τρένων,
αντί για ανταγωνισµό για τη διασφάλιση της ασφάλειας επιβατών
και εργαζοµένων. 

Από την πλευρά µας, η πρόταση είναι ότι θα πρέπει άµεσα να
εγκατασταθεί σύστηµα φωτοσήµανσης στο τµήµα σιδηροδροµι-
κού δικτύου Λάρισα - Θεσσαλονίκη. Μιλάµε για ενίσχυση και κα-
τάρτιση του ανθρώπινου δυναµικού µε αξιοκρατικές διαδικασίες,
αναδιάταξη του όλου πλέγµατος οργάνωσης των σιδηροδρόµων
σε υγιή βάση, περιφρούρηση της περιουσίας του ΟΣΕ από δο-
λιοφθορές και βανδαλισµούς, και δηµιουργία ενός πλαισίου µε
εθνική συνεννόηση που θα έχει κανόνες και που θα διασφαλίζει
διαφάνεια, αξιοκρατία και το δηµόσιο συµφέρον. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά στο νο-
µοσχέδιο έχουµε καλυφθεί από την εισηγήτριά µας. Είµαστε θε-
τικοί επί της αρχής. Δεν έχω να προσθέσω κάτι, παρά µόνο ότι
ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής πιστεύουµε ότι τα δικαστήρια τηλε-
µατικής και εν γένει ψηφιοποίησης της δικαιοσύνης πρέπει να δι-
ευκολύνουν τη γενικότερη λειτουργία της δικαιοσύνης. 

Τέλος, µε συγκεκριµένο σχέδιο και προγραµµατισµό και την
ανάλογη ευθύνη πρέπει να δώσουµε τη δυνατότητα στη σύγ-
χρονη τεχνολογία να διευκολύνει την καθηµερινότητα των πολι-
τών, των επαγγελµατιών, των εργαζοµένων, και πάντως και πάνω
απ’ όλα µε την τεχνολογία να διασφαλίσουµε την ασφάλεια για
όλους και παντού, όπως στον τοµέα των µεταφορών, αν θέλουµε
να σεβαστούµε, πραγµατικά, τη µνήµη όσων άδικα έχασαν τη ζωή
τους αλλά και την οδύνη των οικογενειών τους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

ΜέΡΑ25 κ. Κλέων Γρηγοριάδης.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, αγαπητή κυρία

Πρόεδρε, που µόλις µου δώσατε τον λόγο. 
Είναι δύσκολη η περίσταση του να είναι κανείς Βουλευτής σε

ένα Κοινοβούλιο, αν έχει τη συναίσθηση του πόσο οι αποφάσεις
αυτού του Κοινοβουλίου που προηγήθηκαν ίσως στα χρόνια που
ο ίδιος είναι Βουλευτής είναι συµµέτοχες σε αυτό το δράµα, σ’
αυτή τη µαζική δολοφονία. Με συγχωρείτε για την έκφραση. Λυ-
πάµαι πολύ αν δεν σας αρέσει αλλά θα πρέπει να την καταπιείτε,
γιατί δολοφονήσατε πενήντα επτά ανθρώπους µέχρι τώρα. Αρ-
γότερα θα µάθουµε αν ήταν οι διπλάσιοι.

Σοβαρότητα και υπευθυνότητα ζήτησε ο προλαλήσας εκπρό-
σωπος της Κυβέρνησης Βουλευτής κ. Λοβέρδος, και είπε ότι είναι
ντροπή η πολιτική εκµετάλλευση. Έχω να ρωτήσω το εξής: Ποια
σοβαρότητα και ποια υπευθυνότητα τολµά να ζητά από τις πολι-
τικές δυνάµεις και ποια Κυβέρνηση; 

Αυτή η κυβέρνηση που δεν έδειξε την παραµικρή σοβαρότητα
και την παραµικρή υπευθυνότητα στα τέσσερα χρόνια που κυ-
βέρνησε; Αυτή που αγνόησε επιδεικτικά τις προειδοποιήσεις
όλων των κοµµάτων; 

Απλώς αναφέροµαι σε αυτές τις συγκεκριµένες του Βουλευτή
µας και καµαρώνω γι’ αυτόν, του Κρίτωνα Αρσένη, πριν από λί-
γους µήνες, τις δικές µου, όλων των πτερύγων της Αντιπολίτευ-
σης. 

Να δείξουµε την υπευθυνότητα και τη σοβαρότητα που δεν δεί-
ξατε εσείς, κύριε Υπουργέ, και µην το πάρετε προσωπικά που εκ-
προσωπείτε την Κυβέρνηση; Να δείξουµε τη σοβαρότητα και την
υπευθυνότητα που δεν έδειξε η προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Να δείξουµε µε λίγα λόγια τη σοβαρότητα, ελληνικέ λαέ,
και την υπευθυνότητα που επέδειξαν ο Κώστας Καραµανλής, ο
Γιώργος Παπανδρέου, ο Λουκάς Παπαδήµος, ο Αντώνης Σαµα-
ράς, ο Αλέξης Τσίπρας και ο Κυριάκος Μητσοτάκης; 

Τους αναφέρω, γιατί είναι οι Πρωθυπουργοί που ευθύνονται
για όλες τις καταραµένες παρατάσεις που πήρε η εταιρεία
«SIEMENS», η οποία από το 1999 έχει υπογράψει συµβόλαιο µε
το κράτος µας και είχε συµβατική υποχρέωση µέχρι το αργότατο
-το ακούτε από εκεί έξω;- το 2008 να έχει εγκαταστήσει σε όλη
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την επικράτεια, σε όλο το σιδηροδροµικό δίκτυο το σύστηµα αυ-
τόµατης αποφυγής σύγκρουσης -το σύστηµα που αν ένας από
αυτούς είχε στοιχειώδη τσίπα και στοιχειώδες πολιτικό φιλότιµο-
και είχε εγκατασταθεί, γιατί δεν είχε δώσει παράταση, τώρα θα
ζούσαν οι πενήντα επτά µέχρι τώρα νεκροί µας. 

Και δεν µπορώ να κρατηθώ και να µην πω ότι την τελευταία πα-
ράταση την έδωσε ο Αλέξης Τσίπρας µε τις αυταπάτες του, µε
τις γνωστές πολιτικές του αυταπάτες. Αυταπατήθηκε και εκεί.
Έδωσε την παράταση από το 2017 µέχρι το 2018. 

Ανερυθρίαστα, χωρίς καµµία ντροπή, εσείς, ο Πρωθυπουργός
σας δεν µπήκε καν στη διαδικασία να δώσει παράταση. Βουβή
παράταση είχε η εταιρεία «SIEMENS» µέχρι το φονικό της, το φο-
νικό σας, το φονικό του πολιτικού συστήµατός σας.

Είχα να πω και άλλα αλλά δεν πάει η καρδιά µου, κυρία Πρό-
εδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. 

Να πω µόνο το εξής: Γιατί άραγε ο υπεύθυνος Υπουργός, ο κ.
Καραµανλής θα είναι υποψήφιός σας σε µερικές εβδοµάδες από
τώρα; Ποιος είναι ο λόγος που προκαλείτε τόσο βάρβαρα, τόσο
βάναυσα το κοινό περί δικαίου αίσθηµα; 

Ένας µπορεί να είναι ο λόγος ελληνικέ λαέ: η βουλευτική ασυ-
λία που θα αποκτήσει αν βγει Βουλευτής µε τον τρόπο που βγαί-
νουν Βουλευτές στα µεγάλα αυτά αστικά κόµµατα, δηλαδή µε
πριµοδότηση, χωρίς την πραγµατική απόφαση των εντολέων να
τους εκπροσωπεί, για να αποφύγει τις ποινικές του ευθύνες, για
να αποφύγει την πιθανότητα να καταλήξει υπόδικος και καταδι-
κασµένος σε φυλάκιση για δολοφονίες αθώων πολιτών. 

Μετά από όλο αυτόν τον ζόφο και τη χυδαιότητα του πολιτικού
συστήµατος αναρωτιόµουν, ως ΜέΡΑ25, τι αποµένει, ελληνικέ
λαέ; Τι αποµένει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές;

Τα πρόσωπα αποµένουν. Αποµένουν µόνον αυτά τα πρόσωπα,
τα πρόσωπα των πολύ νέων στη συντριπτική πλειοψηφία τους θυ-
µάτων, τα πρόσωπα αυτά που αναδύονται στα µέσα κοινωνικής
δικτύωσης µέρα µε τη µέρα από τις αναρτήσεις των συγγενών,
των φίλων και των συντρόφων τους. 

Αναρωτιέµαι, ειλικρινά, πώς θα µπορέσετε να γλιτώσετε τους
εαυτούς σας από αυτά τα πρόσωπα, από την ανάµνηση αυτών
των προσώπων; Πώς θα το καταφέρετε; 

Αν ήµουν στη θέση σας -που ασφαλώς και δεν θα µπορούσα
ποτέ να είµαι- η µόνη ελπίδα που θα είχα για τον εαυτό µου θα
ήταν η οριστική και µόνιµη απώλεια της µνήµης µου. Ναι, αν
ήµουν στη θέση σας και ήταν στο χέρι µου, θα διάλεγα να µην
ξαναθυµηθώ ποτέ στη ζωή µου για κανένα λόγο τίποτα, και
ύστερα θα έβλεπα αν έτσι θα κατάφερνα να ζήσω, αν θα ήταν
αρκετό να µη θυµάµαι την ευθύνη µου, για να µπορέσω να συνε-
χίσω τη ζωή µου. 

Και να σας πω κάτι; Πιστεύω πως δεν θα ήταν. Γιατί; Διότι αυτά
τα πρόσωπα που κάνουν όλους τους ανθρώπους αυτής της χώ-
ρας, της χώρας µας, εδώ και µια βδοµάδα να µην κοιµούνται τα
βράδια είναι τα πιο καθαρά. Τουλάχιστον έτσι µου φαίνονται, ελ-
ληνικέ λαέ, εµένα. Είναι τα πιο καθαρά πρόσωπα που είδαµε ποτέ
στη ζωή µας. 

Είναι αµόλυντα, είναι καθαρά, είναι όµορφα και ωραία. Είναι
πρόσωπα νέων ανθρώπων. Είναι τα πρόσωπα των παιδιών µας,
κύριε Υπουργέ, που εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση, και των επό-
µενων από εµάς ανθρώπων σε αυτόν τον κόσµο. Είναι τα πρό-
σωπα που δολοφονήθηκαν πριν καν να ανθοφορήσουν, πριν καν
να πάρουν µυρωδιά τού τι σηµαίνει ζωή, πριν καν να γράψουν
πάνω στις ψυχές τους τις πρώτες εµπειρίες από την ενήλικη ζωή
τους. 

Όλοι εσείς ανεξαιρέτως που αποτελείτε επί τόσα χρόνια το
µνηµονιακό πολιτικό προσωπικό τούτης της χώρας, που οδηγή-
σατε µε τις ενέργειες ή τις παραλείψεις σας σε αυτή τη µαζική
δολοφονία, κυρίως, νέων ανθρώπων, δεν είστε άξιοι όχι απλώς
για Πρωθυπουργοί ή Υπουργοί τους, δεν είστε άξιοι –και σας
κοιτώ κατάµατα- να ονοµάζεστε καν συνάνθρωποί τους. Με την
δεκατριάχρονη υποτέλεια και υποταγή σας σε όλους όσους λίγο
λίγο κλέβουν την πατρίδα µας, δηµιουργήσατε βήµα το βήµα τις
συνθήκες που οδήγησαν στο δήθεν ατύχηµά σας και στον αφα-
νισµό τους. Έτσι δεν είναι πια κοντά µας όλοι οι νέοι που επρό-
κειτο -να ξέρετε- µελλοντικά να φέρουν επιτέλους την ανατροπή
σας. 

Δολοφονήθηκαν πενήντα επτά, αναγκάστηκαν προηγουµένως
να διαφύγουν στο εξωτερικό επτακόσιες χιλιάδες, αλλά το ένα
εκατοµµύριο, ελληνικέ λαέ, των παιδιών σου που παραµένει στη
χώρα µας εγγυάται την απόλυτη ανατροπή τους. Ναι, ακούστε
το: Το ένα εκατοµµύριο που γλίτωσε εγγυάται την ανατροπή σας!
Θα πέσετε µε κρότο πρωτοφανή και πάταγο εξαιτίας του απάν-
θρωπου και χυδαίου νεοφιλελεύθερου καπιταλισµού σας. Και
όταν αυτό το αντιανθρώπινο και εντελώς αδιέξοδο οικονοµικο-
πολιτικό σύστηµα δεν θα είναι πια παρά µόνο µια θλιβερή ανά-
µνηση του µεγαλύτερου προς αποφυγήν παραδείγµατος στην
ιστορία της ανθρωπότητάς µας, τότε και µόνο τότε θα ησυχά-
σουν επιτέλους οι ψυχές των νεκρών παιδιών µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ

πολύ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Παπ-

πάς.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

δεν ήθελα ποτέ να έρθει µια τέτοια µέρα, µια µέρα που θα λαµ-
βάνω τον λόγο στην Εθνική Αντιπροσωπεία και αντί να µιλάω µε
χαµόγελο για την επέτειο ενσωµάτωσης της Δωδεκανήσου στην
Ελλάδα, να µιλάω σε ένα τόσο βαρύ κλίµα µετά τον άδικο χαµό
και τον άδικο θάνατο πενήντα επτά συνανθρώπων µας. 

Η 7η Μαρτίου αποτελεί µία ηµέρα-σταθµό της ελληνικής Ιστο-
ρίας. Σαν σήµερα η Δωδεκάνησος ενσωµατώνεται στη µητέρα
πατρίδα. Η ενσωµάτωση δεν ήταν µια απλή σκέψη αλλά ένας συ-
νεχής αγώνας, ένα διαρκές όνειρο που έγινε πραγµατικότητα για
εµάς τους Δωδεκανησίους. Ήταν η τελευταία φορά που η Ελ-
λάδα επεκτάθηκε µέχρι να γίνει η επέκταση των χωρικών υδάτων
πρόσφατα από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, την Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Μέσα σε αυτό το βαρύ κλίµα
οδύνης, σήµερα στα νησιά µας, στα Δωδεκάνησα, θυµόµαστε την
ιστορία µας και υποκλινόµαστε ταπεινά σε όλους αυτούς που
έχυσαν το αίµα τους για την ελευθερία, την ανεξαρτησία, για την
Ελλάδα. Συνεχίζουµε να πορευόµαστε µε αρχές και αξίες δια-
χρονικές, άφθαρτες και ιερές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αδιανόητο αυτό που ζούµε,
αυτό που αντιµετωπίζουν οι άνθρωποι που έχασαν συγγενείς, φί-
λους και γνωστούς στα Τέµπη. Σε αυτή την τραγωδία όλοι νιώ-
θουµε ότι χάσαµε δικούς µας ανθρώπους. Το ίδιο νιώθει και η
ελληνική κοινωνία, που δεν περίµενε ποτέ ότι οι χρόνιες παθογέ-
νειες του κράτους θα φτάσουν να κοστίζουν ανθρώπινες ζωές,
ζωές νέων ανθρώπων που είχαν µια ζωή µπροστά τους. Η κοινω-
νία, λοιπόν, δικαίως νιώθει πικρία, στεναχώρια, οργή. 

Ως πατέρας και ως άνθρωπος θα ήθελα να εκφράσω τα ειλι-
κρινή µου συλλυπητήρια σε όλους αλλά πάνω απ’ όλα στους συγ-
γενείς των θυµάτων. Τους εύχοµαι να είναι δυνατοί. Ο πόνος είναι
αβάσταχτος και η κάθε µέρα δυσκολότερη. 

Να ευχηθώ επίσης καλή ανάρρωση σε όσους δίνουν µάχη για
τη ζωή τους σε νοσοκοµεία. 

Να πω ένα µεγάλο ευχαριστώ στα στελέχη της Πολιτικής Προ-
στασίας, των Σωµάτων Ασφαλείας, των Ενόπλων Δυνάµεων που
έδωσαν αγώνα για να σώσουν τους συνανθρώπους µας, καθώς
και τις χιλιάδες των πολιτών που περίµεναν καρτερικά ώρες για
να δώσουν αίµα. 

Να πω ότι το κράτος λειτούργησε δυνατά, το νέο κράτος, αυτό
το κράτος που προσπαθούµε να φτιάξουµε πολεµώντας το κρά-
τος του χτες. 

Ως Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου οφείλω µια συγ-
γνώµη και µια υπόσχεση, µια µεγάλη συγγνώµη για όσα θα µπο-
ρούσαν να έχουν γίνει και για όσα δεν έγιναν όταν έπρεπε. Πενή-
ντα επτά ψυχές έφυγαν άδικα. Και αυτό που είµαστε υποχρεω-
µένοι άπαντες να κάνουµε, είναι να πούµε δυνατά «Ποτέ ξανά». 

Και γνωρίζω πολύ καλά ότι τα λόγια αυτά µόνα τους δεν αρ-
κούν, µόνο πράξεις είµαστε υποχρεωµένοι εµείς εδώ, αγαπητοί
και αγαπητοί συνάδελφοι, να κάνουµε, πράξεις έτσι ώστε το κρά-
τος και οι λογικές του χθες να µη στοιχίσουν ξανά στους πολίτες
της χώρας µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω βαθύτατα ότι είµαστε
υποχρεωµένοι να δώσουµε όλοι µαζί µια απάντηση και να διορ-
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θώσουµε όσο περνάει από το χέρι µας όσα λάθη έχουν γίνει.
Όπως ανέφερε και ο Πρωθυπουργός της χώρας µας Κυριάκος
Μητσοτάκης, η δικαιοσύνη θα ερευνήσει ταχύτατα την τραγωδία
και θα αποδώσει ευθύνες παντού και οι ευθύνες αυτές θα είναι
σαφείς και δίκαιες. Ας αναλάβουµε όλοι µας τις ευθύνες που µας
αναλογούν για τα τελευταία είκοσι χρόνια και ας πράξουµε το κα-
λύτερο δυνατό. 

Ειδική επιτροπή προανήγγειλε ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μη-
τσοτάκης. Είναι µια καλή αρχή. Ως µέλη της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας είµαστε υποχρεωµένοι να δώσουµε λύσεις χωρίς
σκοπιµότητες και λογικές του παρελθόντος που µας έφεραν εδώ.
Σας παρακαλώ όµως καταλάβετε ότι αυτές δεν είναι ώρες για να
γίνεται µικροπολιτική εκµετάλλευση. Η πατρίδα µας θρηνεί. Δεν
νοείται σε τέτοιες στιγµές να πυροδοτούνται πάθη και να εκτο-
ξεύονται κατηγορίες και ισοπεδωτικοί αφορισµοί. 

Οι ευθύνες θα αποδοθούν και θέλουµε να µάθουµε ακριβώς
όλοι µας ποιος έφταιξε και γιατί, ποιες παθογένειες µας έφτασαν
εδώ όχι όµως µε φαρµακερές αναφορές και δηλητηριώδη σχό-
λια. Είναι ασέβεια και ανήθικο, αγαπητέ συνάδελφε. Δεν αρµόζει.
Βάλτε ένα τέλος στην εκτόξευση ευθυνών και µην προκαλείτε την
κοινή λογική. Μην µπερδεύετε τα αισθήµατα του κόσµου.

Ευτυχώς δεν έχουµε πάθει αµνησία και όλοι ξέρετε στην Αντι-
πολίτευση πολύ καλά τι εννοώ, ούτε ισχυριζόµαστε ότι δεν βρί-
σκουµε το παραµικρό λάθος ούτε ότι θολώνεται η εικόνα.
Θυµόµαστε όλοι πολύ καλά τις εκφράσεις πριν από κάποια χρό-
νια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα το νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Δικαιοσύνης που αφορά στη λειτουργία της
διοικητικής δικαιοσύνης. Ξεκινώντας, να επισηµάνω κάτι το οποίο
προκαλεί αρνητική εντύπωση και θα καταλάβετε το γιατί. 

Η οργάνωση της διοικητικής δικαιοσύνης στην πατρίδα µας
βασίζεται σε δεδοµένα του 1960, οργάνωση των φορολογικών
τότε δικαστηρίων. Αυτά διορθώνουµε ακόµα και σήµερα και µε
κάποιες προσθήκες και προσαρµογές που έγιναν τις δεκαετίες
του ’70 και του ’80. Στην καλύτερη, λοιπόν, περίπτωση, δηλαδή,
µόλις πριν σαράντα τρία χρόνια. 

Η διοικητική δικαιοσύνη, λοιπόν, έπρεπε να εκσυγχρονιστεί και
αυτό γίνεται σήµερα µε το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου και σε
αυτό απέχετε, αρνείστε και δεν συµµετέχετε, και µετά θα έρθετε
εδώ να ζητάτε πάλι ευθύνες από το κράτος και κάποιος θα λέει
«συγγνώµη» και θα λέτε «δεν θέλουµε συγγνώµες». Αποφασίστε
επιτέλους τι θέλετε από αυτά τα έδρανα, τι ζητάτε από την Κυ-
βέρνηση και τον κάθε πολιτικό εσείς οι ίδιοι που είστε πολιτικοί.
Σεβαστείτε τη θέση σας και τους ρόλους σας. 

Ο εκσυγχρονισµός επιτυγχάνεται µε τη χρήση των δυνατοτή-
των των νέων τεχνολογιών και εισάγεται η έννοια των δικαστικών
γραφείων τηλεµατικής, από όπου οι διάδικοι και οι δικηγόροι
τους θα έχουν τη δυνατότητα διενέργειας διαδικαστικών πρά-
ξεων και συµµετοχή στη δίκη. Οι σηµερινές µεταβατικές έδρες
των διοικητικών δικαστηρίων µετατρέπονται σε δικαστικά γρα-
φεία τηλεµατικής. Επιπλέον ιδρύονται νέα δικαστικά γραφεία τη-
λεµατικής στα τακτικά διοικητικά δικαστήρια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, ένα λεπτό µόνο θα χρειαστώ. Σας ευχαριστώ
πάρα πολύ και συγχωρέστε µε για την ηµέρα και την ένταση της
φωνής.

Παράλληλα, καθορίζει αναλυτικά το νέο θεσµικό πλαίσιο που
διέπει την οργάνωση και τη λειτουργία τους.

Για τις υποθέσεις του ΕΦΚΑ σχετικά µε διαφορές µε τους πο-
λίτες µας, ορίζεται ότι αρµόδιο διοικητικό δικαστήριο είναι εκείνο
του τόπου κατοικίας του διαδίκου µε τον οποίο υπάρχει η δια-
φορά και όχι η έδρα του οργανισµού. Πρόκειται για κάτι σηµα-
ντικό για τους ασφαλισµένους του οργανισµού, για τους
Έλληνες πολίτες.

Όπως ανέφερα και νωρίτερα, είναι ένα νοµοθέτηµα που στην
καλύτερη αντικαθιστά προβλέψεις πριν σαράντα τρία χρόνια και
στη χειρότερη πριν εξήντα, και έχει ως στόχο τον εκσυγχρονισµό
της διοικητικής δικαιοσύνης στην καλύτερη και αποτελεσµατικό-
τερη απονοµή δικαιοσύνης.

Η δικαιοσύνη για εµάς είναι πυλώνας της δηµοκρατίας µας,

είναι καταφύγιο των πολιτών και ιδιαίτερα καταφύγιο των αδύνα-
µων. Δεν είναι ούτε αρµός εξουσίας ούτε µια ιστορία που πρέπει
να σπάσει, όπως είναι για άλλους. Και γι’ αυτό είµαστε αποφασι-
σµένοι και να την ενισχύσουµε και να την εκσυγχρονίσουµε. Πί-
στεψέ µε, θα το κάνουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µέχρι να ετοιµαστεί

το Βήµα, θα ήθελα τον λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα, να απα-
ντήσω στα περί ασέβειας και ανηθικότητας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Αγαπητέ συνάδελφε, ασέβεια και

ανηθικότητα είναι µια Κυβέρνηση, σαν την Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, να προειδοποιείται στις 29 Ιουνίου από
εµένα, στις 7 Ιουλίου από τον Κρίτωνα Αρσένη και στις 15 Οκτω-
βρίου ξανά από τον Κρίτωνα Αρσένη, ότι επίκειται πολύνεκρη
τραγωδία µε πολλούς νεκρούς, είτε στη ΣΤΑΣΥ, δηλαδή στον
ηλεκτρικό σιδηρόδροµο και το µετρό είτε στον κανονικό µας σι-
δηρόδροµο και η Κυβέρνησή σας να µην έχει κάνει τίποτα για να
αποτρέψει αυτό το ατύχηµα. Αυτό είναι ασέβεια και ανηθικότητα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Θα δώσω τον λόγο τώρα στον κ. Ξανθόπουλο εκ µέρους του

ΣΥΡΙΖΑ και αµέσως µετά θα µιλήσει o Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ και τον Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο του KKE, κυρία Πρόεδρε, και εσάς βεβαίως,
γιατί µου δίνετε τον λόγο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι εντυπωσιακό πώς µας
εµπαίζει και µας ειρωνεύεται η ιστορία. Σήµερα η επικεφαλίδα, ο
τίτλος του νοµοσχεδίου που καλούµαστε να ψηφίσουµε είναι:
«Αναδιάταξη περιφερειών και αποκέντρωση αρµοδιοτήτων των
τακτικών δικαστηρίων, µετατροπή µεταβατικών εδρών και ίδρυση
δικαστικών γραφείων τηλεµατικής». Τηλεµατική, λοιπόν, εγκαι-
νιάζουµε στα δικαστικά γραφεία αλλά τηλεµατική στα τρένα δεν
είχαµε. Αυτό είναι ενδεικτικό της παθογένειας και της αδυναµίας
του συστήµατος, της Κυβέρνησης, της διοίκησης του ΟΣΕ, γιατί
µε µια διαδικασία η οποία κυοφορείτο επί καιρό και δεν τελεσφό-
ρησε -και µάλλον εξαιτίας αυτής της διαδικασίας-, χάθηκαν άν-
θρωποι, χάθηκαν νέοι άνθρωποι, έπεσε ένα κλίµα πένθους σε όλη
τη χώρα και πλέον η χώρα βρίσκεται σε ένα σηµείο τοµής.

Βρίσκεται σε ένα σηµείο τοµής, γιατί αυτό που συνέβη στη µο-
ναδική ουσιαστικά σιδηροδροµική γραµµή της χώρας -στο κέ-
ντρο της χώρας, έξω από τη Λάρισα- δεν µπορεί να το χωρέσει ο
νους του ανθρώπου.

Η χώρα δονείται από την απώλεια, από το σοκ της απώλειας,
απώλεια η οποία συνέβη, ενώ είχαν προειδοποιήσει όλοι οι αρ-
µόδιοι, οι συνδικαλιστές, ο πρόεδρος της επιτροπής ασφάλειας,
ότι το κακό έρχεται, είναι στον δρόµο και θα µας βρει όλους. Παρ’
όλες τις δραµατικές προειδοποιήσεις και παρ’ όλα τα εξώδικα
και παρ’ όλες τις παραιτήσεις, δεν ίδρωσε το αυτί κανενός, ούτε
του Υπουργού ούτε και των αρµοδίων της διοίκησης του ΟΣΕ. 

Η χώρα υφίσταται µια απώλεια αδιανόητη και για µια χώρα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά και για το 2023, που, πραγµατικά, κα-
νείς δεν µπορεί να φανταστεί ότι θα είχαµε ένα τόσο σοβαρό δυ-
στύχηµα από έλλειψη τεχνολογικής υποστήριξης. 

Είναι προφανές ότι η σκέψη µας αυτή τη στιγµή είναι πρωτί-
στως στους ανθρώπους που χάσαµε, στους συγγενείς τους,
στους τραυµατίες που δίνουν τη δική τους µάχη για τη ζωή, γιατί
ακριβώς τίποτα δεν µας εµποδίζει να κάνουµε τη δουλειά που
πρέπει, να αποδώσουµε τις ευθύνες µε τη λογική ότι η αναγνώ-
ριση της υποχρέωσής µας, ουσιαστικά, µορφοποιείται, συγκεκρι-
µενοποιείται στο να χυθεί άπλετο φως σε αυτή την ιστορία, έτσι
ώστε να υπάρξει µια δικαίωση για αυτούς που υπέστησαν τα πάν-
δεινα. 

Και ενώ η διερεύνηση αυτού του σιδηροδροµικού δυστυχήµα-
τος, που δηµιούργησε και πολιτικά γεγονότα, αποτελεί ζήτηµα
ζωής και θανάτου, η Κυβέρνηση µε τον τρόπο που το διαχειρίζε-
ται µας αποδεικνύει για µια φορά ακόµη ότι o νους της είναι στην
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επικοινωνιακή διαχείριση και προσπαθεί να διαχύσει τις ευθύνες
από το 2023 µέχρι και τον Τρικούπη ο οποίος έφερε τον σιδηρό-
δροµο στην Ελλάδα.

Κατ’ αρχάς ο Πρωθυπουργός µιλώντας στην πρώτη του δή-
λωση, προσδιόρισε την αιτία του δυστυχήµατος στο ανθρώπινο
λάθος. Κατά δεύτερον, έστειλε επιστολή στον εισαγγελέα του
Αρείου Πάγου µε την οποία ούτε λίγο ούτε πολύ προσπαθεί να
του υποδείξει ή φωτίζει, κατά την άποψη του Πρωθυπουργού, τα
καίρια σηµεία στα οποία πρέπει να επικεντρωθεί η εισαγγελική
έρευνα.

Όµως, αυτά είναι πρωτοφανή στοιχεία για κράτος δικαίου, ένα
κράτος δικαίου το οποίο έχει άλλου είδους παρελκόµενα από το
αµέσως προηγούµενο διάστηµα που έχουµε µε τις υποκλοπές,
γεγονός για το οποίο επισκέφθηκε τη χώρα µας η επιτροπή LIBE
του Ευρωκοινοβουλίου και αρνήθηκε να τη δει, βεβαίως, ο κ. Γε-
ραπετρίτης, επικαλούµενος ότι βρισκόµαστε σε προεκλογική πε-
ρίοδο και εξ όσων πληροφορούµαι, δεν την είδε ούτε ο εισαγ-
γελέας του Αρείου Πάγου γεγονός που αφήνω ασχολίαστο.

Θέλω τώρα να πω δυο πράγµατα για το νοµοσχέδιο αυτό κα-
θαυτό, και να κλείσω µε µια πρόταση η οποία φαντάζοµαι ότι θα
βρει σύµφωνες όλες τις πτέρυγες της Βουλής. Κατ’ αρχάς για το
άρθρο 3, για το δικαστήριο τηλεµατικής, εδώ υπάρχουν και
άλλου είδους ζητήµατα. Παραδείγµατος χάριν, στη Μακεδονία,
στη βόρεια Ελλάδα που ξέρω και στο Κιλκίς και στα Γρεβενά
αλλά και στη Δράµα, υπήρχαν µεταβατικά διοικητικά πρωτοδικεία
τα οποία στο πρώτο µνηµόνιο ενσωµατώθηκαν στα παρακείµενα
πρωτοδικεία διοικητικά και σήµερα, ουσιαστικά, είναι οι περιοχές
οι οποίες δεν έχουν ούτε τηλεµατική ούτε πρωτοδικείο.

Άρα, υπάρχει ένα ζήτηµα να δει το Υπουργείο µε ποιον τρόπο
εµείς που υπήρξαµε έδρες µεταβατικών διοικητικών πρωτοδι-
κείων και ενσωµατωθήκαµε στα παρακείµενα πρωτοδικεία, θα
αποκτήσουµε µια δυνατότητα για την επίλυση των διοικητικών
διαφορών.

Το είχα πει και όταν συζητείτο το νοµοσχέδιο στις επιτροπές
για το άρθρο 22, ειδική καταγραφή του λόγου αναβολής της συ-
ζήτησης. Όσοι είµαστε δικηγόροι και έχουµε εµπειρία από διοι-
κητικά δικαστήρια, ξέρουµε ότι πολύ συχνά αναβάλλεται η
υπόθεση, επειδή το δηµόσιο δεν προσκοµίζει φάκελο και θεωρεί-
ται λόγος ανώτερης βίας και αναβάλλεται.

Θεωρώ ότι αυτή η προνοµιακή µεταχείριση του δηµοσίου πρέ-
πει να σταµατήσει και να προσδιοριστεί ότι αναβολή λόγω µη
προσκόµισης φακέλου από τη διοίκηση δικαιολογείται άπαξ. Εάν
δεν προσκοµίσει η διοίκηση έναν φάκελο, δεν έχει οργανώσει
έναν φάκελο σε τρεις, πέντε, έξι, οκτώ µήνες, όσο διαρκεί από
την κλήση έως και µετά την αναβολή δικάσιµο, να ερηµοδικάζεται
και να προχωρά ο δικαστής στην έκδοση απόφασης, γιατί δεν
µπορεί η αβελτηρία της διοίκησης να ταλαιπωρεί και τη δικαιο-
σύνη και τους πολίτες.

Και τελειώνω, κύριε Υπουργέ, µε το εξής. Θεωρώ ως ένδειξη
ενσυναίσθησης και ευαισθησίας να υπάρξει µια ειδική ρύθµιση
µε την οποία θα απαλλάσσονται τα θύµατα του τροχαίου δυστυ-
χήµατος από την καταβολή, είτε του δικαστικού ενσήµου είτε, αν
χρειαστεί, του τέλους απογράφου στην περίπτωση που θα ασκή-
σουν αγωγές αποζηµίωσης για την αποκατάσταση των βλαβών
που υπέστησαν, είτε αυτές αφορούν σωµατικές βλάβες είτε ηθι-
κές βλάβες είτε ψυχική οδύνη για την απώλεια των ανθρώπων
τους.

Θεωρώ ότι κανείς από τις πτέρυγες της Βουλής δεν θα έχει
αντίρρηση για αυτή τη χειρονοµία της Βουλής η οποία θα δείξει
και µε τον τρόπο αυτόν ότι παίρνει άµεσα µέτρα και, κυρίως, συ-
ναισθάνεται το µέγεθος της απώλειας που υπέστη η ελληνική κοι-
νωνία.

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-

µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Νικόλαος Καραθανασόπου-
λος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Η ειδική αγορήτρια του ΚΚΕ αναφέρθηκε αναλυτικά στο σχέ-

διο νόµου που συζητάµε. Θα περιορίσω την παρέµβασή µου στα
τραγικά γεγονότα των τελευταίων ηµερών, γιατί, βεβαίως, αυτές
οι στιγµές αποτελούν στιγµές θλίψης για το αποτρόπαιο έγκληµα
όχι δυστύχηµα. Έχουµε να κάνουµε µε ένα έγκληµα που έγινε
στα Τέµπη, αλλά και οργής και αγανάκτησης γιατί το συγκεκρι-
µένο έγκληµα έγινε στον βωµό του κέρδους. Σε αυτόν τον βωµό
θυσιάστηκαν πενήντα επτά άτοµα, στη συντριπτική τους πλει-
οψηφία νέοι και νέες. Αυτό ακριβώς το έγκληµα ήταν και η στα-
γόνα η οποία οδήγησε να ξεχειλίσει το ποτήρι της οργής, γιατί
µετά από βροχές πνιγόµαστε και µετά από φωτιές καιγόµαστε.
Και, βεβαίως, ήρθε η µετωπική σύγκρουση των δύο τρένων για
να οδηγήσει σε µια νέα τραγωδία. 

Ας σταµατήσετε τα κροκοδείλια δάκρυα. Σας είχαµε προειδο-
ποιήσει πάρα πολλές φορές και για πολλά χρόνια. Από αυτή την
άποψη δεν µπορούν και δεν πρέπει να συγκαλυφθούν οι ευθύνες
όλων σας, Νέας Δηµοκρατίας – ΣΥΡΙΖΑ - ΠΑΣΟΚ, πίσω από το
ανθρώπινο λάθος ή από τις όποιες παραλείψεις ενδεχοµένως.
Και, βεβαίως, σε αυτή την κατεύθυνση επιδιώκετε να κινηθεί και
η επιτροπή την οποία συνέστησε η Κυβέρνηση για τη διερεύνηση
του εγκλήµατος. Δεν έχουµε καµµία εµπιστοσύνη στη συγκεκρι-
µένη επιτροπή και στο έργο της, γιατί γνωρίζουµε πολύ καλά ότι
το πόρισµά της έχει ήδη προετοιµαστεί. 

Αποτελεί κυνικότητα να µας καλείτε εκπρόσωποι του ενός ή
του άλλου κόµµατος να συγκρίνουµε το γεγονός του ποιος έχει
τις περισσότερες ευθύνες, είτε για το συγκεκριµένο έγκληµα είτε
για παλαιότερα εγκλήµατα, ή για το ποιος έχει προκαλέσει τους
περισσότερους νεκρούς. Κάνετε τα πάντα για να µείνει εκτός συ-
ζήτησης η εγκληµατική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν
ακούστηκε ούτε µία φορά εκτός από την ειδική αγορήτρια του
ΚΚΕ. Κανείς άλλος εκπρόσωπος του κόµµατος ή πολιτικός Αρ-
χηγός που µίλησε, δεν τόλµησε να αναφερθεί στην εγκληµατική
πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µια εγκληµατική πολιτική η
οποία έχει αρχή, µέση και τέλος και ξεκινάει από τα µέσα της δε-
καετίας του ’90: απελευθέρωση σιδηροδρόµων, τεµαχισµός του
σιδηροδροµικού έργου και ιδιωτικοποίηση. Αυτό είναι το τρί-
πτυχο της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και όλες οι κυβερ-
νήσεις από τότε έως σήµερα ακολούθησαν πιστά αυτή την
πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αυτή την πολιτική υλοποίησαν
και υλοποιούν. 

Και, βεβαίως, εµείς το λέµε καθαρά. Είναι ώρα ευθύνης για να
µη συγκαλυφθεί το έγκληµα, ένα έγκληµα το οποίο είναι προδια-
γεγραµµένο και το οποίο τι αναδεικνύει; Πρώτον, αναδεικνύει τον
αντιδραστικό χαρακτήρα του κράτους. Να κάτι που δεν ακούσατε
από κανένα άλλο κόµµα να το καταγγέλλει µέσα στη Βουλή. Το
κράτος δεν είναι ανίκανο, δεν έχει κάποιες παθογένειες ή κάποιες
αδυναµίες. Το κράτος είναι εχθρικό. Γιατί; Διότι είναι ικανό να
υπηρετεί και να στηρίζει την κερδοφορία των επιχειρηµατικών
οµίλων. Και για αυτόν ακριβώς τον λόγο είναι εχθρικό για την ικα-
νοποίηση των αναγκών του λαού, γιατί στον βωµό της κερδοφο-
ρίας του κεφαλαίου θυσιάζει τα λαϊκά δικαιώµατα, την ικανο-
ποίηση των λαϊκών αναγκών, ακόµη και την ίδια τη ζωή όπως
έγινε µε το έγκληµα στα Τέµπη. Είναι ένα κράτος της διαπλοκής
µε τους επιχειρηµατικούς οµίλους και τα οικονοµικά συµφέρο-
ντα. Είναι ένα κράτος της σήψης και της διαφθοράς. Και αυτό το
κράτος προσπαθείτε να το αθωώσετε. Δεύτερον, αναδεικνύει την
ιεράρχηση που είχαν όλες οι κυβερνήσεις µέχρι τώρα και τις προ-
τεραιότητες σε έργα και υποδοµές. 

Ήσασταν ταχύτατοι στο να υλοποιηθούν οι πιο σύγχρονες
υποδοµές που εξυπηρετούν τους επενδυτικούς σχεδιασµούς των
επιχειρηµατικών οµίλων, και ταυτόχρονα είτε απαξιώνατε υποδο-
µές που σχετίζονται µε την προστασία της ανθρώπινης ζωής είτε
ήταν ανύπαρκτες αυτές οι υποδοµές. 

Υπάρχει ολοκληρωµένος σχεδιασµός για αντιπληµµυρική προ-
στασία; Όχι, δεν υπάρχει. Ολοκληρωµένη αντιπυρική προστασία;
Ούτε. Ολοκληρωµένο σχέδιο αντισεισµικής θωράκισης; Όχι βέ-
βαια. Ούτε καν έλεγχος των κτηρίων δεν γίνεται. Έτσι, λοιπόν,
είναι φανερό ποιες υποδοµές είχατε ως προτεραιότητα. 

Και µην πείτε εδώ πέρα ότι δεν υπάρχουν χρήµατα για να χρη-
µατοδοτήσετε αυτές τις υποδοµές. Διότι χρήµατα βρίσκετε, για
παράδειγµα, για να προχωρήσετε σε νέα εξοπλιστικά προγράµ-
µατα, τα οποία όχι µόνο δεν σχετίζονται, αλλά είναι και απέναντι
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στις ανάγκες της άµυνας και της προστασίας των κυριαρχικών
δικαιωµάτων της χώρας µας, γιατί είναι οπλικά συστήµατα τα
οποία εξυπηρετούν τους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς των Αµε-
ρικανών και του ΝΑΤΟ στην ευρύτερη περιοχή. Τέτοια χρήµατα
βρίσκετε, αλλά χρήµατα για να µπορέσουν να προχωρήσουν γρή-
γορα, έγκαιρα και µε ασφάλεια τα συστήµατα ασφάλειας των σι-
δηροδροµικών δικτύων δεν υπάρχουν. 

Τρίτο ζήτηµα: Αναδεικνύεται η συνενοχή όλων των κοµµάτων
γι’ αυτό το έγκληµα. Κοιτάξτε την αλληλουχία τουλάχιστον των
τελευταίων δώδεκα - δεκατριών χρόνων, είναι πάρα πολύ κα-
θαρή. Το 2009 η κυβέρνηση Γεωργίου Παπανδρέου του ΠΑΣΟΚ
αποφάσισε και έφερε στη Βουλή το δεύτερο πακέτο απελευθέ-
ρωσης της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης όπου διαχωρίζε-
ται ο ΟΣΕ σε διάφορες θυγατρικές, δηλαδή τον τεµαχισµό του
ΟΣΕ. Το 2013 η συγκυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ ξε-
κίνησε τη διαδικασία ιδιωτικοποίησης του µεταφορικού έργου,
για να έρθει ο ΣΥΡΙΖΑ το 2016 να προχωρήσει στον διαχωρισµό
των υποδοµών από το µεταφορικό έργο και ταυτόχρονα να πε-
ράσει στην ιδιωτικοποίηση. 

Και κοιτάξτε, κάντε το εικόνα: Τι σηµαίνει ο διαχωρισµός του
µεταφορικού έργου από το σιδηροδροµικό δίκτυο; Είναι σαν να
ξεχωρίζουµε τα βαγόνια από τις ράγες. Αυτός ο διαχωρισµός
ανάµεσα στα βαγόνια και στις ράγες οδηγεί στους εκτροχια-
σµούς. Γι’ αυτό ήταν αλλεπάλληλα τα φαινόµενα και τα περιστα-
τικά εκτροχιασµών που είχαµε στη χώρα µας, αλλά και όχι µόνο
στη χώρα µας. 

Αυτόν, λοιπόν, τον ανορθολογισµό επιλέξατε. Γιατί; Διότι
αυτός ο ανορθολογισµός αποτελούσε την ασφαλιστική δικλίδα
για να µπορέσετε να προχωρήσετε στην ιδιωτικοποίηση του κερ-
δοφόρου τµήµατος των σιδηροδροµικών µεταφορών που είναι
το µεταφορικό έργο. Άρα, λοιπόν, απαλλάξατε τον ιδιώτη από το
δίκτυο, τη συντήρηση, τον εκσυγχρονισµό και την ανάπτυξη, το
µεταφέρατε αυτό στο κράτος και ταυτόχρονα δώσατε στον
ιδιώτη τη δυνατότητα να παρέχει το µεταφορικό έργο πάνω σε
ένα δίκτυο το οποίο ήταν ευθύνη του κράτους να συντηρηθεί και
να αναπτυχθεί. 

Και βεβαίως, έγινε η ιδιωτικοποίηση της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» περί του
2017 επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ για µόλις 45 εκατοµµύρια ευρώ και
ταυτόχρονα µε την ίδια πράξη πέρασαν στο κρατικό χρέος τα
14,3 δισεκατοµµύρια που χρωστούσε ο ΟΣΕ. Απαλλαγµένος ο
Ιταλός από το χρέος που είχε ο ΟΣΕ. Να, λοιπόν, πώς µε την πο-
λιτική εξυπηρέτησαν τα συµφέροντα των Ιταλών, µιας ιταλικής
πολυεθνικής που είναι η τρίτη µεγαλύτερη στην Ευρωπαϊκή
Ένωση όσον αφορά τις σιδηροδροµικές µεταφορές. 

Το 2018 η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ προχώρησε στη διευθέτηση
του χρόνου εργασίας των σιδηροδροµικών, δηλαδή ότι αυτοί
µπορούν να δουλεύουν ως και εννέα ηµέρες συνεχόµενα χωρίς
ρεπό. Εντατικοποίηση, ατυχήµατα, ελλείψεις σε προσωπικό. Το
2018 έλειπαν χίλια επτακόσια άτοµα από το οργανόγραµµα των
θυγατρικών που παρέµεναν υπό δηµόσιο έλεγχο. Το 2019 επί Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, η Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ
και το ΠΑΣΟΚ, και τα τρία αυτά κόµµατα ψηφίζουν στη Βουλή το
τρίτο πακέτο οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την πλήρη
απελευθέρωση των σιδηροδρόµων. 

Και βεβαίως, το 2022 η Νέα Δηµοκρατία επεκτείνει τη σύµβαση
για ακόµη δέκα χρόνια µε την ιταλική εταιρεία «Ferrovie dello
Stato» και µάλιστα της δίνει ως µπόνους τα 50 εκατοµµύρια που
ελάµβανε σε ετήσια βάση για τις άγονες -λέει- γραµµές. Και ποια
ήταν η άγονη γραµµή, κύριοι της Κυβέρνησης; Η γραµµή Αθήνα
- Θεσσαλονίκη, η µοναδική γραµµή η οποία υπάρχει στο σιδηρο-
δροµικό δίκτυο. 

Άρα, λοιπόν, 50 εκατοµµύρια επιδότηση για κάθε χρόνο έπαιρ-
νε η ιταλική εταιρεία «HELLENIC TRAIN», 750 εκατοµµύρια τη δε-
καπενταετία, αλλά δεν υπήρχαν τα 50 εκατοµµύρια τα οποία ζη-
τούσε ο διευθύνων σύµβουλος του ΟΣΕ, λέγοντας ότι µε αυτό
µπορεί να υπάρξει προληπτική αντιµετώπιση των αναγκών που
έχει το σιδηροδροµικό δίκτυο. Όµως, του έδιναν 25 µετά από
κάθε ατύχηµα και παρέµβαινε πυροσβεστικά στα σηµεία αυτά τα
οποία ήταν επικίνδυνα, για να αποκαταστήσει τις βλάβες. 

Έτσι, λοιπόν, τα τρία κόµµατα, και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ και
η Νέα Δηµοκρατία, κατά γράµµα υλοποίησαν την εγκληµατική

πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την απελευθέρωση των µε-
ταφορών. Κατά γράµµα υλοποίησαν την προκρούστεια λογική
του κόστους - οφέλους, που αποτελεί ακριβώς και τη τροχοπέδη
στο να µπορέσουν να υπάρξουν τέτοια µέτρα ασφαλείας, για πα-
ράδειγµα, στο σιδηροδροµικό δίκτυο. 

Αποτελεί πρόκληση αυτό που κάνει και η Κυβέρνηση και τα
άλλα κόµµατα, να προσπαθούν να αθωώσουν την Ευρωπαϊκή
Ένωση και την πολιτική τους. Μάλιστα, αποτελεί ακόµη µεγαλύ-
τερη πρόκληση η Κυβέρνηση να παρουσιάζει ως τη λύση του
προβλήµατος την Ευρωπαϊκή Ένωση, από τη στιγµή που αποτε-
λεί τον υπεύθυνο για την κατάσταση των σιδηροδρόµων στην Ελ-
λάδα, αλλά και σε πανευρωπαϊκό επίπεδο.

Για σκεφτείτε, λοιπόν, όλοι εσείς που θέλετε την Ευρωπαϊκή
Ένωση να µας λύσει το πρόβληµα, τι αποφάσισε µόλις µία βδο-
µάδα πριν το έγκληµα στα Τέµπη η Κοµισιόν. Στις 22 Φεβρουα-
ρίου 2023 η Κοµισιόν αποφάσισε να εξαιρέσει, µετά από αίτηµα
της Γερµανίας και των Κάτω Χωρών, το σιδηροδροµικό δίκτυο
που εκτελεί τα δροµολόγια Μάαστριχτ - Άαχεν από το σύστηµα
ασφαλείας του κανονισµού ECTS της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και
πού πάτησε για να εξαιρέσει την εφαρµογή του συστήµατος
ασφαλείας για το συγκεκριµένο δίκτυο; Αυτή η εξαίρεση βασί-
στηκε στο άρθρο 7 παρ. 4 της οδηγίας 797/2016 της Ευρωπαϊ-
κής, η οποία στηρίζεται στην έλλειψη οικονοµικής βιωσιµότητας
της αναβάθµισης του δικτύου, στη λογική κόστους-οφέλους. 

Αν δεν υπάρχει οικονοµική ωφελιµότητα από την αναβάθµιση
του δικτύου, τότε δεν προχωράµε. Εξαιρείται η ασφάλεια του δι-
κτύου από το σύστηµα. Άρα, λοιπόν, το κόστος προέχει και το
κέρδος ακόµη περισσότερο. 

Να γιατί λέµε, λοιπόν, ότι η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης
θυσιάζει στον βωµό του κέρδους την ανθρώπινη ζωή και τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα. Η Ελλάδα δεν είναι ιδιοµορφία, ούτε απο-
τελεί εξαίρεση στον κανόνα. Γι’ αυτό και δεν είναι τυχαίο ότι µόλις
το 2021, σύµφωνα µε τα τελευταία επίσηµα στοιχεία, στην Ευρω-
παϊκή Ένωση καταγράφηκαν χίλια τριακόσια ογδόντα εννιά ση-
µαντικά σιδηροδροµικά ατυχήµατα µετά το 2021, µε εξακόσιους
ογδόντα τρεις νεκρούς και πεντακόσιους δεκατρείς τραυµατίες.
Και µάλιστα τα ενενήντα επτά από αυτά τα χίλια τριακόσια ογδό-
ντα εννιά αφορούσαν ατυχήµατα που είχαµε συγκρούσεις τρέ-
νων µεταξύ τους. 

Να, λοιπόν, γιατί δεν αποτελεί εξαίρεση η Ελλάδα στον κανόνα
αυτό. Για παράδειγµα, όταν συζητιόνταν εδώ οι διάφορες νοµο-
θετικές πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης, ο παραιτηθείς Υπουργός
Μεταφορών, όταν του κάναµε συγκεκριµένες υποδείξεις για το
δίκτυο, την ανάπτυξη, τον εκσυγχρονισµό και την ασφάλεια,
έλεγε ότι προτεραιότητα της Κυβέρνησης είναι να διαπραγµα-
τευτούµε µε την Κοµισιόν για να εξασφαλίσουµε 3,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ για να συνδέσουµε τον βόρειο σιδηροδροµικό άξονα,
τα λιµάνια της βόρειας Ελλάδας και ιδιαίτερα το λιµάνι της Αλε-
ξανδρούπολης, µε το σιδηροδροµικό δίκτυο. Το οποίο λιµάνι της
Αλεξανδρούπολης έχει µετατραπεί στη Σούδα του βορρά µετα-
φέροντας οπλισµό, στρατιωτικά µέσα, αλλά και στρατιώτες Αµε-
ρικανούς και νατοϊκούς, στη βόρεια και ανατολική Ευρώπη, που
συµπλέκονται σε αυτόν τον πόλεµο. 

Για όλα αυτά βεβαίως δεν ειπώθηκε τίποτα εδώ µέσα. Σιγή
ιχθύος. Και είναι λογικό και για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας και για τον ΣΥΡΙΖΑ και για το ΠΑΣΟΚ. Όµως, δεν ακού-
σαµε τίποτα για τις εγκληµατικές ευθύνες του κράτους, για την
εγκληµατική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ούτε από την Ελ-
ληνική Λύση ούτε από το ΜέΡΑ25. 

Για κάτι «κακούς τροϊκανούς» ακούσαµε, για κάποιες παθογέ-
νειες του κράτους και για κάποιες κακές ιδιωτικοποιήσεις. 

Συγκαλύπτουν, λοιπόν, µε αυτόν τον τρόπο τον εγκληµατικό
χαρακτήρα του αστικού κράτους στη χώρα µας και όχι µόνο.
Γιατί, επί της ουσίας, κρατική ευθύνη ήταν οι υποδοµές στον σι-
δηρόδροµο και ότι δεν υπήρξαν εκσυγχρονισµός του σιδηροδρο-
µικού δικτύου και τα µέτρα τα απαραίτητα για την ασφάλεια των
σιδηροδροµικών µεταφορών. 

Δεν ακούσαµε τίποτα για την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και βεβαίως βγήκαν λάβροι ενάντια στην ιδιωτικοποίηση του
ΟΣΕ. Όµως, ο ίδιος, για παράδειγµα, ο κ. Βαρουφάκης, όταν
ήταν Υπουργός Οικονοµικών διατείνονταν ότι θα πουλούσε τον
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ΟΣΕ ακόµη και για ένα ευρώ, φτάνει να βρισκόταν ένας επενδυ-
τής αξιόπιστος, για να προχωρήσει ο εκσυγχρονισµός του ΟΣΕ
και να περάσει από τον 19ο αιώνα στον 21ο αιώνα, όπως έλεγε ο
κ. Βαρουφάκης. Τότε, οι ιδιωτικοποιήσεις ήταν σωστές; Και τώρα
δεν είναι; Ή όταν υπερηφανευόταν ότι ο ίδιος µε τη στάση του
άλλαξε την αντίληψη της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ για την ιδιωτι-
κοποίηση του λιµανιού του Πειραιά και να παραδοθεί ολοκληρω-
τικά στην «COSCO». 

Από αυτή, λοιπόν, την άποψη, εµείς το λέµε καθαρά, ότι όλες
αυτές οι προσπάθειες οι οποίες γίνονται, για να συγκαλυφθεί ο
εγκληµατικός χαρακτήρας του εκµεταλλευτικού συστήµατος, το
οποίο βιώνουµε και να καλλιεργηθούν αυταπάτες, έχει «κοντά πο-
δάρια». 

Γιατί; Γιατί, η ίδια η ιστορική εµπειρία έχει αποδείξει ότι συχνά,
µετά από µεγάλες τραγωδίες, οι λαοί αφυπνίζονται, αλλά και αυ-
τή η αφύπνιση τους οδηγεί να γυρίσουν προς τα εµπρός τον
τροχό της ιστορίας. 

Έτσι, λοιπόν, δεν είναι ώρες σιωπής. Είναι ώρα ευθύνης και
µάχης! Είναι ώρα για λαϊκό ξεσηκωµό! Και από αυτή την άποψη
είναι πολύ µεγαλειώδεις οι πρόσφατοι αγώνες της νέας γενιάς
των εργαζόµενων και των υπόλοιπων λαϊκών στρωµάτων! Να µη
συγκαλυφθεί και να µην ξεχαστεί το συγκεκριµένο έγκληµα. Οι
καθηµερινές πολύµορφες δραστηριότητές τους, η αυριανή απερ-
γία την οποία έχουν εξαγγείλει εργατικά κέντρα, πρωτοβάθµια
σωµατεία. 

Γιατί, εµείς το λέµε καθαρά και το ΚΚΕ θα κάνει ό,τι περνάει
από το χέρι του, για να µετατρέψει την οργή και την αγανάκτηση
του λαού σε οργανωµένη δύναµη, που θα φέρει τα πάνω κάτω,
που θα ανοίξει τον δρόµο ριζικής ανατροπής και που επί της ου-
σίας, αυτή η οργανωµένη πάλη θα τιµωρήσει και πολιτικά στις
εκλογές που έρχονται, τους πραγµατικούς υπεύθυνους αυτής
της κατάστασης. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ, κύ-

ριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Λοβέρδος εκ µέρους του Κινήµατος

Αλλαγής.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από χθες που άνοιξε η Βουλή,

ξεκίνησε και η πολιτική συζήτηση για την εθνική τραγωδία στα
Τέµπη. Επειδή µετέχω ως Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ σε αυτό τον
διάλογο, έχω πει στον εαυτό µου ότι το πρώτο πράγµα που πρέ-
πει να προσέξω είναι, όχι να φαίνεται απλώς, αλλά να είναι σο-
βαρές οι παρεµβάσεις µου, να ανταποκρίνονται σε πολιτικό
επίπεδο στον πόνο και στην οδύνη, στον σπαραγµό. 

Ως γονιός, καταλαβαίνω µε τρόπο απόλυτο τους γονιούς που
έχασαν τα παιδιά τους και αυτούς που έχουν τα παιδιά τους
τραυµατισµένα και δεν ξέρουν πώς θα εξελιχθεί o τραυµατισµός
τους. Εύχοµαι το καλύτερο!  

H σοβαρότητα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι υποχρέωση.
Δεν είναι ούτε στυλ, ούτε ύφος. Είναι υποχρέωση! Ευθύνες, όπως
και για κάθε ατύχηµα και γι’ αυτό το ατύχηµα, υπάρχουν. Ευθύ-
νες προσωπικές, ευθύνες υπηρεσιακές, ευθύνες πολιτικές, ευθύ-
νες ποινικές. 

Σε ό,τι αφορά τις πολιτικές ευθύνες, που µας πέφτει λόγος, η
παραίτηση του Υπουργού Μεταφορών, του κ. Καραµανλή, ήταν
µια πράξη ευθύνης. Στην Ελλάδα, εδώ και πάρα πολλές δεκαε-
τίες, συνηθίζουν να λένε οι πολιτικοί ότι «έχω πολιτική ευθύνη»,
αλλά να µην παραιτούνται. Δεν συνειδητοποιούν και δεν συνει-
δητοποιείται ότι οι πολιτικές ευθύνες είναι βαρύτερες από τις ποι-
νικές. Είναι άλλης τάξης, βέβαια, αλλά είναι βαρύτερες. Η παραί-
τηση είναι η απάντηση στην πολιτική ευθύνη. Εάν πεις ότι «έχω
πολιτική ευθύνη για κάτι», οφείλεις και να παραιτηθείς πάραυτα.
Η πράξη του αυτή, λοιπόν, ήταν πράξη ευθύνης. 

Είναι, όµως, µόνο αυτός ο υπεύθυνος για ό,τι έχει συµβεί; Όχι!
Πρέπει να µείνουµε στα θέµατα της πολιτικής ευθύνης και να
αποφύγουµε επικοινωνιακές µετατοπίσεις του προβλήµατος. Επι-
κοινωνιακή µετατόπιση του προβλήµατος είναι οπωσδήποτε ό,τι
συνέβη από την εποµένη ώρα και µετά το ατύχηµα. Την επόµενη
µέρα ή τις επόµενες µέρες. Εδώ, θα κριθεί ο κρατικός µηχανι-
σµός εάν επιτυχώς αντιµετώπισε την πληγή ή αν όχι επιτυχώς. 

Όµως, η πολιτική συζήτηση να εκτρέπεται σε θέµατα της επό-
µενης ηµέρας από το ατύχηµα- είναι απόπειρα επικοινωνιακής
αποφυγής των θεµάτων πολιτικής ευθύνης. Είµαι κατηγορηµατι-
κός και κοιτάω τα λόγια µου να είναι προσεκτικά, γιατί θέλω -
έστω και ένας άνθρωπος να µε ακούει- να µην ευθυγραµµίζοµαι
µε τη γελοιότητα. Η γελοιότητα είναι ο εχθρός του πολιτικού συ-
στήµατος αυτή τη στιγµή και η σοβαρότητα είναι το όπλο του πο-
λιτικού συστήµατος. Έχουµε τόσους νεκρούς! Τόσα νέα παιδιά
που χάθηκαν άδικα!

Ποιο είναι το πρόβληµα, όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές;
Ποιο είναι το πρόβληµα, βάσει του οποίου µπορεί κανείς να δει
την πολιτική ευθύνη; 

Κατ’ αρχάς, σε ό,τι αφορά το σιδηροδροµικό ατύχηµα, εκπλήσ-
σοµαι µε τους αριθµούς του κ. Καραθανασόπουλου. Θα τους
ψάξω αµέσως µετά. Μόνο σε ένα έτος, το 2021, χιλιάδες σιδη-
ροδροµικά ατυχήµατα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Θα είναι πραγµα-
τικά και οι µετωπικές πολλές, από ό,τι είπε. Θα τα ελέγξω αυτά.
Θα τα δω. Με εντυπωσίασε ο αριθµός και θεωρώ ότι από την
πλευρά του είναι µια συνεισφορά στον διάλογο. 

Γυρίζω, όµως, στο θέµα µας. Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, έχει σοβαρότατο πρόβληµα σε ό,τι αφορά τις δεξιότητες,
τις ικανότητες και τον τρόπο λειτουργίας των µελών των κυβερ-
νήσεών της. Ευθυνόφοβη, ανυπόγραφη, άνθρωποι που ακούν τις
υπηρεσίες ευλαβικά, όταν αυτές τους εισηγούνται, γιατί κάτι που
πρέπει να γίνει, δεν γίνεται. 

Κι εδώ έχουµε µια διασταύρωση, µια πραγµατική διασταύρωση
εγκληµατικής γραφειοκρατίας. Ποιος µπορεί, κύριε Υπουργέ, να
µη διευρύνει την πολιτική ευθύνη, σε πλείονες του ενός Υπουρ-
γούς της Κυβέρνησης, όταν αυτό για το οποίο ελέγχεστε αυτή
τη στιγµή, είναι τα τέσσερα χρόνια της καθυστέρησης να διεκπε-
ραιώσει ένα έργο. Ενστάσεις; Προσφυγές; Φόβος του Υπουργού,
των Υπουργών, της Κυβέρνησης, συνολικά, τι θα πει ο άλφα ή ο
βήτα δηµοσιογράφος, η Αντιπολίτευση; Δεν προχωρώ, δεν υπο-
γράφω, για να µην µου λένε; Αυτός είναι ο κανόνας και ο δικός
σας κανόνας, αυτής της Κυβέρνησης. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ είχε τέσσερα χρόνια ίδια προβλήµατα, αλλά εσείς
ήρθατε ως εκσυγχρονιστές, ως καινοτόµοι! Γεµίσατε το Υπουρ-
γικό Συµβούλιο µε τεχνοκράτες από τον ιδιωτικό τοµέα. Το απο-
τέλεσµα ποιο ήταν; Τέσσερα χρόνια να διεκπεραιώσετε έναν
διαγωνισµό; Δεν ελέγχεστε για το 30%, του 100% της ηλεκτρονι-
κής παρακολούθησης της πορείας των τρένων, που δεν έγινε και
επαίρεστε για το 70%, που έχει γίνει. Ελέγχεστε, γιατί στα τετρα-
κόσια χιλιόµετρα Αθήνα - Θεσσαλονίκη, η παρακολούθηση ήταν
χωρίς ηλεκτρονικό τρόπο, χωρίς ηλεκτρονικά µέσα. Γι’ αυτό
ελέγχεστε. Και οι ευθύνες από αυτό δεν µετατοπίζονται στο τι
έγινε την ηµέρα, ποιος πήρε άδεια, εάν πήρε άδεια, εάν ήταν
ΠΑΣΟΚ, αν ήταν Νέα Δηµοκρατία αν ήταν ΣΥΡΙΖΑ. Εάν ήταν οτι-
δήποτε! 

Αυτά είναι γελοιότητες τις οποίες καταλαβαίνει ένας πληγωµέ-
νος λαός που παρακολουθεί ενεός αυτά που έχουν συµβεί. Αυτό
είναι το θέµα σας. Γιατί τέσσερα χρόνια δεν ολοκληρώσατε έναν
διαγωνισµό, για να µην είναι τόσο πολύ καίριο το ανθρώπινο
λάθος. Ανθρώπινα λάθη είναι πίσω από σχεδόν όλα τα ατυχή-
µατα, δεν υπάρχει αµφιβολία, δεν θα κρυφτεί, όµως, κανένας
πίσω από το ανθρώπινο λάθος. Ανθρώπινο λάθος, ναι, και ο άν-
θρωπος που έκανε το λάθος το µοιραίο έχει ευθύνες αστικές,
υπηρεσιακές, ποινικές. Θα τα πληρώσει αυτά. Πότε; Αργά. Το
Μάτι ακόµα τώρα εξετάζεται, αλλά πάντως οι ευθύνες του θα
αποδοθούν, όποιες κι αν είναι αυτές. 

Η πολιτική ευθύνη, όµως, τι θα γίνει; Η πολιτική ευθύνη θα ξε-
περαστεί; Πώς θα ξεπεραστεί; Τέσσερα χρόνια να διεκπεραι-
ώσετε έναν διαγωνισµό! Από φόβο; Μήπως πρέπει να προχωρή-
σουν οι διαδικασίες ταχύτερα και κάτι θα µας πουν κάποιοι; Γι’
αυτό αναλαµβάνει µία κυβέρνηση, για να υπογράφει, για να διεκ-
περαιώνει. Εν προκειµένω, αυτό το Υπουργείο θα είχε πέντε,
δέκα, δεκαπέντε θέµατα αιχµής. Μη µου πείτε ότι δεν ήταν µέσα
σε αυτά, στα πρώτα. Η συζήτηση που έγινε στη Βουλή, µε πρω-
τοβουλία Βουλευτών της Αντιπολίτευσης, έφερε τον αρµόδιο
Υπουργό απ’ αυτό το έδρανο να απαντά, λέγοντας ότι όποιος
θέτει ζητήµατα που δηµιουργούν υποψίες για την ασφάλεια των
σιδηροδρόµων στην Ελλάδα προσβάλλει τη χώρα. Να’ τα µας
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τώρα! Όταν θέτω εγώ θέµατα διασταύρωσης της γραφειοκρα-
τίας στη δικαιοσύνη και στη διοίκηση επί χρόνια, µου λένε ότι δεν
είναι πολιτική αυτή η αναφορά µου, ενώ πολιτική αναφορά είναι
να µετράµε εάν κάποιος είναι δεξιός ή αριστερός ή κεντρώος.
Αυτά είναι τα µεγάλα πολιτικά θέµατα, που πληγώνουν την οικο-
νοµία, που πληγώνουν την κοινωνία και που ανά διαστήµατα έ-
χουν νεκρούς, νέους ανθρώπους νεκρούς! 

Ό,τι κι αν πει ο αρµόδιος νέος Υπουργός αύριο, θα τ’ ακού-
σουµε όλοι βερεσέ και γιατί έχει αναλάβει στο παρελθόν κι άλλα
θέµατα να λύσει. Θυµάµαι κάτι αθλητικά, ποδοσφαιρικά, που
έκανε κάτι µνηµόνια και δεν έγινε τίποτα απ’ όλα αυτά, αλλά και
γιατί θα είναι λέξεις υπουργικές εν όψει εκλογών. Εάν δεν µπει
τροχός στη γραφειοκρατία της διοίκησης και της δικαιοσύνης,
ώστε να µπορείς να κάνεις κάτι που θέλεις να κάνεις και µια κυ-
βέρνηση -φαντάζοµαι, κάθε κόµµατος- θα ήθελε να έχει ηλεκτρο-
νική παρακολούθηση αυτών των τετρακοσίων µοιραίων χιλιοµέτ-
ρων, εάν δεν µπορείς να το κάνεις σε ένα µε δύο χρόνια, τότε
δεν είσαι καινούργια κυβέρνηση, νέο στυλ, νέο ήθος σοβαρό, που
σχετίζεται µε την άσκηση εξουσίας. Παραµένεις γραφειοκράτης,
ευθυνόφοβος, υπάκουος της συνταγής: «Μην υπογράφεις, γιατί
µόνο έτσι δεν θα πάθεις τίποτα. Άστα για αύριο, άστα για τον
επόµενο, γιατί µόνο έτσι δεν θα έχει κανένας κάτι να σου πει.». 

Θα µπει µαχαίρι στην πληγή; Γιατί, κύριε Καραθανασόπουλε,
στην Ελλάδα µετωπική σύγκρουση, εάν θυµάµαι καλά -µπορεί να
κάνω λάθος-, επί διακόσια τόσα χρόνια που έχουµε σιδηρό-
δροµο, από την εποχή του Τρικούπη, δεν είχαµε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Έχει κάνει…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μετωπική;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Έχει γίνει µία φορά µε-

τωπική πριν από τρία χρόνια.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πάντως, είναι σπάνιο. 
Όταν, λοιπόν, σου τυχαίνει αυτό, το να λες αυτό το αποκρου-

στικό που είχε ακουστεί και το ’18, «στη βάρδια µου», φέρνει ανα-
γούλα. Είναι γελοιότητα! Κάθε κυβέρνηση είναι για µία τετραετία.
Αυτό δεν το λέµε βάρδια, αυτό το λέµε, κατά το Σύνταγµα, Κοι-
νοβουλευτική Περίοδο, εάν είµαστε Βουλή, και θητεία κυβερνη-
τική. Δεν το λέµε βάρδια, το λέµε ανάληψη ευθυνών για ό,τι
συµβεί, καλό ή κακό. Μέχρι στιγµής, αυτά τα οποία έχουµε ακού-
σει, πέραν της παραίτησης Καραµανλή, όλα τα άλλα τα οποία
έχουµε ακούσει δεν ανταποκρίνονται στη σοβαρότητα του προ-
βλήµατος και στον πόνο των ανθρώπων. Θα βάλετε µυαλό τις
λίγες εβδοµάδες που σας µένουν ακόµη; Δεν το γνωρίζω, αλλά
µέχρι στιγµής λόγο ευθύνης γι’ αυτό που έγινε και για το πώς θα
αποκλειστεί το να ξαναγίνει δεν έχουµε ακούσει. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Με τον κ. Λοβέρδο έκλεισε ο κύκλος των οµιλητών και θα πάµε
στις δευτερολογίες, µε πρώτη την κ. Κοµνηνάκα εκ µέρους του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Δεν θα επανέλθω στα ζητήµατα του νοµοσχεδίου. Ζήτησα το

λόγο µόνο για να διευκρινίσω την ψήφο µας για τις τροπολογίες
που έχουν κατατεθεί. 

Πρώτον, σε σχέση µε την τροπολογία 1632 του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης, να διευκρινίσω γενικά ότι υπάρχει το γνωστό πρό-
βληµα µε τα διαφορετικά άρθρα που δεν µπορούµε να ψηφί-
σουµε ξεχωριστά. Άρα, θα τοποθετηθούµε συνολικά σε αυτή την
τροπολογία ψηφίζοντας κατά, διότι στην ψήφο µας βαρύνει το
άρθρο 1, σε σχέση µε την τροποποίηση του ν.927/1979, του γνω-
στού αντιρατσιστικού νόµου, ο οποίος είχε τροποποιηθεί το ’14
µε βάση αντίστοιχη ευρωπαϊκή οδηγία, στην οποία είχαµε διαφω-
νήσει σε σχέση µε µια επικίνδυνη ρύθµιση που διευρύνει στην
πραγµατικότητα τη δίωξη σε περιπτώσεις, όχι µόνο στα γνωστά
εγκλήµατα για την άρνηση εγκληµάτων του ναζισµού, αλλά σε
αυτή τη γενίκευση που γίνεται µε βάση την ευρωπαϊκή οδηγία για
γενοκτονίες, εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας, εγκλήµατα πο-
λέµου, τα οποία προσδιορίζονται από το Διεθνές Δικαστήριο και
για τα οποία υπάρχουν σοβαρές, εάν θέλετε, αµφιβολίες σε

σχέση µε την πολιτική σκοπιµότητα του χαρακτηρισµού του ενός
ή του άλλου εγκλήµατος ως εγκλήµατος πολέµου. Ας µην επε-
κταθώ σε αυτά τα θέµατα, έχουµε τοποθετηθεί αναλυτικά πολλές
φορές.

Σε αυτή τη ρύθµιση, στην τροπολογία, στην πραγµατικότητα
αποδεσµεύεται, αποσυνδέεται η επιβολή σηµαντικών προστίµων
που µπορεί να προβλεφθούν σε βάρος νοµικών προσώπων ή ενώ-
σεων προσώπων, εάν για τέτοια εγκλήµατα καταδικαστούν εκ-
πρόσωποι ή φυσικά πρόσωπα που ενεργούν ως µέλη αυτών των
νοµικών προσώπων. Εδώ το αποσυνδέετε ουσιαστικά έστω ακό-
µη και από την αµετάκλητη παραποµπή των φυσικών αυτών προ-
σώπων σε δίκη. Κατά τη γνώµη µας, είναι µια επικίνδυνη ρύθµιση
που διευρύνει πάρα πολύ τη δυνατότητα αυτής της επιβολής,
πριν καν παραπεµφθούν αµετάκλητα τα φυσικά πρόσωπα σε δίκη
και γι’ αυτό καταψηφίζουµε το σύνολο της τροπολογίας, ενώ σε
άλλα άρθρα, όπως για παράδειγµα στα άρθρα 5 και 6, δεν θα εί-
χαµε αντίρρηση, τα θεωρούµε λογικά και θα τα ψηφίζαµε.

Έχουµε και συγκεκριµένες άλλες παρατηρήσεις στα επιµέ-
ρους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1633 του Υπουργείου Οι-
κονοµικών και άλλες διατάξεις, θα ψηφίζαµε θετικά το άρθρο 1
που αφορά στη ρύθµιση για τα έξοδα κηδείας των ατόµων που
κηδεύονται δηµοσία δαπάνη να είναι ανεκχώρητα και ακατά-
σχετα. Σε κάθε περίπτωση θα ψηφίζαµε αυτή τη ρύθµιση.
Ωστόσο, επειδή σε επόµενες ρυθµίσεις της τροπολογίας έχουµε
ορισµένες ενστάσεις και διαφωνίες, θα τοποθετηθούµε συνολικά
στην τροπολογία µε το «παρών».

Μία κουβέντα, επειδή έγινε µία πρόταση από τη µεριά του κ.
Ξανθόπουλου, εκπροσωπώντας -νοµίζω- τον τοµέα δικαιοσύνης
του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν ξέρω εάν έχει σκοπό ο Υπουργός να τοποθετη-
θεί για την πρόταση που έγινε, να γίνονται δηλαδή οι αγωγές των
οικογενειών των θυµάτων του τραγικού δυστυχήµατος στα Τέ-
µπη, χωρίς την καταβολή αγωγόσηµου, δικαστικών ενσήµων και
άλλων. Τη θεωρούµε αυτονόητη, είµαστε σύµφωνοι µε µια τέτοια
ρύθµιση. Βέβαια καταδεικνύονται, εάν θέλετε, το κόστος και τα
µεγάλα εµπόδια που υπάρχουν για τις εργατικές λαϊκές οικογέ-
νειες στην πρόσβαση στη δικαιοσύνη και γι’ αυτό πολλές φορές
αναγκάζεστε να προβαίνετε σε τέτοιες ρυθµίσεις, γιατί για πολ-
λούς ανθρώπους είναι απαγορευτικά τα έξοδα για να διεκδική-
σουν τη δικαίωσή τους, που είναι αυτονόητο ότι πρέπει να την
διεκδικήσουν. Και βέβαια, σε καµµία περίπτωση δεν θεωρούµε
ότι αυτές οι αυτονόητες, επιβεβληµένες διευκολύνσεις από τη
µεριά του κράτους προς τις οικογένειες αυτών των αθώων θυµά-
των δεν µπορούν να ξεπλύνουν τις ευθύνες όλων σας γι’ αυτό το
προδιαγεγραµµένο κρατικό έγκληµα σε βάρος τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν δώσω το λόγο

στην κ. Γιαννακοπούλου, για ένα λεπτό θέλει ο κ. Λοβέρδος κάτι
να συµπληρώσει. 

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ.

Πραγµατικά, σας ευχαριστώ. Θα καταλάβετε, γιατί το λέω δύο
φορές.

Είχα σηµειώσει να ξεκινήσω την οµιλία µου µε την αναφορά σε
δύο ονόµατα, στον συνάδελφό µας Βουλευτή Καβάλας, τον Ηλία
Παπαδόπουλο, που πέθανε τις προηγούµενες ηµέρες και θέλω
να τον αποχαιρετήσουµε και απ’ αυτό το Βήµα εµείς, το ΠΑΣΟΚ,
αλλά, πιστεύω, και όλοι οι συνάδελφοι.

Δεύτερον, θέλω να πω ότι σήµερα κηδεύτηκε στην Ηλεία ο
Παύλος Αθανασόπουλος, ένα στέλεχος του ΠΑΣΟΚ, Κινήµατος
Αλλαγής µε δηµοκρατικές περγαµηνές, προερχόµενος από την
Ανανεωτική Αριστερά, πολύ στενός µας φίλος, συνεργάτης, ένα
κόσµηµα, ένας άνθρωπος απόλυτα έντιµος και µε ανιδιοτελή
προσφορά στην πολιτική. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Eυχαριστούµε κι

εµείς, κύριε Λοβέρδο.
Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια του ΠΑΣΟΚ κ. Γιαννα-

κοπούλου.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Πολύ σύ-
ντοµα θα κάνω κάποιες παρατηρήσεις για την πρόθεση ψήφου
του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής σχετικά µε τις τροπολογίες. 

Η ρύθµιση για τα έξοδα κηδείας των προσώπων τα οποία κη-
δεύονται δηµοσία δαπάνη βεβαίως έχει να κάνει και µε το τραγικό
πρόσφατο συµβάν. Αυτή η ρύθµιση, κύριε Υπουργέ, βεβαίως
είναι θετική και φυσικά θα την υπερψηφίσουµε. Δεν µπορεί να
απαλύνει σε καµµία περίπτωση δυστυχώς τον πόνο των ανθρώ-
πων, όµως, επιλύει κάποια πρακτικά οικονοµικά θέµατα και είναι
απολύτως αυτονόητη υποχρέωση της ελληνικής πολιτείας. Είναι
θέµατα τα οποία ήταν επίσης απολύτως απαραίτητο να λυθούν. 

Παράλληλα, όµως, µε αυτό πρέπει να εξετάσετε και να δείτε
ποια θα είναι η συνολική µέριµνα, φροντίδα, στήριξη, πώς θα
είναι το κράτος, η ελληνική πολιτεία µε κάθε δυνατό τρόπο δίπλα
στις οικογένειες που έχασαν τους ανθρώπους τους, που έχασαν
τα παιδιά τους, που έχασαν τον ανθό της κοινωνίας µας. Είναι
κάτι το οποίο πρέπει να δείτε και περιµένουµε άµεσα να δούµε
συγκεκριµένες ρυθµίσεις και προτάσεις. 

Βέβαια, δεν µπορώ να µη σας πω ότι µας φέρνετε να ψηφί-
σουµε µια τροπολογία η οποία από τη µία έχει αυτή τη ρύθµιση
και από την άλλη «τσουβαλιάζει» ρυθµίσεις όπως είναι η ρύθµιση
της µηνιαίας αποζηµίωσης του προϊσταµένου της Τριπόλεως.
Είναι κακή νοµοθέτηση αυτή, δεν είναι κάτι το οποίο είναι ωραίο,
δεν είναι κάτι το οποίο τιµάει την ελληνική Κυβέρνηση. Είναι εν-
δεικτικό κακής νοµοθέτησης να «τσουβαλιάζετε» άσχετα ζητή-
µατα και τέτοια ζητήµατα το ένα µαζί µε το άλλο.

Όσον αφορά τη δεύτερη τροπολογία, η οποία ουσιαστικά έχει
να κάνει µε την αυστηροποίηση των ποινών για την ευθύνη των
νοµικών προσώπων ή ενώσεων προσώπων σχετικά µε τον νόµο
για φυλετικές διακρίσεις, εννοείται ότι και σε αυτό είµαστε θετι-
κοί. Οτιδήποτε έχει να κάνει µε την πάλη ενάντια στις φυλετικές
διακρίσεις και την αυστηροποίηση απέναντι σε ένα ζήτηµα το
οποίο συνολικά πρέπει να λύσει η κοινωνία µας, είναι κάτι στο
οποίο βεβαίως όλοι συντασσόµαστε και είµαστε στην πρώτη
γραµµή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.

Γιαννακοπούλου.
Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Σταύρος Κελέτσης.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα δευτερολο-

γήσω επί του νοµοσχεδίου. Απλώς θα ήθελα να εκφράσω τη θε-
τική µας άποψη και ψήφο για τις τροπολογίες που κατατέθηκαν
από τον Υπουργό, για να καταγραφεί ως θέση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κώστας Τσιάρας,

προκειµένου να ολοκληρωθεί και η σηµερινή διαδικασία επί του
σχεδίου νόµου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Ήταν µάλλον αναµενόµενο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κατά την πρώτη συνεδρίαση της Ολοµέλειας του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου αµέσως µετά το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών, τη
συζήτηση αν τη µονοπωλήσει, θα έλεγα, µονοθεµατικά το συγκε-
κριµένο τραγικό συµβάν και όχι βεβαίως το υπό ψήφιση νοµοσχέ-
διο.

Θέλω για άλλη µια φορά να εκφράσω και τη θλίψη µου και την
οδύνη µου για ένα τραγικό πραγµατικά δυστύχηµα, θα έλεγα ένα
από τα πολύ ιδιαίτερα στην ιστορία της πατρίδας µας, το οποίο
στέρησε τη ζωή σε δεκάδες νέους ανθρώπους, νέα παιδιά. Είναι
πραγµατικά ανείπωτος ο πόνος γι’ αυτές τις οικογένειες. Μόνο
όσοι έχουν βιωµατική εµπειρία µπορούν ακριβώς να καταλάβουν.
Το λέω αυτό γιατί θεωρώ τον εαυτό µου έναν από αυτούς, µιας
και η µοναδική µου αδερφή έχασε τη ζωή της πριν από αρκετά
χρόνια σε αυτοκινητιστικό ατύχηµα σχεδόν πεντακόσια µέτρα
από τον τόπο του τραγικού σιδηροδροµικού δυστυχήµατος των
Τεµπών.

Είναι πραγµατικά πολύ δύσκολο να κατανοήσει ο καθένας από
εµάς την ψυχολογία, την οδύνη, την απόγνωση στην οποία µπο-
ρεί να βρίσκονται οι οικογένειες όλων αυτών των νέων παιδιών.
Ο χρόνος θα βοηθήσει. Ο χρόνος, όµως, και η στιγµή δηµιουργεί

αυτονόητες υποχρεώσεις για όλους εµάς, για την ίδια την ελλη-
νική πολιτεία απέναντι όχι µόνο στη µνήµη αυτών των παιδιών ή
στον πόνο αυτών των οικογενειών, αλλά απέναντι στην ελάχιστη
υποχρέωση που έχουµε όλοι µας τέτοιου είδους γεγονότα όχι
µόνο να µην επαναληφθούν, αλλά να εξιχνιαστούν µέχρι τέλους. 

Το λέω αυτό διότι δυστυχώς µετά λύπης µου άκουσα επικεφα-
λής Κοινοβουλευτικών Οµάδων να προσπαθούν κατά κάποιον
τρόπο να µεταφέρουν τη συζήτηση κάπου αλλού σε µια χρονική
στιγµή που νοµίζω ότι ο σεβασµός στη µνήµη πολλών ακόµη άτα-
φων νέων παιδιών θα έπρεπε να µας επιβάλει µια εντελώς δια-
φορετική στάση και µια εντελώς διαφορετική συµπεριφορά.
Εκτιµώ ότι αυτό έπρεπε να ληφθεί υπ’ όψιν πριν την παρουσία
και οµιλία κάποιων συναδέλφων Βουλευτών σε αυτό εδώ το Βήµα
µε έναν λόγο καταγγελτικό ή µε έναν λόγο ο οποίος σε καµµία
περίπτωση δεν προσιδιάζει στη στιγµή. 

Προφανώς θα αναζητηθούν οι ευθύνες, προφανώς θα εξαντλη-
θεί η συζήτηση, προφανώς είναι δεδοµένη η βούληση της Κυβέρ-
νησης να εξαντλήσει κάθε δυνατότητα προκειµένου να αποδοθεί
δικαιοσύνη και να φτάσουµε µέχρι το τέλος της εξιχνίασης αυτής
της υπόθεσης µε πραγµατική απόδοση ευθυνών και προφανώς
η Κυβέρνηση θα κάνει ό,τι είναι δυνατόν από τη δική της πλευρά,
προκειµένου να στηρίξει και να ανακουφίσει τις οικογένειες όλων
αυτών των αδικοχαµένων θυµάτων, όλων αυτών των αδικοχαµέ-
νων παιδιών. 

Το λέω αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί η συζήτηση
που γίνεται, που πολλές φορές βάζει σε αµφισβήτηση ακόµη και
θεσµούς της ίδιας της δηµοκρατίας, της ίδιας της ελληνικής πο-
λιτείας, είναι µια συζήτηση που ειδικά αυτή τη στιγµή δεν κάνει
καλό σε κανέναν. Ξέρετε πολύ καλά ότι η δικαιοσύνη έχει επιλη-
φθεί ακριβώς από την πρώτη στιγµή γι’ αυτό το τραγικό συµβάν,
γι’ αυτό το τραγικό γεγονός µε πρωτοβουλία του εισαγγελέα του
Αρείου Πάγου, µε την ανάθεση της υπόθεσης στον έµπειρο ει-
σαγγελέα προϊστάµενο εισαγγελίας εφετών Λάρισας και βεβαίως
µε µια σειρά πρωτοβουλιών που δείχνουν ότι η πρόθεση, αλλά
βεβαίως και η προσπάθεια που γίνεται είναι όντως προς την κα-
τεύθυνση τού να εξιχνιαστεί κάθε ευθύνη που µπορεί ή πρέπει
να αποδοθεί µετά από ένα τόσο τραγικό συµβάν. Προφανώς δεν
το χωράει το µυαλό µας, προφανώς δεν µπορούµε να το αποδε-
χθούµε. Αυτή είναι η αλήθεια. Όµως, είναι αλήθεια από την άλλη
πλευρά ότι η προσπάθεια η οποία γίνεται όχι µόνο από τον ίδιο
τον Πρωθυπουργό ή από την Κυβέρνηση, αλλά και από τους επι-
τελείς δικαστικούς λειτουργούς, προκειµένου να υπάρξει η κατά
το ταχύτερο δυνατόν εξιχνίαση αυτής της υπόθεσης, νοµίζω ότι
πρέπει να αναγνωριστεί από όλους και πρέπει βεβαίως από την
άλλη πλευρά να διαφυλαχθεί µε τον πλέον ενδεδειγµένο τρόπο,
προκειµένου να φτάσουµε στο τέλος αυτής της εξιχνίασης. 

Η αλήθεια είναι, όµως, πως ό,τι και να λέµε αυτή τη στιγµή από
αυτό το Βήµα, είναι πολύ δύσκολο να παρηγορήσουµε αυτούς
τους ανθρώπους που θρηνούν τα παιδιά τους σε αυτή τη µονα-
δική, θα έλεγα, στιγµή για την οποία όλη η Ελλάδα θρηνεί, όλη η
Ελλάδα, όλη η ελληνική κοινωνία βρίσκεται σε περίσκεψη και όλοι
θέλουµε να κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν προκειµένου κάτι τέτοιο
να µην επαναληφθεί. 

Θα µπορούσα να δώσω πολλές απαντήσεις από το Βήµα, απα-
ντήσεις σε όλα αυτά τα οποία ακούστηκαν σε σχέση ειδικά µε
την εξέλιξη στη διαχείριση των σιδηροδρόµων στην Ελλάδα τα
τελευταία χρόνια, γιατί προφανώς δεν είναι µια υπόθεση της τε-
λευταίας τριετίας - τετραετίας. Θα µπορούσα να απαντήσω για
το πώς εννοούν κάποιοι τη διασπάθιση ή τη διαφύλαξη ή τη δια-
χείριση του δηµοσίου χρήµατος, θα µπορούσα να σας πω ποιοι
πραγµατικά λειτουργούν µε τέτοιον τρόπο, ώστε τελικά να επω-
φελείται η ελληνική κοινωνία, αλλά πραγµατικά θέλω να το απο-
φύγω. Θα µπορούσα να σας µιλήσω για το ποιος, παραδείγµατος
χάριν, έχει αυστηροποιήσει τις ποινές για τέτοιου είδους ζητή-
µατα.

Θέλω, όµως, να το αποφύγω, ακριβώς γιατί πιστεύω ότι αυτή
είναι µια διαφορετική συνεδρίαση στην οποία και η σκέψη, αλλά
και η έκφραση και το ύφος που πρέπει ο καθένας από εµάς να
έχει, να προσιδιάζει στην ιδιαίτερη στιγµή, να στέκεται µε σεβα-
σµό απέναντι στη µνήµη των αδικοχαµένων παιδιών, αλλά βε-
βαίως και µε σεβασµό απέναντι στον πόνο και στην οδύνη αυτών
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των δεκάδων οικογενειών που είδαν τα παιδιά τους να ανεβαί-
νουν σε ένα τρένο και δεν επέστρεψαν ποτέ στο σπίτι.

Είναι µια ιδιαίτερη στιγµή για την ελληνική πολιτεία και για το
ελληνικό Κοινοβούλιο, εκφράστηκε άλλωστε γι’ αυτό κατά την
έναρξη της συνεδρίας ο Πρόεδρος της Βουλής και βεβαίως
ακούστηκαν πολλές απόψεις, οι οποίες εγώ προσωπικά πιστεύω
ότι πρέπει να είναι οδηγός -κατά κάποιον τρόπο- συµπεριφορών
που όλοι µας πρέπει να ακολουθούµε και εντός του ελληνικού
Κοινοβουλίου και βεβαίως στην κεντρική πολιτική σκηνή, αν θέ-
λουµε να είµαστε ελάχιστα πειστικοί απέναντι στους Έλληνες πο-
λίτες σε σχέση µε τον ρόλο µας και σε σχέση µε αυτό που πρέπει
να κάνουµε, ειδικά σε τέτοιες δύσκολες στιγµές.

Η αλήθεια είναι ότι για να µιλήσει κανείς για το νοµοσχέδιο,
πρέπει να βρει και την κατάλληλη ψυχολογία. Αντιλαµβάνοµαι ότι
οι περισσότεροι εκ των συναδέλφων που βρέθηκαν στο Βήµα δεν
µπορούσαν να µιλήσουν για το νοµοσχέδιο, πλην όµως επειδή
αυτή η συζήτηση -όπως ξέρετε- διήρκεσε και σε προηγούµενες
συνεδριάσεις, οι περισσότερες από τις οποίες -εννοώ της αρµό-
διας κοινοβουλευτικής επιτροπής- έγιναν πριν συµβεί το τραγικό
δυστύχηµα των Τεµπών, νοµίζω ότι λίγο ή πολύ είχαµε την ευκαι-
ρία και να δούµε και να διευκρινίσουµε πράγµατα και ζητήµατα
τα οποία αφορούν στην αναδιάταξη περιφερειών και αποκέ-
ντρωση αρµοδιοτήτων των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων, την
οργάνωση της τηλεµατικής συνεδρίασης, τη µετατροπή των µε-
ταβατικών εδρών και την ίδρυση των δικαστικών γραφείων τηλε-
µατικής µαζί µε άλλα ζητήµατα τα οποία ξέρουµε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ότι έρχονται να απαντήσουν σε κρίσιµα θέ-
µατα που αφορούν στον εκσυγχρονισµό, τη µεταρρύθµιση και
συνολικά τη λειτουργία της δικαιοσύνης.

Πραγµατικά απορώ πώς ένας µεγάλος αριθµός κοινοβουλευ-
τικών κοµµάτων ή εκπροσώπων κοινοβουλευτικών κοµµάτων δεν
µπορούσε να δει, να αντιληφθεί και ενδεχοµένως να διακρίνει το
προφανές, ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο επιχειρούµε ένα ακόµη µε-
ταρρυθµιστικό βήµα, ένα πραγµατικό βήµα εκσυγχρονισµού στη
λειτουργία των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων. Διότι γίνεται
ένας γενικός σχεδιασµός στην κατεύθυνση του εξορθολογισµού,
αλλά και από την άλλη πλευρά µια σύνδεση µε την εφαρµογή των
νέων τεχνολογιών οι οποίες, βεβαίως, καθιστούν τη διαδικασία
των τηλεσυνεδριάσεων και των τηλεακροάσεων, µέσω των δικα-
στικών γραφείων τηλεµατικής, εφικτή. Είναι σαν να λέτε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν θέλουµε την πρόοδο στη δικαιο-
σύνη. Είναι σαν να µην αναγνωρίζετε ότι αυτή την τεράστια προ-
σπάθεια, η οποία έχει ξεκινήσει εδώ και πολύ µεγάλο χρονικό
διάστηµα, δεν πρέπει κανείς να τη συνοδέψει τουλάχιστον µε θε-
τικά επικριτικά σχόλια.

Και µιας και βρίσκοµαι στο Βήµα του ελληνικού Κοινοβουλίου
θα σας πω ότι αυτή δεν είναι µια διαδικασία ή ένα νοµοσχέδιο το
οποίο ξαφνικά σκεφτήκαµε στο Υπουργείο Δικαιοσύνης και εί-
παµε µέσα σε αυτόν τον «µεταρρυθµιστικό οίστρο» να το προτεί-
νουµε, προκειµένου να ψηφιστεί από την Ολοµέλεια του ελλη-
νικού Κοινοβουλίου. Είναι ένα νοµοσχέδιο για την ουσία του
οποίου έχει υπάρξει προσπάθεια και πραγµατική δουλειά εδώ και
ένα πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα. 

Υπήρχε ανάγκη αναδιάταξης των τακτικών διοικητικών δικα-
στηρίων µε την ενσωµάτωση της τηλεµατικής συνεδρίασης; Είναι
ένα κρίσιµο ζήτηµα που πρέπει να απαντήσει κανείς, αν θέλουµε
να είµαστε τουλάχιστον σοβαροί απέναντι σε µια διαδικασία συ-
ζήτησης, που αφορά σε ένα πραγµατικά σηµαντικό νοµοσχέδιο.
Γιατί νοµίζω ότι αυτή η απάντηση, αν δεν µπορούσε να δοθεί από
τους αγαπητούς αξιότιµος συναδέλφους των πολιτικών κοµµά-
των, είναι βέβαιο ότι δινόταν από τους ίδιους τους δικαστές. Η
προσπάθεια η οποία έγινε δεν είναι µια προσπάθεια που ξεκίνησε
από το Υπουργείο Δικαιοσύνης, αλλά από τον φορέα, το δικαστή-
ριο που έχει την αρµοδιότητα για τα τακτικά διοικητικά δικαστή-
ρια, από το Συµβούλιο της Επικρατείας. Όντως υπήρχε µια
πραγµατικά σηµαντική προσπάθεια από την πλευρά του Αντιπρο-
έδρου του Συµβουλίου της Επικρατείας, κ. Πικραµµένου, προκει-
µένου να κάνει µια καταγραφή όλων των πραγµατικών δεδο-
µένων, που υπάρχουν σε όλα τα διοικητικά δικαστήρια της χώρας
πριν καταλήξουµε σε κάποιες προτάσεις.

Βεβαίως υπήρχε ένας προβληµατισµός µε το αν και κατά πόσο

η διαδικασία των τηλεσυνεδριάσεων µε ποιον τρόπο θα µπο-
ρούσε να ορισθεί και να ενσωµατωθεί σε µια διαδικασία απονο-
µής της δικαιοσύνης και όλα αυτά πάντα σε απόλυτη συνεννόηση
µε ανοιχτό διάλογο και µε τα ίδια τα διοικητικά δικαστήρια. Δεν
είναι µια διαδικασία την οποία εφηύραµε, προκειµένου να την
προτείνουµε σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Λυπάµαι, πρα-
γµατικά, για τη διαφορετική άποψη των κοµµάτων, διότι τίποτε
από όλα αυτά που ακούστηκαν ως αντεπιχειρήµατα από αυτό
εδώ το Βήµα δεν ισχύει. Ξέρουµε, πάρα πολύ καλά, ότι η προ-
σπάθεια η οποία έγινε στην πραγµατικότητα απαντά σε µια αδή-
ριτη, συγκεκριµένη ανάγκη εκσυγχρονισµού.

Για παράδειγµα, καταργείται η διά ζώσης διαδικασία, άκουσα
από κάποιους συναδέλφους. Μα, είναι έτσι, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι; Αυτό που κάνουµε είναι να ιδρύσουµε δικαστικά γρα-
φεία τηλεµατικής στις µεταβατικές έδρες, να υπάρχει η δυνα-
τότητα ενδεχοµένως πολύ περισσότερων συνεδριάσεων σε
σχέση µε αυτές, που είναι προσδιορισµένες κατ’ έτος και βε-
βαίως να κρατά κανείς ακέραιο το δικαίωµά του αν και εφόσον
θέλει να παραστεί ο ίδιος διά ζώσης και να κρατηθεί ζωντανή η
διά ζώσης διαδικασία, να απευθυνθεί στο κοντινότερο διοικητικό
δικαστήριο. Άρα, λοιπόν, πώς καταργείται το δικαίωµα του πο-
λίτη, όπως κάποιοι εδώ από το Βήµα φρόντισαν να αναδείξουν,
ως βασικό επιχείρηµα;

Επίσης υπήρχαν και διάφορα άλλα ζητήµατα τα οποία αφορού-
σαν τη γενικότερη φιλοσοφία. Τι κάνουµε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι; Προς το παρόν µετατρέπονται σε δικαστικά γραφεία
τηλεµατικής οι µεταβατικές έδρες. Αυτό κάνουµε. Νοµίζω ότι οι
περισσότεροι εκ των συµπολιτών µας οι οποίοι ζουν σε µέρη που
υπήρχαν µεταβατικές έδρες προτιµούν να υπάρχει µια έδρα τη-
λεµατικής, παρά να υπάρχει αυτή η διαδικασία που για δύο εν-
δεχοµένως φορές τον χρόνο τους έδινε µια τέτοια δυνατότητα.
Άρα, λοιπόν, νοµίζω ότι σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό όλα αυτά τα
οποία ακούστηκαν ως προτάσεις ή ως διαφορετικά επιχειρήµατα
όχι µόνο δεν έχουν λογική βάση, αλλά στην πραγµατικότητα χά-
νουν την αξία τους και την ουσία τους µέσα από αυτό που κατα-
γράφεται παντού στις τοπικές κοινωνίες.

Επιπλέον, άκουσα και ένα άλλο επιχείρηµα, ότι πρέπει οπωσ-
δήποτε να κρατήσουµε τους δικαστές στα δικαστήρια ακόµη και
των µεταβατικών εδρών. Δεν ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ότι στην επαρχία υπάρχουν σαράντα, πενήντα υποθέσεις τον
χρόνο για έναν δικαστή που είναι πάρα πολύ λίγες; Τι θα πούµε
τότε στους δικαστές του Διοικητικού Πρωτοδικείου της Αθήνας,
οι οποίοι χρεώνονται εκατόν πενήντα και διακόσιες υποθέσεις;
Δεν πρέπει να βρούµε έναν τρόπο να εξελίξουµε µία διαδικασία
και να στηρίξουµε ουσιαστικά το έργο, αλλά και την προσφορά
του Έλληνα δικαστή; Διότι όλα αυτά είναι ερωτήµατα τα οποία
πρέπει πρώτα να απαντηθούν πριν κανείς πει «αρνούµαι το νο-
µοσχέδιο», «δεν το υπερψηφίζω», ή «θεωρώ ότι δεν είναι σωστό,
δεν είναι λογικό».

Γι’ αυτόν τον λόγο θα έχουµε διετή πιλοτική εφαρµογή, θα
δούµε τις πιθανές ελλείψεις, τις πιθανές δυσλειτουργίες πριν την
πλήρη εφαρµογή, η οποία θα µας δώσει τη δυνατότητα να βά-
λουµε και εµβόλιµες συνεδριάσεις, αλλά και να εξελίξουµε πε-
ρισσότερο ακόµη αυτή τη διαδικασία.

Πολύς λόγος έγινε για το άρθρο 21, για το αν πρέπει ή δεν πρέ-
πει να υπάρχει εισηγητής δικαστής. Το είπα και κατά τη συνε-
δρίαση της επιτροπής, θα το επαναλάβω και τώρα. Αυτή, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια υφιστάµενη διάταξη. Υπάρχει,
απλά δεν εφαρµόζεται. Τι λέµε τώρα; Λέµε ότι εξήντα µέρες πριν
τη δικάσιµο θα µπορεί και θα πρέπει να ορίζεται εισηγητής δικα-
στής. Αυτό, λοιπόν, συνεπάγεται χρονική εγγύτητα στη δικάσιµο,
αυτό συνεπάγεται ότι εισηγητής που θα οριστεί, θα είναι αυτός
που θα µπορεί να δικάσει δύο µήνες µετά, αυτό συνεπάγεται ότι
ο εισηγητής έχει τον χρόνο να προετοιµαστεί, άρα να µην δίνεται
αναβολή για οποιονδήποτε λόγο και βεβαίως αυτό συνεπάγεται
ότι ο εισηγητής θα φροντίσει για την αποστολή του διοικητικού
φακέλου και βεβαίως δεν θα δίνονται αυτές οι πολλές αναβολές
που κατά καιρούς αναιτιολόγητα για πολλούς εκ των συµπολιτών
µας δίνονται.

Άρα, λοιπόν, καταλαβαίνετε ότι και αυτό πλέον αφορά σε µια
συγκεκριµένη διαδικασία η οποία λίγο ή πολύ είναι καταγεγραµ-
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µένη στον τρόπο λειτουργίας των διοικητικών δικαστηρίων.
Εάν, όµως, πρέπει κανείς να επεκταθεί και να µιλήσει για όλα

τα άλλα, απορώ πραγµατικά, το µεγάλο ζητούµενο απ’ όλους -
δηλαδή η χωρική επέκταση της κατά τόπον αρµοδιότητας του Δι-
οικητικού Πρωτοδικείου Πειραιώς για να αποφορτισθεί το
υπερµέγεθες Διοικητικό Πρωτοδικείο Αθηνών- δεν απασχόλησε
κανέναν από εσάς; Κανένας δεν το είδε θετικό; 

Το γεγονός ότι πλέον οι διοικητικές διαφορές που υπάρχουν,
ειδικά µε τον ΕΦΚΑ για εκατοντάδες, χιλιάδες συµπολίτες µας οι
οποίοι αντί να δικάζονται στην Αθήνα θα δικάζονται στον τόπο
διαµονής τους, αυτό δεν είναι θετικό µέτρο, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι; Ούτε αυτό το είδε κανείς; Και το λέω αυτό γιατί περί-
µενα, τουλάχιστον από εσάς κ. Κοµνηνάκα, που έχετε µια
προσέγγιση, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα, σε θέµατα και ζητήµατα
που αφορούν τη στήριξη ειδικά των αδύναµων πολιτών, να το κρί-
νετε ως θετικό µέτρο. 

Το λέω, λοιπόν, διότι υπάρχουν θέµατα και ζητήµατα µέσα στο
νοµοσχέδιο τα οποία όχι µόνο λειτουργούν υπέρ µιας µεγάλης
οµάδας της ελληνικής κοινωνίας, αλλά είναι µέτρα που στην πρα-
γµατικότητα είναι υπέρ της ορθότερης απονοµής της δικαιοσύ-
νης και είναι µέτρα τα οποία στηρίζουν, κυρίως, τους αδύναµους
συµπολίτες µας. 

Υπήρξε µια γενικότερη συζήτηση για το αν τελικά λύνονται τα
προβλήµατα µε καταργήσεις και συγχωνεύσεις των δικαστηρίων
ή όχι. Το είπε ο κ. Τόλκας. Είπε µάλιστα ότι αυτά τα προβλήµατα
λύνονται µόνο µε προσλήψεις. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
άποψή µου είναι ότι η δικαιοσύνη χρειάζεται µεταρρύθµιση. 

Εάν θέλετε να κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας, δηλαδή
κάθε φορά να καλούµε τη δικαιοσύνη γιατί δεν λειτουργεί σωστά
και να µην κάνουµε τα απαραίτητα βήµατα µεταρρυθµίσεων και
εκσυγχρονισµού, προφανώς θα στεκόµαστε µε άκρως υποκριτική
διάθεση απέναντι στην επίλυση προβληµάτων, τα οποία όλοι ξέ-
ρουµε ότι έχουν χρόνια -θα έλεγα- αναφορά στο παρελθόν και
τα οποία πρέπει να τα αντιµετωπίσουµε µε τον πλέον δραστικό
τρόπο. 

Εάν θέλουµε να κλείνουµε τα µάτια µας και να συντασσόµαστε
απλά και µόνο σε µια αντιπολιτευτική λογική, που ad hoc υπαγο-
ρεύεται είτε από φορείς που έχουν µια διαφορετική άποψη, είτε
απλά και µόνο από µια στείρα µικροκοµµατική αντιπαράθεση, δεν
πρόκειται τίποτα να λυθεί και δεν πρόκειται τίποτα να προχωρήσει. 

Ακόµη και το γεγονός να υπάρχει σήµερα αυτή η ευρεία συζή-
τηση για το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών, όταν ξέρουµε πολύ
καλά ότι τουλάχιστον για αυτονόητα ζητήµατα δεν υπάρχει η εύ-
κολη δυνατότητα συνεννόησης µεταξύ των πολιτικών κοµµάτων,
αν µη τι άλλο δεν συνιστά ούτε σοβαρή ούτε υπεύθυνη συµπερι-
φορά. Πρόκειται -θα έλεγα- για µία ρητορική η οποία µας παρα-
πέµπει κάπου αλλού. 

Άκουσα να λέτε, κυρία Κοµνηνάκα, ότι στο αστικό κράτος και
στη δικαιοσύνη δεν έχετε καµµία εµπιστοσύνη. Εγώ, πραγµατικά,
δεν µπορώ να το δεχτώ αυτό και θέλω να το επισηµάνω. Αν στην
εµπεδωµένη µεταπολιτευτική δηµοκρατία της χώρας µας που η
δικαιοσύνη είναι βασικός πυλώνας της ίδιας της δηµοκρατίας δεν
µπορούµε να έχουµε εµπιστοσύνη, τότε υπάρχει ένα τεράστιο
ζήτηµα. Και αυτό το ζήτηµα δεν µπορεί να κρύβεται πίσω από ρη-
τορικά επιχειρήµατα τα οποία τις περισσότερες φορές ξέρουµε
καλά ότι στοχεύουν απλά και µόνο στο πώς κάποιοι θα ακούσουν,
αλλά συνιστούν θέµατα και ζητήµατα ουσιαστικής δηµοκρατίας.
Δεν µπορούµε, λοιπόν, να µένουµε σε τέτοιου είδους συζητήσεις.

Άκουσα και εσάς κύριε Μυλωνάκη να λέτε ότι το νοµοσχέδιο
είναι πρόχειρο και δεν προσφέρει στον Έλληνα πολίτη. Φαντά-
ζοµαι ότι ήσασταν νωρίτερα στην Αίθουσα όταν σας είπα ότι είναι
ένα νοµοσχέδιο το οποίο έτυχε πολύ ιδιαίτερης, µακρόχρονης
επεξεργασίας προτάσεων, προκειµένου να καταλήξουµε σε αυτό
το οποίο προτείνουµε σήµερα στην Ελληνική Αντιπροσωπεία. Μά-
λιστα, η διαµόρφωσή του -θέλω να είµαι απολύτως ειλικρινής-
δεν έγινε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης, έγινε από ανώτατους
δικαστικούς, από ανθρώπους οι οποίοι έχουν άµεση εµπλοκή µε
τη διοικητική δικαιοσύνη και από ανθρώπους οι οποίοι γνωρίζουν
ακριβώς ποια είναι τα προβλήµατα, τι επιχειρούµε να λύσουµε
µέσω του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου και τι πρέπει να κάνουµε. 

Άκουσα, επίσης, να λέτε για νέα κτήρια, για δικαστές και υπαλ-

λήλους. Θα επαναλάβω, ότι επί αυτής της κυβερνητικής θητείας
συντελούµε το µακράν µεγαλύτερο κτηριολογικό πρόγραµµα
που έχει γίνει ποτέ για τη δικαιοσύνη στην Ελλάδα. Πιστεύω να
γνωρίζετε ότι κατασκευάζονται επτά νέα δικαστικά µέγαρα σε
διαφορετικές γεωγραφικές περιοχές της χώρας. Πιστεύω να
γνωρίζετε ότι έχουµε εντάξει στη χρηµατοδότηση του Ταµείου
Ανάκαµψης την ανέγερση του νέου πρωτοδικείου και της νέας
Εισαγγελίας Πρωτοδικών στην Αθήνα και ό,τι, βεβαίως, εξελίσ-
σεται ο διεθνής διαγωνισµός για το νέο δικαστήριο του Πειραιά. 

Αν συγκρίνει κανείς τι έχει προηγηθεί, πότε υπήρξε προγραµ-
µατισµός κατασκευής νέου δικαστικού µεγάρου στη χώρα µας
και τι εξελίσσεται το τελευταίο χρονικό διάστηµα, νοµίζω ότι από
αυτή τη σύγκριση τα συµπεράσµατα, που µπορούν να εξαχθούν
είναι περισσότερο από αυτονόητα, πολύ απλά συµπεράσµατα,
πολύ συγκεκριµένα, αλλά κινούνται, προφανώς, σε µία και µόνο
κατεύθυνση. 

Για τους δικαστές ξέρετε ότι, όταν υπάρχει ανάγκη δίδονται
νέες οργανικές θέσεις, γι’ αυτό και στο νοµοσχέδιο υπάρχει πρό-
βλεψη για δύο θέσεις αρεοπαγιτών και τη σύσταση µιας θέσεως
αντιπροέδρου του Αρείου Πάγου. Όλοι γνωρίζουµε τα προβλή-
µατα που υπάρχουν στο Α’ Τµήµα του Αρείου Πάγου. Όλοι ξέ-
ρουµε ότι προκειµένου να επιταχυνθεί η απονοµή της δικαιο-
σύνης έπρεπε να συσταθεί ουσιαστικά ένα νέο τρίτο τµήµα. Γι’
αυτόν, λοιπόν τον λόγο και πάντα µε προτάσεις που έρχονται από
την ηγεσία των ανωτάτων δικαστηρίων, η Κυβέρνηση προτείνει
στην Εθνική Αντιπροσωπεία την υπερψήφιση αυτής της διάτα-
ξης.

Σε ό,τι αφορά στους υπαλλήλους, είµαι στην ευχάριστη θέση
να σας πω -και µάλιστα διαψεύδοντας όλους αυτούς που κατά
καιρούς αµφέβαλαν όταν ψηφίσαµε την κατεύθυνση των δικαστι-
κών υπαλλήλων στην Εθνική Σχολή Δικαστών- ότι σήµερα έχει
υπογραφεί και θα εκδοθεί σύντοµα το ΦΕΚ -η προκήρυξη- τόσο
από εµένα όσο και από τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών
τον κ. Σκυλακάκη. Αντιλαµβάνεσθε, συνεπώς, ότι για περισσότε-
ρες από τριακόσιες θέσεις οι οποίες θα προκηρυχθούν εντός των
επόµενων ηµερών θα υπάρξει µια µεγάλη ανακούφιση στο σύ-
στηµα της δικαιοσύνης της χώρας µας και θα έχουµε κάνει ένα
σηµαντικό βήµα αντιµετώπισης µιας παθογένειας, που αφορά
στην υποστελέχωση, δηµιουργεί ερωτηµατικά και βεβαίως σηµα-
ντικές δυσλειτουργίες σε όλα τα θέµατα και τα ζητήµατα που
αφορούν στη λειτουργία της δικαιοσύνης. 

Άκουσα τον κ. Τζανακόπουλο να λέει ότι έχουµε απαξιώσει το
κράτος δικαίου. Εάν, όµως, αυτό πρέπει να το ακούσει η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση και µάλιστα να το λέει η Αντιπολίτευση, µετά απ’
όλες αυτές τις εξελίξεις που είχαµε -που αφορούσαν σε κεντρικά
πρόσωπα της πολιτικής σκηνής του κόµµατος της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης- αλλά και µετά το γεγονός ότι για πρώτη φορά
τα τελευταία χρόνια είχαµε θετικές εκθέσεις για το κράτος δι-
καίου, ε, αυτό το αφήνω να το κρίνουν οι Έλληνες πολίτες. Διότι,
οι Έλληνες πολίτες, προφανώς και µας ακούνε και ξέρουν πολύ
καλά τι συµβαίνει και από εκεί και πέρα θα έχουν τη δυνατότητα
να εκτιµήσουν και να συγκρίνουν όταν θα έρθει η ώρα, προκει-
µένου να κάνουν τη δική τους επιλογή.

Λόγω της ροής της συζήτησης δεν είχα την ευκαιρία να πα-
ρουσιάσω την τροπολογία για την οποία αρκετοί εκ των συναδέλ-
φων έχουν τοποθετηθεί. Θέλω να σας πω ότι, σε ό,τι αφορά την
τροπολογία του Υπουργείου Δικαιοσύνης µε το άρθρο 1, η προ-
τεινόµενη ρύθµιση αποσκοπεί στην πλήρη εναρµόνιση της εθνι-
κής νοµοθεσίας µε τις παραγράφους 1 και 3 του άρθρου 5 της
απόφασης-πλαίσιο 2008/ 913/ΔΕ του συµβουλίου της 28ης Νοεµ-
βρίου 2008 για την καταπολέµηση ορισµένων µορφών και εκδη-
λώσεων ρατσισµού και ξενοφοβίας µέσω του Ποινικού Δικαίου. 

Δεν θα µπω στην περαιτέρω ανάλυση. Θα σας πω, όµως, ότι
µε το άρθρο 2 προβλέπεται ορισµός ειδικών ανακριτών σε επί-
πεδο Αθήνας και Θεσσαλονίκης, που θα χειρίζονται υποθέσεις
εµπορίας ανθρώπων, γενικότερα υποθέσεις των εγκληµάτων του
19ου κεφαλαίου του Ποινικού Κώδικα, αλλά και παράνοµης διακί-
νησης, απασχόλησης και εργασιακής εκµετάλλευσης πολιτών
τρίτων χωρών, τα οποία έχουν συναφές αντικείµενο και ενδεχο-
µένως να σχετίζονται µε υποκρυπτόµενες υποθέσεις εµπορίας
ανθρώπων. 
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Με το άρθρο 3 προτείνεται η άρση της ασάφειας, ως προς τον
ακριβή χρόνο διενέργειας του διαγωνισµού για την πλήρωση θέ-
σεων κλάδου ΠΕ τεκµηρίωσης και επικουρίας δικαστικού έργου.

Με το άρθρο 4 προτείνεται ρύθµιση ίδρυσης πενταµελούς δι-
καστικού συµβουλίου σε κάθε εφετείο και σε κάθε διοικητικό εφε-
τείο και προβλέπεται ότι συγκροτείται από τον νεότερο πρόεδρο
εφετών, δύο εφέτες και δύο αντιεισαγγελείς εφετών στα πολιτικά
ποινικά δικαστήρια, και τέσσερις εφέτες στα διοικητικά δικαστή-
ρια. Προβλέπεται η διαδικασία των κληρώσεων, όπως αυτή ισχύει
στα ανώτατα δικαστικά συµβούλια και, βεβαίως, το πενταµελές
δικαστικό συµβούλιο του εφετείου και του διοικητικού εφετείου
αποφασίζει σε πρώτο βαθµό για τη µονιµοποίηση και την παύση
των δικαστικών υπαλλήλων, που υπηρετούν στα δικαστήρια και
τις εισαγγελίες της περιφέρειάς τους, για βαρύ πειθαρχικό πα-
ράπτωµα, ασθένεια, αναπηρία ή υπηρεσιακή ανεπάρκεια, ενώ τα
πενταµελή δικαστικά συµβούλια των ανωτάτων δικαστηρίων συ-
νεχίζουν να είναι αρµόδια για τη µονιµοποίηση και παύση των δι-
καστικών υπαλλήλων, που υπηρετούν στα ανώτατα δικαστήρια.
Τα επταµελή δικαστικά συµβούλια των ανωτάτων δικαστηρίων
παραµένουν αρµόδια για την εκδίκαση όλων των υποθέσεων σε
δεύτερο βαθµό. Τα υπόλοιπα άρθρα ήταν άρθρα αρµοδιότητας
του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Η τροπολογία η οποία κατατέθηκε από την πλευρά της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ25 αντιλαµβάνεστε ότι δεν είναι
µια τροπολογία, που αφορά στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, άρα δεν
µπορεί να γίνει δεκτή. 

Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, αναµφίβολα είναι µια πολύ δύ-
σκολη στιγµή για την ελληνική κοινωνία αλλά και για το ελληνικό
Κοινοβούλιο. Είναι προφανές ότι αυτή η συζήτηση θα ενταθεί, θα
δηµιουργήσει χώρο προκειµένου να εκφραστούν απόψεις οι
οποίες, πολλές φορές, δεν έχουν σχέση µε την πραγµατικότητα.
Ωστόσο, µέσα από την οργή και το θυµό, που οµολογουµένως
υπάρχει σε ένα µεγάλο µέρος της ελληνικής κοινωνίας, θα βρουν
ενδεχοµένως ευήκοα ώτα. Έχει σηµασία η πατρίδα µας να µείνει
όρθια, η κοινωνία µας να µείνει όρθια. Έχει µεγάλη σηµασία να
συνεχίσει τη σωστή πορεία. Η άποψή µου είναι ότι όντως το συ-
γκεκριµένο τραγικό σιδηροδροµικό δυστύχηµα των Τεµπών είναι
κάτι που καταγράφεται µε πολύ έντονο τρόπο σ’ αυτό που

έχουµε ζήσει και ζούµε όλοι στον χρόνο της δικής µας ζωής.
Ωστόσο, η προσπάθεια που πρέπει να γίνει από όλους µας
αφορά τη µνήµη των αδικοχαµένων ανθρώπων, αλλά βεβαίως και
τον σεβασµό µας σε όλες αυτές τις οικογένειες που ζουν µέσα
στον θυµό, µέσα στην οδύνη και µέσα στην απέραντη θλίψη. Η
προσπάθεια είναι να κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν και να εξιχνιαστεί
απολύτως ο λόγος και τα αίτια του τραγικού δυστυχήµατος αλλά,
βεβαίως, και να φροντίσουµε να κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν
ούτως ώστε να µην επαναληφθεί ποτέ. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρ-

θρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Αναδιά-
ταξη περιφερειών και αποκέντρωση αρµοδιοτήτων των τακτικών
διοικητικών δικαστηρίων, οργάνωση της τηλεµατικής συνεδρία-
σης, µετατροπή µεταβατικών εδρών και ίδρυση δικαστικών γρα-
φείων τηλεµατικής - Λοιπές επείγουσες ρυθµίσεις του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης και άλλες διατάξεις».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, τριάντα τρία άρθρα, δυο τροπολογίες, το
ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης και έχουν ως εξής:
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Αναδιάταξη περιφερειών και αποκέντρωση αρµοδιοτήτων των
τακτικών διοικητικών δικαστηρίων, οργάνωση της τηλεµατικής
συνεδρίασης, µετατροπή.. Λοιπές επείγουσες ρυθµίσεις του
Υπουργείου Δικαιοσύνης και άλλες διατάξεις

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 1 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 2 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 5 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 19 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
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ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 26 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 31 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. τροπ. 1632/136 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. τροπ. 1633/137 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μετά την ολοκλή-
ρωση της ψηφοφορίας µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Αναδιάταξη περιφερειών
και αποκέντρωση αρµοδιοτήτων των τακτικών διοικητικών δικα-
στηρίων, οργάνωση της τηλεµατικής συνεδρίασης, µετατροπή
µεταβατικών εδρών και ίδρυση δικαστικών γραφείων τηλεµατικής
- Λοιπές επείγουσες ρυθµίσεις του Υπουργείου Δικαιοσύνης και
άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζή-
τηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Αναδιάταξη περιφερειών και αποκέντρωση αρµοδιοτήτων
των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων, οργάνωση της τηλεµα-
τικής συνεδρίασης, µετατροπή µεταβατικών εδρών και ίδρυση
δικαστικών γραφείων τηλεµατικής - Λοιπές επείγουσες ρυθµί-
σεις του Υπουργείου Δικαιοσύνης και άλλες διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΜΕΡΟΣ Α’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΜΕ ΤΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΕΣ
ΤΩΝ ΤΑΚΤΙΚΩΝ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΩΝ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΩΝ 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ 
Άρθρο 1: Σκοπός
Άρθρο 2: Αντικείµενο 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΔΙΚΑΣΤΙΚΑ ΓΡΑΦΕΙΑ ΤΗΛΕΜΑΤΙΚΗΣ - ΤΗΛΕΜΑ-

ΤΙΚΗ ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΤΑ ΤΑΚΤΙΚΑ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΑ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΑ
Άρθρο 3: Αντικατάσταση του όρου «δικαστήριο τηλεµατικής»

από τον όρο «δικαστικό γραφείο τηλεµατικής» και επαναδιατύ-
πωση της έννοιας αυτού - Τροποποίηση παρ. 1 και 3 άρθρου 2
Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων και Κατάστασης Δικαστικών
Λειτουργών 

Άρθρο 4: Πρόβλεψη ανάρτησης εκθέµατος και στον ιστοχώρο
κάθε δικαστηρίου - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 132 Κώδικα Δι-
οικητικής Δικονοµίας 

Άρθρο 5: Δυνατότητα παράστασης των διαδίκων και των πλη-
ρεξούσιων δικηγόρων και εξέτασης µαρτύρων, πραγµατογνωµό-
νων και διαδίκων και εκδίκαση των υποθέσεων που εµπίπτουν
στην περιφέρεια δικαστικού γραφείου τηλεµατικής, µε τη χρήση
τεχνολογιών αποµακρυσµένης σύνδεσης - Τροποποίηση άρθρου
133 Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας 

Άρθρο 6: Ορισµοί για τη διεξαγωγή της τηλεµατικής συνεδρία-
σης - Προσθήκη άρθρου 133Α στον Κώδικα Διοικητικής Δικονο-
µίας 

Άρθρο 7: Τεχνολογικές προϋποθέσεις τηλεµατικής συνεδρία-
σης - Προσθήκη άρθρου 133Β στον Κώδικα Διοικητικής Δικονο-
µίας 

Άρθρο 8: Διεξαγωγή τηλεµατικής συνεδρίασης - Προσθήκη άρ-
θρου 133Γ στον Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας 

Άρθρο 9: Πρακτικό τηλεµατικής συνεδρίασης - Προσθήκη άρ-
θρου 133Δ στον Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας 

Άρθρο 10: Εξουσιοδοτική διάταξη για τη ρύθµιση των διαδικα-
στικών ζητηµάτων της τηλεµατικής συνεδρίασης - Προσθήκη άρ-
θρου 133Ε στον Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας 

Άρθρο 11: Δυνατότητα τηλεακρόασης των διαδίκων κατά τη
διαδικασία σε συµβούλιο - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 204 Κώ-
δικα Διοικητικής Δικονοµίας 

Άρθρο 12: Προγραµµατισµός διενέργειας τηλεακρόασης -
Τροποποίηση περ. η’ παρ. 1 άρθρου 4  ν. 702/1997

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΕΔΡΑ ΚΑΙ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΕΣ ΤΩΝ ΤΑΚΤΙΚΩΝ ΔΙΟΙ-
ΚΗΤΙΚΩΝ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΩΝ ΚΑΙ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΜΕ ΤΗΝ
ΚΑΤΑ ΤΟΠΟΝ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑ ΑΥΤΩΝ

Άρθρο 13: Καθορισµός της έδρας και της περιφέρειας των τα-
κτικών διοικητικών δικαστηρίων και των µεταβατικών εδρών 

Άρθρο 14: Κατά τόπον αρµοδιότητα - Τροποποίηση άρθρου 7
Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας 

Άρθρο 15: Απαραίτητα στοιχεία δικογράφου - Τροποποίηση
περ. γ’ παρ. 1 άρθρου 45 Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΙΔΡΥΣΗ ΔΙΚΑΣΤΙΚΩΝ ΓΡΑΦΕΙΩΝ ΤΗΛΕΜΑΤΙ-
ΚΗΣ

Άρθρο 16: Οδικός χάρτης και χρονοδιάγραµµα
Άρθρο 17: Επιτροπή Παρακολούθησης Εφαρµογής Οδικού

Χάρτη
Άρθρο 18: Μετατροπή µεταβατικών εδρών τακτικών διοικητι-

κών δικαστηρίων σε δικαστικά γραφεία τηλεµατικής
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 19: Μεταβατική διάταξη
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’: ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 20: Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Β’: ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡ-

ΓΕΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟΝ ΟΡΙΣΜΟ ΕΙΣΗΓΗΤΗ ΚΑΙ ΕΙ-

ΔΙΚΗ ΚΑΤΑΓΡΑΦΗ ΤΟΥ ΛΟΓΟΥ ΑΝΑΒΟΛΗΣ ΤΗΣ ΣΥΖΗΤΗΣΗΣ
ΣΤΑ ΤΑΚΤΙΚΑ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΑ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΑ

Άρθρο 21: Ορισµός εισηγητή δικαστή στο σύνολο των ενδίκων
βοηθηµάτων και µέσων - Τροποποίηση άρθρου 127 Κώδικα Διοι-
κητικής Δικονοµίας

Άρθρο 22: Ειδική καταγραφή του λόγου αναβολής της συζή-
τησης - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 135 Κώδικα Διοικητικής Δι-
κονοµίας

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΜΕ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ
ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΔΙΚΟΓΡΑΦΩΝ ΣΤΟ ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΟ ΣΥΣΤΗΜΑ
ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΔΙΚΑΣΤΙΚΩΝ ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ
ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ ΚΑΙ ΤΩΝ ΤΑΚΤΙΚΩΝ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΩΝ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΩΝ
(ΟΣΔΔΥ-ΔΔ) 

Άρθρο 23: Ολοκλήρωση ηλεκτρονικής κατάθεσης στο Ολοκλη-
ρωµένο Σύστηµα Διαχείρισης Δικαστικών Υποθέσεων του Συµ-
βούλιου της Επικρατείας και των τακτικών διοικητικών δικαστη-
ρίων (ΟΣΔΔΥ-ΔΔ) - Αντικατάσταση παρ. 7 και τροποποίηση παρ.
8 άρθρου 126 Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας

Άρθρο 24: Ολοκλήρωση ηλεκτρονικής κατάθεσης στο ΟΣΔΔΥ-
ΔΔ - Τροποποίηση παρ. 8 άρθρου 19 π.δ. 18/1989

Άρθρο 25: Ολοκλήρωση ηλεκτρονικής κατάθεσης στο ΟΣΔΔΥ-
ΔΔ - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 70α  π.δ. 18/1989 

Άρθρο 26: Διαδικασία ηλεκτρονικής κατάθεσης δικογράφου -
Αντικατάσταση άρθρου 1 π.δ. 40/2013

Άρθρο 27: Αρµοδιότητες γραµµατείας δικαστηρίων σε σχέση
µε την ηλεκτρονική κατάθεση δικογράφου - Αντικατάσταση άρ-
θρου 3 π.δ. 40/2013

Άρθρο 28: Διαδικασία ψηφιακής χορήγησης δικαστικών πιστο-
ποιητικών, βεβαιώσεων και άλλων εγγράφων - Τροποποίηση άρ-
θρου 4 π.δ. 40/2013

Άρθρο 29: Αυτόµατη ενηµέρωση σε περίπτωση ανεπιτυχούς
εισόδου ή κατάθεσης δικογράφου στο ΟΣΔΔΥ-ΔΔ - Τροποποίηση
άρθρου 5 π.δ. 40/2013

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΠΡΟΫΠΟΘΕΣΕΙΣ ΔΙΟΡΙΣΜΟΥ ΔΙΚΑΣΤΙΚΩΝ
ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΚΩΔΙΚΑ ΔΙΚΑΣΤΙΚΩΝ ΥΠΑΛΛΗ-
ΛΩΝ

Άρθρο 30: Χρόνος συνδροµής της εκπλήρωσης των στρατιω-
τικών υποχρεώσεων ως προϋπόθεσης διορισµού - Τροποποίηση
άρθρου 10 Κώδικα Δικαστικών Υπαλλήλων

Άρθρο 31: Χρόνος συνδροµής της εκπλήρωσης των στρατιω-
τικών υποχρεώσεων ως προϋπόθεσης συµµετοχής στον διαγω-
νισµό για τις θέσεις του Κλάδου ΠΕ Τεκµηρίωσης και Επικουρίας
Δικαστικού Έργου - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 28 Κώδικα Δι-
καστικών Υπαλλήλων

Άρθρο 32: Χρόνος συνδροµής της εκπλήρωσης των στρατιω-
τικών υποχρεώσεων ως προϋπόθεσης συµµετοχής στον διαγω-
νισµό για τις θέσεις του Κλάδου ΠΕ Δικαστικής Επικοινωνίας και
Διεθνών Σχέσεων - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 68 Κώδικα Δικα-
στικών Υπαλλήλων  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟ-
ΣΥΝΗΣ ΚΑΙ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

Άρθρο 33: Αύξηση οργανικών θέσεων δικαστικών λειτουργών
πολιτικής και ποινικής δικαιοσύνης

Άρθρο 34: Ευθύνη νοµικών προσώπων ή ενώσεων προσώπων
- Τροποποίηση άρθρου 4 ν. 927/1979

Άρθρο 35: Ειδικός ανακριτής για την καταπολέµηση της εµπο-
ρίας ανθρώπων - Προσθήκη άρθρου 5Α στον  ν. 4198/2013

Άρθρο 36: Χρόνος έναρξης διαγωνισµού για την πλήρωση θέ-
σεων Κλάδου ΠΕ Τεκµηρίωσης και Επικουρίας Δικαστικού Έργου
- Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 27 Κώδικα Δικαστικών Υπαλλήλων

Άρθρο 37: Ρυθµίσεις για το πενταµελές δικαστικό συµβούλιο
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των δικαστικών υπαλλήλων του εφετείου και του διοικητικού εφε-
τείου - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 84, παρ. 1 άρθρου 85, παρ.
2 και 7 άρθρου 86, τροποποίηση παρ. 1, 2 και προσθήκη παρ. 1Α
στο άρθρο 88 Κώδικα Δικαστικών Υπαλλήλων

Άρθρο 38: Κοινοποίηση πίνακα µε αναλυτικά αποτελέσµατα
σταυροδοσίας των υποψηφίων - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 98
π.δ. 26/2012

Άρθρο 39: Αρµόδια όργανα για επίδοση - Τροποποίηση παρ. 1
άρθρου 107 π.δ. 26/2012

ΜΕΡΟΣ Γ’: ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΩΝ ΥΠΟΥΡΓΕΙΩΝ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ - ΨΗΦΙΑΚΗΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ
ΚΑΙ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

Άρθρο 40: Ρύθµιση για τα έξοδα κηδείας των προσώπων που
κηδεύονται δηµοσία δαπάνη

Άρθρο 41: Προκαταβολή επικουρικής σύνταξης - Προσθήκη
παρ. 6 στο άρθρο 89 του ν. 5018/2023 - Εξουσιοδοτική διάταξη

Άρθρο 42: Ρυθµίσεις για τη βεβαίωση περί µη οφειλής Τέλους
Ακίνητης Περιουσίας (Τ.Α.Π.) - Τροποποίηση περ. α’ παρ. 18 άρ-
θρου 24 ν. 2130/1993

Άρθρο 43: Έναρξη ισχύος των εφαρµογών τεχνολογίας διαδι-
κτύου των πραγµάτων του ν. 4961/2022 - Τροποποίηση παρ. 3
άρθρου 116 ν. 4961/2022

Άρθρο 44: Παράταση συµβάσεων προσωπικού ορισµένου χρό-
νου στην Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε.

Άρθρο 45: Μηνιαία αποζηµίωση υπηρεσίας αλλοδαπής του
Προϊσταµένου/Πρέσβη της Πρεσβείας Τριπόλεως - Παράταση
ισχύος παρ. 11 άρθρου 429 ν. 4781/2021

ΜΕΡΟΣ Δ’: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 46: Έναρξη ισχύος
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ

ΜΕΡΟΣ Α’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΜΕ ΤΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΕΣ 
ΤΩΝ ΤΑΚΤΙΚΩΝ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΩΝ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι: 
α) η βελτίωση της αποτελεσµατικότητας της διοικητικής δι-

καιοσύνης µέσω της αναδιάταξης των περιφερειών των τακτικών
διοικητικών δικαστηρίων, της αποκέντρωσης των αρµοδιοτήτων
τους και της εισαγωγής του θεσµού του δικαστικού γραφείου τη-
λεµατικής και 

β) η υλοποίηση της ψηφιακής στρατηγικής του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης για τη βελτίωση και την επιτάχυνση της διεκπεραί-
ωσης των δικαστικών υποθέσεων, καθώς και για την αποτελεσ-
µατικότητα και λειτουργικότητα των δικαστικών υπηρεσιών σε
επίπεδο εφετειακών περιφερειών και δικαστικών σχηµατισµών,
που πρόκειται να οδηγήσουν σταδιακά στην επαναχάραξη του
δικαστικού χάρτη της χώρας.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους είναι:
α) η µετατροπή µεταβατικών εδρών σε δικαστικά γραφεία τη-

λεµατικής και η ίδρυση νέων τέτοιων δικαστικών γραφείων, 
β) ο καθορισµός του θεσµικού πλαισίου διεξαγωγής της τηλε-

µατικής συνεδρίασης, 
γ) η ανακατανοµή και αποκέντρωση των αρµοδιοτήτων µεταξύ

των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων και ο ανασχεδιασµός των
περιφερειών τους, και 

δ) η επικαιροποίηση του πλαισίου για τον καθορισµό της έδρας
και των περιφερειών των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’

ΔΙΚΑΣΤΙΚΑ ΓΡΑΦΕΙΑ ΤΗΛΕΜΑΤΙΚΗΣ - ΤΗΛΕΜΑΤΙΚΗ ΣΥΝΕ-
ΔΡΙΑΣΗ ΣΤΑ ΤΑΚΤΙΚΑ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΑ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΑ

Άρθρο 3
Αντικατάσταση του όρου «δικαστήριο τηλεµατικής» 

από τον όρο «δικαστικό γραφείο τηλεµατικής» 
και επαναδιατύπωση της έννοιας αυτού - Τροποποίηση παρ.

1 και 3 άρθρου 2 Κώδικα Οργανισµού 
Δικαστηρίων και Κατάστασης Δικαστικών Λειτουργών

Στο άρθρο 2 του Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων και Κατά-
στασης Δικαστικών Λειτουργών (ν. 4938/2022,  Α’ 109), περί ίδρυ-
σης, συγχώνευσης και κατάργησης περιφερειών και εδρών
δικαστηρίων, επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στο πρώτο εδάφιο
της παρ. 1 οι λέξεις «δικαστήρια τηλεµατικής» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «δικαστικά γραφεία τηλεµατικής ή η ίδρυση νέων
τέτοιων δικαστικών γραφείων σε πόλεις στις οποίες δεν λειτουρ-
γούν δικαστήρια, καθώς», β) η παρ. 3 αντικαθίσταται και το
άρθρο 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 2
Ίδρυση, συγχώνευση, κατάργηση, περιφέρεια 

και έδρα δικαστηρίων

1. Η ίδρυση, η συγχώνευση και η κατάργηση πολιτικών, ποινι-
κών και διοικητικών δικαστηρίων, η επέκταση ή ο περιορισµός
της περιφέρειάς τους, η εν όλω ή εν µέρει µετατροπή τους σε δι-
καστικά γραφεία τηλεµατικής ή η ίδρυση νέων τέτοιων δικαστι-
κών γραφείων σε πόλεις, στις οποίες δεν λειτουργούν δικαστή-
ρια, καθώς και η µεταβολή της έδρας τους γίνεται µε προεδρικό
διάταγµα ύστερα από γνώµη της Ολοµέλειας του Αρείου Πάγου
ή του Συµβουλίου της Επικρατείας, αντίστοιχα. Στην Ολοµέλεια
του Συµβουλίου της Επικρατείας συµµετέχει χωρίς δικαίωµα
ψήφου και ο Γενικός Επίτροπος της Επικρατείας των τακτικών δι-
οικητικών δικαστηρίων. Κατά τη συνεδρίαση της Ολοµέλειας κα-
λούνται εκπρόσωποι από τα επηρεαζόµενα δικαστήρια, τις
οικείες ενώσεις δικαστικών λειτουργών, τους οικείους δικηγορι-
κούς συλλόγους και τις οικείες συνδικαλιστικές οργανώσεις των
δικαστικών υπαλλήλων, προκειµένου να εκφράσουν τις απόψεις
τους. Ειδικώς, αν το ως άνω προεδρικό διάταγµα αφορά πρωτο-
δικείο ή διοικητικό πρωτοδικείο, απαιτείται, επιπλέον, απλή
γνώµη της Ολοµέλειας του εφετείου ή του διοικητικού εφετείου
της περιφέρειάς του. Με το ίδιο προεδρικό διάταγµα ορίζεται και
το δικαστήριο που εκδικάζει τις εκκρεµείς υποθέσεις.

2. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται κατά τη διαδικασία
της παρ. 1, δύναται να οριστεί ως µεταβατική έδρα, έως ότου
εκλείψει η αναγκαιότητα ορισµού µεταβατικών εδρών:

α. ειρηνοδικείου και πταισµατοδικείου, η έδρα άλλου δήµου ή
κοινότητας,

β. πρωτοδικείου και πληµµελειοδικείου, η έδρα ειρηνοδικείου
της περιφέρειάς του,

γ. εφετείου, η έδρα πρωτοδικείου της περιφέρειάς του,
δ. διοικητικού εφετείου ή διοικητικού πρωτοδικείου, πόλη της

περιφέρειάς του στην οποία έχει έδρα διοικητικό πρωτοδικείο ή
πολιτικό - ποινικό εφετείο ή πρωτοδικείο. 

3. Ως δικαστικό γραφείο τηλεµατικής νοείται ο αποµακρυσµέ-
νος τόπος, ο οποίος λειτουργεί ως υπηρεσία του δικαστηρίου,
µε το οποίο συνδέεται µε τη χρήση τεχνολογιών αποµακρυσµέ-
νης σύνδεσης, για τη διεξαγωγή τηλεµατικών συνεδριάσεων. Στο
δικαστικό γραφείο τηλεµατικής παρέχεται από το προσωπικό του
δικαστηρίου, µε τη χρήση των τεχνολογιών αποµακρυσµένης
σύνδεσης, προσωρινή και οριστική δικαστική προστασία και, γε-
νικότερα, υπηρεσίες δικαιοσύνης, στις υποθέσεις που υπάγονται
στην κατά τόπον αρµοδιότητα του γραφείου. Με το προεδρικό
διάταγµα που προβλέπεται στην παρ. 1 ορίζονται η περιφέρεια,
οι υποθέσεις της οποίας εκδικάζονται αποµακρυσµένα στα δικα-
στικά γραφεία τηλεµατικής, ο αριθµός των οργανικών θέσεων
των δικαστικών υπαλλήλων που πρόκειται να υπηρετήσουν στα
γραφεία αυτά, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

4. Για τη διατύπωση της γνώµης της Ολοµέλειας των ανωτά-
των δικαστηρίων της παρ. 1 συνεκτιµώνται ιδίως συγκεκριµένα
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στοιχεία που αναφέρονται: α) στον φόρτο εργασίας των υφιστά-
µενων ή των προς κατάργηση ή προς συγχώνευση δικαστηρίων
και, ιδίως, στον αριθµό των εισερχόµενων υποθέσεων, β) στην
ύπαρξη της κατάλληλης υποδοµής για τη λειτουργία του υπό
ίδρυση δικαστηρίου ή της µεταβατικής έδρας ή στην ανεπάρκεια
της υποδοµής του υπό συγχώνευση ή υπό κατάργηση δικαστη-
ρίου ή της µεταβατικής έδρας, γ) στην αναλογία δικαστών - δι-
καστικών υπαλλήλων, δ) στα δηµογραφικά και γεωγραφικά
δεδοµένα κάθε περιοχής, καθώς και στην ύπαρξη δηµόσιων ή
άλλων υπηρεσιών που υποστηρίζουν το δικαιοδοτικό έργο, ε) σε
οικονοµικά δεδοµένα της κάθε περιοχής και, ιδίως, στο επίπεδο
επιχειρηµατικότητάς της και στ) στην εισαγωγή νέων τεχνολο-
γιών που επιτρέπουν την ηλεκτρονική κατάθεση δικογράφων, τις
ηλεκτρονικές κοινοποιήσεις και τη διεξαγωγή τηλεσυνεδριάσεων
και τηλεακροάσεων που περιορίζουν την ανάγκη φυσικής παρου-
σίας των διαδίκων και των δικηγόρων στα δικαστήρια.

5. Με το προεδρικό διάταγµα που προβλέπεται στην παρ. 2,
ορίζονται οι ηµέρες κατά τις οποίες συνεδριάζουν τα δικαστήρια
στη µεταβατική τους έδρα, το τµήµα της περιφέρειας του οποίου
οι υποθέσεις εκδικάζονται στη µεταβατική έδρα, καθώς και κάθε
άλλο σχετικό θέµα.

6. Αν συντρέχουν ειδικοί λόγοι να µην εκδικαστεί ορισµένη
υπόθεση στη µεταβατική έδρα, αυτή εισάγεται στην κύρια έδρα
µε αιτιολογηµένη πράξη, αν η υπόθεση είναι ποινική, του αρµό-
διου εισαγγελέα, και σε κάθε άλλη περίπτωση, του δικαστή που
διευθύνει το δικαστήριο.

7. Η υπαγωγή υπόθεσης στη µεταβατική έδρα δεν ασκεί επί-
δραση στην τοπική αρµοδιότητα του δικαστηρίου.

8. Αν σπουδαίος λόγος επιβάλλει να συνεδριάζει το ποινικό
εφετείο ή το µικτό ορκωτό εφετείο έξω από την έδρα του, ο δι-
καστής που διευθύνει το δικαστήριο, µε πρόταση του εισαγγε-
λέα, ορίζει, µε αιτιολογηµένη πράξη του, τον τόπο της συνεδ-
ρίασης µέσα στην περιφέρεια του εφετείου.»

Άρθρο 4
Πρόβλεψη ανάρτησης εκθέµατος και στον ιστοχώρο του

κάθε δικαστηρίου - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 132 Κώδικα
Διοικητικής Δικονοµίας

Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 132 του Κώδικα
Διοικητικής Δικονοµίας (ν. 2717/1999, Α’ 97), περί ανάρτησης του
εκθέµατος, µετά από τις λέξεις «έξω από την αίθουσα συνεδριά-
σεων» προστίθενται οι λέξεις «και στον ιστοχώρο του κάθε δικα-
στηρίου» και το άρθρο 132 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 132
Έκθεµα

1. Η γραµµατεία καταρτίζει για κάθε δικάσιµο έκθεµα, στο
οποίο αναγράφονται µε τη σειρά του πινακίου οι προς συζήτηση
υποθέσεις. Το έκθεµα αναρτάται έξω από την αίθουσα συνεδριά-
σεων και στον ιστοχώρο του κάθε δικαστηρίου από την προηγου-
µένη της συνεδρίασης. 

2. Δεν προκαλεί ακυρότητα της διαδικασίας η µη ανάρτηση του
εκθέµατος ή η µη µνεία σε αυτό συγκεκριµένης υπόθεσης.»

Άρθρο 5
Δυνατότητα παράστασης των διαδίκων και 

των πληρεξούσιων δικηγόρων και εξέτασης µαρτύρων, πρα-
γµατογνωµόνων και διαδίκων και εκδίκαση 

των υποθέσεων που εµπίπτουν στην περιφέρεια 
δικαστικού γραφείου τηλεµατικής, µε τη χρήση 

τεχνολογιών αποµακρυσµένης σύνδεσης - 
Τροποποίηση άρθρου 133 Κώδικα 

Διοικητικής Δικονοµίας 

Στο άρθρο 133 του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας (ν. 2717/
1999, Α’ 97), περί συζήτησης στο ακροατήριο, επέρχονται οι εξής
αλλαγές: α) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 4 µετά τη λέξη «από» οι
λέξεις «10.000 έως 50.000 δραχµές» αντικαθίστανται από τις λέ-
ξεις «τριάντα (30) έως εκατόν πενήντα (150) ευρώ», β) στην παρ.

6: αα) στο πρώτο εδάφιο: i) οι λέξεις «συµβουλίου ή ο δικαστής,»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «τριµελούς συµβουλίου διεύθυν-
σης ή ο πρόεδρος», ii) η φράση «αυτού που ασκεί το ένδικο βοή-
θηµα, το οποίο υποβάλλεται µε το εισαγωγικό δικόγραφο ή
αυτεπαγγέλτως, να αποφασίσει» αντικαθίσταται από τη φράση
«διαδίκου που υποβάλλεται τριάντα (30) τουλάχιστον ηµέρες πριν
από τη συζήτηση της υπόθεσης, να αποφασίσει, µε πράξη του,»,
iii) µετά από τις λέξεις «διαφορετικό από αυτόν της συνεδρίασης»
προστίθενται οι λέξεις «µε τη χρήση τεχνολογιών αποµακρυσµέ-
νης σύνδεσης», αβ) το δεύτερο εδάφιο αντικαθίσταται και αγ) το
τρίτο και τέταρτο εδάφιο, περί µετάδοσης µε ήχο και εικόνα της
διαδικασίας καταργούνται, γ) προστίθενται παρ. 6Α, 6Β και 6Γ,
δ) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 7 η λέξη «παρίστανται» αντικαθί-
σταται από τη λέξη «παρευρίσκονται», ε) στην παρ. 8, µετά από
τον αριθµό «6» προστίθεται ο αριθµός «6Α,» και επέρχεται νοµο-
τεχνική βελτίωση, στ) η παρ. 9 αντικαθίσταται και το άρθρο 133
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 133
Συνεδρίαση

1. Ο δικαστής που προεδρεύει κατά τη συνεδρίαση, κηρύσσει
την έναρξη και τη λήξη της, προβαίνει στην προεκφώνηση και εκ-
φώνηση των υποθέσεων που είναι γραµµένες στο πινάκιο, διευ-
θύνει τη συζήτηση, έχει δε την ευθύνη για την τήρηση της
ευταξίας και της ευπρέπειας κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης. 

2. Η συνεδρίαση αρχίζει µε την προεκφώνηση των υποθέσεων
από το πινάκιο, κατά τη σειρά της εγγραφής τους σε αυτό. Την
προεκφώνηση ακολουθεί η εκφώνηση και η συζήτηση των υπο-
θέσεων. Σε περίπτωση που έχει συνταχθεί έκθεση κατά το άρθρο
128Α, η συζήτηση αρχίζει µε την ανάγνωσή της από τον εισηγητή.
Σε ειδική στήλη του πινακίου, ο δικαστής που προεδρεύει κατά
τη συνεδρίαση, σηµειώνει, για κάθε περίπτωση, κατά µεν την
προεκφώνηση, αν τυχόν η υπόθεση αναβάλλεται ή διαγράφεται,
µετά δε την εκφώνηση και τη συζήτηση, αν οι διάδικοι παραστά-
θηκαν και πως κατ’  αυτήν, καθώς και ότι η υπόθεση συζητήθηκε.
Οι διάδικοι µπορούν να συµφωνήσουν ότι δεν θα εµφανισθούν
στο ακροατήριο, αλλά θα παραστούν µε κοινή δήλωση που υπο-
γράφεται από τους πληρεξούσιους δικηγόρους τους. Τέτοια δή-
λωση µπορεί να γίνει και από έναν ή ορισµένους µόνο πληρε-
ξουσίους. Η δήλωση που έχει γίνει από πληρεξούσιο του Δηµο-
σίου, Ο.Τ.Α., ή άλλου νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου, δεν
έχει καµία δικονοµική συνέπεια, αν δεν διαβιβαστεί εµπρόθεσµα
στο δικαστήριο ο διοικητικός φάκελος. Η δήλωση αυτή παραδί-
δεται από τον πληρεξούσιο δικηγόρο ή, σε περίπτωση κοινής δή-
λωσης, από έναν τουλάχιστον πληρεξούσιο δικηγόρο στον
αρµόδιο γραµµατέα το αργότερο την παραµονή της δικασίµου
και σηµειώνεται αµέσως στο πινάκιο. Σε περίπτωση αναβολής της
συζήτησης ύστερα από αίτηση διαδίκου, δεν κλητεύεται κατά τη
νέα δικάσιµο ο διάδικος που υπέβαλε δήλωση. 

3. Η προεκφώνηση και η εκφώνηση των υποθέσεων µπορούν,
κατά την κρίση του δικαστή που προεδρεύει κατά τη συνεδρίαση,
να διενεργηθούν συγχρόνως.

4. Ο δικαστής που προεδρεύει κατά τη συνεδρίαση, µπορεί να
επιβάλει, σε βάρος προσώπου το οποίο θορυβεί ή εκδηλώνει
ασέβεια ή ανυπακοή σε µέτρα που έχουν ληφθεί ή διαταγές που
έχουν δοθεί ή το οποίο προκαλεί φθορά στην αίθουσα ή κατά
οποιονδήποτε τρόπο παρακωλύει τη Διαδικασία, εκλεκτικώς, είτε
την αποβολή τούτου από το ακροατήριο ή και το δικαστικό κατά-
στηµα είτε χρηµατική ποινή από τριάντα (30) έως εκατόν πενήντα
(150) ευρώ είτε την κράτησή του για είκοσι τέσσερις (24) το πολύ
ώρες. Τα ποσά της χρηµατικής ποινής µπορούν να αναπροσαρ-
µόζονται µε προεδρικά διατάγµατα, που εκδίδονται ύστερα από
πρόταση του Υπουργού Δικαιοσύνης.

5. Αν, κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης, δικηγόρος θορυβεί
ή δείχνει ανυπακοή έναντι του δικαστηρίου, µπορούν να του επι-
βληθούν από αυτό οι πειθαρχικές ποινές που προβλέπονται από
τον Κώδικα των Δικηγόρων. 

6. Ο πρόεδρος του τριµελούς συµβουλίου διεύθυνσης ή ο πρό-
εδρος που διευθύνει το δικαστήριο, µπορεί, ύστερα από αίτηµα
διαδίκου που υποβάλλεται τριάντα (30) τουλάχιστον ηµέρες πριν

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’ - 7 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 8771



από τη συζήτηση της υπόθεσης, να αποφασίσει, µε πράξη του,
ότι οι διάδικοι και οι πληρεξούσιοι δικηγόροι τους θα µετέχουν
στη συνεδρίαση και θα διενεργούν διαδικαστικές πράξεις ενώ-
πιον του δικαστηρίου, ευρισκόµενοι σε τόπο διαφορετικό από
αυτόν της συνεδρίασης, µε τη χρήση τεχνολογιών αποµακρυσµέ-
νης σύνδεσης. Από το αίτηµα αυτό µπορεί να παραιτηθεί ο διά-
δικος έως και πέντε (5) πλήρεις ηµέρες πριν από τη συζήτηση.  

6Α. Στην περίπτωση των µεταβατικών εδρών, η απόφαση της
παρ. 6 λαµβάνεται αυτεπαγγέλτως και αφορά στο σύνολο των
υποθέσεων συγκεκριµένης δικασίµου. Τόπος συνεδρίασης, για
τις µεταβατικές έδρες, θεωρείται στην περίπτωση αυτή η κύρια
έδρα του δικαστηρίου, οι δε διάδικοι και οι πληρεξούσιοι δικηγό-
ροι τους έχουν τη δυνατότητα να παραστούν και να µετέχουν στη
συνεδρίαση, ευρισκόµενοι είτε στον τόπο της συνεδρίασης είτε
στον τόπο της µεταβατικής έδρας. Τα πρόσωπα του δεύτερου
εδαφίου ενηµερώνονται για την απόφαση του πρώτου εδαφίου
µε την κλήση που προβλέπεται στο άρθρο 128. 

6Β. Οι υποθέσεις που εµπίπτουν στην κατά τόπο αρµοδιότητα
δικαστικού γραφείου τηλεµατικής, εκδικάζονται µε τη χρήση τε-
χνολογιών αποµακρυσµένης σύνδεσης. Οι διάδικοι και οι πληρε-
ξούσιοι δικηγόροι διενεργούν διαδικαστικές πράξεις και µπορούν
να παρίστανται κατά τη διάρκεια της συζήτησης είτε στον πιστο-
ποιηµένο τόπο του δικαστικού γραφείου τηλεµατικής είτε στον
τόπο συνεδρίασης του δικαστηρίου. Η ηµέρα και η ώρα διεξαγω-
γής των συνεδριάσεων καθορίζονται µε τον Κανονισµό Εσωτερι-
κής Υπηρεσίας του δικαστηρίου που εξυπηρετεί το δικαστικό
γραφείο τηλεµατικής. 

6Γ. Στις περιπτώσεις των παρ. 6, 6Α και 6Β, η συζήτηση µετα-
δίδεται ταυτόχρονα µε ήχο και εικόνα στην αίθουσα συνεδρίασης
του δικαστηρίου και στον αποµακρυσµένο τόπο, όπου παρίστα-
νται οι διάδικοι και οι πληρεξούσιοι δικηγόροι τους.

7. Το δικαστήριο, ύστερα από αίτηση των διαδίκων ή αυτεπαγ-
γέλτως, µπορεί να αποφασίσει την εξέταση µαρτύρων, πραγµα-
τογνωµόνων και διαδίκων, χωρίς αυτοί να παρευρίσκονται στην
αίθουσα συνεδρίασής του. Η εξέταση µεταδίδεται ταυτοχρόνως
µε ήχο και εικόνα στην αίθουσα συνεδρίασης του δικαστηρίου
και στον τόπο εξέτασης των µαρτύρων, πραγµατογνωµόνων και
διαδίκων. Η εξέταση αυτή, η οποία θεωρείται ότι διεξάγεται ενώ-
πιον του δικαστηρίου, έχει την ίδια αποδεικτική ισχύ µε την εξέ-
ταση στο ακροατήριο. 

8. Οι αποφάσεις των παρ. 6, 6A και 7 δεν υπόκεινται σε ένδικα
µέσα.

9. Το δικαστήριο αν διαπιστώσει σε οποιαδήποτε στάση της
δίκης, ότι δεν είναι εφικτή η σταθερή σύνδεσή του µε τον απο-
µακρυσµένο τόπο, έχει την ευχέρεια να αναβάλει την εκδίκαση
της υπόθεσης ή τη διενέργεια κάθε άλλης διαδικαστικής πράξης,
αυτεπαγγέλτως ή κατόπιν αίτησης των διαδίκων.»

Άρθρο 6
Ορισµοί για τη διεξαγωγή της τηλεµατικής 

συνεδρίασης - Προσθήκη άρθρου 133Α 
στον Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας

Στον Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας (ν. 2717/1999, Α’ 97) προ-
στίθεται άρθρο 133Α ως εξής:

«Άρθρο 133Α
Βασικοί ορισµοί διεξαγωγής της συνεδρίασης µε τη χρήση

τεχνολογιών αποµακρυσµένης σύνδεσης

α) «Τηλεµατική συνεδρίαση»: η συνεδρίαση η οποία πραγµα-
τοποιείται µε τη χρήση µέσων σύγχρονης τεχνολογίας, µε τα
οποία καθίσταται δυνατή µέσω της µετάδοσης εικόνας και ήχου
ή άλλης διευθέτησης σε πραγµατικό χρόνο, η συµµετοχή σε
αυτήν, καθώς και η εξέταση ή η ακρόαση προσώπων τα οποία
δεν παρευρίσκονται στην αίθουσα συνεδρίασης του δικαστηρίου. 

β) «Τηλεσυζήτηση»: η διαδικασία συζήτησης που πραγµατο-
ποιείται µε τη χρήση µέσων σύγχρονης τεχνολογίας, τα οποία
επιτρέπουν τη διεξαγωγή της συζήτησης από το δικαστήριο, µο-
λονότι ορισµένα από τα πρόσωπα που συµµετέχουν στη διαδικα-
σία βρίσκονται εκτός της αίθουσας συνεδρίασης του δικαστηρίου

και σε άλλον τόπο.
γ) «Τηλεξέταση (ή τηλεκατάθεση)»: η προφορική εξέταση των

προσώπων που παρευρίσκονται σε άλλο τόπο εκτός της αίθου-
σας συνεδρίασης του δικαστηρίου, µε τα σύγχρονα µέσα τεχνο-
λογίας, τα οποία επιτρέπουν τη διεξαγωγή της εξέτασης από το
δικαστήριο. 

δ) «Αίθουσα τηλεµατικής συνεδρίασης»: η αίθουσα συνεδρία-
σης του δικαστηρίου και η αίθουσα στον αποµακρυσµένο τόπο.

ε) «Αίθουσα συνεδρίασης του δικαστηρίου»: η αίθουσα ακρο-
ατηρίου η οποία έχει διαµορφωθεί κατάλληλα µε τον αναγκαίο
ηλεκτρονικό και υποστηρικτικό εξοπλισµό για τη διεξαγωγή τη-
λεµατικής συνεδρίασης.

στ) «Αποµακρυσµένος τόπος»: αίθουσα κατάλληλα διαµορφω-
µένη, µε τον αναγκαίο ηλεκτρονικό και υποστηρικτικό εξοπλισµό,
για τη διεξαγωγή τηλεµατικής συνεδρίασης. Ως αίθουσα αποµα-
κρυσµένου τόπου µπορεί να ορισθεί αίθουσα ακροατηρίου ή αί-
θουσα γραφείου δικαστηρίου, η οποία έχει πιστοποιηθεί µε
απόφαση του Προϊσταµένου του Δικαστηρίου που κοινοποιείται
στον Υπουργό Δικαιοσύνης, καθώς και αίθουσα ελληνικής προ-
ξενικής αρχής στο εξωτερικό.

Άρθρο 7
Τεχνολογικές προϋποθέσεις τηλεµατικής συνεδρίασης -

Προσθήκη άρθρου 133Β στον Κώδικα Διοικητικής 
Δικονοµίας

Στον Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας (ν. 2717/1999,   Α’ 97) προ-
στίθεται άρθρο 133Β ως εξής:

«Άρθρο 133Β
Τεχνολογικές προϋποθέσεις τηλεµατικής 

συνεδρίασης

1. Η αίθουσα τηλεµατικής συνεδρίασης είναι εξοπλισµένη µε
κατάλληλο ηλεκτρονικό και λοιπό υποστηρικτικό εξοπλισµό, ο
οποίος επιτρέπει τη λήψη και µετάδοση εικόνας και ήχου σε πρα-
γµατικό χρόνο χωρίς να αλλοιώνει τις φυσιολογικές τιµές των
προσώπων και των αντικειµένων. 

2. Ο απαραίτητος εξοπλισµός µπορεί να είναι σταθερός ή φο-
ρητός. Ο ηλεκτρονικός κύριος εξοπλισµός αποτελείται από µη-
χανές λήψης (κάµερες) υψηλής ευκρίνειας και γωνίας λήψης,
µικρόφωνα υψηλής ευαισθησίας, οθόνες µεγάλων διαστάσεων,
υψηλής ευκρίνειας, µεγάλης γωνίας θέασης. Ο υποστηρικτικός
(δευτερεύων) εξοπλισµός αποτελείται από υλικό και λογισµικό
µέρος διαχείρισης του κύριου εξοπλισµού και πρόσβασης στο
διαδίκτυο, µεγάφωνα, κωδικοποιητές συµπίεσης και αποσυµπίε-
σης (codec) αρχείων εικόνας και ήχου, εναρµονισµένων - συµβα-
τών µε τα διεθνή πρότυπα, και λοιπό απαραίτητο ηλεκτρονικό
υλικό διασύνδεσης των µερών του εξοπλισµού, κάµερες ανάγνω-
σης και µηχανές σάρωσης εγγράφων, καθώς και βάσεις στήριξης
του κύριου και δευτερεύοντος εξοπλισµού.

3. Το σύνολο του εξοπλισµού είναι εύχρηστο, επιτρέπει τη διε-
ξαγωγή της ζητούµενης διαδικαστικής πράξης και διευκολύνει
τις εργασίες του δικαστηρίου. Ο εξοπλισµός παροχής υπηρεσιών
διαδικτύου καλύπτει τις προϋποθέσεις για τη συνεχή, ταχεία και
ασφαλή µετάδοση και λήψη των δεδοµένων της διαδικασίας. Η
τεχνική υποστήριξη ανατίθεται σε δικαστικό υπάλληλο της Υπη-
ρεσίας, η οποία έχει την ευθύνη λειτουργίας του εξοπλισµού.

4. Η διαδικασία τηλεσυζήτησης και τηλεξέτασης µπορεί να µα-
γνητοφωνηθεί, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις.

5. Τα έγγραφα, των οποίων γίνεται επίκληση κατά την τηλεσυ-
ζήτηση, µπορούν, εφόσον αυτό είναι τεχνικώς δυνατό, να παρου-
σιάζονται µε τη χρησιµοποίηση χωριστής µηχανής εικονοληψίας
εγγράφων, ως µέρους του εξοπλισµού.»

Άρθρο 8
Διεξαγωγή τηλεµατικής συνεδρίασης - 

Προσθήκη άρθρου 133Γ στον 
Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας

Στον Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας (ν. 2717/1999,    Α’ 97)
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προστίθεται άρθρο 133Γ ως εξής:

«Άρθρο 133Γ
Διεξαγωγή της τηλεµατικής συνεδρίασης

1. Ο πρόεδρος του τριµελούς συµβουλίου διεύθυνσης ή ο πρό-
εδρος που διευθύνει το δικαστήριο, ορίζει τον δικαστικό υπάλ-
ληλο που συµµετέχει στην τηλεµατική συνεδρίαση στον
αποµακρυσµένο τόπο. Αν ο αποµακρυσµένος τόπος είναι ελλη-
νική προξενική αρχή, χρέη δικαστικού υπαλλήλου ανατίθενται σε
εξουσιοδοτηµένο από τον πρόξενο άτοµο.

2. Ο ορισθείς δικαστικός υπάλληλος και τα πρόσωπα που συµ-
µετέχουν στη συνεδρίαση του αποµακρυσµένου τόπου, οφείλουν
να παρευρίσκονται στην ορισθείσα αίθουσα πριν από την προ-
γραµµατισµένη ώρα έναρξης της µετάδοσης.

3. Ο δικαστικός υπάλληλος ταυτοποιεί τους διαδίκους, τους
πληρεξούσιους δικηγόρους και τα πρόσωπα που συµµετέχουν
στη διαδικασία. Τα έγγραφα και λοιπά στοιχεία, που προσκοµί-
ζουν κατά τη συζήτηση οι πληρεξούσιοι δικηγόροι και οι διάδικοι
ενώπιον του αποµακρυσµένου τόπου, διαβιβάζονται µε επιµέλεια
του δικαστικού υπαλλήλου στη γραµµατεία του δικαστηρίου,
προκειµένου να συσχετισθούν µε τη δικογραφία. Όσα προσκο-
µίζονται σε µεταγενέστερο χρόνο, κατατίθενται στη γραµµατεία
του δικαστηρίου µε επιµέλεια των διαδίκων.

4. Οι διάδικοι έχουν το δικαίωµα να λαµβάνουν γνώση όλων
των στοιχείων της δικογραφίας, σύµφωνα µε το άρθρο 130 του
παρόντος και το άρθρο 70α του π.δ. 18/1989 (Α’ 8), περί κωδικο-
ποίησης διατάξεων νόµων για το Συµβούλιο της Επικρατείας.

5. Ο δικαστής που διευθύνει τη συζήτηση, αποφασίζει σχετικά
µε την έναρξη και την περάτωση της τηλεµατικής συνεδρίασης
και µεριµνά για την οµαλή διεξαγωγή της. Η συζήτηση της τηλε-
µατικής συνεδρίασης διεξάγεται κατά τις διατάξεις του παρόντος
και του π.δ 18/1989. Διαδικαστικές πράξεις θεωρούνται όλες οι
προβλεπόµενες από τα πιο πάνω νοµοθετήµατα πράξεις της δια-
δικασίας. Η εξέταση µαρτύρων, πραγµατογνωµόνων και διαδίκων
θεωρείται ότι διεξάγεται ενώπιον του Δικαστηρίου και έχει την
ίδια αποδεικτική ισχύ µε την εξέταση στο ακροατήριο.

6. Κατά παρέκκλιση της παρ. 3 του άρθρου 135 του παρόντος
και της παρ. 5 του άρθρου 33 του π.δ. 18/1989, για την υποβολή
αιτήµατος αναβολής δεν απαιτείται καταβολή παραβόλου από
τον διάδικο και τον πληρεξούσιο δικηγόρο που παρίσταται στον
αποµακρυσµένο τόπο.»

Άρθρο 9
Πρακτικό τηλεµατικής συνεδρίασης - 

Προσθήκη άρθρου 133Δ 
στον Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας 

Στον Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας (ν. 2717/1999,  Α’ 97) προ-
στίθεται άρθρο 133Δ ως εξής:

«Άρθρο 133Δ
Σύνταξη πρακτικού τηλεµατικής συνεδρίασης

Αµέσως µετά από την ολοκλήρωση της τηλεµατικής συνεδρία-
σης, ο ορισθείς δικαστικός υπάλληλος του αποµακρυσµένου
τόπου συντάσσει για κάθε υπόθεση, έκθεση, στην οποία αναφέ-
ρει την ηµεροµηνία και τον τόπο της συνεδρίασης, τα ονόµατα
των διαδίκων που παρευρέθησαν και των πληρεξούσιων δικηγό-
ρων που παραστάθηκαν, καθώς και των λοιπών προσώπων που
συµµετείχαν στη διαδικασία. Στην ίδια έκθεση αναφέρονται τα
έγγραφα και λοιπά στοιχεία που υποβλήθηκαν από τους διαδί-
κους και τους πληρεξούσιους δικηγόρους τους κατά τη διάρκεια
της συζήτησης. Η έκθεση αυτή προσκοµίζεται µε επιµέλεια του
δικαστικού υπαλλήλου στη Γραµµατεία του δικαστηρίου, προκει-
µένου να συσχετισθεί µε τον φάκελο της υπόθεσης και να επισυ-
ναφθεί στο οικείο πρακτικό συνεδρίασης.»

Άρθρο 10

Εξουσιοδοτική διάταξη για τη ρύθµιση 
των διαδικαστικών ζητηµάτων της τηλεµατικής 

συνεδρίασης - Προσθήκη άρθρου 133Ε 
στον Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας 

Στον Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας (ν. 2717/1999,  Α’ 97) προ-
στίθεται άρθρο 133Ε ως εξής:

«Άρθρο 133Ε
Ρύθµιση διαδικαστικών ζητηµάτων 

της τηλεµατικής συνεδρίασης

Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από πρόταση
του Υπουργού Δικαιοσύνης, δύναται να εξειδικεύονται τα διαδι-
καστικά ζητήµατα της τηλεµατικής συνεδρίασης των άρθρων
133Α έως και 133Δ, ιδίως όσον αφορά στη διεξαγωγή της συζή-
τησης, στην τήρηση πρακτικών, στην εξέταση προσώπων, µαρ-
τύρων και πραγµατογνωµόνων, στη νοµιµοποίηση των δικηγό-
ρων, στην πρόσβαση στα στοιχεία του φακέλου της υπόθεσης,
στην υποβολή υποµνηµάτων, δικογράφων και εγγράφων και στην
ακρόαση των διαδίκων και των πληρεξούσιων δικηγόρων από το
δικαστήριο µε τεχνολογικά µέσα, όταν τα πρόσωπα αυτά βρίσκο-
νται εκτός της αίθουσας συνεδρίασης του δικαστηρίου και σε
άλλον τόπο.»

Άρθρο 11
Δυνατότητα τηλεακρόασης των διαδίκων 

κατά τη διαδικασία σε συµβούλιο -
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 204 
Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας 

Στην παρ. 1 του άρθρου 204 του Κώδικα Διοικητικής Δικονο-
µίας (ν. 2717/1999, Α’ 97), περί εκδίκασης της αίτησης αναστο-
λής, προστίθεται τέταρτο εδάφιο περί τηλεακρόασης και η παρ.
1 του άρθρου 204 διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Η εκδίκαση της αίτησης αναστολής γίνεται σε συµβούλιο,
δεν καλούνται δε σε αυτήν οι διάδικοι. Το Δικαστήριο, πάντως,
µπορεί να τους καλέσει και να τους ακούσει. Η ακρόαση αυτή
µπορεί να λάβει χώρα και κατ’  ανάλογη εφαρµογή των διατάξεων
των παραγράφων 6 έως 9 του άρθρου 133. Στην περίπτωση αυτή,
εφόσον γίνει δεκτό σχετικό αίτηµα, ο προγραµµατισµός για τον
χρόνο διενέργειας της τηλεακρόασης γίνεται µε επιµέλεια της
αρµόδιας γραµµατείας του δικαστηρίου, αφού ενηµερωθούν
όλοι οι διάδικοι µε κάθε πρόσφορο µέσο.»

Άρθρο 12
Προγραµµατισµός διενέργειας τηλεακρόασης - 

Τροποποίηση περ. η’ παρ. 1 άρθρου 4 ν. 702/1977 

Στο δεύτερο εδάφιο της περ. η’ της παρ. 1 του άρθρου 4 του
ν. 702/1977 (Α’ 268), περί κοινοποίησης της απόφασης περί διε-
ξαγωγής τηλεακρόασης, η φράση «η απόφαση διεξαγωγής τη-
λεακρόασης κοινοποιείται µε επιµέλεια του αιτούντος τρεις
πλήρεις ηµέρες πριν από την ακρόαση.» αντικαθίσταται από τη
φράση «, εφόσον γίνει δεκτό σχετικό αίτηµα, ο προγραµµατισµός
για τον χρόνο διενέργειας της τηλεακρόασης γίνεται µε επιµέλεια
της αρµόδιας γραµµατείας του δικαστηρίου, αφού ενηµερωθούν
όλοι οι διάδικοι µε κάθε πρόσφορο µέσο.» και η περ. η’ της παρ.
1 του άρθρου 4 διαµορφώνεται ως εξής: 

«η) Ως προς τη συζήτηση στο ακροατήριο ή την κατ’ εξαίρεση
ακρόαση των διαδίκων από το διοικητικό εφετείο σε συµβούλιο
εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις των παραγράφων 6 έως 9
του άρθρου 133 του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας. Στην περί-
πτωση της ακρόασης από το συµβούλιο, εφόσον γίνει δεκτό σχε-
τικό αίτηµα, ο προγραµµατισµός για τον χρόνο διενέργειας της
τηλεακρόασης γίνεται µε επιµέλεια της αρµόδιας γραµµατείας
του δικαστηρίου, αφού ενηµερωθούν όλοι οι διάδικοι µε κάθε
πρόσφορο µέσο.»
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ΕΔΡΑ ΚΑΙ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΕΣ ΤΩΝ ΤΑΚΤΙΚΩΝ 
ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΩΝ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΩΝ ΚΑΙ 

ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΤΑ ΤΟΠΟΝ 
ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑ ΑΥΤΩΝ

Άρθρο 13
Καθορισµός της έδρας και της περιφέρειας 

των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων 
και των µεταβατικών εδρών 

1. Η έδρα και η περιφέρεια κάθε Διοικητικού Δικαστηρίου ορί-
ζονται ως εξής: 

Α. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΑ ΠΡΩΤΟΔΙΚΕΙΑ 
1. Διοικητικό Πρωτοδικείο Αγρινίου µε έδρα το Αγρίνιο. Στην

περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Αγρινίου εµπίπτουν οι
Δήµοι Αγρινίου, Άκτιου-Βόνιτσας, Αµφιλοχίας και Θέρµου της Πε-
ριφερειακής Ενότητας Αιτωλοακαρνανίας της Περιφέρειας Δυτι-
κής Ελλάδας.

2. Διοικητικό Πρωτοδικείο Αθηνών µε έδρα την Αθήνα. Στην πε-
ριφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Αθηνών εµπίπτουν: α) οι
Δήµοι της Περιφερειακής Ενότητας Ανατολικής Αττικής της Πε-
ριφέρειας Αττικής, πλην του Δήµου Βάρης-Βούλας-Βουλιαγµέ-
νης, β) οι Δήµοι της Περιφερειακής Ενότητας Βορείου Τοµέα
Αθηνών της Περιφέρειας Αττικής, γ) οι Δήµοι της Περιφερειακής
Ενότητας Δυτικού Τοµέα Αθηνών της Περιφέρειας Αττικής, πλην
του Δήµου Χαϊδαρίου και δ) οι Δήµοι της Περιφερειακής Ενότη-
τας Κεντρικού Τοµέα Αθηνών της Περιφέρειας Αττικής. 

3. Διοικητικό Πρωτοδικείο Αλεξανδρούπολης µε έδρα την Αλε-
ξανδρούπολη. Στην περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου
Αλεξανδρούπολης εµπίπτουν οι Δήµοι της Περιφερειακής Ενό-
τητας Έβρου της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και Θρά-
κης. Ως µεταβατική έδρα ορίζεται η Ορεστιάδα, στην οποία
εκδικάζονται οι υποθέσεις των Δήµων Διδυµότειχου και Ορεστιά-
δας της Περιφερειακής Ενότητας Έβρου της Περιφέρειας Ανα-
τολικής Μακεδονίας και Θράκης.  

4. Διοικητικό Πρωτοδικείο Βέροιας µε έδρα τη Βέροια. Στην
περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Βέροιας εµπίπτουν οι
Δήµοι των Περιφερειακών Ενοτήτων Ηµαθίας και Πέλλας της Πε-
ριφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας.

5. Διοικητικό Πρωτοδικείο Βόλου µε έδρα τον Βόλο. Στην πε-
ριφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Βόλου εµπίπτουν οι
Δήµοι των Περιφερειακών Ενοτήτων Μαγνησίας και Σποράδων
της Περιφέρειας Θεσσαλίας.

6. Διοικητικό Πρωτοδικείο Ηρακλείου µε έδρα το Ηράκλειο.
Στην περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Ηρακλείου εµπί-
πτουν οι Δήµοι των Περιφερειακών Ενοτήτων Ηρακλείου και Λα-
σιθίου της Περιφέρειας Κρήτης.

7. Διοικητικό Πρωτοδικείο Θεσσαλονίκης µε έδρα τη Θεσσα-
λονίκη. Στην περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Θεσσα-
λονίκης εµπίπτουν οι Δήµοι των Περιφερειακών Ενοτήτων
Θεσσαλονίκης, Κιλκίς, Πιερίας και Χαλκιδικής της Περιφέρειας
Κεντρικής Μακεδονίας. Ως µεταβατική έδρα ορίζεται η Κατερίνη,
στην οποία εκδικάζονται οι υποθέσεις των Δήµων της Περιφερει-
ακής Ενότητας Πιερίας της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας.

8. Διοικητικό Πρωτοδικείο Ιωαννίνων µε έδρα τα Ιωάννινα. Στην
περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Ιωαννίνων εµπίπτουν
οι Δήµοι των Περιφερειακών Ενοτήτων Άρτας, Θεσπρωτίας,
Ιωαννίνων και Πρέβεζας της Περιφέρειας Ηπείρου. Ως µεταβατι-
κές έδρες ορίζονται η Άρτα, στην οποία εκδικάζονται οι υποθέ-
σεις των Δήµων της Περιφερειακής Ενότητας Άρτας της
Περιφέρειας Ηπείρου, η Πρέβεζα, στην οποία εκδικάζονται οι
υποθέσεις των Δήµων της Περιφερειακής Ενότητας Πρέβεζας
της Περιφέρειας Ηπείρου και η Ηγουµενίτσα, στην οποία εκδικά-
ζονται οι υποθέσεις των Δήµων της Περιφερειακής Ενότητας Θε-
σπρωτίας της Περιφέρειας Ηπείρου. 

9. Διοικητικό Πρωτοδικείο Καβάλας µε έδρα την Καβάλα. Στην
περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Καβάλας εµπίπτουν οι
Δήµοι των Περιφερειακών Ενοτήτων Δράµας, Θάσου και Καβά-
λας της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης.

10. Διοικητικό Πρωτοδικείο Καλαµάτας µε έδρα την Καλαµάτα.
Στην περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Καλαµάτας εµπί-

πτουν οι Δήµοι της Περιφερειακής Ενότητας Μεσσηνίας της Πε-
ριφέρειας Πελοποννήσου.

11. Διοικητικό Πρωτοδικείο Κέρκυρας µε έδρα την Κέρκυρα.
Στην περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Κέρκυρας εµπί-
πτουν οι Δήµοι της Περιφερειακής Ενότητας Κέρκυρας της Πε-
ριφέρειας Ιονίων Νήσων. 

12. Διοικητικό Πρωτοδικείο Κοζάνης µε έδρα την Κοζάνη. Στην
περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Κοζάνης εµπίπτουν οι
Δήµοι των Περιφερειακών Ενοτήτων Γρεβενών, Καστοριάς, Κο-
ζάνης και Φλώρινας της Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας. Ως
µεταβατικές έδρες ορίζονται η Καστοριά, στην οποία εκδικάζο-
νται οι υποθέσεις των Δήµων της Περιφερειακής Ενότητας Κα-
στοριάς της Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας και η Φλώρινα,
στην οποία εκδικάζονται οι υποθέσεις των Δήµων της Περιφερει-
ακής Ενότητας Φλώρινας της Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας.

13. Διοικητικό Πρωτοδικείο Κοµοτηνής µε έδρα την Κοµοτηνή.
Στην περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Κοµοτηνής εµπί-
πτουν οι Δήµοι των Περιφερειακών Ενοτήτων Ξάνθης και Ροδό-
πης της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης. Ως
µεταβατική έδρα ορίζεται η Ξάνθη, στην οποία εκδικάζονται οι
υποθέσεις των Δήµων της Περιφερειακής Ενότητας Ξάνθης της
Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης.

14. Διοικητικό Πρωτοδικείο Κορίνθου µε έδρα την Κόρινθο.
Στην περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Κορίνθου εµπί-
πτουν οι Δήµοι της Περιφερειακής Ενότητας Κορινθίας της Πε-
ριφέρειας Πελοποννήσου.

15. Διοικητικό Πρωτοδικείο Λαµίας µε έδρα τη Λαµία. Στην πε-
ριφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Λαµίας εµπίπτουν οι
Δήµοι των Περιφερειακών Ενοτήτων Ευρυτανίας και Φθιώτιδος
της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας.

16. Διοικητικό Πρωτοδικείο Λάρισας µε έδρα τη Λάρισα. Στην
περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Λάρισας εµπίπτουν οι
Δήµοι της Περιφερειακής Ενότητας Λάρισας της Περιφέρειας
Θεσσαλίας.

17. Διοικητικό Πρωτοδικείο Λιβαδειάς µε έδρα τη Λιβαδειά.
Στην περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Λιβαδειάς εµπί-
πτουν οι Δήµοι των Περιφερειακών Ενοτήτων Βοιωτίας και Φωκί-
δος της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας.  

18. Διοικητικό Πρωτοδικείο Μεσολογγίου µε έδρα το Μεσο-
λόγγι. Στην περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Μεσολογ-
γίου εµπίπτουν οι Δήµοι Ιεράς Πόλης Μεσολογγίου, Ναυπακτίας
και Ξηροµέρου της Περιφερειακής Ενότητας Αιτωλοακαρνανίας
της Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδας και οι Δήµοι της Περιφερει-
ακής Ενότητας Λευκάδας της Περιφέρειας Ιονίων Νήσων. Ως µε-
ταβατική έδρα ορίζεται η Λευκάδα, στην οποία εκδικάζονται οι
υποθέσεις των Δήµων της Περιφερειακής Ενότητας Λευκάδας
της Περιφέρειας Ιονίων Νήσων.

19. Διοικητικό Πρωτοδικείο Μυτιλήνης µε έδρα τη Μυτιλήνη.
Στην περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Μυτιλήνης εµπί-
πτουν οι Δήµοι των Περιφερειακών Ενοτήτων Λέσβου, Λήµνου
και Χίου της Περιφέρειας Βορείου Αιγαίου. Ως µεταβατική έδρα
ορίζεται η Χίος, στην οποία εκδικάζονται οι υποθέσεις των Δήµων
της Περιφερειακής Ενότητας Χίου της Περιφέρειας Βορείου Αι-
γαίου.

20. Διοικητικό Πρωτοδικείο Ναυπλίου µε έδρα το Ναύπλιο.
Στην περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Ναυπλίου εµπί-
πτουν οι Δήµοι της Περιφερειακής Ενότητας Αργολίδας της Πε-
ριφέρειας Πελοποννήσου.

21. Διοικητικό Πρωτοδικείο Πάτρας µε έδρα την Πάτρα. Στην
περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Πάτρας εµπίπτουν οι
Δήµοι της Περιφερειακής Ενότητας Αχαΐας της Περιφέρειας Δυ-
τικής Ελλάδας και οι Δήµοι των Περιφερειακών Ενοτήτων Ιθάκης
και Κεφαλληνίας της Περιφέρειας Ιονίων Νήσων. Ως µεταβατική
έδρα ορίζεται το Αργοστόλι, στην οποία εκδικάζονται οι υποθέ-
σεις των Δήµων των Περιφερειακών Ενοτήτων Ιθάκης και Κεφαλ-
ληνίας της Περιφέρειας Ιονίων Νήσων.

22. Διοικητικό Πρωτοδικείο Πειραιά µε έδρα τον Πειραιά. Στην
περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Πειραιά εµπίπτουν: α)
ο Δήµος Βάρης-Βούλας-Βουλιαγµένης εκ των Δήµων της Περι-
φερειακής Ενότητας Ανατολικής Αττικής της Περιφέρειας Αττι-
κής, β) οι Δήµοι της Περιφερειακής Ενότητας Δυτικής Αττικής
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της Περιφέρειας Αττικής, γ) ο Δήµος Χαϊδαρίου εκ των Δήµων
της Περιφερειακής Ενότητας Δυτικού Τοµέα Αθηνών της Περι-
φέρειας Αττικής, δ) οι Δήµοι της Περιφερειακής Ενότητας Νήσων
της Περιφέρειας Αττικής, ε) οι Δήµοι της Περιφερειακής Ενότη-
τας Νοτίου Τοµέα Αθηνών της Περιφέρειας Αττικής και στ) οι
Δήµοι της Περιφερειακής Ενότητας Πειραιώς της Περιφέρειας
Αττικής.

23. Διοικητικό Πρωτοδικείο Πύργου µε έδρα τον Πύργο. Στην
περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Πύργου εµπίπτουν οι
Δήµοι της Περιφερειακής Ενότητας Ζακύνθου της Περιφέρειας
Ιονίων Νήσων και οι Δήµοι της Περιφερειακής Ενότητας Ηλείας
της Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδας. Ως µεταβατική έδρα ορίζεται
η Ζάκυνθος, στην οποία εκδικάζονται οι υποθέσεις των Δήµων
της Περιφερειακής Ενότητας Ζακύνθου της Περιφέρειας Ιονίων
Νήσων.

24. Διοικητικό Πρωτοδικείο Ρόδου µε έδρα τη Ρόδο. Στην πε-
ριφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Ρόδου εµπίπτουν οι
Δήµοι των Περιφερειακών Ενοτήτων Καλύµνου, Καρπάθου-Ηρωι-
κής Νήσου Κάσου, Κω και Ρόδου της Περιφέρειας Νοτίου Αι-
γαίου. Ως µεταβατικές έδρες ορίζονται η Κάλυµνος, στην οποία
εκδικάζονται οι υποθέσεις των Δήµων της Περιφερειακής Ενότη-
τας Καλύµνου της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου και η Κως, στην
οποία εκδικάζονται οι υποθέσεις των Δήµων της Περιφερειακής
Ενότητας Κω της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου. 

25. Διοικητικό Πρωτοδικείο Σερρών µε έδρα τις Σέρρες. Στην
περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Σερρών εµπίπτουν οι
Δήµοι της Περιφερειακής Ενότητας Σερρών της Περιφέρειας Κε-
ντρικής Μακεδονίας.

26. Διοικητικό Πρωτοδικείο Σύρου µε έδρα τη Σύρο. Στην πε-
ριφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Σύρου εµπίπτουν οι
Δήµοι των Περιφερειακών Ενοτήτων Ικαρίας και Σάµου της Πε-
ριφέρειας Βορείου Αιγαίου και οι Δήµοι των Περιφερειακών Ενο-
τήτων Άνδρου, Θήρας, Κέας-Κύθνου, Μήλου, Μυκόνου, Νάξου,
Πάρου, Σύρου και Τήνου της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου. Ως µε-
ταβατική έδρα ορίζεται η Σάµος, στην οποία εκδικάζονται οι υπο-
θέσεις των Δήµων των Περιφερειακών Ενοτήτων Ικαρίας και
Σάµου της Περιφέρειας Βορείου Αιγαίου.

27. Διοικητικό Πρωτοδικείο Τρικάλων µε έδρα τα Τρίκαλα. Στην
περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Τρικάλων εµπίπτουν οι
Δήµοι των Περιφερειακών Ενοτήτων Καρδίτσας και Τρικάλων της
Περιφέρειας Θεσσαλίας.

28. Διοικητικό Πρωτοδικείο Τρίπολης µε έδρα την Τρίπολη.
Στην περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Τρίπολης εµπί-
πτουν οι Δήµοι των Περιφερειακών Ενοτήτων Αρκαδίας και Λα-
κωνίας της Περιφέρειας Πελοποννήσου. Ως µεταβατική έδρα
ορίζεται η Σπάρτη, στην οποία εκδικάζονται οι υποθέσεις των
Δήµων της Περιφερειακής Ενότητας Λακωνίας της Περιφέρειας
Πελοποννήσου.

29. Διοικητικό Πρωτοδικείο Χαλκίδας µε έδρα τη Χαλκίδα. Στην
περιφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Χαλκίδας εµπίπτουν οι
Δήµοι της Περιφερειακής Ενότητας Ευβοίας της Περιφέρειας
Στερεάς Ελλάδας. 

30. Διοικητικό Πρωτοδικείο Χανίων µε έδρα τα Χανιά. Στην πε-
ριφέρεια του Διοικητικού Πρωτοδικείου Χανίων εµπίπτουν οι
Δήµοι των Περιφερειακών Ενοτήτων Ρεθύµνου και Χανίων της
Περιφέρειας Κρήτης.   

Β. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΑ ΕΦΕΤΕΙΑ
1. Διοικητικό Εφετείο Αθηνών µε έδρα την Αθήνα. Στην περι-

φέρεια του Διοικητικού Εφετείου Αθηνών εµπίπτει η περιφέρεια
του Διοικητικού Πρωτοδικείου Αθηνών.

2. Διοικητικό Εφετείο Θεσσαλονίκης µε έδρα τη Θεσσαλονίκη.
Στην περιφέρεια του Διοικητικού Εφετείου Θεσσαλονίκης εµπί-
πτουν οι περιφέρειες των Διοικητικών Πρωτοδικείων Βέροιας,
Θεσσαλονίκης, Κοζάνης και Σερρών. 

3. Διοικητικό Εφετείο Ιωαννίνων µε έδρα τα Ιωάννινα. Στην πε-
ριφέρεια του Διοικητικού Εφετείου Ιωαννίνων εµπίπτουν οι περι-
φέρειες των Διοικητικών Πρωτοδικείων Ιωαννίνων και Κέρκυρας.
Ορίζεται µεταβατική έδρα του Διοικητικού Εφετείου Ιωαννίνων
στην έδρα του Διοικητικού Πρωτοδικείου Κέρκυρας για την εκδί-
καση των εφέσεων κατά των αποφάσεων του Διοικητικού Πρω-
τοδικείου Κέρκυρας, καθώς και για την εκδίκαση των ενδίκων

βοηθηµάτων που εισάγουν διοικητικές διαφορές µε διαδίκους τις
αρχές που εδρεύουν στην Περιφερειακή Ενότητα Κέρκυρας της
Περιφέρειας Ιονίων Νήσων.

4. Διοικητικό Εφετείο Κοµοτηνής µε έδρα την Κοµοτηνή. Στην
περιφέρεια του Διοικητικού Εφετείου Κοµοτηνής εµπίπτουν οι πε-
ριφέρειες των Διοικητικών Πρωτοδικείων Αλεξανδρούπολης, Κα-
βάλας και Κοµοτηνής.

5. Διοικητικό Εφετείο Λάρισας µε έδρα τη Λάρισα. Στην περι-
φέρεια του Διοικητικού Εφετείου Λάρισας εµπίπτουν οι περιφέ-
ρειες των Διοικητικών Πρωτοδικείων Βόλου, Λάρισας και
Τρικάλων.

6. Διοικητικό Εφετείο Πάτρας µε έδρα την Πάτρα. Στην περι-
φέρεια του Διοικητικού Εφετείου Πάτρας εµπίπτουν οι περιφέ-
ρειες των Διοικητικών Πρωτοδικείων Αγρινίου, Μεσολογγίου,
Πάτρας και Πύργου.

7. Διοικητικό Εφετείο Πειραιά µε έδρα τον Πειραιά. Στην περι-
φέρεια του Διοικητικού Εφετείου Πειραιά εµπίπτουν οι περιφέ-
ρειες των Διοικητικών Πρωτοδικείων Λαµίας, Λιβαδειάς,
Μυτιλήνης, Πειραιά, Ρόδου, Σύρου και Χαλκίδας. Ορίζεται µετα-
βατική έδρα του Διοικητικού Εφετείου Πειραιά στην έδρα του Δι-
οικητικού Πρωτοδικείου Σύρου για την εκδίκαση των εφέσεων
κατά των αποφάσεων του Διοικητικού Πρωτοδικείου Σύρου,
καθώς και για την εκδίκαση των ενδίκων βοηθηµάτων που εισά-
γουν διοικητικές διαφορές µε διαδίκους τις αρχές που εδρεύουν
στις Περιφερειακές Ενότητες Ικαρίας και Σάµου της Περιφέρειας
Βορείου Αιγαίου και στις Περιφερειακές Ενότητες Άνδρου,
Θήρας, Κέας-Κύθνου, Μήλου, Μυκόνου, Νάξου, Πάρου, Σύρου
και Τήνου της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου. Επίσης, ορίζονται µε-
ταβατικές έδρες του Διοικητικού Εφετείου Πειραιά στις έδρες
των Διοικητικών Πρωτοδικείων Ρόδου και Μυτιλήνης, για την εκ-
δίκαση των εφέσεων κατά των αποφάσεων καθενός από τα Πρω-
τοδικεία αυτά αντίστοιχα, καθώς και για την εκδίκαση των
ενδίκων βοηθηµάτων που εισάγουν διοικητικές διαφορές µε δια-
δίκους τις αρχές που εδρεύουν στις Περιφερειακές Ενότητες Κω,
Καρπάθου-Ηρωικής Νήσου Κάσου, Καλύµνου και Ρόδου της Πε-
ριφέρειας Νοτίου Αιγαίου και στις Περιφερειακές Ενότητες Λέ-
σβου, Λήµνου και Χίου της Περιφέρειας Βορείου Αιγαίου αντί-
στοιχα.

8. Διοικητικό Εφετείο Τρίπολης µε έδρα την Τρίπολη. Στην πε-
ριφέρεια του Διοικητικού Εφετείου Τρίπολης εµπίπτουν οι περι-
φέρειες των Διοικητικών Πρωτοδικείων Καλαµάτας, Κορίνθου,
Ναυπλίου και Τρίπολης.

9. Διοικητικό Εφετείο Χανίων µε έδρα τα Χανιά. Στην περιφέ-
ρεια του Διοικητικού Εφετείου Χανίων εµπίπτουν οι περιφέρειες
των Διοικητικών Πρωτοδικείων Ηρακλείου και Χανίων.

2. Οι ρυθµίσεις της παρ. 1, σχετικά µε την έδρα και την περι-
φέρεια των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων, µπορούν να τρο-
ποποιούνται µε τα προεδρικά διατάγµατα που εκδίδονται κατ’
εξουσιοδότηση της παρ. 1 του άρθρου 2 του Κώδικα Οργανισµού
Δικαστηρίων και Κατάστασης Δικαστικών Λειτουργών (ν.
4938/2022, Α’ 109). 

Άρθρο 14
Κατά τόπον αρµοδιότητα - Τροποποίηση άρθρου 7 

Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας 

Στο άρθρο 7 του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας          (ν.
2717/1999, Α’ 97), περί κατά τόπο αρµοδιότητας, επέρχονται οι
εξής αλλαγές: α) στην παρ. 2: αα) στην περ. α) οι λέξεις «δήµων
και κοινοτήτων» αντικαθίστανται από τις λέξεις «Οργανισµών Το-
πικής Αυτοδιοίκησης», αβ) αντικαθίσταται η περ. β), αγ) στην περ.
γ) οι λέξεις «αρµόδιο είναι και» διαγράφονται, αδ) στην περ. ε) η
φράση «αρµόδιο δικαστήριο είναι» διαγράφεται, αε) προστίθεται
περ. στ), περί διαφορών ανάµεσα στον e-ΕΦΚΑ και τους ασφαλι-
σµένους ή συνταξιούχους ή τους δικαιούµενους παροχές από
αυτόν, και β) στην παρ. 4 µετά από τη φράση «εδρεύει στην αλ-
λοδαπή» τίθεται η φράση «ή όταν στην αλλοδαπή κατοικεί ο διά-
δικος στις περ. β’ και στ’ της παρ. 2,» και το άρθρο 7 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«Άρθρο 7
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Κατά τόπο

1. Αρµόδιο στον πρώτο, ή πρώτο και τελευταίο, βαθµό είναι το
δικαστήριο στην περιφέρεια του οποίου εδρεύει η αρχή από
πράξη, παράλειψη ή υλική ενέργεια οργάνου της οποίας δηµι-
ουργήθηκε η διαφορά. Επί µεταβίβασης από όργανο οποιασδή-
ποτε αρχής του δικαιώµατος υπογραφής, η αρµοδιότητα του
προηγούµενου εδαφίου κρίνεται µε βάση την περιφέρεια του ορ-
γάνου το οποίο υπογράφει µε εντολή του. Η αρµοδιότητα αυτή
διατηρείται και στις περιπτώσεις που, κατά των πράξεων ή πα-
ραλείψεων τούτων, ασκείται οποιαδήποτε διοικητική προσφυγή. 

2. Κατ’ εξαίρεση, αρµόδιο δικαστήριο είναι: 
α) αν πρόκειται για διαφορές που αφορούν τα όρια των Οργα-

νισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, εκείνο στην περιφέρεια του
οποίου εδρεύουν οι διάδικοι οργανισµοί, και αν αυτοί εδρεύουν
σε περιφέρειες περισσότερων δικαστηρίων, εκείνο στην περιφέ-
ρεια του οποίου εδρεύει ο πολυπληθέστερος, κατά την τελευταία
απογραφή, οργανισµός, 

β) αν πρόκειται για διαφορές ανάµεσα στον Οργανισµό Προ-
νοιακών Επιδοµάτων και Κοινωνικής Αλληλεγγύης (Ο.Π.Ε.Κ.Α.)
και τα πρόσωπα που δικαιούνται παροχές από αυτόν, εκείνο στην
περιφέρεια του οποίου κατοικεί ο ενδιαφερόµενος για τη χορή-
γηση παροχής ή αυτός σε βάρος του οποίου έγινε καταλογισµός
χρηµατικού ποσού, κατά τον χρόνο άσκησης του ενδίκου βοηθή-
µατος, 

γ) αν πρόκειται για διαφορές που αφορούν στις αποδοχές του
προσωπικού εν γένει του Δηµοσίου, των Ο.Τ.Α. και των Ν.Π.Δ.Δ.,
το δικαστήριο του τόπου όπου υπηρετεί ο υπάλληλος,

δ) αν πρόκειται για διαφορές που δηµιουργήθηκαν από Πρά-
ξεις Επιβολής Προστίµου του ν. 2556/1997 (Α’ 270), εκείνο στην
περιφέρεια του οποίου λειτουργεί η επιχείρηση ή δραστηριοποι-
είται ο εργοδότης σε βάρος της οποίας ή του οποίου αντίστοιχα
επιβάλλεται το πρόστιµο, ανεξαρτήτως της έδρας του εκδόντος
την πράξη οργάνου,

ε) αν πρόκειται για φορολογικές διαφορές από πράξεις ελε-
γκτικών Αρχών που εδρεύουν στην Αθήνα, αλλά η αρµοδιότητα
ελέγχου τους εκτείνεται και πέραν της Αττικής, εκείνο στην περι-
φέρεια του οποίου εδρεύει ή κατοικεί το ελεγχόµενο φυσικό ή
νοµικό πρόσωπο,

στ) αν πρόκειται για διαφορές ανάµεσα στον Ηλεκτρονικό
Εθνικό Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης (e-ΕΦΚΑ) και τους ασφαλι-
σµένους ή συνταξιούχους ή τους δικαιούµενους παροχές από
αυτόν, εκείνο στην περιφέρεια του οποίου κατοικεί ο ασφαλισµέ-
νος ή συνταξιούχος ή δικαιούµενος την παροχή, κατά τον χρόνο
άσκησης του ενδίκου βοηθήµατος και, σε περίπτωση θανάτου,
εκείνο στην περιφέρεια του οποίου κατοικούσε το πιο πάνω πρό-
σωπο κατά τον χρόνο του θανάτου. Επί διενέργειας ελέγχου στην
επιχείρηση του εργοδότη, εκείνο του τόπου της επιχείρησης στην
οποία αφορά ο έλεγχος ή στην οποία παρέχεται ή παρασχέθηκε
η ασφαλιστέα εργασία.

3. Αν πρόκειται για αγωγή προς επιδίωξη αξίωσης που ερείδε-
ται σε πράξεις, παραλείψεις ή υλικές ενέργειες οργάνων περισ-
σοτέρων αρχών, η αρµοδιότητα καθορίζεται από την έδρα
οποιασδήποτε από τις αρχές αυτές, κατ' επιλογήν του ενάγο-
ντος.

4. Όταν η αρχή εδρεύει στην αλλοδαπή ή όταν στην αλλοδαπή
κατοικεί ο διάδικος, στις περ. β’ και στ’ της παρ. 2, αρµόδια είναι
τα δικαστήρια της Πρωτεύουσας. 

5. Αρµόδιο στο δεύτερο βαθµό είναι το δικαστήριο στην περι-
φέρεια του οποίου υπάγεται εκείνο που εξέδωσε την προσβαλ-
λόµενη απόφαση.» 

Άρθρο 15 
Απαραίτητα στοιχεία δικογράφου - 

Τροποποίηση περ. γ’ παρ. 1 άρθρου 45 
Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας

Στην περ. γ) της παρ. 1 του άρθρου 45 του Κώδικα Διοικητικής
Δικονοµίας (ν. 2717/1999, Α’ 97), περί απαραίτητων στοιχείων του
δικογράφου, µετά από τις λέξεις «αριθµό φορολογικού µη-
τρώου,» προστίθενται οι λέξεις «αριθµό µητρώου κοινωνικής

ασφάλισης,» και η παρ. 1 του άρθρου 45 διαµορφώνεται ως εξής:
«1. Το δικόγραφο, εκτός από τα στοιχεία που απαιτούν ειδικό-

τερες διατάξεις, πρέπει να προσδιορίζει σαφώς το είδος και το
αντικείµενό του και να αναφέρει: 

α) το δικαστήριο στο οποίο απευθύνεται, 
β) τον τόπο και το χρόνο της σύνταξής του και 
γ) αν υποβάλλεται µεν από φυσικό πρόσωπο, το όνοµα, επώ-

νυµο, πατρώνυµο, αριθµό φορολογικού µητρώου, αριθµό µη-
τρώου κοινωνικής ασφάλισης, την ηλεκτρονική διεύθυνση και την
ακριβή διεύθυνση της κατοικίας και του χώρου εργασίας του
ίδιου, του νόµιµου αντιπροσώπου του και, αν υπάρχουν, του δι-
καστικού πληρεξούσιου και του αντικλήτου του, αν υποβάλλεται
δε από νοµικό πρόσωπο, ένωση προσώπων ή οµάδα περιουσίας,
την επωνυµία και την έδρα τους, τον αριθµό φορολογικού µη-
τρώου, καθώς και το όνοµα, επώνυµο, πατρώνυµο, αριθµό φο-
ρολογικού µητρώου, ηλεκτρονική διεύθυνση και την ακριβή
διεύθυνση της κατοικίας και του χώρου εργασίας του εκπροσώ-
που τους και, αν υπάρχουν, του δικαστικού πληρεξουσίου και του
αντικλήτου τους, ενώ, αν υποβάλλεται από το Δηµόσιο, τον τίτλο
της δηµόσιας υπηρεσίας, ηλεκτρονική διεύθυνση και το όργανο
που το εκπροσωπεί,

δ) αν το δικόγραφο υπογράφεται από δικηγόρο, αναγράφεται
η ηλεκτρονική του διεύθυνση. Στο δικόγραφο περιέχεται και συ-
νοπτική έκθεση των τιθέµενων νοµικών ζητηµάτων, η οποία δεν
υπερβαίνει τις διακόσιες (200) λέξεις. Το περιεχόµενο της έκθε-
σης µπορεί να καθορίζεται µε απόφαση του Γενικού Επιτρόπου
της Επικράτειας των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων, η οποία
αναρτάται σε πίνακες ανακοινώσεων ή στην ιστοσελίδα των τα-
κτικών διοικητικών δικαστηρίων. Η υποχρέωση για σύνταξη συ-
νοπτικής έκθεσης δεν αφορά την αίτηση αναστολής.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΙΔΡΥΣΗ ΔΙΚΑΣΤΙΚΩΝ ΓΡΑΦΕΙΩΝ ΤΗΛΕΜΑΤΙΚΗΣ

Άρθρο 16
Οδικός χάρτης και χρονοδιάγραµµα

Οι δράσεις που απαιτούνται για την ίδρυση, την οργάνωση και
τη λειτουργία των δικαστικών γραφείων τηλεµατικής των τακτι-
κών διοικητικών δικαστηρίων και την εισαγωγή της χρήσης των
τεχνολογιών τηλεµατικής σε αυτά, υλοποιούνται µε βάση τη σύ-
νοψη βηµάτων Οδικού Χάρτη και το χρονοδιάγραµµα που προ-
σαρτώνται ως Παράρτηµα και αποτελούν αναπόσπαστο µέρος
του παρόντος. 

Άρθρο 17
Επιτροπή Παρακολούθησης Εφαρµογής Οδικού Χάρτη

Για την παρακολούθηση της υλοποίησης του Οδικού Χάρτη
συνιστάται, µε απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης, τριµελής
Επιτροπή, που αποτελείται από τον Επίτροπο της Επικρατείας
των Τακτικών Διοικητικών Δικαστηρίων, έναν (1) Σύµβουλο Επι-
κρατείας και έναν (1) δικαστικό λειτουργό της Ειδικής Νοµικής
Υπηρεσίας του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Η Επιτροπή συντάσσει
εκθέσεις για την πορεία εφαρµογής του Οδικού Χάρτη, στις
οποίες περιλαµβάνονται και προτάσεις για τις επιπλέον δράσεις
που απαιτείται να αναληφθούν για την υλοποίησή του, την οποία
απευθύνει προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης. Με απόφαση του
Υπουργού Δικαιοσύνης δύνανται να συνιστώνται Οµάδες Εργα-
σίας, προς υποβοήθηση του έργου της Επιτροπής.

Άρθρο 18
Μετατροπή µεταβατικών εδρών τακτικών διοικητικών δικα-

στηρίων σε δικαστικά γραφεία τηλεµατικής

Οι υφιστάµενες την 31η.12.2026 µεταβατικές έδρες των τακτι-
κών διοικητικών δικαστηρίων µετατρέπονται σε δικαστικά γρα-
φεία τηλεµατικής.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 
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Άρθρο 19
Μεταβατική διάταξη

Η παρ. 1 του άρθρου 13 και το άρθρο 14 δεν καταλαµβάνουν
τα ένδικα βοηθήµατα και µέσα τα οποία έχουν κατατεθεί έως την
έναρξη ισχύος του παρόντος, κατά τα οριζόµενα στην παρ. 2 του
άρθρου 46, και οι σχετικές υποθέσεις κρατούνται και εκδικάζο-
νται από το δικαστήριο, στο οποίο ασκήθηκαν τα αντίστοιχα έν-
δικα βοηθήµατα και µέσα. Κατ’ εξαίρεση, οι υποθέσεις της
Περιφερειακής Ενότητας Θεσπρωτίας και της µεταβατικής
έδρας Ηγουµενίτσας, που δεν έχουν συζητηθεί έως την έναρξη
ισχύος του παρόντος, κατά τα οριζόµενα στην παρ. 2 του άρθρου
46, παραπέµπονται, µε πράξη του προέδρου του Διοικητικού
Πρωτοδικείου Κέρκυρας, στο Διοικητικό Πρωτοδικείο Ιωαννίνων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’ 
ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 20
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος της παρ. 1 του άρθρου 13, σύµφωνα
µε την παρ. 2 του άρθρου 46 του παρόντος, καταργείται το π.δ.
404/1978 (Α’ 83), περί «Καθορισµού εδρών και περιφερειών των
διοικητικών δικαστηρίων του Κράτους».

ΜΕΡΟΣ Β’
ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 
ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟΝ ΟΡΙΣΜΟ ΕΙΣΗΓΗΤΗ 

ΚΑΙ ΕΙΔΙΚΗ ΚΑΤΑΓΡΑΦΗ ΤΟΥ ΛΟΓΟΥ 
ΑΝΑΒΟΛΗΣ ΤΗΣ ΣΥΖΗΤΗΣΗΣ ΣΤΑ ΤΑΚΤΙΚΑ 

ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΑ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΑ

Άρθρο 21
Ορισµός εισηγητή δικαστή στο σύνολο των ενδίκων βοηθη-

µάτων και µέσων - Τροποποίηση 
άρθρου 127 Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας

Στο άρθρο 127 του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας (ν.
2717/1999, Α’ 97), περί ορισµού δικασίµου και εγγραφής στο πι-
νάκιο, επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στην παρ. 3 αα) στο πρώτο
εδάφιο αντικαθίσταται η φράση «συµβουλίου διεύθυνσης ή ο δι-
καστής που διευθύνει το δικαστήριο ή ο πρόεδρος του τµήµατος,
αµέσως µετά την κατάθεση του ενδίκου βοηθήµατος ή µέσου, µε
πράξη του επ’ αυτού, ορίζει εισηγητή» από τη φράση «του τµή-
µατος, µε πράξη του επί του ενδίκου βοηθήµατος ή µέσου, ορίζει
εισηγητή, τουλάχιστον εξήντα (60) ηµέρες πριν από τη δικάσιµο»,
αβ) στο δεύτερο εδάφιο διαγράφεται η φράση «του συµβουλίου
διεύθυνσης ή ο δικαστής που διευθύνει το δικαστήριο ή» και αγ)
καταργούνται το τρίτο και τέταρτο εδάφιο και το άρθρο 127 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 127
Ορισµός δικασίµου - Εγγραφή στο πινάκιο

1. Ο πρόεδρος του συµβουλίου ή ο δικαστής που διευθύνει το
δικαστήριο, µε πράξη του πάνω στα κατά το προηγούµενο άρθρο
δικόγραφα ορίζει δικάσιµο. Ο ίδιος µπορεί, κατά τον ίδιο τρόπο,
να ορίσει συντοµότερη δικάσιµο από εκείνην που όρισε αρχικά
είτε αυτεπαγγέλτως είτε ύστερα από αίτηση οποιουδήποτε δια-
δίκου. Όσες από τις διαφορές της περίπτωσης β’ της παρ. 2 του
άρθρου 6, που υπάγονται στην καθ’ ύλην αρµοδιότητα του εφε-
τείου, έχουν αντικείµενο που υπερβαίνει τις πεντακόσιες χιλιάδες
(500.000) ευρώ, προσδιορίζονται κατά προτεραιότητα εντός
τριών (3) µηνών από την κατάθεση του δικογράφου. Ως αντικεί-
µενο της διαφοράς νοείται το ποσό της εισφοράς, φόρου, τέλους
κλπ., χωρίς προσαυξήσεις και πρόσθετους φόρους. 

2. Οι υποθέσεις που προσδιορίζονται για κάθε δικάσιµο, κατα-

χωρούνται στο πινάκιο που προβλέπεται από το π.δ. 402/1983,
όπως εκάστοτε ισχύει, το οποίο και τηρείται από τη γραµµατεία.

3. Ο πρόεδρος του τµήµατος, µε πράξη του επί του ενδίκου
βοηθήµατος ή µέσου, ορίζει εισηγητή, τουλάχιστον εξήντα (60)
ηµέρες πριν από τη δικάσιµο, τόσο για τις υποθέσεις τριµελούς
όσο και µονοµελούς σύνθεσης και δίνει εντολή να ανακοινωθεί η
δικογραφία σε αυτόν. Ο πρόεδρος του τµήµατος µπορεί οποτε-
δήποτε, ακόµη και προφορικώς, να αντικαταστήσει τον εισηγητή
σε περίπτωση κωλύµατος.»

Άρθρο 22
Ειδική καταγραφή του λόγου αναβολής 
της συζήτησης - Τροποποίηση παρ. 3 

άρθρου 135 Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας

Στην παρ. 3 του άρθρου 135 του Κώδικα Διοικητικής Δικονο-
µίας (ν. 2717/1999, Α’ 97), περί µη παράστασης διαδίκου και ανα-
βολής της συζήτησης, µετά από το δεύτερο εδάφιο, προστίθεται
νέο τρίτο εδάφιο και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Με αίτηση του διαδίκου µπορεί να αναβληθεί η συζήτηση
της υπόθεσης µόνο µία (1) φορά ανά βαθµό δικαιοδοσίας, εφό-
σον, κατά την κρίση του δικαστηρίου, συντρέχει σπουδαίος
λόγος. Το δικαστήριο µπορεί πάντοτε να αναβάλλει τη συζήτηση
της υπόθεσης αυτεπαγγέλτως, όταν συντρέχει σπουδαίος λόγος.
Σε περίπτωση αναβολής της συζήτησης της υπόθεσης, ο λόγος
της αναβολής καταχωρίζεται, µε ειδική αιτιολογία, στο οικείο
πρακτικό. Για την υποβολή αιτήµατος αναβολής ο διάδικος κα-
ταβάλλει παράβολο υπέρ του Ταµείου Χρηµατοδότησης Δικαστι-
κών Κτιρίων (ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ.) ως εξής: 

α) ποσού τριάντα (30) ευρώ, ενώπιον του µονοµελούς πρωτο-
δικείου, 

β) ποσού σαράντα (40) ευρώ, ενώπιον του τριµελούς πρωτο-
δικείου και 

γ) ποσού πενήντα (50) ευρώ, ενώπιον του εφετείου. 
Σε κοινό αίτηµα αναβολής περισσότερων διαδίκων καταβάλλε-

ται ένα παράβολο, το οποίο επιµερίζεται ισοµερώς. Δεν υπέχουν
υποχρέωση καταβολής παραβόλου το Δηµόσιο, τα νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.) και οι οργανισµοί τοπικής αυ-
τοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.). Δεν καταβάλλεται παράβολο σε περίπτωση
αποχής των δικηγόρων. Το παράβολο επιστρέφεται αν το αίτηµα
της αναβολής απορριφθεί από το δικαστήριο.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΜΕ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ 

ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΔΙΚΟΓΡΑΦΩΝ ΣΤΟ ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΟ 
ΣΥΣΤΗΜΑ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΔΙΚΑΣΤΙΚΩΝ ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ ΤΟΥ

ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ ΚΑΙ ΤΩΝ 
ΤΑΚΤΙΚΩΝ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΩΝ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΩΝ (ΟΣΔΔΥ-ΔΔ) 

Άρθρο 23
Ολοκλήρωση ηλεκτρονικής κατάθεσης 

στο Ολοκληρωµένο Σύστηµα Διαχείρισης Δικαστικών Υποθέ-
σεων του Συµβούλιου της Επικρατείας και 

των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων (ΟΣΔΔΥ-ΔΔ) - Αντικα-
τάσταση παρ. 7 και τροποποίηση παρ. 8 

άρθρου 126 Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας

Στο άρθρο 126 του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας (ν.
2717/1999, Α’ 97), περί άσκησης ενδίκων βοηθηµάτων και µέσων,
επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) η παρ. 7 αντικαθίσταται, β) στην
παρ. 8: βα) στο πρώτο εδάφιο επέρχονται νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις, η λέξη «προηγµένη» αντικαθίσταται από τη λέξη «εγκεκρι-
µένη» και επικαιροποιείται η νοµοθετική παραποµπή ως προς το
εφαρµοστέο δίκαιο για την ηλεκτρονική υπογραφή, ββ) το δεύ-
τερο εδάφιο αντικαθίσταται και οι παρ. 7 και 8 διαµορφώνονται
ως εξής:

«7. Τα δικόγραφα µπορούν να υποβάλλονται και µε ηλεκτρο-
νικά µέσα, εφόσον φέρουν εγκεκριµένη ηλεκτρονική υπογραφή,
κατά την έννοια του άρθρου 2 του ν. 4727/2020 (Α’ 184). Η ηλε-
κτρονική κατάθεση ολοκληρώνεται µε την υποβολή και καταχώ-
ριση του οικείου δικογράφου ή εγγράφου στο Ολοκληρωµένο
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Σύστηµα Διαχείρισης Δικαστικών Υποθέσεων του Συµβούλιου της
Επικρατείας και των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων (ΟΣΔΔΥ-
ΔΔ) κατά τα ειδικότερα οριζόµενα στην παρ. 7 του άρθρου 1 του
π.δ. 40/2013 (Α’ 75 ).

8. Με την επιφύλαξη του άρθρου 26, των παρ. 2 και 3 του άρ-
θρου 27, της παρ. 2 του άρθρου 29, της περ. β’ της παρ. 2 του
άρθρου 32, της παρ. 2 του άρθρου 58, του άρθρου 126Β και του
πρώτου εδαφίου της παρ. 4 του άρθρου 267, τα δικόγραφα και
τα λοιπά έγγραφα υποβάλλονται αποκλειστικώς µε ηλεκτρονικά
µέσα από την 1η.1.2021 και είναι έγκυρα εφόσον φέρουν εγκε-
κριµένη ηλεκτρονική υπογραφή, κατά την έννοια του άρθρου 2
του ν. 4727/2020. Η ηλεκτρονική κατάθεση ολοκληρώνεται µε την
υποβολή και καταχώριση του οικείου δικογράφου ή εγγράφου
στο ΟΣΔΔΥ-ΔΔ κατά τα ειδικότερα οριζόµενα στην παρ. 7 του
άρθρου 1 του π.δ. 40/2013.»

Άρθρο 24
Ολοκλήρωση ηλεκτρονικής κατάθεσης στο ΟΣΔΔΥ-ΔΔ - Τρο-

ποποίηση παρ. 8 άρθρου 19 π.δ. 18/1989 

Στην παρ. 8 του άρθρου 19 του π.δ. 18/1989 (Α’ 8), περί της
ηλεκτρονικής κατάθεσης και επίδοσης δικογράφων και λοιπών
εγγράφων, επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στο πρώτο εδάφιο
επικαιροποιείται η νοµοθετική παραποµπή ως προς το εφαρµο-
στέο δίκαιο για την ηλεκτρονική υπογραφή, β) αντικαθίσταται το
δεύτερο εδάφιο και η παρ. 8 διαµορφώνεται ως εξής:

«8. Το ένδικο µέσο ή βοήθηµα µπορεί να υποβάλλεται και µε
ηλεκτρονικά µέσα, εφόσον φέρει εγκεκριµένη ηλεκτρονική υπο-
γραφή, κατά την έννοια του άρθρου 2 του ν. 4727/2020 (Α’ 184).
Η ηλεκτρονική κατάθεση ολοκληρώνεται µε την υποβολή και κα-
ταχώριση του οικείου δικογράφου ή εγγράφου στο Ολοκληρω-
µένο Σύστηµα Διαχείρισης Δικαστικών Υποθέσεων (ΟΣΔΔΥ-ΔΔ),
κατά τα ειδικότερα οριζόµενα στην παρ. 7 του άρθρου 1 του π.δ.
40/2013 (Α’ 75).»

Άρθρο 25
Ολοκλήρωση ηλεκτρονικής κατάθεσης στο ΟΣΔΔΥ-ΔΔ - Τρο-

ποποίηση παρ. 1 άρθρου 70α π.δ. 18/1989 

Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 70α του π.δ. 18/
1989 (Α’ 8), περί της ηλεκτρονικής κατάθεσης και επίδοσης δικο-
γράφων και λοιπών εγγράφων, αντικαθίσταται και η παρ. 1 δια-
µορφώνεται ως εξής: 

«1. Με την επιφύλαξη της παρ. 1 του άρθρου 27 και των αιτή-
σεων περί ευεργετήµατος πενίας, όπου στις διατάξεις του παρό-
ντος αναφέρεται η κατάθεση δικογράφου ή εγγράφου σε έντυπη
µορφή, από την 1η.1.2021 νοείται αποκλειστικώς η ηλεκτρονική
κατάθεσή τους, εφόσον τα δικόγραφα ή έγγραφα αυτά φέρουν
εγκεκριµένη ηλεκτρονική υπογραφή κατά την έννοια του άρθρου
2 του ν. 4727/2020 (Α’ 184). Η ηλεκτρονική κατάθεση ολοκληρώ-
νεται µε την υποβολή και καταχώριση του οικείου δικογράφου ή
εγγράφου στο Ολοκληρωµένο Σύστηµα Διαχείρισης Δικαστικών
Υποθέσεων (ΟΣΔΔΥ-ΔΔ) κατά τα ειδικότερα οριζόµενα στην παρ.
7 του άρθρου 1 του π.δ. 40/2013 (Α’ 75).» 

Άρθρο 26
Διαδικασία ηλεκτρονικής κατάθεσης δικογράφου - 

Αντικατάσταση άρθρου 1 π.δ. 40/2013

Tο άρθρο 1 του π.δ. 40/2013 (Α’ 75), περί της διαδικασίας ηλε-
κτρονικής κατάθεσης στο Συµβούλιο της Επικρατείας και στα τα-
κτικά διοικητικά δικαστήρια, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 1
Διαδικασία ηλεκτρονικής κατάθεσης

1. Η ηλεκτρονική κατάθεση δικογράφων και λοιπών εγγράφων
ενώπιον του Συµβουλίου της Επικρατείας και των τακτικών διοι-
κητικών δικαστηρίων που προβλέπονται στις παρ. 8 και 9 του άρ-
θρου 19 και στο άρθρο 70Α του π.δ. 18/1989 (Α’ 8) και στις παρ.
7 και 8 του άρθρου 126 του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας (ν.

2717/1999, Α’ 97), αντιστοίχως, ενεργείται µε την καταχώρισή
τους στην ηλεκτρονική εφαρµογή του Ολοκληρωµένου Συστή-
µατος Διαχείρισης Δικαστικών Υποθέσεων της Διοικητικής Δι-
καιοσύνης (ΟΣΔΔΥ-ΔΔ). Με την επιφύλαξη του παρόντος, κατά
την ηλεκτρονική κατάθεση ισχύουν το π.δ. 18/1989, ο Κώδικας
Διοικητικής Δικονοµίας, καθώς και οι ειδικοί νόµοι που ρυθµίζουν
την άσκηση ενδίκων βοηθηµάτων και µέσων ενώπιον του Συµβου-
λίου της Επικρατείας και των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων.

2. Η ταυτοποίηση και αυθεντικοποίηση του καταθέτη και η εί-
σοδος στο ΟΣΔΔΥ-ΔΔ πραγµατοποιούνται, ιδίως, µέσω: α) της
εφαρµογής του Ενιαίου Πληροφοριακού Συστήµατος Δικηγορι-
κών Συλλόγων, β) της εφαρµογής ethemis ID που είναι διαθέσιµη
µέσω της διαδικτυακής πύλης της διοικητικής δικαιοσύνης και γ)
του Ολοκληρωµένου Πληροφοριακού Συστήµατος του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους (ΟΠΣ ΝΣΚ).

3. Όταν πραγµατοποιείται είσοδος µέσω του Ενιαίου Πληρο-
φοριακού Συστήµατος Δικηγορικών Συλλόγων, ο καταθέτης:

α. εισάγει στο Ενιαίο Πληροφοριακό Σύστηµα Δικηγορικών
Συλλόγων το µοναδικό αναγνωριστικό και συνθηµατικό που του
έχει χορηγηθεί σύµφωνα µε το άρθρο 2 για αναγνώρισή του από
το πληροφοριακό σύστηµα, ώστε να επιβεβαιωθούν στη συνέχεια
τα υπόλοιπα προσωπικά στοιχεία του,

β. επιλέγει το αρµόδιο δικαστήριο,
γ. καταχωρίζει τα στοιχεία που του ζητούνται,
δ. επιλέγει την κατηγορία και το είδος του δικογράφου από

τους αντίστοιχους πίνακες και συµπληρώνει τα στοιχεία των δια-
δίκων και του εντολέα του, σύµφωνα µε τους όρους που καθορί-
ζονται από την εκάστοτε ισχύουσα νοµοθεσία,

ε. εάν συντρέχει περίπτωση καταβολής τελών, ενσήµων, πα-
ραβόλων ή δαπανηµάτων, πραγµατοποιεί την ηλεκτρονική πλη-
ρωµή των εκάστοτε προβλεποµένων τελών, ενσήµων, παρα-
βόλων και εν γένει δαπανηµάτων. Μετά τη δέσµευση των αντί-
στοιχων ποσών από τον τραπεζικό λογαριασµό του καταθέτη, ο
τελευταίος κατευθύνεται στην εφαρµογή ηλεκτρονικής κατάθε-
σης του ΟΣΔΔΥ-ΔΔ.

4. Για την πραγµατοποίηση εισόδου µέσω της εφαρµογής eth-
emisID, απαιτείται η αυθεντικοποίηση του καταθέτη είτε µε τους
κωδικούς - διαπιστευτήρια της Γενικής Γραµµατείας Πληροφο-
ριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης (Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ.) του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης (κωδικοί TAXISnet), σύµ-
φωνα µε το άρθρο 24 του ν. 4727/2020 (Α’ 184) είτε µέσω του
κόµβου eIDAS µε τη χρήση της εθνικής ηλεκτρονικής του ταυτό-
τητας (eID). Στην περίπτωση που ο καταθέτης ενεργεί είσοδο
στην εφαρµογή ως δικηγόρος που διαθέτει ηλεκτρονική ταυτό-
τητα κράτους µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κατά την είσοδό
του οφείλει να αποδείξει την ικανότητά του να ενεργεί ως δικη-
γόρος ενώπιον δικαστικών αρχών κρατών µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης είτε µε την επισύναψη πρόσφορων προς τούτο δηµο-
σίων εγγράφων είτε µε τη χρήση ειδικής προς τούτο εφαρµογής.
Μετά την αυθεντικοποίηση του καταθέτη, ο τελευταίος αποκτά
πρόσβαση στην εφαρµογή ηλεκτρονικής κατάθεσης του ΟΣΔΔΥ-
ΔΔ. 

5. Για την πραγµατοποίηση εισόδου µέσω του ΟΠΣ ΝΣΚ ο κα-
ταθέτης αυθεντικοποιείται από το σύστηµα του ΝΣΚ και προωθεί-
ται στη σελίδα κατάθεσης δικογράφων του ΟΣΔΔΥ-ΔΔ.

6. Στην εφαρµογή του ΟΣΔΔΥ-ΔΔ ο καταθέτης συµπληρώνει
τα υποχρεωτικά και προαιρετικά πεδία που του ζητούνται και,
µετά την ολοκλήρωση της καταχώρισης όλων των αναγκαίων
στοιχείων, επισυνάπτει το δικόγραφο, το οποίο πρέπει να φέρει
προηγµένη ή εγκεκριµένη ηλεκτρονική υπογραφή, σε ηλεκτρο-
νική µορφή και το υποβάλλει. Επισυνάπτει, επίσης, αντίγραφο
της προσβαλλόµενης διοικητικής πράξης ή δικαστικής απόφασης
σε ηλεκτρονική µορφή, εφόσον υπάρχει στην κατοχή του. Ως
προς τη µορφή και τον όγκο των ηλεκτρονικών αρχείων εφαρµό-
ζονται οι παρ. 2 και 3 του παρόντος.

7. Η κατάθεση ολοκληρώνεται µε την υποβολή και καταχώριση
του οικείου εγγράφου ή δικογράφου στο ΟΣΔΔΥ-ΔΔ και την εµ-
φάνιση µηνύµατος επιβεβαίωσης της επιτυχούς ολοκλήρωσης
της διαδικασίας κατάθεσης, στο οποίο περιλαµβάνεται και ο
αριθµός κατάθεσης του δικογράφου. Συγχρόνως, παράγεται αυ-
τοµάτως από το ΟΣΔΔΥ-ΔΔ έκθεση κατάθεσης, η οποία φέρει

8778 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



προηγµένη ή εγκεκριµένη ηλεκτρονική σφραγίδα και προηγµένη
ή εγκεκριµένη ηλεκτρονική υπογραφή και καταγράφει το δικα-
στήριο και τον αριθµό κατάθεσης, καθώς και την ακριβή ηµερο-
µηνία και ώρα καταχώρισης, η οποία συνιστά τον χρόνο
κατάθεσης. Στην περίπτωση αδυναµίας αυτόµατης παραγωγής
της ως άνω έκθεσης κατάθεσης, ο καταθέτης δύναται να εκτυ-
πώσει το προαναφερθέν µήνυµα επιβεβαίωσης της επιτυχούς
ολοκλήρωσης της διαδικασίας κατάθεσης και να αντλήσει την οι-
κεία έκθεση κατάθεσης ευθύς µόλις τούτο καταστεί δυνατό. Τα
ρολόγια των εξυπηρετητών που εµπλέκονται στην ηλεκτρονική
κατάθεση, συγχρονίζονται περιοδικά µε εξυπηρετητές ή διαδι-
κτυακές συσκευές που λειτουργούν ως σηµείο αναφοράς ώρας.

8. Το ΟΣΔΔΥ-ΔΔ αποστέλλει την έκθεση κατάθεσης στην ηλε-
κτρονική διεύθυνση που ο καταθέτων έχει δηλώσει και στην ηλε-
κτρονική θυρίδα που έχει δηµιουργηθεί γι’ αυτόν στο πληροφο-
ριακό σύστηµα του δικαστηρίου. Η επιβεβαίωση της κατάθεσης
δικογράφου ή εγγράφου, την οποία παρέχει το δικαστήριο, δεν
επηρεάζει την κρίση περί δικονοµικά παραδεκτού των διαβιβαζό-
µενων δικογράφων ή εγγράφων.

9. Οι εκτυπώσεις των ηλεκτρονικών εγγράφων αποτελούν
απλά αντίγραφα τους. Για τη δηµιουργία ακριβούς αντιγράφου
εκ του πρωτοτύπου ηλεκτρονικού εγγράφου εφαρµόζεται ανα-
λογικώς το άρθρο 14 του ν. 4727/2020.

10. Η ηλεκτρονική κατάθεση ενώπιον του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας και των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων δεν ενεργεί-
ται µε την αποστολή δικογράφων και λοιπών εγγράφων, όπως
δηλώσεων, αποδεικτικών στοιχείων µε τη χρήση υπηρεσιών ηλε-
κτρονικού ταχυδροµείου ή τη χρήση τηλεοµοιοτυπίας.»

Άρθρο 27
Αρµοδιότητες γραµµατείας δικαστηρίων σε σχέση 

µε την ηλεκτρονική κατάθεση δικογράφου - 
Αντικατάσταση άρθρου 3 π.δ. 40/2013

Το άρθρο 3 του π.δ. 40/2013 (Α’ 75), περί των αρµοδιοτήτων
της γραµµατείας των δικαστηρίων, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 3
Αρµοδιότητες Γραµµατείας Δικαστηρίων

1. Η Γραµµατεία των δικαστηρίων της παρ. 1 του άρθρου 1,
στην οποία κατατίθεται ηλεκτρονικά το δικόγραφο, προβαίνει
στις ακόλουθες ενέργειες:

α. υποδέχεται από το Ενιαίο Πληροφοριακό Σύστηµα των Δι-
κηγορικών Συλλόγων, την εφαρµογή ethemisID και το ΟΠΣ ΝΣΚ
όλα τα έγγραφα, τα οποία έχουν καταχωριστεί, και συγχρόνως
ελέγχει και ενηµερώνει κατάλληλα τα δεδοµένα που διασφαλί-
ζουν την εγκυρότητα της επιχειρούµενης κατάθεσης,

β. υποδέχεται το συνηµµένο δικόγραφο,
γ. ελέγχει την εγκυρότητα της ηλεκτρονικής υπογραφής,
δ. παρέχει καθηµερινώς τις υπηρεσίες ηλεκτρονικής κατάθε-

σης από το πληροφοριακό σύστηµα που διαθέτει, εκτός από την
καθορισµένη ώρα καθηµερινής συντήρησης και λήψης αντιγρά-
φων (back up), εφόσον τα πληροφοριακά συστήµατα που εµπλέ-
κονται στη διαδικασία ηλεκτρονικής κατάθεσης δεν είναι εκτός
λειτουργίας για λόγους συντήρησης ή για οποιονδήποτε άλλον
λόγο, 

ε. ενηµερώνει το Ενιαίο Πληροφοριακό Σύστηµα Δικηγορικών
Συλλόγων για την κατάθεση του δικογράφου,

στ. εξασφαλίζει στους διαδίκους, στους πληρεξούσιους δικη-
γόρους και στα µέλη του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους τη
δυνατότητα ηλεκτρονικής παρακολούθησης της εξέλιξης της
διαδικασίας,

ζ. παρέχει στους δικαιούµενους προς τούτο πληρεξούσιους δι-
κηγόρους ή µέλη του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους ηλεκτρο-
νικό αντίγραφο των δικαστικών αποφάσεων, το οποίο φέρει
προηγµένη ή άλλη ισοδύναµη ηλεκτρονική υπογραφή.

2. Η σύνδεση µε τις παραπάνω ιστοσελίδες γίνεται µέσω ασφα-
λούς πρωτοκόλλου. Τα επισυναπτόµενα έγγραφα, όπως εισαγω-
γικά δικόγραφα, υποµνήµατα και άλλα σχετικά έγγραφα, πρέπει
να είναι σε µορφή Portable Document Format (PDF) και δεν πρέ-

πει να υπερβαίνουν σε όγκο τα 12 MB. Στην ιστοσελίδα κάθε δι-
καστηρίου αναρτάται οδηγός χρήσης των υπηρεσιών ηλεκτρονι-
κής κατάθεσης, στον οποίο εξειδικεύονται περαιτέρω οι τεχνικές
προδιαγραφές και απαιτήσεις σε σχέση µε τις επιτρεπτές µορ-
φές ηλεκτρονικών εγγράφων και τον επιτρεπόµενο όγκο των αρ-
χείων.

3. Οι διάδικοι της υποθέσεως, µε τη χρήση ειδικού κωδικού,
αποκτούν δικαίωµα ηλεκτρονικής παρακολούθησης της υπόθε-
σης και πρόσβασης κατά τις οικείες δικονοµικές διατάξεις στον
φάκελο της υπόθεσης στο ΟΣΔΔΥ-ΔΔ. Από την καταχώριση των
ηλεκτρονικώς κατατεθέντων δικογράφων και λοιπών εγγράφων
της δίκης στο ΟΣΔΔΥ-ΔΔ δύναται να χρησιµοποιείται οιαδήποτε
τεχνολογική δυνατότητα, πρόσφορη προς την επίτευξη του σκο-
πού της διασφάλισης του εµπιστευτικού χαρακτήρα των εγγρά-
φων της δίκης, ιδίως δε η θέση επί των ως άνω εγγράφων
ψηφιακού υδατοσήµου (digital watermark), που περιέχει τον κω-
δικό του δικηγόρου ή µέλους του Ν.Σ.Κ. που ασκεί το δικαίωµα
πρόσβασης και αναφέρει τα εξής: «η πρόσβαση επιτρέπεται µόνο
στους διαδίκους της συγκεκριµένης υπόθεσης, περιορίζεται στο
πλαίσιο της συγκεκριµένης διοικητικής δίκης, η δε χρήση ή ανα-
παραγωγή τους, για οποιονδήποτε άλλο σκοπό, απαγορεύεται
χωρίς άδεια του δικαστηρίου».» 

Άρθρο 28
Διαδικασία ψηφιακής χορήγησης δικαστικών 

πιστοποιητικών, βεβαιώσεων και άλλων εγγράφων - Τροπο-
ποίηση άρθρου 4 π.δ. 40/2013

Στο άρθρο 4 του π.δ. 40/2013 (Α’ 75), περί της χορήγησης πι-
στοποιητικών, επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στην παρ. 1 δια-
γράφεται η φράση «, εφ’ όσον η χορήγησή τους προβλέπεται
από τις οικείες διατάξεις,», β) στην παρ. 2 η λέξη «ταυτοποίηση»
αντικαθίσταται από τη λέξη «αυθεντικοποίηση» και µετά από τη
λέξη «προηγµένη» προστίθενται οι λέξεις «ή άλλη ισοδύναµη», γ)
στην παρ. 3 γα) στο πρώτο εδάφιο οι λέξεις «αιτηθέν έγγραφο»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «έγγραφο για τη χορήγηση του
οποίου υποβλήθηκε αίτηση», µετά από τη λέξη «προηγµένη» προ-
στίθενται οι λέξεις «ή άλλη ισοδύναµη» και προστίθεται η ανα-
φορά στην ηλεκτρονική σφραγίδα και στον αποδέκτη του
εγγράφου, γβ) το δεύτερο εδάφιο διαγράφεται, γγ) µετά από το
νέο δεύτερο εδάφιο προστίθενται εδάφιο τρίτο, περί των εκτυ-
πώσεων των ηλεκτρονικών εγγράφων και εδάφιο τέταρτο, περί
των ακριβών αντιγράφων, δ) αντικαθίσταται η παρ. 4 και το
άρθρο 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 4
Χορήγηση πιστοποιητικών

1. Το Συµβούλιο της Επικρατείας και τα τακτικά διοικητικά δι-
καστήρια µπορούν να χορηγούν σε ψηφιακή µορφή αποφάσεις,
πιστοποιητικά, βεβαιώσεις ή άλλα έγγραφα µετά από αίτηση δι-
κηγόρου ή µέλους του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους.

2. Ο αιτών δικηγόρος ή µέλος του Ν.Σ.Κ. καταχωρίζει τα ανα-
γκαία για την αυθεντικοποίησή του στοιχεία, πραγµατοποιεί την
ηλεκτρονική πληρωµή των προβλεπόµενων για τη σήµανση της
αίτησης και του ζητούµενου εγγράφου δαπανηµάτων, όπως οι
παραπάνω ενέργειες καθορίζονται στο άρθρο 1 του παρόντος,
επισυνάπτει την αίτηση που φέρει προηγµένη ή άλλη ισοδύναµη
ηλεκτρονική υπογραφή και την αποστέλλει στο αρµόδιο δικαστή-
ριο.

3. Το δικαστήριο αποστέλλει το έγγραφο για τη χορήγηση του
οποίου υποβλήθηκε αίτηση σε ψηφιακή µορφή µε προηγµένη ή
άλλη ισοδύναµη ηλεκτρονική υπογραφή και µε προηγµένη ή άλλη
ισοδύναµη ηλεκτρονική σφραγίδα στην ηλεκτρονική διεύθυνση
που έχει δηλώσει ο αιτών και στην ηλεκτρονική θυρίδα του στο
ΟΣΔΔΥ-ΔΔ. Η ενέργεια της αποστολής καταγράφεται ηλεκτρο-
νικά. Οι εκτυπώσεις των ηλεκτρονικών εγγράφων αποτελούν
απλά αντίγραφα αυτών. Για τη δηµιουργία ακριβούς αντιγράφου
εκ του πρωτοτύπου ηλεκτρονικού εγγράφου εφαρµόζεται ανα-
λογικώς το άρθρο 14 του ν. 4727/2020 (Α’ 184). 

4. Αίτηση για τη χορήγηση ηλεκτρονικών πιστοποιητικών, βε-
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βαιώσεων ή άλλων εγγράφων µπορεί να υποβάλλει στο ΟΣΔΔΥ-
ΔΔ µέσω της εφαρµογής ethemisID κάθε φυσικό ή νοµικό πρό-
σωπο, το οποίο τελεί ή έχει τελέσει διάδικος σε υπόθεση ενώπιον
του δικαστηρίου, στη γραµµατεία του οποίου απευθύνεται. Αν η
αίτηση δεν αφορά υπόθεση, στην οποία ο αιτών είναι διάδικος, ο
καταθέτων την αίτηση πρέπει να επικαλείται και να αποδεικνύει
τόσο την ιδιότητα, υπό την οποία ενεργεί όσο και το ειδικό έν-
νοµο συµφέρον του µε την επισύναψη πρόσφορων προς τούτο
δικαιολογητικών. Για την επεξεργασία της ηλεκτρονικής αίτησης
και τη χορήγηση σε ηλεκτρονική µορφή πιστοποιητικού ή βεβαί-
ωσης απαιτείται η ηλεκτρονική πληρωµή των προβλεποµένων εν-
σήµων και η επισύναψη του οικείου αποδεικτικού. Το δικαστήριο
αποστέλλει το αιτηθέν έγγραφο σε ψηφιακή µορφή στην ηλε-
κτρονική διεύθυνση που έχει δηλώσει ο αιτών και στην ηλεκτρο-
νική θυρίδα του στο ΟΣΔΔΥ-ΔΔ. Η ενέργεια της αποστολής
καταγράφεται ηλεκτρονικά. Οι εκτυπώσεις των ηλεκτρονικών εγ-
γράφων αποτελούν απλά αντίγραφα αυτών. Για τη δηµιουργία
ακριβούς αντιγράφου εκ του πρωτοτύπου ηλεκτρονικού εγγρά-
φου εφαρµόζεται αναλογικώς το άρθρο 14 του ν. 4727/2020.»

Άρθρο 29
Αυτόµατη ενηµέρωση σε περίπτωση ανεπιτυχούς 

εισόδου ή κατάθεσης δικογράφου στο 
ΟΣΔΔΥ-ΔΔ - Τροποποίηση άρθρου 5 π.δ. 40/2013

Το άρθρο 5 του π.δ. 40/2013 (Α’ 75), περί αυτόµατης ενηµέρω-
σης του καταθέτοντος, τροποποιείται µε την προσθήκη στις προ-
ϋποθέσεις της ανεπιτυχούς κατάθεσης του δικογράφου και το
άρθρο 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 5
Ενηµέρωση

Αν δεν ολοκληρωθεί επιτυχώς η είσοδος στο ΟΣΔΔΥΔΔ ή η κα-
τάθεση του δικογράφου, το αντίστοιχο σύστηµα ενηµερώνει αυ-
τόµατα τον καταθέτοντα.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΠΡΟΫΠΟΘΕΣΕΙΣ ΔΙΟΡΙΣΜΟΥ ΔΙΚΑΣΤΙΚΩΝ 

ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ 
ΚΩΔΙΚΑ ΔΙΚΑΣΤΙΚΩΝ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ

Άρθρο 30
Χρόνος συνδροµής της εκπλήρωσης των στρατιωτικών υπο-

χρεώσεων ως προϋπόθεσης διορισµού - 
Τροποποίηση άρθρου 10 Κώδικα Δικαστικών 

Υπαλλήλων

Στο άρθρο 10 του Κώδικα Δικαστικών Υπαλλήλων (ν. 4798/
2021, Α’ 26), περί του χρόνου συνδροµής των προϋποθέσεων διο-
ρισµού, προστίθεται δεύτερο εδάφιο για τον χρόνο συνδροµής
της εκπλήρωσης των στρατιωτικών υποχρεώσεων ως προϋπόθε-
σης διορισµού και το άρθρο 10 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 10
Χρόνος συνδροµής προϋποθέσεων διορισµού

Οι υποψήφιοι δικαστικοί υπάλληλοι έχουν τα προσόντα και δεν
έχουν τα κωλύµατα του διορισµού τόσο κατά τον χρόνο λήξης
της προθεσµίας υποβολής αιτήσεων όσο και κατά τον χρόνο του
διορισµού. Ειδικώς η µη εκπλήρωση στρατιωτικών υποχρεώσεων
αποτελεί κώλυµα διορισµού, εφόσον αυτές δεν έχουν εκπληρω-
θεί κατά τον χρόνο διορισµού του υπαλλήλου.»

Άρθρο 31
Χρόνος συνδροµής της εκπλήρωσης των στρατιωτικών υπο-

χρεώσεων ως προϋπόθεσης συµµετοχής 
στον διαγωνισµό για τις θέσεις του Κλάδου ΠΕ 

Τεκµηρίωσης και Επικουρίας Δικαστικού Έργου - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 28 Κώδικα Δικαστικών 

Υπαλλήλων 

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 28 του Κώδικα Δικαστικών Υπαλλή-
λων (ν. 4798/2021, Α’ 26), περί των αιτήσεων συµµετοχής στον
διαγωνισµό, µετά από τη φράση «και δεν έχουν τα κωλύµατα που
προβλέπονται στον Κώδικα,» προστίθεται η φράση «πλην της εκ-
πλήρωσης των στρατιωτικών υποχρεώσεων, η οποία πρέπει να
συντρέχει µόνον κατά τον χρόνο διορισµού τους ως δικαστικών
υπαλλήλων» και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:  

«1. Στον διαγωνισµό γίνονται δεκτοί όσοι, κατά τον χρόνο
λήξης της προθεσµίας υποβολής των αιτήσεων, έχουν τα προ-
σόντα και δεν έχουν τα κωλύµατα που προβλέπονται στον Κώ-
δικα, πλην της εκπλήρωσης των στρατιωτικών υποχρεώσεων, η
οποία πρέπει να συντρέχει µόνον κατά τον χρόνο διορισµού τους
ως δικαστικών υπαλλήλων.» 

2. Η παρ. 1 καταλαµβάνει και τις διαγωνιστικές διαδικασίες που
είναι εκκρεµείς κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος.

Άρθρο 32
Χρόνος συνδροµής της εκπλήρωσης των στρατιωτικών υπο-

χρεώσεων ως προϋπόθεσης συµµετοχής στον 
διαγωνισµό για τις θέσεις του Κλάδου ΠΕ Δικαστικής Επικοι-
νωνίας και Διεθνών Σχέσεων - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου

68 Κώδικα Δικαστικών Υπαλλήλων 

Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 68 του Κώδικα Δικαστικών
Υπαλλήλων (ν. 4798/2021, Α’ 26), περί της πλήρωσης θέσεων και
των τυπικών προσόντων, προστίθεται η φράση «πλην της εκπλή-
ρωσης των στρατιωτικών υποχρεώσεων, η οποία πρέπει να συ-
ντρέχει µόνον κατά τον χρόνο διορισµού τους ως δικαστικών
υπαλλήλων» και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Στον διαγωνισµό γίνονται δεκτοί όσοι, κατά τον χρόνο
λήξης της προθεσµίας υποβολής αιτήσεων, έχουν τα προσόντα
και δεν έχουν τα κωλύµατα που προβλέπονται στον παρόντα,
πλην της εκπλήρωσης των στρατιωτικών υποχρεώσεων, η οποία
πρέπει να συντρέχει µόνον κατά τον χρόνο διορισµού τους ως
δικαστικών υπαλλήλων.» 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ

ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

Άρθρο 33
Αύξηση οργανικών θέσεων δικαστικών λειτουργών 

πολιτικής και ποινικής δικαιοσύνης

Οι οργανικές θέσεις των δικαστικών λειτουργών πολιτικής και
ποινικής δικαιοσύνης αυξάνονται ως εξής:

α) Των Αντιπροέδρων Αρείου Πάγου κατά µία (1), οριζοµένου
του συνολικού αριθµού αυτών σε έντεκα (11) και

β) των Αρεοπαγιτών κατά δυο (2), οριζοµένου του συνολικού
αριθµού αυτών σε εβδοµήντα έξι (76).

Άρθρο 34
Ευθύνη νοµικών προσώπων ή ενώσεων προσώπων - Τροπο-

ποίηση άρθρου 4 ν. 927/1979 

Στο άρθρο 4 του ν. 927/1979 (Α’ 139) επέρχονται οι εξής αλ-
λαγές: α) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 µετά από τις λέξεις «σω-
ρευτικά ή διαζευκτικά» διαγράφονται οι λέξεις «µετά από
αµετάκλητη παραποµπή του φυσικού προσώπου σε δίκη,», β)
στην παρ. 2 µετά από τις λέξεις «σωρευτικά ή διαζευκτικά,» δια-
γράφονται οι λέξεις «µετά την αµετάκλητη παραποµπή του τε-
λούντος υπό την εξουσία ή εποπτεία σε δίκη», γ) στην παρ. 4 οι
λέξεις «µετά την αµετάκλητη παραποµπή» αντικαθίστανται από
τις λέξεις «µετά από την άσκηση της ποινικής δίωξης», και το
άρθρο 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 4
Ευθύνη νοµικών προσώπων ή ενώσεων προσώπων

1. Αν κάποια από τις αξιόποινες πράξεις του παρόντος νόµου
τελέσθηκε προς όφελος ή για λογαριασµό νοµικού προσώπου ή
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ενώσεως προσώπων, από φυσικό πρόσωπο που ενεργεί είτε ατο-
µικά είτε ως µέλος οργάνου του νοµικού προσώπου ή της ενώ-
σεως προσώπων και που καθ’ οιονδήποτε τρόπο το εκπροσωπεί,
επιβάλλονται στο νοµικό πρόσωπο ή στην ένωση προσώπων, µε
κοινή απόφαση των αρµοδίων οργάνων του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργείου, σωρευτικά
ή διαζευκτικά, οι ακόλουθες διοικητικές κυρώσεις: α) πρόστιµο
από δέκα χιλιάδες (10.000) έως εκατό χιλιάδες (100.000) ευρώ,
β) αποκλεισµός από δηµόσιες παροχές, επιχορηγήσεις, ενισχύ-
σεις, επιδοτήσεις ή αναθέσεις έργων και υπηρεσιών, προµήθειες,
διαφηµίσεις και διαγωνισµούς του δηµοσίου ή των νοµικών προ-
σώπων του δηµόσιου τοµέα από έναν έως έξι (6) µήνες. Η διοι-
κητική κύρωση του στοιχείου α επιβάλλεται πάντοτε, ανεξαρ-
τήτως της επιβολής άλλων κυρώσεων. Σε περίπτωση υποτροπής,
οι κυρώσεις του στοιχείου β µπορεί να προσαυξηθούν µέχρι του
διπλασίου του ανωτάτου ορίου.

2. Όταν η έλλειψη εποπτείας ή ελέγχου από φυσικό πρόσωπο
που αναφέρεται στην παράγραφο 1, κατέστησε δυνατή την τέ-
λεση κάποιας από τις αξιόποινες πράξεις του παρόντος νόµου
από πρόσωπο που τελεί υπό την εξουσία του, προς όφελος ή για
λογαριασµό νοµικού προσώπου ή της ενώσεως προσώπων, επι-
βάλλονται στο νοµικό πρόσωπο ή στην ένωση προσώπων, σω-
ρευτικά ή διαζευκτικά, οι ακόλουθες διοικητικές κυρώσεις: α)
πρόστιµο από πέντε χιλιάδες (5.000) έως πενήντα χιλιάδες
(50.000) ευρώ, β) οι προβλεπόµενες στο στοιχείο β της προηγού-
µενης παραγράφου, για χρονικό διάστηµα έως έξι (6) µήνες.

3. Ουδεµία κύρωση επιβάλλεται χωρίς προηγούµενη κλήτευση
του νοµικού προσώπου ή της ενώσεως προσώπων προς παροχή
εξηγήσεων. Η κλήση κοινοποιείται τουλάχιστον δέκα (10) ηµέρες
πριν από την ηµέρα της ακρόασης. Κατά τα λοιπά, εφαρµόζονται
οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 6 του Κώδικα
Διοικητικής Διαδικασίας.

4. Οι εισαγγελικές αρχές ενηµερώνουν τον Υπουργό Δικαιοσύ-
νης, µετά από την άσκηση της ποινικής δίωξης, για υποθέσεις
στις οποίες υπάρχει εµπλοκή φυσικού προσώπου, υπό την έννοια
των παραγράφων 1 και 2 και του κοινοποιούν τις εκδιδόµενες
σχετικές δικαστικές αποφάσεις.

5. Εάν η πράξη τελέστηκε σε ραδιοφωνική ή τηλεοπτική εκπο-
µπή, οι κυρώσεις που προβλέπονται από το παρόν άρθρο επιβάλ-
λονται από το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, προς το
οποίο διαβιβάζεται ο φάκελος από τον Υπουργό Δικαιοσύνης.

6. Σε περίπτωση αµετάκλητης απαλλαγής του παραπεµφθέ-
ντος οι κατά τα ανωτέρω αποφάσεις επιβολής διοικητικών κυρώ-
σεων ανακαλούνται.

7. Οι διατάξεις των προηγούµενων παραγράφων δεν εφαρµό-
ζονται ως προς το κράτος, τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου,
τα δηµόσια νοµικά πρόσωπα κατά την άσκηση δηµόσιας εξου-
σίας και τους διεθνείς οργανισµούς δηµοσίου δικαίου.»

Άρθρο 35
Ειδικός ανακριτής για την καταπολέµηση της εµπορίας αν-

θρώπων - Προσθήκη άρθρου 5Α στον ν. 4198/2013

Στον ν. 4198/2013 (A’ 215) µετά από το άρθρο 5, προστίθεται
άρθρο 5Α ως εξής:

«Άρθρο 5Α
Ορισµός ειδικού ανακριτή για τις υποθέσεις εµπορίας αν-

θρώπων και εγκληµάτων κατά της γενετήσιας 
ελευθερίας και της οικονοµικής εκµετάλλευσης 

της γενετήσιας ζωής και της παράνοµης διακίνησης, απασχό-
λησης και εργασιακής εκµετάλλευσης πολιτών τρίτων χωρών

Με απόφαση της ολοµέλειας του οικείου δικαστηρίου και σύµ-
φωνα µε το άρθρο 30 του Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων και
Κατάστασης Δικαστικών Λειτουργών  (ν. 4938/2022, Α’ 109), στα
Πρωτοδικεία Αθηνών και Θεσσαλονίκης ορίζονται ειδικοί ανακρι-
τές για τις υποθέσεις εµπορίας ανθρώπων και εγκληµάτων κατά
της γενετήσιας ελευθερίας και της οικονοµικής εκµετάλλευσης
της γενετήσιας ζωής και της παράνοµης διακίνησης, απασχόλη-
σης και εργασιακής εκµετάλλευσης πολιτών τρίτων χωρών, όπως

και τα συναφή µε αυτά εγκλήµατα. Ο αριθµός των ειδικών ανα-
κριτών προσδιορίζεται ανάλογα µε τις υπηρεσιακές ανάγκες από
την ολοµέλεια του οικείου δικαστηρίου. Η παρ. 5 του άρθρου 2
του ν. 4022/2011 (Α’ 219) εφαρµόζεται και για τους ανακριτές του
παρόντος.»

Άρθρο 36
Χρόνος έναρξης διαγωνισµού για την πλήρωση 

θέσεων Κλάδου ΠΕ Τεκµηρίωσης και Επικουρίας 
Δικαστικού Έργου - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 27 Κώδικα

Δικαστικών Υπαλλήλων

1. Στην περ. γ’ του πρώτου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 27
του Κώδικα Δικαστικών Υπαλλήλων (ν. 4798/2021, Α’68) διαγρά-
φονται οι λέξεις «εντός του µηνός Οκτωβρίου του έτους δηµοσί-
ευσης της προκήρυξης» και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Στην προκήρυξη ορίζονται: α) ο αριθµός των προς πλή-
ρωση οργανικών θέσεων ανά δικαστήριο, εισαγγελία και γενική
επιτροπεία, β) ο συνολικός αριθµός των εισακτέων ανά κατεύ-
θυνση, γ) ο τόπος και ο χρόνος έναρξης του διαγωνισµού, δ) η
προθεσµία υποβολής των αιτήσεων συµµετοχής, η οποία δεν
µπορεί να είναι µικρότερη των δεκαπέντε (15) ηµερών από τη δη-
µοσίευση της προκήρυξης, καθώς και ε) κατάλογος των δικαιο-
λογητικών που συνυποβάλλονται µε την αίτηση συµµετοχής. Στην
προκήρυξη προσαρτάται παράρτηµα, στο οποίο απαριθµούνται
πενήντα (50) αποφάσεις του ανώτατου δικαστηρίου του δικαιο-
δοτικού κλάδου, το κείµενο των οποίων αναρτάται στην ιστοσε-
λίδα του, καθώς και δέκα (10) αποφάσεις του Δικαστηρίου της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και δέκα (10) αποφάσεις του Ευρωπαϊκού
Δικαστηρίου των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, που έχουν επιλεγεί
από τη Διοικητική Ολοµέλεια του ανώτατου δικαστηρίου.»

2. Η παρ. 1 καταλαµβάνει και τις διαγωνιστικές διαδικασίες που
είναι εκκρεµείς κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος.

Άρθρο 37
Ρυθµίσεις για το πενταµελές δικαστικό συµβούλιο 

των δικαστικών υπαλλήλων του εφετείου και 
του διοικητικού εφετείου - Τροποποίηση παρ. 1 

άρθρου 84, παρ. 1 άρθρου 85, παρ. 2 και 7 άρθρου 86, τρο-
ποποίηση παρ. 1, 2 και προσθήκη παρ. 1Α 

στο άρθρο 88 Κώδικα Δικαστικών Υπαλλήλων

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 84 του Κώδικα Δικαστικών Υπαλλή-
λων (ν. 4798/2021, Α’ 68), περί δικαστικών συµβουλίων για τους
δικαστικούς υπαλλήλους, προστίθεται περ. γ’ ως εξής:

«γ. πενταµελές δικαστικό συµβούλιο σε κάθε εφετείο και σε
κάθε διοικητικό εφετείο.»

2. Στην παρ. 1 του άρθρου 85 του Κώδικα Δικαστικών Υπαλλή-
λων, περί συγκρότησης των δικαστικών συµβουλίων, προστίθε-
νται περ. γ’ και δ’ ως εξής:

«γ. Το πενταµελές δικαστικό συµβούλιο σε κάθε εφετείο συ-
γκροτείται από τον νεότερο πρόεδρο εφετών ως πρόεδρο, δύο
(2) εφέτες και δύο (2) αντιεισαγγελείς εφετών, ως µέλη.

δ. Το πενταµελές δικαστικό συµβούλιο σε κάθε διοικητικό εφε-
τείο συγκροτείται από τον νεότερο πρόεδρο εφετών ως πρόεδρο
και τέσσερις (4) εφέτες, ως µέλη.»

3. Στο άρθρο 86 του Κώδικα Δικαστικών Υπαλλήλων επέρχο-
νται οι εξής αλλαγές: α) στην παρ. 2 αα) στο πρώτο εδάφιο µετά
από τις λέξεις «µέλη των» προστίθενται οι λέξεις «δικαστικών και»
και η φράση «που υπηρετούν στο εφετείο ή διοικητικό εφετείο
και των Αντεισαγγελέων εφετών που υπηρετούν στην Εισαγγελία
Εφετών» αντικαθίσταται από τη φράση «που υπηρετούν στο εφε-
τείο, των αντεισαγγελέων εφετών που υπηρετούν στην Εισαγγε-
λία Εφετών και των εφετών που υπηρετούν στο διοικητικό
εφετείο, αντιστοίχως.», αβ) στο τέλος του δεύτερου εδαφίου
προστίθενται οι λέξεις «και του διοικητικού εφετείου, αντιστοί-
χως.», β) στο τρίτο εδάφιο της παρ. 7 µετά από τις λέξεις ο «πρό-
εδρος του» προστίθενται οι λέξεις «δικαστικού ή» και µετά από
τη λέξη «εφετείου» προστίθενται οι λέξεις «ή διοικητικού εφε-
τείου» και το άρθρο 86 διαµορφώνεται ως εξής:
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«Άρθρο 86
Ανάδειξη µελών δικαστικών 

και υπηρεσιακών συµβουλίων

1. Οι δικαστικοί λειτουργοί µέλη των δικαστικών και υπηρεσια-
κών συµβουλίων, µε ισάριθµους αναπληρωτές, αναδεικνύονται
µε κλήρωση που γίνεται τον Ιούνιο κάθε έτους. Η θητεία τους αρ-
χίζει την 1η Ιουλίου του ίδιου έτους και λήγει την 30ή Ιουνίου του
εποµένου. Για την κλήρωση εφαρµόζεται αναλόγως η διαδικασία
η οποία ισχύει για τα ανώτατα δικαστικά συµβούλια.

2. Οι δικαστικοί λειτουργοί µέλη των δικαστικών και υπηρεσια-
κών συµβουλίων των εφετείων και των διοικητικών εφετείων και
οι αναπληρωτές τους αναδεικνύονται µε κληρώσεις µεταξύ των
εφετών που υπηρετούν στο εφετείο, των αντεισαγγελέων εφετών
που υπηρετούν στην Εισαγγελία Εφετών και των εφετών που
υπηρετούν στο διοικητικό εφετείο, αντιστοίχως. Αν οι υπηρετού-
ντες δεν επαρκούν, αναδεικνύονται µε την ίδια διαδικασία αντι-
στοίχως ως τακτικά ή αναπληρωµατικά µέλη του συµβουλίου
πρόεδροι πρωτοδικών ή εισαγγελείς πρωτοδικών της εφετειακής
περιφέρειας, και εφόσον αυτοί δεν επαρκούν, πρωτοδίκες ή
αντεισαγγελείς πρωτοδικών που υπηρετούν στην έδρα του εφε-
τείου και του διοικητικού εφετείου, αντιστοίχως.

3. Οι δικαστικοί λειτουργοί µέλη των δικαστικών και υπηρεσια-
κών συµβουλίων του Συµβουλίου της Επικρατείας και οι αναπλη-
ρωτές τους αναδεικνύονται µε κλήρωση µεταξύ όλων των
Συµβούλων της Επικρατείας.

4. Οι δικαστικοί λειτουργοί µέλη των δικαστικών συµβουλίων
του Αρείου Πάγου και του Ελεγκτικού Συνεδρίου και οι αναπλη-
ρωτές τους αναδεικνύονται µε κλήρωση στην οποία µετέχουν
αντιστοίχως όλοι οι Αρεοπαγίτες ή οι Σύµβουλοι του Ελεγκτικού
Συνεδρίου.

5. Οι δικαστικοί λειτουργοί µέλη των υπηρεσιακών συµβουλίων
του Αρείου Πάγου και του Ελεγκτικού Συνεδρίου και οι αναπλη-
ρωτές τους αναδεικνύονται µε κληρώσεις στις οποίες µετέχουν
αντιστοίχως όλοι οι Αρεοπαγίτες ή οι Σύµβουλοι του Ελεγκτικού
Συνεδρίου και όλοι οι Αντεισαγγελείς του Αρείου Πάγου ή οι
Αντεπίτροποι της Επικρατείας στο Ελεγκτικό Συνέδριο.

6. Όσοι έχουν κληρωθεί ως µέλη πρωτοβάθµιου δικαστικού ή
υπηρεσιακού συµβουλίου δεν µπορούν να κληρωθούν ως µέλη
του αντίστοιχου δευτεροβάθµιου συµβουλίου και αντιστρόφως.

7. Σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος, ο πρόεδρος του πε-
νταµελούς δικαστικού συµβουλίου, καθώς και του πενταµελούς
υπηρεσιακού συµβουλίου ανώτατου δικαστηρίου αναπληρώνεται
από τον αµέσως αρχαιότερό του Αντιπρόεδρο του ανώτατου δι-
καστηρίου. Σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος, ο πρόεδρος
του επταµελούς δικαστικού ή υπηρεσιακού συµβουλίου αναπλη-
ρώνεται από τον αµέσως νεότερό του Αντιπρόεδρο. Σε περί-
πτωση απουσίας ή κωλύµατος, ο πρόεδρος του δικαστικού ή
υπηρεσιακού συµβουλίου εφετείου ή διοικητικού εφετείου ανα-
πληρώνεται από τον αµέσως αρχαιότερό του Πρόεδρο Εφετών
και αν δεν υπηρετεί άλλος πρόεδρος εφετών, από τον αρχαι-
ότερο Εφέτη.

8. Οι δικαστικοί υπάλληλοι, µέλη των υπηρεσιακών συµβουλίων
και παρατηρητές στα δικαστικά συµβούλια και οι αναπληρωτές
τους αναδεικνύονται µε εκλογές οι οποίες διεξάγονται ανά διετία
µε τη χρήση ενιαίου ψηφοδελτίου και µε καθολική και µυστική
ψηφοφορία, το αργότερο µέχρι τη 15η Ιουνίου του έτους εκλο-
γής.

9. Εκλόγιµοι είναι οι δικαστικοί υπάλληλοι µε τουλάχιστον δέκα
(10) έτη υπηρεσίας. Εξαιρούνται οι προϊστάµενοι γενικής διεύ-
θυνσης, οι προϊστάµενοι διεύθυνσης και οι Γενικοί Συντονιστές
του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Οµοίως εξαιρούνται οι γραµµατείς
των υπηρεσιακών και δικαστικών συµβουλίων µε τους αναπλη-
ρωτές τους για όσο χρόνο ασκούν τα καθήκοντα αυτά, καθώς και
όσοι τελούν σε κατάσταση αργίας. Οι υπάλληλοι που τελούν σε
απόσπαση έχουν το δικαίωµα να εκλέγονται στα υπηρεσιακά
συµβούλια της υπηρεσίας στην οποία υπάγονται οργανικά.

10. Για την περίπτωση εκλογής ως µελών υπηρεσιακού συµ-
βουλίου εφετείου ή διοικητικού εφετείου, οι υποψήφιοι πρέπει να
υπηρετούν σε υπηρεσία της περιφέρειας του εφετείου. Αν οι
υποψήφιοι δεν επαρκούν, αναδεικνύονται µε την ίδια διαδικασία

αντιστοίχως ως τακτικά ή αναπληρωµατικά µέλη του συµβουλίου
και δικαστικοί υπάλληλοι µε υπηρεσία µικρότερη της δεκαετίας.
Εάν και πάλι δεν επαρκούν οι υποψήφιοι, γίνεται κλήρωση µεταξύ
όλων των δικαστικών υπαλλήλων που υπηρετούν στην έδρα του
εφετείου, µε επιµέλεια του Προϊσταµένου ή του προέδρου του
τριµελούς συµβουλίου διεύθυνσης του δικαστηρίου, κατά περί-
πτωση.

11. Όσοι δικαστικοί υπάλληλοι έχουν εκλεγεί ως µέλη πρωτο-
βάθµιου υπηρεσιακού συµβουλίου, δεν µπορεί να εκλεγούν ως
µέλη του δευτεροβάθµιου και αντιστρόφως.

12. Αν λυθεί η υπαλληλική σχέση τακτικού αιρετού µέλους του
συµβουλίου, τακτικό µέλος ορίζεται το πρώτο αναπληρωµατικό
µέλος και το αναπληρωµατικό µέλος αναπληρώνεται από το
πρώτο στη σειρά εκλογής µέλος για το υπόλοιπο χρονικό διά-
στηµα της θητείας του.

13. Με απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης, η οποία εκδίδεται
ύστερα από γνώµη της ΟΔΥΕ και του Συλλόγου των Υπαλλήλων
του Ελεγκτικού Συνεδρίου, κατά περίπτωση, προκηρύσσονται οι
εκλογές και ρυθµίζονται οι λεπτοµέρειες της κατά την παρ. 8 διε-
ξαγωγής τους και κάθε άλλο σχετικό θέµα.»

4. Στο άρθρο 88 του Κώδικα Δικαστικών Υπαλλήλων επέρχο-
νται οι εξής αλλαγές: α) στην παρ. 1 µετά από τις λέξεις «των δι-
καστικών υπαλλήλων» προστίθεται φράση «του αντίστοιχου
ανώτατου δικαστηρίου», β) προστίθεται παρ. 1Α, γ) η παρ. 2 τρο-
ποποιείται µε τον προσδιορισµό των επταµελών δικαστικών συµ-
βουλίων που αποφασίζουν κατά των αποφάσεων των πενταµελών
δικαστικών συµβουλίων της οικείας δικαιοδοσίας και το άρθρο
88 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 88
Αρµοδιότητα δικαστικών και υπηρεσιακών 

συµβουλίων

1. Το πενταµελές δικαστικό συµβούλιο του Συµβουλίου της
Επικρατείας, του Αρείου Πάγου και του Ελεγκτικού Συνεδρίου
αποφασίζει σε πρώτο βαθµό για τη µονιµοποίηση και την παύση
των δικαστικών υπαλλήλων του αντίστοιχου ανώτατου δικαστη-
ρίου για βαρύ πειθαρχικό παράπτωµα, ασθένεια, αναπηρία ή υπη-
ρεσιακή ανεπάρκεια.

1Α. Το πενταµελές δικαστικό συµβούλιο του εφετείου και του
διοικητικού εφετείου αποφασίζει σε πρώτο βαθµό για τη µονιµο-
ποίηση των δικαστικών υπαλλήλων που υπηρετούν στα δικαστή-
ρια και στις εισαγγελίες της περιφέρειάς τους και στη Γενική
Επιτροπεία των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων, καθώς και για
την παύση τους για βαρύ πειθαρχικό παράπτωµα, ασθένεια, ανα-
πηρία ή υπηρεσιακή ανεπάρκεια.

2. Το επταµελές δικαστικό συµβούλιο του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, του Αρείου Πάγου και του Ελεγκτικού Συνεδρίου απο-
φασίζει σε δεύτερο βαθµό επί διαφωνίας του Υπουργού
Δικαιοσύνης ή προσφυγής δικαστικού υπαλλήλου κατά των απο-
φάσεων των πενταµελών δικαστικών συµβουλίων της οικείας δι-
καιοδοσίας.

3. Το υπηρεσιακό συµβούλιο του εφετείου και του διοικητικού
εφετείου επιλαµβάνεται σε πρώτο βαθµό για κάθε θέµα υπηρε-
σιακής κατάστασης και για τις πειθαρχικές υποθέσεις των δικα-
στικών υπαλλήλων που υπηρετούν στις γραµµατείες δικαστηρίων
και εισαγγελιών της περιφέρειάς τους, για την επιλογή και τοπο-
θέτηση προϊσταµένων τµηµάτων στις ίδιες γραµµατείες, καθώς
και για την εξέταση των ενστάσεων κατά των εκθέσεων αξιολό-
γησης των δικαστικών υπαλλήλων. Για τους υπαλλήλους της
γραµµατείας της Γενικής Επιτροπείας της Επικρατείας των τα-
κτικών διοικητικών δικαστηρίων αρµόδιο είναι το υπηρεσιακό
συµβούλιο του Διοικητικού Εφετείου Αθηνών.

4. Στην αρµοδιότητα του πενταµελούς υπηρεσιακού συµβου-
λίου του Συµβουλίου της Επικρατείας υπάγονται:

α. Τα θέµατα της παρ. 3 που αφορούν στους υπαλλήλους της
γραµµατείας του Συµβουλίου της Επικρατείας.

β. Η µετάθεση και η απόσπαση υπαλλήλων της γραµµατείας
των διοικητικών δικαστηρίων και της Γενικής Επιτροπείας της
Επικρατείας των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων από την πε-
ριφέρεια ενός διοικητικού εφετείου σε άλλη, καθώς και η από-
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σπαση στη γραµµατεία του Συµβουλίου της Επικρατείας.
γ. Η επιλογή και τοποθέτηση προϊσταµένων γενικών διευθύν-

σεων και διευθύνσεων των υπηρεσιών που αναφέρονται στην
περ. β).

δ. Η απόφαση σε δεύτερο βαθµό επί διαφωνίας του Υπουργού
Δικαιοσύνης ή προσφυγής δικαστικού υπαλλήλου κατά των απο-
φάσεων των πενταµελών υπηρεσιακών συµβουλίων των διοικητι-
κών εφετείων.

5. Στην αρµοδιότητα του πενταµελούς υπηρεσιακού συµβου-
λίου του Αρείου Πάγου υπάγονται:

α. Τα θέµατα της παρ. 3 που αφορούν στους υπαλλήλους του
και τους υπαλλήλους της γραµµατείας της εισαγγελίας του.

β. Η µετάθεση και η απόσπαση υπαλλήλων του δικαστηρίου
αυτού και της γραµµατείας της εισαγγελίας του, των πολιτικών
και ποινικών δικαστηρίων και των εισαγγελιών τους από την πε-
ριφέρεια ενός εφετείου σε άλλη ή στη γραµµατεία του Αρείου
Πάγου ή της εισαγγελίας του.

γ. Η επιλογή και τοποθέτηση προϊσταµένων γενικών διευθύν-
σεων και διευθύνσεων των υπηρεσιών που προβλέπονται στην
περ. β).

δ. Η απόφαση σε δεύτερο βαθµό επί διαφωνίας του Υπουργού
Δικαιοσύνης ή προσφυγής δικαστικού υπαλλήλου κατά των απο-
φάσεων των πενταµελών υπηρεσιακών συµβουλίων των εφε-
τείων.

6. Στην αρµοδιότητα του πενταµελούς υπηρεσιακού συµβου-
λίου του Ελεγκτικού Συνεδρίου υπάγονται τα θέµατα υπηρεσια-
κής κατάστασης και οι πειθαρχικές υποθέσεις των υπαλλήλων
του Ελεγκτικού Συνεδρίου και της Γενικής Επιτροπείας της Επι-
κρατείας στο Ελεγκτικό Συνέδριο, η επιλογή και τοποθέτηση
προϊσταµένων οργανικών µονάδων, καθώς και η εξέταση των εν-
στάσεων κατά των εκθέσεων αξιολόγησης των δικαστικών υπαλ-
λήλων.

7. Το επταµελές υπηρεσιακό συµβούλιο αποφασίζει σε δεύ-
τερο βαθµό επί διαφωνίας του Υπουργού Δικαιοσύνης ή προσφυ-
γής δικαστικού υπαλλήλου κατά των αποφάσεων των
πενταµελών υπηρεσιακών συµβουλίων των ανώτατων δικαστη-
ρίων του ίδιου κλάδου δικαιοδοσίας.

8. Τα επταµελή υπηρεσιακά συµβούλια του τοµέα γνωµοδο-
τούν για την απονοµή επαίνου και µεταλλίου διακεκριµένων πρά-
ξεων.

9. Tα δικαστικά και υπηρεσιακά συµβούλια αποφασίζουν ή
γνωµοδοτούν για κάθε άλλο θέµα υπηρεσιακής κατάστασης των
δικαστικών υπαλλήλων, για το οποίο απαιτείται κατά νόµο από-
φαση ή γνωµοδότηση, αντιστοίχως, του υπηρεσιακού συµβου-
λίου.»

Άρθρο 38
Κοινοποίηση πίνακα µε αναλυτικά αποτελέσµατα 

σταυροδοσίας των υποψηφίων - 
Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 98 π.δ. 26/2012

Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 98 του π.δ. 26/2012
(Α’ 57) τροποποιείται µε την προσθήκη της υποχρέωσης κοινο-
ποίησης του πίνακα µε τα αναλυτικά αποτελέσµατα σταυροδο-
σίας των υποψηφίων στον Άρειο Πάγο και η παρ. 2 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«2. Μόλις συγκεντρωθούν τα αποτελέσµατα όλων των εφορευ-
τικών επιτροπών της εκλογικής περιφέρειας, το Πρωτοδικείο
προβαίνει σε αρίθµηση των ψήφων και συντάσσει τον πίνακα
αποτελεσµάτων της παραγράφου 4. Επίσης συντάσσει πίνακα µε
αναλυτικά αποτελέσµατα σταυροδοσίας των υποψηφίων, τον
οποίο αποστέλλει άµεσα σε έντυπη ή ηλεκτρονική µορφή στο
Υπουργείο Εσωτερικών και τον κοινοποιεί στον Άρειο Πάγο.»

Άρθρο 39
Αρµόδια όργανα για επίδοση - Τροποποίηση παρ. 1 

άρθρου 107 π.δ. 26/2012

Στην παρ. 1 του άρθρου 107 του π.δ. 26/2012 (Α’ 57) µετά από
τις λέξεις «δηµοτικούς υπαλλήλους» προστίθενται οι λέξεις «και
τους υπαλλήλους των οικείων διπλωµατικών και προξενικών

αρχών» και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:
«1. Οι επιδόσεις, κοινοποιήσεις και τοιχοκολλήσεις που προ-

βλέπονται από τις διατάξεις του παρόντος, γίνονται µε δικαστι-
κούς επιµελητές, από τα όργανα της Ελληνικής Αστυνοµίας, της
δηµοτικής αστυνοµίας, καθώς και από δηµοτικούς υπαλλήλους
και τους υπαλλήλους των οικείων διπλωµατικών και προξενικών
αρχών.»

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΩΝ ΥΠΟΥΡΓΕΙΩΝ ΕΡΓΑΣΙΑΣ 

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ, ΨΗΦΙΑΚΗΣ 
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ ΚΑΙ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

Άρθρο 40
Ρύθµιση για τα έξοδα κηδείας των προσώπων 

που κηδεύονται δηµοσία δαπάνη

Τα έξοδα κηδείας προσώπων που κηδεύονται δηµοσία δαπάνη,
σύµφωνα µε τον ν. 409/1976 (Α’ 209), ορίζονται ως ανεκχώρητα
και ακατάσχετα στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά παρέκ-
κλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης, δεν εµπίπτουν σε καµία
κατηγορία εισοδήµατος, δεν υπόκεινται σε οποιαδήποτε κράτηση
ή εισφορά, δεν δεσµεύονται και δεν συµψηφίζονται µε βεβαι-
ωµένα χρέη προς τη φορολογική διοίκηση και το Δηµόσιο εν
γένει, τους δήµους, τις περιφέρειες και τα νοµικά τους πρόσωπα,
τα ασφαλιστικά ταµεία ή τα πιστωτικά ιδρύµατα και δεν υπολογί-
ζονται στα εισοδηµατικά όρια για την καταβολή οποιασδήποτε
παροχής κοινωνικού ή προνοιακού χαρακτήρα.

Άρθρο  41
Προκαταβολή επικουρικής σύνταξης - 

Προσθήκη παρ. 6 στο άρθρο 89 του ν. 5018/2023 - 
Εξουσιοδοτική διάταξη

Στο άρθρο 89 του ν. 5018/2023 (Α’ 25), περί προκαταβολής επι-
κουρικής σύνταξης, προστίθεται παρ. 6 ως εξής:

«6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων και Οικονοµικών δύναται να µετατίθεται το καταλη-
κτικό χρονικό σηµείο των παρ. 1 και 2.»

Άρθρο  42
Ρυθµίσεις για τη βεβαίωση περί µη οφειλής Τέλους 

Ακίνητης Περιουσίας (Τ.Α.Π.) - 
Τροποποίηση περ. α’ παρ. 18 άρθρου 24 ν. 2130/1993

Στην περ. α’ της παρ. 18 του άρθρου 24 του ν. 2130/1993 (Α’
62) επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στο δεύτερο εδάφιο αα) προ-
στίθεται η φράση «χορηγείται κατόπιν αιτήσεως του ιδιοκτήτη ή»,
αβ) οι λέξεις «για ένα (1) έτος από την έκδοσή της» αντικαθίστα-
νται από τις λέξεις «µέχρι το τέλος του έτους έκδοσής της» και
β) προστίθενται τέταρτο και πέµπτο εδάφια και η περ. α’ της παρ.
18 διαµορφώνεται ως εξής:

«18.α. Σε περίπτωση µεταβίβασης της κυριότητας των πάσης
φύσεως ακίνητων για οποιαδήποτε αιτία και προ της υπογραφής
του συµβολαίου, απαιτείται βεβαίωση περί µη οφειλής Τέλους
Ακίνητης Περιουσίας (Τ.Α.Π.), άλλως η συµβολαιογραφική πράξη
είναι άκυρη και δεν επάγεται οποιαδήποτε έννοµη συνέπεια. Η
βεβαίωση χορηγείται κατόπιν αιτήσεως του ιδιοκτήτη ή αναζητεί-
ται αυτεπάγγελτα από τον συµβολαιογράφο ή προσκοµίζεται από
τον µεταβιβάζοντα, εκδίδεται εντός πέντε (5) ηµερών µε βάση τα
στοιχεία που τηρεί ηλεκτρονικά ο δήµος και ισχύει µέχρι το τέλος
του έτους έκδοσής της. Η βεβαίωση που χορηγεί ο δήµος δύνα-
ται να είναι και ψηφιακή και να χρησιµοποιείται και για την ηλε-
κτρονική µεταβίβαση του ακινήτου. Ο δήµος ζητά ως δικαιο-
λογητικά για τη χορήγηση της βεβαίωσης µόνον α) για την περί-
πτωση ηλεκτροδοτούµενου ακινήτου, φωτοτυπία τελευταίου
λογαριασµού ρεύµατος µαζί µε το αποδεικτικό εξόφλησής του
και Πιστοποιητικό Πληρότητας Ταυτότητας Κτιρίου/Διηρηµένης
Ιδιοκτησίας, και β) για την περίπτωση µη ηλεκτροδοτούµενου ακι-
νήτου, βεβαίωση διακοπής ηλεκτροδότησης από τον Διαχειριστή
Ελληνικού Δικτύου Διανοµής Ηλεκτρικής Ενέργειας (ΔΕΔΔΗΕ),
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µε ηµεροµηνία διακοπής, Πιστοποιητικό Πληρότητας Ταυτότητας
Κτιρίου/Διηρηµένης Ιδιοκτησίας και υπεύθυνη δήλωση του ιδιο-
κτήτη για τη µη χρήση του ακινήτου. Η βεβαίωση εκδίδεται για
τα τετραγωνικά µέτρα που αναφέρονται στο Πιστοποιητικό Πλη-
ρότητας Ταυτότητας Κτιρίου/Διηρηµένης Ιδιοκτησίας.»

Άρθρο  43
Έναρξη ισχύος των εφαρµογών τεχνολογίας 

διαδικτύου των πραγµάτων του ν. 4961/2022 - 
Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 116 ν. 4961/2022

Η παρ. 3 του άρθρου 116 του ν. 4961/2022 (Α’ 146) τροποποι-
είται ως προς την έναρξη ισχύος του Κεφαλαίου Γ’ του Μέρους
Β’, περί εφαρµογών τεχνολογίας διαδικτύου των πραγµάτων, και
η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Η ισχύς του Κεφαλαίου Γ’ του Μέρους Β’ αρχίζει την
1η.9.2023.»

Άρθρο  44
Παράταση συµβάσεων προσωπικού ορισµένου 

χρόνου στην Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε.

1. Συµβάσεις εξαρτηµένης εργασίας ορισµένου χρόνου προ-
σωπικού που προσλήφθηκε από την ανώνυµη εταιρεία Ηλεκτρο-
νική Διακυβέρνηση Κοινωνικής Ασφάλισης (Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε.),
δυνάµει των υπ’ αρ. 1/2022 και 2/2022 προκηρύξεων συµβάσεων
ορισµένου χρόνου, οι οποίες συµβάσεις λήγουν την 28η.2.2023
και την 30ή.4.2023 αντίστοιχα, το οποίο απασχολείται στην εται-
ρεία την 28η.2.2023, παρατείνονται αυτοδικαίως από τη λήξη

τους έως την ολοκλήρωση της διαδικασίας πρόσληψης µόνιµου
τακτικού προσωπικού που διενεργείται και σε κάθε περίπτωση
όχι πέραν της 30ής.9.2023.

2. Η παράταση των συµβάσεων της παρ. 1, δεν µεταβάλλει τον
χαρακτήρα της σχέσης εργασίας, βάσει της οποίας προσλήφθη-
καν οι απασχολούµενοι, απαγορευοµένης σε κάθε περίπτωση της
µετατροπής τους σε συµβάσεις αορίστου χρόνου.

Άρθρο  45
Μηνιαία αποζηµίωση υπηρεσίας αλλοδαπής 

του Προϊσταµένου/Πρέσβη της Πρεσβείας Τριπόλεως - Πα-
ράταση ισχύος παρ. 11 άρθρου 429 ν. 4781/2021

Η ισχύς της παρ. 11 του άρθρου 429 του ν. 4781/2021 (Α’ 31),
ως προς τη µηνιαία αποζηµίωση υπηρεσίας αλλοδαπής σε ευρώ
του Προϊσταµένου/Πρέσβη της Πρεσβείας Τριπόλεως (ΛΙΒΥΗ),
παρατείνεται για ένα (1) ακόµη έτος από τη λήξη της αρχικής πα-
ράτασής της.

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 46
Έναρξη ισχύος

1. Με την επιφύλαξη της παρ. 2 η ισχύς του παρόντος αρχίζει
από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

2. Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου 13 και του άρθρου 14 αρχίζει
την 30ή.6.2023.
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ

Σύνοψη Βηµάτων Οδικού Χάρτη και Χρονοδιάγραµµα ενερ-
γειών

Ι. Βήµατα Οδικού Χάρτη
Με τον Οδικό Χάρτη που συνέταξε η Οµάδα Εργασίας, η οποία

συγκροτήθηκε δυνάµει της υπό στοιχεία 50390/φ. 363/27.10.2022
απόφασης του Υπουργού Δικαιοσύνης (Υ.Ο.Δ.Δ. 1013), όπως
τροποποιήθηκε µε την υπό στοιχεία 54664/φ. 363/18.11.2022
όµοιά της (Υ.Ο.Δ.Δ. 1089), αποτυπώνονται κατά στάδια, συγκε-
κριµένα πεδία κρατικής παρέµβασης και οι ειδικότερες δράσεις
που πρέπει να αναληφθούν κατά τα αµέσως επόµενα χρόνια, για
την αναδιάταξη των Περιφερειών και την αποκέντρωση των αρ-
µοδιοτήτων των Τακτικών Διοικητικών Δικαστηρίων (Τ.Δ.Δ.), στην
κατεύθυνση της ορθολογικότερης οργάνωσής τους, υπό το πρί-
σµα µιας ολιστικής προσέγγισης, που αναγνωρίζει την ανάγκη
σύνδεσης της πολιτικής για τη χωροταξία µε τις λοιπές δηµόσιες
τοµεακές πολιτικές για τη δικαιοσύνη. 

Ειδικότερα:
1. Το έργο «Υπηρεσίες τηλεδιάσκεψης σε δικαστήρια και σω-

φρονιστικά καταστήµατα και παροχή υπηρεσιών ενηµέρωσης της
πορείας των πινακίων και των εκθεµάτων δικαστηρίων (Ηλεκτρο-
νικό Πινάκιο)» του Υπουργείου Δικαιοσύνης που βρίσκεται σε
φάση εκτέλεσης και αναµένεται η έναρξη της παραγωγικής του
λειτουργίας στις 18.4.2024, θα εξυπηρετήσει, ενόψει του σχεδια-
σµού του, µόνο τις υφιστάµενες µεταβατικές έδρες των Τ.Δ.Δ..
Προς τούτο απαιτείται να διασφαλιστεί η πλήρης διαλειτουργι-
κότητά του µε το υφιστάµενο Ο.Σ.Δ.Δ.Υ. Δ.Δ..

2. Με την παράδοση στις 18.4.2024, του ως άνω έργου, ξεκινά
άµεσα (16.9.2024) η πιλοτική εφαρµογή δικαστικών γραφείων τη-
λεµατικής στις µεταβατικές έδρες των Τ.Δ.Δ., µε την εισαγωγή
εµβόλιµων επιπλέον δικασίµων σε αυτές, ώστε να εξοικειωθούν
το προσωπικό και οι διάδικοι µε τη χρήση της τηλεµατικής και
παράλληλα να περιοριστεί το φαινόµενο της χορήγησης αναβο-
λών σε απώτερο χρόνο στις έδρες αυτές. 

3. Μετά από την επιτυχή δοκιµασία, για δύο (2) πλήρη δικα-
στικά έτη, των δικαστικών γραφείων τηλεµατικής, µετατρέπονται
οι µεταβατικές έδρες σε δικαστικά γραφεία τηλεµατικής, από το
δικαστικό έτος 2026-2027, οπότε θα έχει παραδοθεί και το έργο
της αναβάθµισης του Ο.Σ.Δ.Δ.Υ.- Δ.Δ., που αποτελεί βασική προ-
ϋπόθεση για την επίτευξη των στόχων του παρόντος οδικού
χάρτη.

4. Στο πλαίσιο αυτό απαιτείται να συνταχθεί µελέτη, προκειµέ-
νου να εξεταστούν οι αναγκαίες µεταβολές στον σχεδιασµό και
την υλοποίηση του Ο.Σ.Δ.Δ.Υ.-Δ.Δ., ώστε αυτό να προσαρµοστεί
στις ανωτέρω προτεινόµενες αλλαγές.

5.  Εντός του έτους 2023, εκκινεί η διαδικασία για την ανακα-
τανοµή των οργανικών θέσεων των δικαστικών λειτουργών, η
οποία θα ολοκληρωθεί σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 3 του
Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων και Κατάστασης Δικαστικών
Λειτουργών  (ν. 4938/2022, Α΄ 109), καθώς παρατηρούνται ση-
µαντικότατες αποκλίσεις στον όγκο των εκκρεµών υποθέσεων µε-
ταξύ των ΤΔΔ. 

6. Παράλληλα επιβάλλεται να συνταχθεί συνολική µελέτη για
το κτηριακό πρόβληµα, µε πρόταξη των Τ.Δ.Δ. που διατηρούνται
και λειτουργούν σε µισθωµένα κτήρια.

7. Σε περίπτωση που µετά τον συνολικό ανασχεδιασµό των αρ-
µοδιοτήτων στα διοικητικά δικαστήρια και µε τα δεδοµένα που
θα έχουν διαµορφωθεί στο µεταξύ, διαπιστώνεται ότι συνεχίζεται
η σταθερή µείωση στις εισροές που παρατηρείται ήδη κατά την
τελευταία δεκαετία, σε βαθµό που δεν επιτρέπει τη διατήρηση
σύνθεσης δικαστηρίου, έστω και µονοτµηµατικού, τότε κατά την
κρίση της Επιτροπής, µπορεί να προταθεί είτε η κινητικότητα των
δικαστών του δικαστηρίου αυτού εντός της ίδιας εφετειακής πε-
ριφέρειας είτε η διατήρηση του δικαστηρίου στον αποµακρυ-
σµένο τόπο µε τη µετατροπή του σε δικαστικό γραφείο τηλεµα-
τικής.

8. Στην τελευταία περίπτωση ανατίθεται µελέτη για την εγκα-
τάσταση στα τακτικά διοικητικά δικαστήρια εξοπλισµού για υπη-
ρεσίες τηλεµατικής συνεδρίασης και τηλεδιάσκεψης και για την
εκπόνηση σχετικής διακήρυξης για δηµόσιο διαγωνισµό. 
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Αθήνα,                                     2023

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ
ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

3. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 4. ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ
ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

5. ΥΓΕΙΑΣ 6. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

7. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 8. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

9. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ 10. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

11. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 16.55’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τετάρτη 8 Μαρτίου 2023 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: α) αναφορά από τον Προεδρεύοντα της συνεδρία-
σης στην Παγκόσµια Ηµέρα της Γυναίκας, β) νοµοθετική εργα-
σία: µόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων: ««Ζούµε Αρµονικά Μαζί - Σπάµε τη Σιωπή»: Ρυθ-
µίσεις για την πρόληψη και αντιµετώπιση της βίας και του εκφο-
βισµού στα σχολεία και άλλες διατάξεις», σύµφωνα µε τη
συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη που σας έχει διανεµηθεί.
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